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ПОЧЕТАК У 8,45 ЧАСОВА 

САДРЖАЈ: 1   —  Претрес  и  усвајање буџета  расхода — 
XIV  раздео — Министарство   трговине   и   инду- 

Пре дневног реда: 1  —   Читање   и   усваЈање    стрије 
ЗЗПИСНИКа  XXXI1   ред >                   •'   D '     t Говорници: Министар трговине и  индустрије лр.  Ми- 

2  —   Саопштење   извештаја   Верификационог лан Bp6aHHhi ИзВестилац мањинс Иван Мохорич. Боривојо 
одбора o верификацији посланичких мандата ЈО- Ђурић   А||тс Мастровић   Тодор ToHHhi Јоца Георгијевић 
вана  Здравковића  за   Срез  моравски   и   Радивоја (у име rpyiie Народног радног ^g.,), карло Гајшек, Ми- 
НиКОЛИћа   за   Срез   ПОСавСКИ, ленкб   Глишић    (у   имс   групе   Независног   клуба),    Никола 

o   Молбе  И жалбе; Кабалин  (у  име  групе  Југословенског  клуба),  Ђорђе  Јев- 
р           акта- ти',' Мита Димитријевић (у име групе Југословенског ра- 

' Плговоо  ПретСеДНИКЗ  Народне  скупигги- ДИКвлноГ клуба), др. Милован Пинтеровић, Војислав Лази!, 
г    ианд   Ћипића   на   КрЗТКО   ПИТВЊе   Др.   Српка (У имс групе Независиог клуба), известилац всћине др. Ча- 

не   Стевана        i                цосланика. слао  Никитовић, известилац  већинс др.  Лурс  Коце, Прст- 
Вукановића,       l сеДник Народне скупштине Стевап Ћирић (три пута). 

r „„nuunu- Милснко Глишић (примедба на записвик), \т      •                           ■      r,       u Г   Si  др  Српко Вука ,, Д.кксамдар Лаза- л     - Усвајаше   извештаЈа   Верификационог   од- 
Tl повре и Пословника),' Пр.гад с Народне скуп- ^ора   o   доласку   за   народне   посланике:   Јована 

ревић (о иовреди иослив       ,,    v Здравковића за Срез моравски и РадивоЈа Нико- 
штинс 

ЛОГОМ 

Стеван Ћирић (пет пута). лића ^ ^^ посавски. 

'ВНИ    ред:    Наставак    претреса    у    моједи- Говорници:  Претседник   Народне   скупштине   Стеван 
i извештаја  Финансијског одоора  o пред- Ћирић. 
џета државних расхода и прихода са пред- 2 . . Претрес  и  усвајање  б _ 
Финансијског  закона  за    1937/38   годину. 1х раздео . . Министарство војске  и  морнарице. 
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Говорници: Министар војске и морнарице, арми^ски 
Нсиерал Љубомир Марић (два пута), Јеврем Томић (у име 
групе ЈРЗ клуба), Леремија Протић (у име групе ЈНС клу- 
ба), др. Мирко Косић (у имс групе Народног радног клу- 
ба), Живота Милановић (у иис групе Народног сељачког 
клуба), др, Јанко Варичевић (у име групс Југословенског 
клуба), Мита Димитријевић (у имс Лугословенског ради- 
калвог клуба), Војислав Лазић (у име Независног клуба), 
нзвестилац већине др. Часлав Никитовић, Претседник На- 
родне  скупштине  Стсван  Ћирић   (два  пута). 

3 — Претрес и усвајање буџета расхода — 
X раздео — Министарство гра^евина. 

Говорници: Мииистар грађсвина др. Марко Кожул, 
AluiM Попомић, Миливоје Исаковић, Фрањо Хорнат, Ђорђе 
JeBTiih, Моичило Сокић, Винко Горњак, Карло Гајшек, 
Лука Аврамовић, Милан Курилић, Никола Кабалин, Ми- 
динко Милутиновић, Богдан Петровић, Милопко Гдишић, 
Аитс Мастронић, Владимир Тиш-ма, Садик Ћсримагић, Ве- 
лимир Курсулић, Симо Мар.јанац, Рлдосав Дииић, изве- 
стилац већине др. Часлав Никитовић, Потпреггседвик На- 
родне скупштине Војко Чвркић, Потпретседник Народмс 
скупштине Радисав Вучетић. 

Претседник Стеван Ћирић: Господо народни 
посланици, имам част отворити XXXIII редовни 
састанак Народне скупштине. Молим господина се- 
кретара да изволи прочитати записник претходног 
састанка. 

Секретар др. Драган Дамић прочита записник 
XXXII редовног састанка. 

Претседник Стеван Ћирић: Има ли који од 
г. г. народних посланика какву примедбу на запи- 
сник? (Миленко Глишић: Молим за реч.) 

Има реч народни посланик г. Миленко Глишић. 
Миленко Глишић: Уважена господо колеге, 

ja излазим опде да учиним једну примедбу и упра- 
во једну опомену. Ми овде радимо, изгледа ми, 
мало без плана. Нека ми не замери Господин Прет- 
седник, ja знам да je он уложио много више труда 
и вол.с да бн се овај важан државми посао свртио 
како ваља, али ja сам мишл>сња да би TO могло 
бити много лакшс и бол.е. Ми се овде боримо no 
целу ноћ да посао што боље свршимо. Ла мислим 
да би било много згодније и много лепшс, кад би 
могли да умолимо Господина Претседника, да се 
почне посао изјутра, као што раде добри радници 
n привредници, дакле још у 6 сати и да завршимо 
рад увече у 9 сати. Тако би имали могућноста, ако 
будемо радили цео дан, да урадимо много више 
и много корисније и много боље. Јер има она наша 
лепа шродна пословица која каже: „Ko рано рани, 
две среће граби". Требало би да поранимо изјутра 
у 6 сати, да почнемо посао na да дотерамо увече 
m 9 сати и да одемо онда домовима на одмор. 
Тиме би дали могућности и овим мученицима сте- 
вографима да се одморе, који су, изгледа ми, бал- 
дисали и попадали од посла, јер оно што ми сме- 
љсмо преко дана нисмо у стању ноћу да исправи- 
мо, јер се поткраду грешке у тексту. Ja бих умолио 
Господина Претседника, ако не сада. онда да се 
то уведе други пут, у будуће, да раније почнемо 
послове на буџету, на 20 или месец дана раније, 
тако да можемо дати користи које одиста очекује 
од нас народ и које смо дужни народу дати. 

Ja ћу овде да вас замолим, да ме извините mro 
сам изашао са овим предлогом, али ja мислим да 
je то користан и добар предлог. Xohy да замолим 

Господина Претседника да ми не замери на овоме, 
a ja мислим да и вама то служи на корист. 

Ми смо će овде сакупили да бранимо своје из- 
борнике, који су нас овамо послали и који од нас 
траже да им пружимо неке користи. Ми, међутим, 
за ово кратко време нисмо могли ни једну ствар 
да изнесемо како би требало. Ja сам се већ три 
пута пријављивао за говор o буџету разших Мини- 
старстава и усмено и шисмено, o томе и у стено- 
графским белешкама шма трагова, да говорим оно- 
лико колико ми снага допушта и колико то захте- 
вају интереои мога краја и моја дужност, на коју 
оам се заклео, али нисам добно реч. Зато бих мо- 
лио Господина Претседника да бар за будуће уведе 
да će на неки начин тај рад регулише у Скупштаам 
тако да буду, што каже народна изрека, и вуци 
сити 'и овце на броју. 

Претседник Стеван Ћирић: Овај говор г. Гли- 
шића није примедба на замисник, те г. секретар 
нема шта у том погледу ни да се изјашн>ава. Како 
никакве друге примедбе на записник нема, објав- 
љујем да je записник примл>ен. 

Што се тиче примедбе г. Глишића у погледу 
скупшттгског рада, могу са своје^стране рећи да и 
ja делим његово уверење, да би било боље да pa- 
димо спорије него ли ов&ко брзим темпом као што 
оада радимо. У овом тренутку je, нажалост, немо- 
гуће успорити темпо рада, јер je наш главни зада- 
так да дамо држав^ буџет на време, односно да га 
«а време предамо на даЈНИ рад Сенату Краљевине 
Југославије. Али у одбрану или, да се боље изра- 
чш, каоОлпктавајућу околност оваквога рада 
могу навести, да се често тако ради и у свима дру- 
гим парламентима, наравно, ипак не значи да je то 
добро. AKO сте опазили огроман напредак ове го- 
дине према лањској години у овом правцу, и а"ко у 
истој сразмери будемо напредопалн за текућу 
годину дана онда мислим да ћемо идуће годино 
MOIIH ii;i остваримо оно што народни посланик г. 
Глишић жели. И ja сЛм лично такође желим да 
радимо лспо, дању, полако и лежерно, слушајући 
један другога без нервозе, и нема сумње да ћемо 
im тај пачин учинити нешто и за парламентаризам 
који, кад се овако брзо ради, не смем да кажем 
са овога места, кад се брзоплето ради, изгледа 
поиало да не може да одговори као што би тре- 
бао оном свом великом задатку за који управо 
парламенат и постоји. (Вурно одобравање). 

Изволите чути један извештај Верификацио- 
ног одбора. 

Секретар др. Драган Дамић (саопштава): Ве- 
рифтациони одбор подноси Народној скупштц- 
ни свој иавештај o верификацијн послаиичких 
мандата: г. Здравковићу Јовану за Срез морав- 
ски и r. Њколићу Радивоју за Срсз посавски. 
(Вмди прилог). 

Претседник Стеван Ћирић: Овај lio извештај 
бити штампан ;и раздат r. г. народиим посланици- 
ма, a onl.e ставл.ен на дневии рсд кад Народна 
скушприна то одлуч«. 

Има реч паролии посланик г. Никола Кабалич. 

Никола Кабалин: Господо народни посланици, 
Верификациони je одбор према извештају, којл 
нам je сада саопштеп no секретару Народне скуп- 
ттине г. Дамићу, саопштио Скупштини, да je 
једвогласно осиажио мандате г. r. народнкх по- 
сланика   Јована   Здравковића и Радивоја   Нико- 
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лића. Према Закону o пословном реду у Народној 
скупштиии тај извештај требао би да буде ста- 
вл>ен на дневни ред и да се o њему -поведе диску- 
сија. Ja мислим, гооподо, да би, с обзиром на то, 
што за време расправе o буџету не магу да се 
стављају на дневни ред друпи предмети, a да 
бисмо. омогућили господи, која су предали своја 
пуномоћија Народној скупштини, да што пре дођу 
у Окупштину и учествују заједничш са нама у 
раду, да би те мандате требало без дискусије 
оснажити. Пошто међутим тај извештај Верифи- 
кационог одбор1а није раздељен г. г. народним 
посланицима, ja бих молио г. Претседника скуп- 
штане да нареди, да се тај извештај одмах 
умножи и раздели г. г. народним посланицима и 
да се још у току ове седнице констатује, да je тај 
(извештај раздељен. Онда ћу бита слобода(н да 
ставим лредлог, да тај извештај буде одмах без 
расправе примљен од Народне скупштане. (Гла- 
сови: Врло добро, прима се!). 

Прегседник Стеван Ћирић: Ако се Народна 
скупштина слаже са овим предлогом народног по- 
сланика г. Кабалина, ja ћу наредити да се овај из- 
вештај Верификационог одбора одмах умножи и 
разда г. г. народним посланицима и још у току 
ове седнице констатоваћу да je тај извештај раз- 
дељен и у томе случају моћи he да буде усвојен 
предлог г. народног посланика Кабалина, да тај 
извештај буде одмах усвојен од Народне скупшти- 
не. (Гласови: Врло добро!) 

Изволите чути, господо, молбе и жалбе. 
Секретар др. Драган Дамић (саопштава): 

Народној скупштини уиутили су молбе и жалбе 
и то: Обрешки Александар и Зупанц Јанез. 

Претседник Стеван Ћирић: Прочитане молбе 
и жалбе упутиће се Одбору за молбе и жалбе. 

Изволите чути разна акта. 
Секретар др. Драган Дамић (саопштава): 

Народној скупштини упутили су разна акта и то: 
48 удружења националних железничара и бродара 
подносе Народној скупштини претставке o по- 
бољшању свог материјалног положаја и то: Вођ- 
ство удружен.а југословенских националних же- 
лезничара —Београд; Подружнице: Зајечар, За- 
греб Батајиица, Скопље, Краљево, Ниш, Круше- 
вац ' Београд, Велсс, Београд—Ада Циганлија, 
Скопље — Ђенерал Ханри, Љубљана, Сарајево, Ca- 
pa јево- Подружница I, П, Ш, IV и V; Параћин, Гор- 
н,и Милановац, Београд ■—Савски пододбор, Зс- 
MVH Сечањ. Зеница, Панчево, Вршац, Осијек, Ца- 
пиброд, Инђија, Добој, Бања Лука. Огулин, Centa, 
Београд — Обласна управа, Јагодина, Лајковац, 
Зос брод, Ћуприја, Мостар, Коњиц, Бачка Палан- 
ка Дал, Нови Сад, Вараждин, Сушак, Слав. Брод 
и Суботица; Месни одбор ујсдињеног радничког 
синдикалног савеза из Вуковара подноси претстав- 

о Уредби o минималним надницама; Виногра- 
чари Јелсе подносе претставку o неоправданости 
захтева Виноградарских задруга. 

Претседиик Стеван Ћирић: Прочитана разна 
акта примају се на знање. 

Пре прелаза на дневни ред имам да одговорим 
на 1елно кратко питање, које je упутио народни 
посланик г др- Српко Вукановић, a на које ћу од- 
говорити одмах, зато што je то питање у вези са 
1елним предмстом o коме смо више пута расправ- 
љали na je потребно да га дефинитивно окончамо. 

To питање гласи: 
„У понедељак 1 марта т. г. ставио сам при- 

медбу на записник и тврдио да je резултат гласа- 
ња од стране секретара Народне скупштине фал- 
сификован, вама неверно претстављен na сте га 
и ви нетачно објавили. 

Ви сте, Господине Претседниче, тада изјави- 
ли, да ћете ово проверити и резултат исправити 
уколико не буде тачан. У уторак сте дали изјаву 
пред пленумом Народне скупштине како сте се 
уверили да ja нисам у праву и да je резултат тач- 
но објављен. 

Ja нисам имао могућности да до данас видим 
оригиналан списак гласача, али из објављеног 
билтена тачно се види да сам ja био у праву кад 
сам тврдио да резултат није био тачно објављен. 
У билтену између осталих посланика који су гла- 
сали за буџет стоје и имена: Милана Баџака, Бен- 
ка Јосипа, Керсника Антона, др. Јуре Коцеа, Пеј- 
кић Чедомира, за које се може тачно утврдити да 
горе наведеног датума нису били у Београду na 
према томе нису могли ни да гласају за буџет. 

Ради тога ми je част упутити на Bać ово пи- 
тање: 

1) Како мнслите да дате сатисфакцију овоме 
Дому ради утврђенога оваквог фалсификата. 

2) Шта мислите убудуће учинити да се овакви 
случајеви не дешавају и да се заштити достојан- 
ство овога Дома да се бар у њему не врше пре- 
правке гласачких спискова кад се то већ чини у 
иароду. 

Примите итд." 
Тосподо народни посланици, ja морам конста- 

товати опет то, да овде o фалсификату не може 
бити говора. Строго узевши, народни посланик г. 
Вукановић ставио je две оптужбе. Прва je гласила: 
да се списак гласача на тај начин фалсификује што 
се уносе као гласачи „за" и она господа народни 
посланици који .нису присутни у седници. Ha ту 
оптужбу, коју je г. Вукановић ставио у току гла- 
сања, или тачније речено, на почетку самога гла- 
сања, ja сам одговорио тиме што сам тога момента 
допустио народном посланику г. Вукановићу да 
изволи остати поред г. секретара да контролише 
гласање. (Одобравање и повици: Тако je!) 

Према томе, господо, ако се и поред тога до- 
годило, што није искључено, да je забележено да 
je неко од г. г. народних посланика гласао „за" 
a није био присутан, то no моме миишењу не мо- 
же бнти фалсификат него може бити само грешка 
и секретара г. Дамића и његовог контролора г. Ву- 
кановића. (Гласови: Тако јеЈ) 

To je моје уверење. A да се таква омашка 
може догодити., није никакво чудо, ви сте сви све- 
доци и знате како се гласа. Том приликом господа 
народни посланици оставе своја места, настаје лар- 
ма, настаје граја и знате и сами да се заиста у тој 
ларми и у тој граји не мол<е тачно чути да ли je 
неко викнуо „за" и ко je викнуо. И на тај начин 
може увек да се за два или три гласа догоди погре- 
шка. Али ja морам нарочито нагласити, да je ис- 
кључено да би неко хотимице хтео да прави гре- 
шке. Најбољи доказ за то je, a то je мој одговор 
на другу тачку Вашег питања, r. Вукановићу, да 
hy у свако доба допустити да буде један контро- 
лор код секретара, да се не би таква омашка дого- 
дила. 
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Друга омашка, коју je господин Вукановић за- 
мерио, јесте та да није број гласова добро сабран. 
O том сам се, господо народни посланици, већ из- 
јаснио и ви сте се могли уверити да je збрајање 
било тачно. Међутим, господин посланик Вукано- 
вић се враћа поново    на    прву    оптужбу,    наиме 
да  су у  списак гласача унесена извесна   господа 
народни посланици који нису били присутни. Го- 
сподо, ми морамо остати дефинитивно при том да 
je то омашка, a то je могао да примети и r. Вука- 
новић.  Уосталом,  ja  бих   молио господу народне 
посланике  да  имају у виду  ово:  углед Народне 
скупштине сигурно у првом реду зависи од нас са- 
мих. O томе нема сумње. Будите уверени да и нај- 
оштрији нападаји против нас, ако нису заслужени, 
не могу толико да шкоде   као што то можемо  да 
учинимо ми сами ако не   чипимо  оно   што   треба. 
Будите уверени, господо народни посланици, да се 
са овога места ништа не догађа што би се косило 
са достојанством овога Дома, и молим г. посланика 
Вукановића да и он то узме на знање и да са своје 
стране допринесе тиме што би узео мој одговор 
на знање, да достојанство овога Дома не дође у 
питање ни са његове стране, јер поново морам да 
кажем, што сам већ рекао: нема рђаве вол^е ни на 
једној страни, и ако се догоди нешто, што може 
да се догоди само као једна омашка, ми ћемо je 
у свако доба исправити као такву. Али ja морам 
одбити тврдњу да би се у овом Дому могло не- 
што догодити што није достојно не само ове ви- 
соке куће, него ни једног поштеног, часног и са- 
весног човека. 

Реч има народни посланик г. др. Српко Ву- 
кановић. 

Др. Српко Вукановић: Господо народни по- 
сланици, ja оно што сам изнео у своме питању, 
изнео сам само због тога да заштитмм ауторитет 
IH углед овога Дома, да заштитим ауторитет и 
углед нас народних лосланика. Због тога сам и 
тражио да се од сада више пази на ту прозивку, 
јср ооично и врло често се дешава да се од стране 
опозиције стављају примедбе, које не иду нимало 
у рачун секретара « ауторитета нјиховог рада у 
овом Дому. 

Ja сам чуо одговор  Господина  Претседника, 
али  ми je  жао само једно,  што Господин Прет- 
седвик иије констатовао бар да стварни резултат 
гласања није прошли пут тачно онакав како je за- 
бележеп, да ли омашком  или из других разлога, 
j:i  у  то  не  улазим,  али  хоћу  само  да  констату- 

.јем једно: да у билтену сгој«: да су гласали за 
буџет г. колега   Баџак,   који   није био присутал 
тога дана, јер није био у Београду, него у Аран- 
Јјеловцу  или  Младеновцу, даље, г. колега  Бенко, 
који je отсутан   већ   15 дана из Београда; затим 
г. г. колега Антон Керсник и Јуре Коце, који су 
бил1и тога дана у ЈБубл>а,ни — г. Керсник на по- 
гребу свога брата, a г. Коце исто тако. Дал>е, да 
je наш друг г. Чеда Пејмић убележен да je гла- 
сао ,,за", иако je г. Пејмић члан клуба Југосло- 
iH'iicKe националне странс. Ол није гласао ни про- 
тив зато  што се налази  у  болници.  Даље,  хоћу 
да констатујем да није гласао н,и колсга р, Малић 
Пеливававић,  kao вм  народни  послалик г. CHM.I 
Крспић,   KiOjiH  тога  дана   није  био  у  Београду,  a 
има их још KOJIH нису iviaca^H, a за које то нисам 
могао да утврдим, али су били убележени да су 
гласал1И   „за".   Ja   молмм   г.   Претседника   да   о« 

обрати пажњу на такав рад секретара и да се 
мени бар овим признањем да потребна сатисфак- 
ција, .пошто се из свега овога види да сам био у 
праву кад сам тврдио оно што сам изнео у своме 
питању. Да би се одржало достојанство овога 
Дома потребно je да г. Претседник осигура 
стварну контролу при гласању, a молим господу 
колеге и са левице м са деснице да при гласању 
буду на својим месгима, да се онда овако нешто 
не би могло више дешавати. 

Претседник Стеван Ћирић: Ово последње, 
што je рекао г. народни послалик др. Српко Ву- 
кановић, то je суштина ствари, и ja се придружу- 
јем његовом апелу господи народним посланици- 
ма. Заиста, за време гласања треба остати мирно 
на сиом месту, и онда неће бити такв-их неспора- 
зума, и нећемо иорати због тога губиги вруеме. 
(Александар Лазаревић: Молим за реч, да гово- 
рим о повреди Пословника.) 

Има реч г. Александар Лазаревић. 

Александар Лазаревић: Господо народни  по- 
сланиц.и,   у   току   претреса   буџета   Министарства 
унутрашњих послова повређен je пропис § 32 За- 
Koiia   o   пословном   реду у Народној   скупштони. 
Нарочито у току   ноћи   од   посланика   такорећи 
imivo кије био присутан, сем оних који су хтели 
да говоре. И тако ое догодило да je неко од нас 
говорника казао: „Господо говорници", a не „госпо- 
до посланици". Не само да није било присутно до- 
вољно посланика,  него ни Министар полиције  r. 
др. Антон Корошец у току целе ноћи уопште није 
оио присутзн. Оташао je још око 10 сати. (Милан 
Jlaaapemih:  Huje  жтина!  Отишао je у   12 сати!) 
Ja сам био целе   ноћи овде a ти,   Деветка,   миси 
био. Они који су бил« овде целе ноћи сведоци с\ 
ми да   r.  Минмстар  полишије  није  био присутан 
седници целе ноћи, већ je дошао у 8 сати ујутру. 
Али, на страну то. Претседвик Народне скупшти- 
ne нс може   натерати г. Министра   полиције   да 
присуствује оедници.   Он,   уосталом,   није прису- 
СТВОвао ни у Фииапсиском одбору, « Финансиски 

ор je решавао његов буџет без његовог пр«- 
суства. Томе се ja нммало не чудим, али важна je 
ствар:   да,   iKao што се седн;ица   скупшгинска  не 
можо   ()Д|)жати   без   Претседника   Народне   скуп- 
mmin', исто тако седница се не може држати без 
ијодног  секретара  Народне скупштине.  A ja  по- 
зивам све посланике који су били присутки целе 
noiiH да потврде, да за цело то време ниједан се- 
кретар   Народне   скупштине  није  седео  поред  г. 
Претседиика. И како je онда могао јуче г. Вебле 
да прочига записшик и да констатује који су од 
гооподе MiHiMHCTapa  у  току ^седн.ице бил1И, и  шта 
се на тој ссдн1ици радило. 

Према § 32 Пословника Секретар води за- 
писпик и да би могао да води записник он мора 
M <'>\лс 11|)исутан, a ja констатујем да je тиме По- 
словник повређен и молим г. Претседника да се 
у будуће таква повреда Пословника не врши. 

Претседпик Стеван Ћирић: Господо народнн 
посланици, ако бисмо тако строго примењивали 
Закои o пословном реду, онда г. Лазаревић не би 
могао да говори o повреди Пословника, јер се није 
одмах јавио за реч. Параграф 37 Закона o посло- 
IIOM реду прописује да се народни посланик мора 
пдмах јавити за реч чим примети повреду По- 
словника.   Г.   Лазаревић   се   међутим   јавио   тек 
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доцније. Али без обзира на то: кад једна седница 
траје од 8 часова изјутра na до 8 часова другог 
дана, дакле пуних 24 часа, изузев сат и no за време 
ручка, онда нема тога секретара који je кадар 
изцржати такву седницу, na се г. г. секретари изме- 
њују. AKO се неких 5 минута, док један од господе 
стоји за говорницом, неки секретар мало удаљи, 
изиђе да се одмори, то се не може сматрати по- 
вредом Пословника. И ja мислим да господа не би 
требало да праве.од тога питање, јер напослетку 
овај прекомерни рад захтева од свих присутних 
ia се мало одморе. И ja жалим нарочито господу 
стенографе, којима одајем пуно признање, јер сам 
сведок њиховог рада, њихових патњи, мука и не- 
воља и могу вам рећи да се код њих већ опажају 
не први знаци умора него и знаци обољења, na 
немојмо, господо, без невоље оптерећивати и чла- 
нове Претседништва, јер, будите уверени, да ће 
после ове дебате и онако целом Претседништву 
na  и секретарима бити потребна генерална pena- 
ратура. (Смех). 

Прелазимо, господо на дневни ред. Претрес 
v појединостима буџета расхода XIV раздео — 
Министарство трговине и индустрије. Реч има Ми- 
нистар трговине и индустрије г. др. Милан Вр- 
банић. 

Министар трговиие и пидустрије др. Милан 
Вобанић: Господо иародни послапици, опште при- 
нпедне прилике и код нас и у свету налазе се у 
години 1935 a још много више у 1936 без сумње 
v знаку значајног побољшања и напредовања. 
Има за то много доказа, од којих сунајзначајнији 
поступно повећање обима међународне размене 
аобара, псњање индекса цена највећег дела арти- 
кала и повећање потрошње односно јачање кон- 
сумне снаге широких потрошачких маса. За неке 
земље upe свега Сједињене Државе Америчке и за 
Енглеску може се мирно устврдити, да су ушле у 
паздобљс новиг просперитета. У мгогим другим 
•шжавама наступио je такође економски полет и 
ппоменио досадашњу суморну и тешку ситуацију, 
створену привредном кризом из године 1929 na 
све тамо до 1933. И наша држава, благодарећи 
томе општем побољшању у свету и смишљеним 
мерама предузетим са стране Краљевске владе 
мопа je да у току прошле године забележи једно- 
ставноиоправљање и напредак у најважнијим гра- 
нама наше народне привреде. Kao што je светска 
ппивредна депресија, долазећи са Запада, тек 
ie^HV ДО две године касније притисла тешко и бру- 
raiHO нашу земљу, тако се и њено попуштање 
осетиао код нас са извссним задоцњењем. Но да- 
нас можемо мирпо рећи, да смо тај најтежи период 
поекужили. оставили га иза себе и ушли у једно 
паздобл.с економског опорављења. Оно се толико 

.ише oceha n толико ћемо ефикасније моћи да га 
кооистимо, колико umne сходним мерама и no- 
тпебним еластицитетом прилагодимо nam привред- 
ни пад и нашу привредну реорганизацију измење- 
[HM приликама у свету n у л|)угим државама. 

Taj процес прилагођавања, неопходно потре- 
бан поради става, који заузимљу данас друге на- 
„ионалие привреде, у пуном je току, a Краљевска 
влада настојала je и настојаће да га што више 
vSoaa и mro потпуније спроведе. To се у првом 
ncAv односи na name спољно-трговинске односе и 
лозволите, господи народни посланици, да у том 
правцу дадем нска објашњења и изпесем неке no- 
датке. 

Наша сполта трговина развијала се у прошлој 
години под неједнаким условима. У првом полуго- 
дишту, она je, под режимом санкција према Ита- 
лији, имала да савладава велике тешкоће и да изна- 
лази нова тржишта за дрво, говеда, живину, jaja. 
У другом полугодишту, прилике су се осетно no- 
бољшале. Истина, италијанско тржишге није no- 
вратило свој стари значај, али je пораст цена у 
свету омогућио повољан пласман наших жетвених 
вишкова како у средњој Европи, тако и у осталим' 
земљама. 

Квантум нашег извоза у прошлој години био 
je мањи него у претпрошлој: 3,326.800.— тона 
према 2,868.200 тона, дакле смањење за 458.600 
тона или за 13,8%. Ово смањење долази услед 
осетног опадања у извозу кукуруза, јер ће новч 
жетвени вишкови доћи до изражаја тек у овој 
години, затим дрва, грађевног и огревног, којс 
није нашло довољну замену за италијанско тржи- 
ште, и цемента, чији je извоз смањен за јсдну 
трећниу (од 47.000 на 30.000 вагона). 

Насупрот смањеном квантуму вредност извоза. 
у 1936 години већа je него у претходној години: 
износи 4.376 милиона динара према 4.030 милиона, 
дакле за 346 милиона или за 8,6% више. Анализа 
ових података показује једну повољну чињеницу, 
паиме да повећање укупне вредности извоза резул- 
тира из повећања цена, које je запажено безмало 
код свих важнпјих извозних артикала. 

Увозна трговина je у 1936 претрпела такође 
извесне промене. Укупан обим увоза je нешто сма- 
њен — на 971.328 тона према 981.463 тона у 1935 
години; дакле за 10.135 тона или за 1% мање. На- 
против, укупна вредност увоза je повећана, и то 
на 4.077 милиона динара према 3.699 милиона у 
1935, дакле за 377 милиона или 10,2% више. Ово 
повећање вредности увоза у 1936 години, при одр- 
жавању безмало истога квантума као 1935 године, 
нс долази као последица каквог општег повећања 
цена увозних артикала, већ као резултат пзмена у 
структури увоза: прошле године смо увезли мање 
јевтиних кабастих артикала као угл^а, соли, и др.; 
a више скупих индустриских прера1)евина — ма- 
шина и апарата, превозних средстава, железничког 
материјала и др. 

Спољна трговина показује у 1936 години и 
осетне промене у оријентацији no земљама поре- 
кла и намене. 

Италија je, услед примене санкција, потиснута 
у ред другоразредних тржишга: њено учешће у 
натем извозу сведено je на 3.1%, a у увозу на 
2.5%. Напротив, Немачка je не само сачувала прво 
место у нашем сточном промету, које je задобила 
1935 године, него je и иначе појачала своје пози- 
ције: код извоза на 23.7%, a код увоза на 26.7%. 
Уопште узев у извозу Југославије знатно je пора- 
сло учешће Немачке (од 18.6 на 23.7%), Енглеске 
(од 5.27 не безмало 10%), Белгије (од 3.3 на 5.2%), 
и Грчке од 3.6 на 5.6%), затим и Холандије, Фран- 
зуске и Румуније, док je поред Италије смањила 
свој удео и Чехословачка (од 13.4 на 12,7%) и Ма- 
hapcKa (од 4.9 на 3.8%). При увозу примећује се 
веће учешће Немачке (од 16.1 на 26.7%), затим Че- 
хословачке (од 13.9 на 15.3%, Мађарске (од 2.9 на 
3.6%) и Белгије (од 1.8 на 2.5%), док je порсд 
пгромног пада Италије попустило и учешКс Av- 
егрије (од 11.9 na 10.3%), Француске" (од 4.4 na 
2.5%), Енглеске (од  10  na 8.5%).  Тежиште   нате 
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спољне  трговине  померило  се  тако  још више   у 
правцу Средње Европе. 

Наш трговински биланс у 1936.ГОДИНИ пока- 
зује активни салдо од равно 300 милиона динара. 
Активни салдо je стална појава у нашем трговин- 
ском билансу од 1931 године наовамо. Али ана- 
лиза трговинског биланса открива извесне чиње- 

' нице o којима треба водити рачуна, наиме да се 
активни салдо показује поглавито у односима на- 
шим са клириншким земл.ама, док се у односима 
са неклириншким земљама појављује најчешће де- 
фицит. Таква ситуација нам не може конвенирати, 
јер су наша потраживања у клириншким земљама 
везана, док ми исплаћујемо дугове неклириншким 
земљама у слободним девизама. 

Краљевска влада je настојала да ово стањс 
трговинског биланса поправи диригооањем увозне 
трговине, и у ту сврху je донет декрет од 6 апри- 
ла 1935 године, којим je заведен оистем контролс 
увоза за 33 артикала (гшрмнач, агруми, кафа, 
угал>, памучиа предива « тканиие, вунена предива 
и тканине, свилена прсдипа, лим, гвоздсне цеви, 
моторни чекићи и динамо машинс, радио апара- 
ти, аутомобили и др.) Овај режим je уведен у 
живот 13 јуна прошле године с тим, да се навс- 
дешт артикли могу увозити из неклир^ншмих зе- 
маља само уз увозно одобрење, a ово се изда- 
вало или не, прсма томс, да ли je биланс с дотич- 
ном земљом 6IHO активан или пасива«. 

Може се рећи да je за 6 месеци примене oeai 
.режшм већ дао извесне резултате. JVVH смо у 1935 
години имали према клириншким земљама активнм 
салдо од 751 милиона динара, лок смо према нс- 
клиринск1им имали дефицит од 421 мшлиона ли- 
нара. У 1936 годиии то се стан>е поправило. Ак- 
тивни салдо према клириншким зсмл.ама смањсп 
je на 405 милиона динара, a пасивни према некли- 
риншким сведен je на 105 милиона дннара. 

Овде je реч o статистичкии податцима o увозу 
IH извозу, a не o стању клиришитсих рачупа. Ра- 
зуме сс, да услед несагласности времена цариње- 
н>8 M рокова плаћа-ња. извесне разлике измеИу тих 
података могу постојати w постоје. Клириишкм 
рачуни показују мање повол^но стањс, мада су ти 
клириншки салди тек пролазне појавс, a важан je 
једино сразмер <изм€1)у увоза и мзвоза. Накнадним 
уплатама са стране наишх купаца иностране ров« 
клиринтки сс рачуни своде на праву меру. У ја- 
нуару MIH смо no тим рачунима имали у Немачкшј 
салдо од 25,2 милиона марака, v Италији 47 ми- 
лиона лира на старом рачуну, у Грчкој 34 милиона 
драхм1И на старом и 42 милиона на новом рачут-, 
у Шпанији 1,6 милиона пезета. Нашротив, MIH смо 
тада дуговали Италији 23 милиона лмра на но- 
ВОМ рлчуиу, Швајцарској 53 милиома динара, Че- 
хословачкој 190 милиона ,WHapa, Франпуској 30 
милиона франака, Белпији 3,7 милиона белга, Ру- 
мупији 18 иилиона линара. 

У току излаган>а гпсподе народних посланика 
у Фиииисијском одпору кпд ирстрсса буџста Ми- 
нистарст.ва трговипс и индустрвгје, уч^инјснз je — 
ja мислим да могу рећЈИ — не замерка, кего про- 
сто констатација, истина са жаљењем што je и 
разумљиво, —■ да je до дуте тачно да je наш тр- 
roBiHHCMH биланс активан и да се већ кроз дуги 
низ година може o том а/ктивитету говорити као 
o ствлиој чмнусници, но да je наш биланс плаћа1ђа 
још у много всћој мери пасиван, тако да у конач- 

ном резултату немамо од тога стања ствари много 
користи. 

Ha то могу да кажем само ово: ма да o стању 
нашег биланса плаћања немамо скроз тачних и 
поузданих података, како ми -не располажемо за 
наш трговински биланс, нпак нема сумње да je он 
пасиван. Но то je факат с кој.им се морамо поми- 
рити прво зато, јер смо нажалост сиромашни ка- 
питалима тако да значајне износе дугујемо од- 
носно плаћамо иностранству и за зајмове који су 
на страии кпшрахирани и као зараду оних стра- 
них капитала, који су код nac инвестирани од- 
носно упослени. Друго зато, јер je једно важно 
арело прплива нашет капитала са стране и то 
предознаке наших шсел^еника, у задњим годинама 
гогово прссах.и). A коначно и зато што крути и 
укоче»и системи клиринга, који су нам у току по- 
следњих година просто наметнути оилом ирилика 
у тако многим нашим релацијама са другим др- 
жавама, повлаче за собом изједначење дугова -и 
потран<иван>а и смањује активу трговинског на- 
шег биланса, KOJIH je активум бно свагда наш нај- 
бољм корсктии против паоивума у билансу пла- 
liaiba. 

C обзиром )ia валутне поремећаје у већини 
земаља, платни промет претставља један крупан 
али и веома сложен проблем за нашу спољну 
трговину. Влада томе проблему посвећује сву 
дужну пажњу и настојава да путем специјалних 
араижмапа с разним земл^ама обезбеди трговини 
колико je могућно стабилну базу. Њсна настојања 
иду на то, да се no могућству што npe изаНе из 
клири! сог  система   који   спутава  спољну  трго- 
вин\. У томе погледу су карактеристични последн.и 
споразуми са Енглеском и Холанднјом, који су 
задржали слободап платни промет; затим разни 
клириншки споразуми, који садрже разна отсту- 
пам.а од строгог клириншког система, као сло- 
бодпи проценат у споразумима са Француском, 
Грчком, Шпанијом нли употребу робних потражи- 
вања-за туристичке и друге издатке, као у спора- 
зумима са Француском, Турском, Грчком и другим 
земљама, или најзад мобилизацију салда путем 
клириншких чекова (Пемачка, Шпанија, Грчка). 
Свакако, ови инструменти нису идеално решење 
платног промета, али у практичној немогућности 
да се дп1)е дп бољега излаза ми смо настојали да 
колико се може, ублажимо крути клириншки 
систем. 

Rcii поменуто побољшање привредних прили- 
ка v прошлој години дугује се у првом реду сти- 
цају извесних повол.них околности, гшјачаној 
индустријској активности у свету, јачој тражњи 
животних намириица и сировина, слабом жетве- 
ном ирипосу на отрани a обилпом код нас и тако 
даље. Te околмости су нам обезбедиле релативно 
повол^ан положај у свстској привреди: оне су нам 
омогућиле обилан извоз уз повсћане цене. Маказе 
iiona које су годиппмл притискивале Hain аграр a 
мосрсднп и целу нашу привреду, почеле cv се за- 
тварати. Тако je прошла година, повећавајући к-\-- 
повну Moh namer села, забележила полет у нашој 
привреди. 

Са својс стране, Краљсвска влала je разви- 
ла прошле године вслику трговинско-политичку 
активност, да би нашој привреди обезбедила 
максимум користи, које cv привредне прилике у 
свету допуштале. Ona je настојала да у прегово- 
рпма с разним зсмљама добије што ширс могућно- 
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сти извоза и што веће погодности за наше извозне 
Производе. Закључила je 18 трговинских спора- 
зума са 11 земал.а; истина већина ових споразума 
само дошњује постојеће основне трговинске уго- 
воре али те допуне су, с обзиром na увозне рест- 
рикције у појединим земљама, постале главна база 
за наш извоз. 

Са земљама Мале Антане и Балканског спора- 
зума ми смо осетно поиравили основице наше тр- 
говачке размене и у тесној економској сарадњи 
која je обезбе1)ена мреко привредног савета ових 
фопмација, ми смо успели да савладамо MHOIO 
тешкоће које су раније стајале на путу нашој трго- 
вини с тим земљама. 

Привредни савет Мале Антанте одржао je два 
састанка, 3 марта и 19 октобра прошле године. 
Привредни Савет Балканског споразума такође се 
два пута састао, 24 јануара и 15 јула прошле го- 
дине Протоколи закључени на тим заседањима 
садрже много корионе одредбе за међусобни при- 
вредни промет, одредбе o сарадњи бродарских 
доуштава на Дунаву, o смањењу жељезничких та- 
рифа, o поштанској унији, o туристичком про- 
мету и т. д. 

Размена робе у оквиру ивих формација пока- 
зала ie такође, TUKOM последњих година, знатан 
иаиоедак. Благодарсћи сиецнјалним пигодностима 
Koie нам je Чехословачка ибезбедила за ишеницу 
те кукуруз, за свиње, маст и сланину, за живину и 
aia за во1.е и вино, ми смо свој извоз повећали 
ол 366 милиона динара у 1933, на 437 милиона у 
1934 и на 540 милиина у 1935 години. Прошле го- 
лине смо одржали извоз на овом истом нивоу. Са 
Гочком смо 22 августа прошле године закључили 
нов платни и трговински споразум, којим смо по- 

»авили услове нашег извоза. Извоз je порастао 
на 246 милиина динара према 146 милиона у 1935 
години. 

у датим приликама тиме je за сада постигнут 
максимум онога што je било остварљиво. Даљи 

, задатак биће, да се подесним начином уклоне 
чапоеке које данас огежавају још већи пораст на- 
mera извоза у тим иравцима. Te су запреке у односу 
нагшама Грчкој тешко1.а  појачања нашега    увоза 
ч те земље у циљу наплате наших рооних потра- 

^ивања a у односу напрама Чехословачкој, њезина 
a аграризација. Што се тиче Румуније и Турске, 

могућности размсне су ограничене сличношћу при- 
пелне структуре. Са Румунијом смо U септембра 

14-56 г закључили споразум u размени иетролеја са 
ZKOOM a недавно и иснивни трговински уговор. 
Извоз за Румунију je гшрастао на 39 милиона ди- 
«ana (09%) према 16 милиона у 1935. Са Турском 
run такоНе закључили 28 октобра 1936 трговински 
и платни споразум, међутим, размена je остала у 
сасвим уским оквирима. Укупно, тржишта земаља 
мТле Антанте и Балканског споразума аисорбују 
неп7них 20% од нашег извоза, a без мало 20% од 
нашег увоза долази нам из тих земаља. 

Ми ћемо, наставл.ајуКи привредну сарадњу са 
овим земљама  моћи  да постигнемо још већи на- 
пелак и још интимнију сарадњу у међусобним 

економским односима. Међутим, очекивања да he 
IZ ra сарадња решиги проблем жетвених виш- 
кова изван трећих гржишта изгледају неоснована. 
ГаоаћУ1Ући с тим земљама. ми морамо у HajBehoj 
мери водити рачуна o осталим тржиштима. од 
којРих зависе 4/5 наше спољне трговине. 

Немачка je свакако најважнија међу нашим 
тржиштима: она сама апсорбује једну четвртину 
нашег извоза. Привредни одбор, који je установ- 
љен уговором од 1 маја 1934, састао се прошле 
године два пут, марта у Загребу, (протокол од 1 
априла) и октобра у Дрездену (протокол од 20 
октобра). Споразуми који су на овим састанцима 
закључени знатно су проширили наше извозне 
мигућности и повећали уговорне погодности у 
корисг нашег извоза: ми смо добили царинске 
контингенте за пшеницу и кукуруз (15.000 вагона), 
за суве шљиве (2.200 вагона), за свиње (80.000 ко- 
мада), за говеда (25.000 комада), за маст и сланину 
(200 вагона), за jaja (100 вагона) и т. д. Извоз за 
Иемачку je тако повећан на 1.039 милиона динара, 
према 75] милиона у 1935 и 597 милиона у 1934 
години. Увоз je порастао још више, на 1087 ми- 
лиона динара према 598 милиона у 1935 и 497 ми- 
лнона у 1934. 

Ово нагло повећање наше размене с Немачком 
изазвало je извесну начелну забринутост у неким 
привредним круговима, с једне стране због тешко- 
ha које су настале у наплати наших извозних по- 
траживања, a с друге стране због зависности у коју 
je дошла наша спољна трговина a тим самим и 
luima привреда према једном једином тржишту. 
Држим да забринутост нема места. Тешкоће у 
платном промету су неоспорно једна пролазна по- 
јава. Наш платни биланс са Немачком није више 
иасиван, салдо у клирингу се пијављује због на- 
ГЛИХ уплата у Берлину које не одговарају скаден- 
ци плаћања увезене робе у Београду. Систем сло- 
Оодне трговине клириншким чековима, ако и са- 
држи незгоду курсних промена, има ту досру стра- 
ну, да омогућује брзо мобилисање нашнх потра- 
живања и да отклања опасност гомилања салда. 
Што се -Гиче 'зависности нашега извоза и увоза од 
једне пијаце, не треба губити из виДа чињеницу, 
да смо ми ириродно упућени на Средњу Европу, 
a тим самиМ у првом реду на Немачку, која je у 
огромним количинама купац оних производа, које 
ми можемо да извозимо, и да je та зависност уза- 
јамна и да je од увек мање више постојала. Она 
се свакако иовећала у последње време, али he се 
неоспорно смањивати уколико будемо повратили 
своје позиције на италијанском тржишту и стицали 
нове пијаце за наш извоз. У томе правцу наша 
трговинско-политичка настојања већ дају прве 
позитивне резултате a биће и даље упућена у том 
смеру. 

Наши трговипски односи са Италијом били су 
у првом полгођу прошле године прокинути услед 
примене санкција. Пошто су санкције укинуте, по- 
ведени су преговори са Италијом и 26 септембра 
прошле године закључен je трговински и платни 
сиоразум. Овај споразум има привредни карактер 
и треба ускоро да буде замењен новим трговин- 
ским уговором, који би дао маха нашој трговини 
са Италијом. Италија je природно тржиште за сто- 
чарске, шумске и друге производе наше привреде, 
и прекид у тој трговини нанео нам je многе ште- 
те. Иаш извоз за Италију, који je 1934 износио 
7!)7 милиона динара, a 1935 године 672 милиона, 
пао je у прошлој години на свега 137 милиона; од 
20% no вредности укупног извоза он je сведен на 
3%. Слична je ситуација н код увоза из Италије. 
Наша трговинска политика иде на то, да поврати- 
мо своје позиције на италијанском тржишту и да 
обезбедимо ширу размену како са Италијом, тако 
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и са осталим земљама римског споразума — Ау- 
стријом и Мађарском. Са овом последњом je 17 
децембра 1936 закључен нов трговински аранжман, 
који je већ дао извесне добре резултате. Привред- 
ни одбори које смо образовали са Италијом и Ма- 
bapcKOM залога су једне шнре економске сарадње 
с тим земљама. 

Појачање трговачке разменс са поменутим зе- 
мљама одговара природној оријентацији наше при- 
вреде ка тржиштима Средње Европе и Италије. 
Ha путу тим тежњама, међутим, дапас стоје де- 
визна ограничења, тешкоће око реализације на- 
ших потраживања. Платне тешкоће у овоме сек- 
тору упућују нас да посветимо већу пажњу оста- 
лим тржиштима, нарочито онима, која нам обез- 
беђују слободне девизе. У томе погледу вредно 
je забележити три споразума које смо прошле 
године закључили: са Холандијом 25 септембра, 
са Енглеском 27 новембра и са Француском 8 де- 
цембра. Са Холандијом и Енглеском задржали 
смо слободан илатни промет, али смо поставили 
прииции равногежс у размени, тако да у случају 
поремећаја те равнотеже можемо на увоз из тих 
земаља применити контролу предвиђену декре- 
гом од 6 априла 1936. Повољан обрт на тржишту 
главних наших извозних артикала допринео je 
добром функционисању ивих споразума и акти- 
вирању нашег трговинског биланса лрема тим 
земљама. Што се тиче Француске, она нам je у 
споразуму од 8 децембра обезбедила куповину 15 
хиљада вагона ишенице уз цене изнад светског 
иаритста и уз влаћање ирегежно у девизама. Ilo- 
ред тога Француска нам je одобрила и нарочите 
конгингенте за кукуруз и дрво као и извесне дру- 
ге  погидности. 

Након вишегодишњег застоја и стагнације у 
нашој размени добара" са Францускбм дат je на- 
шем трговачком међусобном промету нов потстрек 
и мислим да je ван сумње да ће raj промет на 
основу тога новога уговора осетно се појачати. 
Добава пшенице врши се под врло повољним усло- 
вима и омогућује — поред осталих повил>них 
араижмана у том погледу са трећим државама — 
идржавање цене пшеиици на нашој унутрашњој 
пијаци на једном не само врло иовољном всК и 
сталном нивоу, који и наше произвођаче и наик' 
трговце у потпуности заштићује од непрекидних 
и врло јаких колебања пшеничних цена на свет- 
ским пијацама. Најзад je баш наш трговински 
уговор са Француском дао нам могућност да један 
део те ишенице упућујемо шреко наших Јадранских 
лука, чиме je удовољено једној веК давно израже- 
ној и изнетој, без сумње оправданој, жељи нашога 
Приморја. Влада тежи да дође до иовољних трго- 
вин.ских споразума и са осталим земљама, које мо- 
гу играти важну улогу у нашем извозу, у првом 
реду са земљама Америке и Леванта и преговори 
у ту сврху улазе у план нашега рада у овој години. 

Неговање наших привредних веза са земљама 
Мале Антанте и Балканског споразума, побољша- 
ње основа за трговачку размену са Немачком и 
земљама Римског споразума као нашим главним 
тржиштима, HCKopmiilicibe извозних могућности и 
на осталим тржиштима, у општем настојању да се 
наша спољна трговина постави «а што ширу и 
стабилнију базу, то су битне линије наше трго- 
винске политике. 

Краљсвска влада je у прошлој години наста- 
вила интервенцију у извесним секторима спољне 

трговине, наиме код пшенице, воћа, уљарица, опи- 
ума и стоке. У својој привредној политици Влада 
се руководи начелом, да привредну делатност тре- 
ба препустити приватној иницијативи. У помену- 
тим секторима она je чинила одступања од тога 
начела, да би заштитила нашу привреду од штете, 
којој су je излагале увозне рестрикције других зе- 
маља, односно да би нашој привреди обезбедила 
што пуније искоришћење извесних уговорних по- 
годности — царинских контингеиата, преференци- 
јала итд. Интервенција се код нас појавила као 
реакција на рестриктивне мере иностранства; кад 
je пак одлучена, она се морала спроводити на на- 
чин који би најбоље одговарао интересима целине. 
Интервенција je код нас добила два облика: или 
монополисање извесних послова од стране државе, 
као што je био случај код пшенице и опиума, де- 
лимично код Boha и уљарица; или регулисање де- 
латности приватних предузећа и контролу њихо- 
вог рада, као што je био случај код стоке и сточ- 
них производа. У првом случају интервенција je 
вршена преко Призада, који je, као државно пре- 
дузеће, у облику акционарског друштва могао ус- 
пешно да обавља трговачке послове са иностран- 
ством; у другом случају, она je вршена преко Уре- 
да за контролу извоза стоке, коме je у том циљу 
придодат одбор састављен како од претставника 
падлежних ресора, тако и од делегата заинтере- 
сованих привредних организација. 

Призад je, после једног мучног искуства које 
je издржао у тзв. житном режиму, кад je без по 
трсбне организације у земљи и без довољних фи- 
нансиских средстава, имао да спроведе огроман 
посао монопола унутрашње и спол>не трговине 
пшеницом, успео да стане на своје ноге и да по- 
стане неопходно потребан и користан инструме- 
нат наше грговинске политике. Он je у прошлој 
години вршио откуп пшенице, no Уредби од 2U 
јула, којом je Влада ујемчила минималне цене на 
унутрашњем гржишту. Кад се светска цена пове- 
1.ала, Призад je овлашћен да купује пшеницу н 
изнад дириговаиих цена, тако да се наш произво- 
ђач користио поправком цена у свету, a оио je 
Обезбеђен од евентуалног пада те цене. Упоређење 
паших домаћих цена са ценама у Ливерпулу и Ро- 
тердаму показује, да су и поред знатног скока 
светских цена наше унутрашње цене биле стално 
изиад њих. 

Таква оитуација се могла одржати без жртава 
00   државну  касу   само   благодареИм   нарочитим 
сиоразумима које смо закључили  са Чсхословач- 
ком, Немачком и Француском.   Истина   Призад je 
зато морао   при.м^пи   обавезу да овим   земља.ма 
.in(|)epyje одр€1)ене количине пшенице, и то je био 
разлог што je Житнв  одбор решио да се од 12 
децембра ^ptoiiuR-   годиие  (извоз шшевице   резер- 
шше само за Призад. C друге сгране, Призад je. 
саобразно Уредби  од 9 маја  1936 године, којом 
je утврђена цена опијуму у земљи, вршио и откуп 
опијума  за  извоз.  Благодарећи сарадњи  са тур- 
смим   опијумским   монополом,   која се заснива.1,1 
na споразуму од 17 децембра 1934, Призад je Mo- 
rao (извозити ошиум уз уносне цене, али je извоз 
морао   ограиичити   тако да je залиха   опиума   у 
земљи постала прилично велика. Код сувих шљива 
Призад се огранимио иа извозне послове у оквиру 
иа|1инских контиигсиата које смо добили од Не- 
мачке, али je зато саибразно Уредби од 21  сеп- 

Ј 



СТПИОГРАФСКЕ   БПЛПШКЕ 893 

тембра 1936, одржао Иредв^и^ене цене у земљи. 
Најзад код уљарица Иризаду je гшверено спро- 
вођење Уредбе од 15 јуна 1936, која има за циљ 
да обезбеди снабдеваше индустрије уља домаћом 
сиров^ном уз одређене цене. 

Уред за коитролу извоза стоке, који je осн«- 
ван по'закону од 14 децембра 1931 године, имао 
ie тако1)е у прошлој годин-и знатно шире поље 
оада   него раније. Његово пословање отежано je 
V првом полгођу услед примене санкција према 
Италији. Уред je могао да форсира ;извоз, наро- 
чито говеда на Левант, и благодарећи премијама 
Koie je давао, извоз говеда je у прошлој години 
одожан, шта в«ше и повећан: износио je 49,417 
комада према 36.779 комада у 1935 години. Извоз 
свиња, меса и масти добио je велики замах наро- 
-што у другом полгођу. Свин>а je извезено 301.016 
комада према 218.549 комада у 1935 Извоз ма- 
сти je порастао на 743 вагона према 453 вагона у 
1935 години. Расподела контангената дала je ме- 
ста многим приговорима. Међутим не треба смет- 
HVTH с ума фалсат да je расподела дело заинтере- 
гованих стручЈшх организација, a не Уреда кж> 
т^квог Ипак с обзиром на досадашње искуство 
и на недостатке у примеши КОНТРОЛН.ОГ шстема 
lOHehe се ускоро извесне реформе у реишму из- 
„. ча стоке и сточних про,извода. Краљевска Влада 
се ТРУДИ да инструменте своје привредне пол-и- 
пике усаврш,и, како 6и он,и што корисниЈе послу- 
»мли .народној пршреди. AKO она данас не може 
ош обећати престанак .интервенциЈе, то je зато, 
што ни узроши, који су до ње довели нису прс- 
стали. 

После ових напомена o стању и резултатима 
нпше спол>не трговинске делатности дозволите, 
rocnoio народни посла»ици, да се осврнем 
vKoarKO на стање нашег банкарства и на функ- 
пионисаи.с нашег кредитног оистема. Кад се има 
v виду значајна улога коју je наше пр-иватно нов- 
iaDCTBO од увек играло у кредитирању наше на- 
поане привреде, онда je толико важииЈе да се 
Стводи v којој се штуац.ији данас налазе нашс 
пдаватнс новчане установе и јесу m оне у стању, 
пчносно хоће ли о«е бити у стању да задовољс 
?RP Behv тражњу кредита KOJIH je природна и не- 
миновна последица побољша.ња прмвредних при- 
чика и живљег, интензивнијег рада у многим гра- 
нама народне приврсде. Ja дрлшм, a дневно иску- 
"тво и прикупљени .шдатци то потвр1,уЈу, да у 
том погледу нсма места боЈазни. Општа се je си- 
TvaMMia и у том поглсду осетно .ки.равила. Ha- 
JZ™io ie" једно опште сређивање лрилика и 
S„o полагаж. али стално   повраћање   поверења. 
V наш-им   w а.н.им   установама   започео je опет 
пооцес прикупљања улога и формација капитала. 
који овим путем тражи да се плаотра. 

Можс се чак мирно рећи, да je нарочито у 
таловима ликвидност наших новчаних завода ro- 
лико порасла да су они једва дочекали побољшан.е 
к-пњуктуре како би расчоложина средства могли 
иложити у сигурне, добро фуидиране и кракто- 
оочне ликвидне послове. Наш кредитни сисгем и 
шше приватно новчарство врше и вршиће и даље 
Љинаисирање нате иривреде, a нарочито и на- 
шега увоза и извоза. 11рема томе се нису обисти- 
ила иа срећу песимистична предвиђања, noja су 

се чула ioui пре две до три године у доба најтсжс 
депресије на банковној пијаци, да he наш кредитни 

систем једнога дана запети и сломити се. Он je 
п-оказао завидну виталност и отпорну снагу. 

Hehy тиме рећи да су све тешкоће већ пребро- 
1)ене, већ само констатовати, да се je ситуација 
поправила и да се прилике сређују и побољша- 
вају. У том погледу постоји разлика изме1)у већих 
завода у .градовима и изме1)у мањих провинциј- 
ских банака. A велика je разлика и у томе због 
којих су разлога поједини заводи дошли у тешко- 
he и затражили и добили заштиту. Јер криза je 
с једне стране погодила оне кредитне установе, 
код којих су били прикупљени велики износи уло- 
га и код којих су нестрпл^иви улагачи тражили 
исплату својих уштеђевина у бржем темпу него 
што je била могућа реализација разних актива тих 
завода. A познато je, колико се тешко у доба при- 
вредне кризе реализују ангажмани, који су no себи 
иначе добри. 

Поред тога недостатка поверења улагача, који 
je тешко погодио веће кредитне установе, полд)- 
иривредна криза и законодавство o заштити зем- 
љорадника претставља други узрок тешкоћа од 
којих нарочито пате мање кредитне установе, чији 
су дужници већим делом земљорадници. Почев од 
априла 1932 г., кад je донет први Закон o морато- 
риуму за обавезе земљорадника, дужници земљо- 
радници нису били дужни плаћати својим пове- 
риоцима никакве отплате дуга, a ca малим изузет- 
ком чак ни камате. Природно je да они новчани 
заводи, који су већи део своје активе пласирали 
код земљорадника, нису могли дуже време изла- 
зити на сусрсг захтевима улагаЧа за повраћај уло- 
ra. Имајући у виду да je код нас јако развијен 
систем малих банака које кредитирају ситне при- 
вреднике a баш понајвише земљораднике, није 
чудо што имамо толико велики број новчаних за- 
вода који се користе мораторним одредбама. 

Из предњега произлази, да he за велики део 
новчаних завода бити од пресудне важности начин 
ликвидације земљорадничких дугова. Немогуће јо 
већ данас оцснити у пуном обиму реперкусију 
Уредбе o ликвидацији земљорадничких дугова на 
наше приватне новчане установе, a нарочито на 
онс које су у великој мери — кадшто и са 80% и 
90% кредитирале нашег земљорадника. Ипак треба 
подвући два момента. Прво, доношењем дефини- 
тивне и коначне уредбе после дугих година неиз- 
восности створено je једно коначно стање и пре- 
чишћена je ситуација оних банака које имаду 
земљорадничка 110траживањ'а. У досадашњој неиз- 
весној ситуацији било je свако тачно билансирање 
код таквих банака немогуће. Данас je ствар јасна 
и сума тих земљорадничких потраживања може се 
унети у биланс са оном вредности, коју она сгвар- 
IIO имаде. Поред тога сваки завод може данас 
тачно да срачуна колико he из тога наслова, изгу- 
бити, евентуално од својих резерви и акциског 
капитала. Друго: држава je преузела на себе бригу 
да се поред све редукције земљорадничких дугова 
сачувају интактни улози код новчаних завода, јер 
ПО чл. 10 став 2 поменуте Уредбе од 26 септембра 
1936 г. све отписе који превазилазе стварне резерве 
оаиака и половице њихове дионичке главнице др- 
жава je преузела на себе. Тим je начином сачуван 
принцип недирања у улоге a не треба мислим на- 
рочито наглашавати, од колике je то важности за 
очување поверења тог најдрагоценијог no и најп- 
сетљивијег елемента сваког принрсдног рада, a na- 
рочито рада банака. 
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DiUKKUO наше индустршјс и наше индустриј- 
ске IIO.IHiикч', доовооите, гоеподо народви посла- 
ници, да кажем неколико речи, 

ВрховНИ принцип, прома којему троба да сс 
иоди nama индусгријска по.иппка и којег се 
иринцииа придржаиа Крал>евска влада, a. руново- 
диКе се ca пмм и у будуће, го je довођсЦае у склад 
цс.ижупио 'Индустријске делатносги са општим 
пршфсдним и социјалнмм шггереоима земд>е и ci 
иитересииа наше приврсше и политичке неза- 
висности. To треба да буде меродавно вачедо и 
ммсао и<)дил>а, кад je у питању Јиндустрлјска 
ОПреиа nanio државе. Подизап.с рафпнеркје бакра 
у Bopyi nponnipcii.c жсл>сзаро у Зсмици, 11уштаП)0 
у рад фабрике целулозе у Дрвару — наводим ова 
npiM.v.iclia, која no улазе у састав мога ресора, 
али су no прнроди свОјој (индустријског карак- 
repa — подизање фабрике алуминијума у Ло- 
зовцу, све су то примери прпмоне иоменутог ме- 
родавпог вринципа. Сигурност и безбедност зе- 
мље налажу међутим не само ову n овакву' инду- 
стријску политику, веК траже што већи и што 
јачп замах и полег индустријске делатности 
уопће, ј«р у случају потребе и опасности мало 
има иадустријских грана, на које одбрана земљо 
можс да 1)с11оноира. 

Статистички податци доказују да у послед- 
n.iiM i(),uina\ia експлоагација наших прирк^днмх 
богатстава и извоз »аииих индустријских сијм)- 
nnna n 1И1.1\(ј)абр'Иката дибија у међународнпм 
погдеду све »efcy мжност од извоза наших пол.о- 
привредких продуката. Тако je од целокупног 
namci цзвоаа eKonopt живо/гилх намиртица, изно- 
сио у години 1925 50%, a у години 1935 29%. 
Извоз спроипиа ,и полуфабриката изнооио je у 
солппп 1926 ^2% a у годили 1935 53%.. Код no- 
ТОвих пЈ^позвода те су цифре за ове исте годапк' 
9,3% и 5,6%. У колико се развој наше привреде 
огледа \ машој спољној трговини, онда из пред- 
п.пх података можемо 0 МЈх^монама у структурч 
iiame прмвреде извести закључак, да поллпри- 
иргда губи од свог првобитног значаја, да се ру- 
дарство и индустрија развијају брже од пол>о- 
прввреде, да ое мроизводња минералних скром> 
Fia и полуфабриката у земл^и најбрже раамја, a 
пропзиодп.а фмналних прпдуката да je улјгћена 
v ivmnnmi na задовољење унутрашњлх потреба у 
U'M.MI. 

Поред cuera тога, кад више од три чствргипс 
нашег марода иримала земЉОрадНИЧКОМ реду, ми 
не можемо и нс смемо да занемаримо аграрну 
момпоиенту наик п.ривр€дн€ структуре, те се 
ирома гомо nama индустријома политика МОра 
водити у складу са нашом пољопривредрм. Докле 
РОД ј« nama зомл>а упућена на извов сиојих arpap- 
nnx вишкова, којп постајс све тсжи, дотле ми 
не можемо и neheMo посталити себи за циљ npn- 
вредну аутархију, иако пас arpa|)iin протекцио- 
низам индустријских земаља гони да пођемо THVI 
путеи. Докле год ии морвмо да нзаоаимо вишко- 
ве патпх жтарица, скжо n СТОЧНИХ праизвода, 
дотде сс no можомо мндустријализлраш no СМКу 
цену n na целој .ninnjn, већ иорамо да тражимо 
ородн.п пут. 

Идујт тим путем ми I.OMO постићи да у ин- 
дустрИЈИ упосдимо онаЈ вишах сталног прирасм 
nanior стапонпппипа, који nama поллпривреда 
nujo \   стању да упбсли,  lipo para емигрирало je 

i(),4Hiun>e из name земље ОК/О 50.000 радника, чнјо 
су уштеђевине још 1!)24 године јизнооиле 20,000.01К) 
долара годишње. Могућност омигрирања je ме- 
1)\гим простала a интенаивирање наше пољопри- 
вреде, дакле и могућност повећања аграрног упо- 
слења, no папредује паралено са прирастом ста- 
швмипгпиц Овај BiHiuai< мора да запосли лнду- 
стрија. Плате и наднице у нашој .индусгрији крећу 
со изиеђу 3 и 4 м.илијарде динара годишње. По- 
ливина овог прмхода излоси више no цео извоз 
папшх пол.опрнвредних производа. Подиза1Њом 
индустрије повеКава се дакле потрошња аграрншх 
проиавода и гиме смањује зависност нашег аграра 
од страних пијаца. Подизањем индустрије омогу- 
ћује се и деломична прооријентација аграрно 
пршкжпдњо. 

Од првог јануара о. г. паша индустрија изра- 
до аамука даје no Уредби од 17 октобра 1936 
год. око l иилиона динара годишње за noBeha- 
n.o namo културе памука, a индустрија израда од 
свиле no Уредби од 20 октобра 1936 године око 
5 милиона динара годишње за повећање наше 
продукције свилених чаура. Наша индустрија уља 
Уредбом "ид 15 јула 1936 године омогућила je го- 
дишп.пм доприносом од 5—6 милиона динара рен- 
табилну производњу ул.апог семена. Тако he до- 
приносом индустрије ппти омогућено унапређење 
ipnjv ааосталих грана name пољопривредне про- 
пзводње. 

Подизањем индустрије ми дакле решавамо 
namo аајважније привредпс и упослењем у инду- 
стрији и namo социјалне проблрме. 

У току начелне буџетске дебате учињена Je 
мрпмодоа, да v MOMO експозеу пред Финансијскмм 
одбором нисам ништа рекао o питању ревизијо 
царинске тарифе. Несумп.иво je, да су трговмн- 
ским уговорима, који су од 1925 године na овамо 
пактирани, настала многа померања у релацнја- 
ма појединих царинских ставова и да би једном 
ревизијом гребало уклонити несразмере, које да- 
nao nooTojo. Држим ме1)утим да морам претпоста- 
витн да r. г. народни посланици, којн траже реви- 
зију царинске тарифе, не мисле na ову врсту ре- 
визије, noli сматрају да се заштита, коју царина 
пружа нашој индустрији у всликој мери искорц- 
mlivje и да она даје могућност за пеоправдане 
зараде. Речено je, ima више, да je nama индустри- 
ја чичак и пијавица namo народне привреде. 

Ila ono примедбе имао бих да одговорим да 
царннске баријере, данас уопште нису мпого инте- 
ресантне. Оне су данас углавном изгубиле свој ра- 
nnjii значај, јер су далеко од тога да би се могле 
у знатној мери искористити. Велике и«дустријске 
зеиље извозннце, са снојим системима диригова- 
не производње, ирескачу данас са лакоћом и пре- 
ко баријера које значе и 50 и 60% од вредностн 
|)ооо. У таквим приликама ono земље, изузев нато, 
не бране mimo своју радиност царином Beh увоз- 
пим контингентима, увозним дозволама и друшм 
обдицима дириговане размене добара. Ми као 
mio je познато, немамо увозних контингената у 
UII.IA заштите namo индустрије, a нисмо их заво- 
дили баш у интересу широких потрошачких маса. 

,\ какву ситуацију д^води onaj систем о«о- 
рених врата нашу индустрију приказаћу са поко- 
ЛИКО npiiMopa: 

Кад je роч o претераној царинској заштити. 
код nao o'o обично v првом реду помишл>а на тек- 
cnuusy  индустрију.  Тачно  je  да  се je ова  грана 
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индустрије, захваљујући смишљеној индустриј- 
ској политици, код нас лепо развила. Број рад- 
ника упослених v текстилној индрустрији пове- 
hao се за последњих 15 година од 10 на 60.000.— 
Међутим данас и поред царинске заштите, та ин- 
дустрија није на целој линији у могућнасти да 
издржи оштру борбу која се на нашој пијаци 
води измеНУ италијанске и немачке текстилне ин- 
аустрије. Тако на пример немачке ткачнице ве- 
штачке свиле добијају данас за 50% јевтиније 
предиво, ако je финални продукт намењен изво- 
3V a поврх тога готова тканина добија још 30% 
извозне иремије. Ми имамо данас ткачнице вуне 
v земљи које су обуставиле рад у својим власти- 
"тим предионицама, јер морају да купују неверо- 
ватно јевтину немачку вунену пређу да би могле 
ла конкуришу немачкој тканини. ИталиЈанске па- 
мучне тканине мешане са фјоком_ (јевтиним от- 
патком од вештачке свиле) продају се данас на 
нашој пијаци испод цене коштања наших памуч- 
Них тканина. 

До недавно немачка чињена кожа продавала 
сс код нас испод цене сирових кожа у НемачкоЈ, 
a уобличено (фасоновано) гвон<ђе испод цене си- 
ровог гвожђа. 

V времену када велике индустријске земље у 
пиЉу упослења свога радништва форсирају извоз 
no сваку цену, не постоји могућност знатниЈег 
^коришћен^а увозне царине, којз сс још увек - 
"ne? v интересу потрошача - наплаћуЈе без при- 
ма   (Данас 12 динара за  1 златан динар.) 

Kan ie реч o царинској заштити наше инду- 
r-roHie не треба заборавити, да je после завођења 
Хашњих царина заведена трошарина на елск- 
тпичну снергију; да je заведена трошарина на со; 
lv ла ie повећан принос на социјзлно осигурање, 
Јакле оптерећења која страна индустриЈа на на- 
njoi пијаии не сноси. 

Исто тако не треба заборавити, да je францу- 
« иташјанска валута девалвирала за 40%, a 

Гнглеска^ГаТцарска и чехословачка за 30%. чиме 
ie „звоз оЈх индустријс^их зомал.а дошао до 
■' fo м за точико повећпо CBOIG конкуренци,1е 
ПРИма нашој индустрији. Нс треба заборавити ни 
ПГчшоении'. "a "^"иие чине 15-25% продук- 
иионих трошкова и да he минимирање иадница 
ln?P k V интересу социјалнс правде без сумње по- 
гТбио и апсолутно оправдано имати сво,, ефекат 
'Рконкурсмтиој способмости наше индустрије. 

Наоочиту пажњу приклањала je и приклањаће 
^п.л евска влада свим питањима, Koja се тичу на- 
КР^   тптвачког  и   занатлијског  сталежа,   ко,м   ,}е 
ппивре^на кРиза врло тешко погодила и који у привреднн   ^ ма  ^  данас  )ош  трпи  ол  после. 

™ua дубоких приврелних поремећаја ових задњих 
Л ^на Постоји оправдана нала ла ће побољшање 
година. м „  јаЧање KvnoBHe снаге mu- 
ГГп" P -HV MacaV многом погледу лопри- 
Р ^u побо миан.у стажа нап.их трговаца и занатли- 
•Ггвака^ е потребно да се за и.ихов рад ство- 
' Гпппг.мнији и здрави и услови. У том циљу 
РемТист Pr ву ргомиме и индустрије наставл,енп 
v Министарству   ' с „атери ала како би 
Ге Ун^но могло" приступити новелацији Закона 
се  к0"31"'   т  - j    закон на гиази тек од 9 марта 

у много чему мењати и допуњавати. Колико год 
код једне овакве крупне кодификаторне акције не 
треба да се ради и сувише убрзано ипак je само 
питање без сумње већ достатно сазрело како би 
се новела још у току ове године — после понов- 
ног консултовања заинтересованих кругова -— мо- 
гла у коначној редакцији припремити. 

Да напоменем још, да je — између осталог 
водећи рачуна o изузетним приликама и o потреби 
нарочите заштите трговаца — Уредбом од 22 окто- 
бра 1936 године продужена за даљу једну годину 
забрана оснивања трговачких радња великог оби- 
ма, и да he од износа од линара 11,000.000.—, који 
треба да буду још са стране државе уплаћени као 
акцијски капитал Занатске банке ових дана бти 
уплаћена сума од динара 3,500.000. — 

Значење стручне наставе сваким даном расте 
Док из средњих школа типа римназије и реалне 
гимназије' излази данас толики број ученика, да 
veuiKO или никако не могу да после свршених сту- 
дија нађу намештење и упослење, дотле нам у свим 
гранама народне привреде и данас још недостаје 
стручно образовани и спремљени подмладак, који 
иам je толико потребнији, што се морамо старати 
o томе да у свим предузећима са страним капи- 
талом без којих код оскудице домаћег и нацио- 
налног капитала не можемо да будемо и да експло- 
атишемо све наше привредне могућности, буде 
искл^учиво упослен наш национални елеменат. Та- 
ко ћемо створити неопходне стручне резерве и 
кадрове наших људи, за привредни рад. Нажалост, 
није било могуће већ ове године — изузевши тек 
повећање наставничких места на средњим струч- 
иим школама са 14 наставника — повећати број 
тих школа, код којих се нарочито прошле јесени 
пријавио велики број ученика, тако да су код нс- 
ких била у овој години отворена три na чак и 
четири паралелна разреда. Свакако he Министар 
трговине и индустрије и у току ове године водити 
бригу o што бољој организацији и дотеривању 
стручне наставе спремајући за идућу годину, у ко- 
лико прилике то буду допуштале, дал^е повећање 
броја наставника и самих школа и дотерујући и 
допуњујући према указаној потреби наставни план. 

У ресору овога Министарства налазе се сле- 
деће стручне школе: 

17 државних и 2 градске Трговачке академије 
(у Сомбору и Дубровнику) са 134 оделења, 4.080 
ученика — ученица и 228 наставника. 

3 Поморске трговачке акадсмијс у Бакру, Ду- 
бровнику и Котору са 12 оделења, 273 учсника и 36 
наставника. 

8 дворазредних трговачких школа (Љубљана, 
Цеље, Загреб, Дарувар, Карловац, Чаковец, Шибе- 
ник, Пожаревац) са 22 оделења, 724 ученика — 
учспица и 41 наставником. 

7 средњИх техничких школа (Београд, Загрбб, 
Љубљана, Сплит, Сарајево, Лссковац и Пови Сад), 
са 166 оделења и отсека, 2.909 учсника — учсница 
и 328 иаставника. 

25 мушких занатских школа са 82 одељења, 
1.323 ученика и 179 наставника. 

2 жснске стручне учитељске школе у Београду 
и Заппсбу са 13 одслЈења, 272 учеиице и 36 на- 
ставника. 

235 женских занатских школа од којих су јед- 
ие државне, друге полудржавне или чисто бано- 
випске са 525 одељења, 13.710 ученица и 1.104 на- 
ставника. 
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Поред ових под надлежности овога Министар- 
ства стоје 460 стручних продужних школа (mcrpr- 
ских) са 1030 разреда, L463 одељења, 41.273 уче- 
ника и 3.306 хонорарних наставника; 28 школа Тр- 
i-овачких омладина са 118 разреда, 162 одељеи.:!. 
4.586 ученика и 282 хонорарна наставника. 

Све ове школе су у сталном развоју и свс je 
učilu ирилив ученика што показује, да je cm- веће 
иитсросовањс за стручно образовање и да ученич- 
ки родителЈИ правилно разумеју и схватају ЦИЉ и 
задатак ових школа и своју децу — ученике раДо 
уписују у ове школе, да би сс у п.има оспособили 
за живот и практичан рад за разна звања државне 
и приватне професије. 

Дозволите, господо народни посланици, да се 
са некодико речи још осврнем на туризам. Ta мри- 
вредна грана задобија за нашу народну привреду 
све HCIIC значсње из године у годину и развија се 
ПОВОЉНО поред свих тешкоћа, које ме^ународно.м 
промсту туриста причињавају и девизни прописи 
појединих држава и колебљивост појединих ва- 
лута, чији пад, a варочито плапска девалвација 
може да венадио скрене ораваи гуристичког ги- 
oaiba из једне државе у другу. Све условс за јак 
полет туристичког промета дала нам je прирола 
Осгало треба да створимо ми сами са смишљеном 
туристичком политиком. У том су циљу предузсти 
јавни радови, који he се и даље наставитп, како би 
се аутомобилски промет што више скренуо на па- 
III\ територију. Саобраћајне везе подешене су — 
у прикључку на меНународни промет — тако, да 
су туристима дате све потребне олакшице и ifO- 
i\liiii4rii, a наша обална пловидба л\ж иашег При- 
морја, na чак и даље, на завидној je висини. За 
саму организацију рецептивног туризма требало 
je мс1)утим створити што пре потребне услове у 
нашој земљи и регулисати то питаље на најцели- 
сходнији начин. У том циљу донета je у току 1Г)ЗП 
Уредба o унапрс1)сњу туризма, a мало иза тога 
na основу те Уредбс Правилник o путничким би- 
роима, и коиачно I InaniniiHK o гфоглашењу тури- 
стцчккх мсста, и у децсмбру прошле године сии- 
сак туристичких места. У начелу je брига o opra- 
низацији туризма попсрсна општинама, колико 
градским толико и сеоским, као најпозванијим je- 
диницаиа — под надзором банских управа — да 
се старају o унапре1)(.м1.\ туризма, који претставл*в 
змачајно, na чак у неким крајевима готово једино 
врело зараде. Гледе напдапивања туристичкнх 
твкса ii њиховог посебног руковања, потпуш од- 
војено од осталих прихода и расхода отптмп- 
ских, важе нарочите одредбе и, иоред тога, остав* 
jbfiHO je бановима, да одреде састав туристичких 
одбора у сеоским општинама оиацо, како држе 
да je за специјалне прилике поједине бановине 
иајподесније. To je учињено, порјсд остадога, на- 
рочито м зато, да 6и туристички одбори у поје- 
диним местима могди да надовежу на деловање 
и рад посебних пове'ренства и комисије, које су 
Doli раније у таквим мсстима постојаде и често 
развиле врло  корисну  и  плодоносну  делатност. 

У зајсднпци са Друштвом „Путннк" органиао- 
вани су у mii.v јачања туристичког промета из 
иностранства официјелни туристички бирои у Бар- 
imiv и Паризу, пород Ввћ ПОСТОЈећиХ бироа у Бечу, 
Прагу и Лондону н поставЛ)ени су информативив- 
пропаганднн чиновници при Консулатима у lU'- 
ловцу, Салцбургу и Копенхагену. 

Исто тако у тесној сарадњи са Друштвом „Пут* 
пнк ", Отсек за туризам Миннстарства трговине и 
индустрије организовао je више туристичко-про- 
пагандних изложаба у иностранству (у Прагу, Лајп- 
цигу, Букуретту, Бари-у и Солуну) и у земљи (v 
Љубљани, Загребу и Дубровнику), као и издавање 
тп-ребног пропагандног материјала у те сврхе. 

TOKOM прошле годинс, захваљујуНи интимним 
везаиа и тесној сарадњи интересованих држава 
дошло je до врло корисне туристичке колабора- 
ције између лржава Мале Антанте и Балканског 
споразума, те cv у оквиру привредних савета осно- 
иами тарочити туристички комитети у циљу уза- 
јамног унапре1)ења туристичког промета и јачања 
заједничких туристичких веза са иностранством. 
После неколико одржаних састанака на Бледу, у 
Букурешту и Прагу, одлучено je и публикована je 
Beh Заједничка пропагандна брошура држава Мале 
\m:imo, a у редакцији Отсека за туризам објав- 
л>еии cv и заједнички билтени на француском је- 
зику туристичких комитета Мале Антанте и Бал- 
каиског споразума. 

Туристички развој код нас у прошлој годинн 
V односу напрама ранијим годинама види се нај- 
бол>€ из ноколико цифапа, које наводим. Оне na- 
казују да je тај развој 110вол>ан коликогод с\- 
скромна и скучена сретства, која нам у том погло- 
ду стојо na располаган^у. 

Од године 1024 na до краја год. 1935 укупан 
opni туриста био je у сталном порасту a тако и 
број пробавАених дана н иоћи. 

У години 1936 продужен јо пораст страиих 
туриста тако да je sa више ол 10.000 премашио 
чак и^рекордну цифру од год. 1930. Насупрот томе 
констатовано je v прошлој години опадање код 
домаћих туриста за no прилици 5%. У год. 1935 
имали смо домаћих туриста 767.514 a страних 
242.214, — свсга 1.009.728. У год. 1936 имали смо 
домаћих Tvpncra 729.139 a страних 266.535. 
свега 99.г,.в74. 

Hama пастојап.а треба да буду упућена онам.>, 
да се постигне не само бројнр повећање ттриста 
који посећују naiiiv земљу, већ и њихов што дужн 
боравак кол нас. Од mre аужег бављења турнсга 
у туристичким местима зависи пајвећим лелом и 
принос 6д туоизма. Просечни боравак код me 
износи данас 7 и no лана, цифра која би се лала и 
трсГ.;! je шатоо 1И1већати пружајући туриспша 
пооед поиродпих лепота што већи конфор, вгго 
јефтиније цеие и што више атракција. 

Гђ>инос од посета туриста износио je у години 
103}: од иомаћих 502, од страних 309, — свега 
81 1   мил.  лппара. 

У голини 1935: од домаћих 510, од стршвпс 
317, — ciu'ia 827 Mii'i. динара. 

У години 1936: од домаћих 500, од страних 
360,      ciuM.i 850 мпл. динара. 

Досадашњи резултати туризма, поред снпх 
сжромних сретстава којима се je могла врппггн и 
гама пропаганда и подизање, одржавање н дотв- 
ривање свих за туризам важпих објеката, оправ.ча- 
вају наду, да he ова грана привреде и даље остатп 
од прворазредног значаја за многе крајеве наик- 
државе и једновремено бити и даље све већа и 
важнија позиција у нашем билансу плаћања. 

После ових излагау.а no појединим питањиш 
ресора трговине и  индустрије ja Вас молим, гв- 
сподо народни посланици, ли прихватите пред 
жени   предлог  буџета  тога  Мпинсгарства за б 
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џетску годину 1937/38. (Бурно и дуготрајно одо- 
бравање и пљескање код већине). 

Лретседнпк Стеван Ћирић: Господо, пре него 
што дам реч ирвоме говорнику, допустите ми да 
вам прочитам листу говорника, којим ће редом 
говорити. (Чита листу говорника). 

Молим господу народне посланике да буду 
присутни и да воде рачуна o реду говорника, a ja 
сам листу говорника дао разделиги и no клубо- 
вима ради лакше контроле. 

Има реч Известилац мањине народни посланик 
г. Иван Мохорич (Пл.ескање на левици и узвици: 
Живео!) 

Ivan Mohorič: Gospodo narodni poslanici, pred 
nama je budžet jednoga resora, u kome je pretsta- 
vljena administracija triju najglavnijih grana eko- 
nomske aktivnosti: to je industrija, trgovina i za- 
natstvo. 

Ako računamo, da ima samih zanatlija u našoj 
zemlji od prilike četvrt miliona, što iznosi sa njiho- 
vim porodičnim članovima i zaposlenim osobljem 
preko 1,000.000 duša, — vidimo, da je to jedan za 
našu privredu vrlo važan resor. 

Ali kakav rang ima taj važan resor u sklopu 
državnog budžeta, vidi se najbolje po tome, što 
njegov celokupan budžet iznosi 0,4% od celokupnog 
budžeta. .. 

A pošto je Ministar finansija u ime Vlade rekla- 
mirao da je povećanje budžeta u iznosu od 625 mi- 
liona dinara većinom posvećeno unapređenju pri- 
vredne aktivnosti i našeg ekonomskog unapređenja, 
moram da konstatujem da od svega toga povećanja 
otpada na resor trgovine, industrije i zanatstva 340 
hiljada ili 0M%. Prema tome vidite kako izgleda 
cifarska realnost pored ovoga simboličkog pesništva 
koje   nam  je  otpevao  g.   Ministar  finansija  sa  ove 

,(Dakle tako stoje cifre i ako nema nikakvog 
drugog razloga ovo je već jedan razlog da s tim 
budžetom nikako ne možemo biti zadovoljni. 

Gospodin Ministar trgovine kao stručnjak, čo- 
vek iz privrednog i poslovnog sveta, koji je po svo- 
iim funkcijama kao dugogodišnji pretsedmk jedne 
nH naših najvećih privrednih ustanova naime Zagre- 
bačke'Trgovinske,  zanatske   i   industrijske  komore, 
mflo prilike da svakog dana prati pulsiranje toga 

života u doba najvećeg prosperiteta, pa i prvih go- 
H na svetske kataklizme koju je privreda doživela. 
On ie vrlo pomno pratio sve te događaje, i njegov 
ekspoze je bio sjajan refleks tih opažanja. 

On ie nastojavao da dade sa svih polja sto 
iscmnije  cifre,  da   nam  omogući  zaista da  se  sna- 
i^rno u tome nizu nevolja, sa kojima ima svaki, 

koji pripada tim redovima, dnevno posla^ 
Budžet koji nam je predložen, nedovoljan je 

пр samo'za čiste potrebe samoga Ministarstva, jer 
?amo nedostaje još niz referenata i kredita za naj- 

! rebniie stvari zakonodavnog i naredbodavnog 
Snsla a otsustvo toga je i suviše velika šteta za sve 
ndvredne redove, koji su time tangirani i ima samo 
štetne posledice i po naše zanatstvo, industriju i trgo- 
vinu Taj budžet je nedovoljan za potrebe stručne 
obuke- Jučer mi je pričao jedan moj poslanički ko- 
Па   kako   izgleda   subotička  Trgovačka  akademija, 

kako "ema u biblioteci ПЈ Jf^ J.ugosI°ve"ske 

kniiee Sto ima, to su mađarske knjige. Sa tom 
Akademijom nije nam pomognuto . taj novac koji 
fe troši, utrošen je sa polovicom efekta. 

Gospodo, i organizmi koji treba da služe Mini- 
starstvu kao instrumenat za sprovodenje privredne 
politike, koji potpadaju pod taj resor, nemaju do- 
voljno kredita da razviju svoj aktivitet, pa ni Zavod 
za unapređenje zanatstva i Zavod za unapređenje 
spoljne trgovine. Njihove dotacije su delimično ospo- 
ravane i kreću se na jednom takvom nivou da je 
svaka terenska aktivnost potpuno isključena. To su 
glavni pogledi kako manjina vidi taj budžet. 

U tome je jedna karakteristika kako sadašnji 
režim gleda na taj važan resor jer da se ozbiljno mi- 
slilo na unapređenje privrede onda bi se našla po 
neka para i za taj resor kad postoji povećanje bu- 
džeta za 625 miliona dinara, jer to Ministarstvo ima 
mnogo programa, mnogo konkretnih predloga i na- 
crta koje bi moglo da realizira i od kojih bi bilo 
opšte koristi, ono to ne može u sadašnjim skučenim 
granicama i kreditima da izvrši. 

Poziciji toga resora od prilike odgovara pozi- 
cija g. Ministra u kolegiumu svojih drugova u Mini- 
starskom savetu. Mi smo doživeli da njegovi drugovi 
o najozbiljnijim njegovim prigovorima ne vode ra- 
čuna. Na primer Ministar građevina ravnodušno pre- 
lazi preko toga ako Ministar trgovine osporava kod 
nekih 50 paragrafa da nisu u skladu sa Zakonom o 
radnjama koji je osnovni zakon. On prelazi preko 
toga i podnosi zakon, kakav je sam izradio bez ob- 
zira na drge interese i be zobzira ga Zakon o rad- 
njama,  Nardonoj  skupštini. 

Prvo ako hoćemo da imamo tačnu sliku kako 
izgledaju te grane koje potpadaju pod resor Mini- 
starstva trgovine treba da još jedanput rekapituli- 
ramo šta nam Ministar finansija sam kaže kakav je 
nacionalni prihod tih grana. G. Ministar finansija u 
svome ekspozeu kaže da je se industrija od Шб^б 
povećala, nacionalni prihod od 3 milijarde 10 miliona 
na 3 milijarde 173 miliona, dakle za 163 miliona di- 
nara; nacionalni prihod od zanatstva povećao se od 
2,954.000.000 na 3,043,000.000, dakle za 89 miliona. 
Nacionalni prihod od trgovine povećao se od 
2,676.000.000 na 2,748.000.000 dakle za 72 miliona 
dinara. 

Tu se vidi ceo realitet i mizerni procenat opo- 
ravljenja naše privrede. Ja neću da vam navodim 
cifre koje je juče prezentirao g. Ministar finansija 
da je (kod idevet priv'erdnih grana i to najvažni- 
jih kad se doda i kućna radinost i šumarstvo i ru- 
darstvo da se ukupan efekat kretanja nacionalnog 
prihoda ne povećava nego da se smanjuje za 39 mi- 
liona dinara. Gospodo, tako stoje cifre koje smo do- 
bili od Ministarstva finansija u svoje ruke. I mi mo- 
ramo da verujemo bar ovoga puta g. Ministru finan- 
sija jer on je na to izrično bazirao kalkulaciju i svoj 
optimizam. Gospodo, ništa od toga optimizma nema 
i zato sam ja zahvalan g. Ministru trgovine što je 
barem on realan i Sto nije delio veliki optimizam 
svojeg kolege Ministra finansija, što nam je pokuša- 
vao da na osnovu cifara koje su mu stavljene na 
dispoziciju prikaže stanje svojih grana koje spadaju 
u   njegovu  delatnost. 

Prvo da progovorim nekoliko reči o spoljnoj 
politici. Tu je zavedena uvozna kontrola. Svrha te 
uvozne kontrole koja je samo delimičnjo obuhvatila 
otprilike 30% našega uvoza koji se odnosi samo na 
neklirinške zemlje; svrha uvođenja te uvozne kon- 
trole bila je da uravnotežimo bilans sa pojedinim 
zemljama, te da ne budemo imali barem u buduće 
takve slučajeve, koji su za naš izvoz za finansiranje 
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toga izvoza bili ubitačni. Jer u prošloj godini mi 
smo imali samo u Evropi po ovome 900 miliona di- 
nara potraživanja i 500 miliona dugovanja i to tako 
izblisano po zemljama da se nije moglo od jedne 
do druge ni jedan dinar kompenzirati. Sada je uve- 
dena uvozna kontrola. Ako povučemo bilans uvozne 
kontrole mi imamo sledeću sliku. Danas mi imamo 
već od preko 30 miliona rajhsmaraka potraživanja 
prema Nemačkoj, ako uz to uzmemo samo još dva 
računa prema Grčkoj, čiji efekat iznosi od 80 do 90 
miliona dinara, i zamrznuta potraživanja od 50 mi- 
liona lira prema Italiji iz vremena pre reparacija, 
onda vidimo da je ova siromašna Jugoslavija svo- 
jom ludom privrednom politikom dala bezkamatni 
zajam na tri strane i to jednom balkanskom savez- 
niku i na dve velesile, da je dala jedan beskamatni 
zajam na neodređeno vreme i pod uslovima takvim 
da ne znamo koliko i kada ćemo moći od toga da 
realiziramo. Gospodo, mi vidimo, da je ta kontrola 
potpuno neefikasna, ona je imala rdav efekat, da- 
pače danas je klirinški saldo sa Nemačkom mnogo 
veći, nego što je bio kad je bila uvedena kontrola. 
Moramo da se pitamo, da li i u čemu je ta kontrola 
defektna. Jeste, ona je pokušavala da doskoči po- 
sledicama u mesto da leči zlo iz korena, u mesto da 
stvara preduslove, ona je mislila da se nekim bilan- 
sisko-telniičkim merama može da reparira situacija. 
Razvitak događaja dokazao je da je to bila jedna 
potpuno pogrešna koncepcija, i delegacije koje su se 
sastajale u međunarodnom odboru one su bezmoćne, 
jer lii imalo dublje da se ide u stvar i da se izdej- 
štvuje remedura, a ta remedura vrlo se lako može 
postići samo treba malo dobre volje i da ne vodi 
svaki resor svoju politiku a par, odvojeno, a ne u 
skladu sa opštim interesima. 

Gospodo, vi znate, da g. Ministar saobraćaja 
poniLiijc u Nemačkoj za 400 miliona dinara željez- 
ničkog materijala, a znate i da treba da se poruče i 
kablovi, koji se mogu dobiti u Nemačkoi, a koji 
Će koštati 200 miliona dinara. Ako uzmemo samo te 
dve pozicije, mi smo u stanju da odmah likvidiramo 
ceo saldo koji  imamo u trgovini sa Nemačkom. 

Ali zato potrebna je dobra volja, zato Je potreb- 
na koherenca u radu jednog režima a ne ona očajna 
dekompozicija. Ali nažalost moramo danas kao ob- 
jektivni posmatraČi a ne kao kritičari i/, inata, kao 
objektivni posmatrači i kao ljudi iz privrede, kojima 
nije svejedno da se tako s:i interesima privrednih 
ljudi Igraju, koji gledamo na tu stvar i vidimo tu 
potpuno otsustvo interesa, želeti da se bar na taj 
način pomogne toj privredi. Mi ne tražimo kredita; 
mi ne tražimo da onih 600 miliona investiraju U svr- 
he ankuražiranja privrede, ali bar tu da se omogući 
izvozna trgovina, koja je zbog toga ostala bez kre- 
dita,koja je zbog toga iscrpela svu gotovinu, i koja 
sa najvećom zebnjom gleda, šta će jednoga dana od 
ti' marke da ostane ili će biti 8 dinara u mesto 16 
kako je kalkuliram) ili još manje. Treba, gospodo, 
uzeti stvar realno. 1 ja moram ovde da zamolim Go- 
spodina Ministra, neka bude tumač ovih naših pri- 
govora u Ministarskom savetU i na ostalim nadlež- 
nim mestima: Ne ino/e da se nastavi tako dalje taj 
pravac kojim mi idemo a koji je Fatalan, koji iscrp- 
ljava naša finansijska srelstva i našu mogućnost 
izvoza, 

Gospodo, mi smo čuli da je Vlada zaključila KS 
sporazuma sa 11 zemalja. Mahom je te sporazume 
Sklopila Narodna banka a efekal je minimalan. Ako 

uopšte o njima možemo da govorimo, bili su to sa- 
svim bankarsko-tehnički sporazumi po jednom ša- 
blonu, koji nije bio u stanju da eliminiše konstruk- 
tivni defekt samih kliringa, pa prema tome i sa po- 
sledicama nije moglo da se uhvati u koštac. 

Sa Italijom bilo je tu govoreno, da imamo iz- 
gleda da iz ovoga provizoriuma stvorimo jedan do- 
bar definitivan ugovor. Kakvi su izgledi za taj defi- 
nitivan ugovor? Gospodo, 1929 godine mi smo ima- 
li prema Italiji 1,100.000.000 dinara viška aktivnog 
salda. Danas nema od toga aktiva ništa, nego smo 
čuli sada od Gospodina Ministra trgovine da je Ita- 
lija prema nama aktivna za 24 miliona. Dakle Ita- 
lija je u svemu uspela da nas u potpunosti privredno 
nokautira na celoj liniji. I ovaj režim proglasio je 
kad je oktobra stvoren taj provizorijum u Rimu, 
kako je to velika tekovina i defakto šta je bilo? Ita- 
lija je dozvolila svega 50% od onoga što se u 1934 
godini u Italiju izvozilo, da se sada može uvoziti u 
vidu kontingenta i to samo kod nekih artikala. Me- 
đutim ona je nastavila da sa svojim ubitačnim uvoz- 
nim carinama pogotovu naš izvoz stoke učini ne samo 
nerentabilnim nego toliko pasivnim da i onaj naj- 
primitivniji seljak, koji ne vodi nikakvog računa, 
koji prima svaku cenu, da'ni onaj nije danas u sta- 
nju izvoziti, jer mu prodajna cena ni podvozna ni 
ostali izvozni' troškovi ne konveniraju dok za samu 
robu j stoku ne dobije ništa. 

Gospodo, tako izgleda naš odnos sa dve zemlje, 
koje  su  najvažnije  po  našu  spoljnu   trgovinu. 

I ja se bojim da su izgledi prema ovome što 
vidimo slabi i mi dobro znamo koliko je Italija 
uspela da svoju uvoznu trgovinu organizuje, da u 
toj našoj dez'organizacaji, koju imamo u pogledu 
spoljne trgovine, nećemo biti u stanju da sa Italijom 
izađemo na kraj, bar da bi imali uravnotežen bilans. 
Jer je prvi zahtev Italije da ima sa nama aktivan bi- 
lans i da mi uvozimo dve trećine od onoga što će ona 
uvoziti. Da li da na toj bazi sklapamo ugovor? Sklo- 
pićemo jedan  ugovor koji će  ličiti na kapitulaciju. 

Što se tiče Zakona o radnjama mi pozdravljamo 
reci g. Ministra i verujemo da će on posvetiti ovoj 
stvari prvenstveno pažnju. Mi imamo, na primer, da'- 
uas propise o torbarenju sa manufarkturnom robom 
i to na način koji izaziva stalne žalbe profesionalnih 
trgovaca, a koji" bi trebao da se u smislu te autoh- 
tone trgovine revidira. Mi imamo propise za trgo- 
vačke putnike koji su takvi, da jedan čovek koji je 
već ni puta bio kažnjen, koji je skroz nesolidan, da 
ga rte odbiju kad traži za jednu izvesnu firmu legiti- 
maciju kao trgovački putnik. Mi imamo masu stra- 
nih trgovačkih putnika koji putuju za jugoslovenske 
firme a što nije u skladu sa našim shvatanjem. Ja 
bih molio g. Ministra da pribeleži te stvari, jer bi on 
na taj način mnogo zadužio redove koji pripadaju 
pod njegov resor, ako bi to uredio. 

Sto se tiče zanatlija, ja ću biti slobodan da vam 
ovde pročitam pismo jednog čestitog zanatlije iz 
Brezica, koje mi piše nakon donošenja Uredbe o 
regulisanju zemljoradničkih dugova. Pismo glasi: 
(Čita.) 

,,Ali moiila dobimo tudi mi obrtniki ali pa tr- 
govci kako možnost, da bodemo zamegli polagoma 
odplačevati svoje dolgove, ali ne? Postoji kaka 
nada? Ali je pa vse brez upanja?. Zakaj za obupati 
je, ko pa ne more brat bratu z denarjem, katerega 
ima v hranilnici, pomagati. Gospodje odvetniki na 
deželi pa s pomočjo zakonov, kateri so obstojali ob 
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času,  ko so denarni   zavodi   funkcijonirali,   gonijo 
na dražbo v brezcenje. In hijeno čakajo na plen! 

Država ima pa eno Siromaško rodbino več. 
Tako skrbijo za nas. Obrtnik si je- komaj celo ži- 
vljenje pridobil za hišico in zemljo, a sedaj mu pri 
zaprtih hranilnicah - - prodajajo imetak. Obrtnik si 
pa v obupu puli lase in proklinja uredbe, ki branijo 
enega a drugemu jemljejo. Alkohol in zapeljive 
vabe komunistične propagande pa je konec konca, 
pridnega in delavnega rodbinskega očeta. 

Je li res nimajo zbornice nič moči, da bi dosegle 
to da se odplačujejo polagoma, saj je toliko časa, 
dokler se ne dobi posojilo v hranilnicah? 

Jaz n.pr. sem imel dolg v Ljubljanski kreditni 
banki, kateri sem moral ves odprti račun poravnati. 
To sem storil po privatnem posojilu v nadi, da 
kmalu dobim zopet posojilo v zavodu. Toda sedaj 
me tožijo, in grozi mi prodaja imetka ravno za 1/10 
nakupne vrednosti." . 

Tako izgleda situacija na terenu i to je vidite je- 
dan od onih pandana optimizma g. Ministra finan- 
siia Tako izgledaju ti klienti o kojima se tvrdi da 
se kod njih pojavljuje oživljenje privrede, velika 
konjunktura i polet. . 

Ja moram ovom prilikom da se dotaknem i Pri- 
vile-ovane Zanatske banke. Ovde se govorilo o 
mnogim našim ustanovama, ali se ova Banka mje 
pomenula. Ova je Banka uzela kao kntenjum za 

davanje kredita to: koliko je u području jedne t.h- 
iale upisano akcija. 1 pošto na području Ljubljanske 
fMiiale nema mnogo upisanih akcija, ona smatra da 
našim zanatlijama ne treba da daje vise kredita no 
?to su oni srečni ji zanatlije i privrednici u vidu uloga 
na štednju uložili kod te filijale. Međutim, ovakav 
nrincip raspodele kredita ne može da zadovolji, i ja 
bih molio g. Ministra, pošto znam da se i on sa 

/kvom politikom ne može da složi, da preko svoga 
komesara kod te Banke podejstvuje da Banka uzme 
la podlogu dodeljivanje kredita jedan objek ivm 
u riteri ium, jer ova Privilegovana zanatska banka i 
niie stvorena zato da služi svojim akcionarima, nego 
nr vrednim i zanatskim redovima, i za tu svrhu nje- 
noga rada država je i dala svoj novac, uplativsi ga 
ii vidu akcija. . .,   ...    „ 

Privatno novčarstvo nalazi se u likvidaciji. O 
tome se nemojmo zavaravati! Ranije je ono primalo 

.štednju godišnje otprilike jednu milijardu uloga, 
f sada se tf suma smanjila na 100-120 miliona di- 
nara godišnje, - dakle na 1/10 ili na 1/8. I mi vidimo 
VS i sada da po neki novčani zavodi traže zakonsku 
Situ da se dakle broj novčanih zavoda pod zašti- 
tom ne smanjuje nego, naprotiv, povećava. To su, 

spodo. činjenice i mi sa tim činjenicama moramo 
^а računamo. Samo „eki stran, zavodi kao sto su 
Keres Kedelmi, Commerciale Wiener Bank Verein, 
Francusko-srpska   banka,   Praska   kreditna  banka  i 
o- neke druge strane banke, kako se sve one zovu, 

i oie imaju oslonca na strani kapital, samo te banke 
odvale su se i nisu tražile zaštitu nego su se, na- 
protiv, ojačale i još pokazale lepu zaradu. 

Gospodo, postoji jedan Zavod za unapređenje 
tnrovine i industrije kod Ministarstva trgovine i 
industrije Ja nalazim da bi trebalo promemti poh- 
Hlm koia je dosada u tome Zavodu vodena. Do 
^На ko jrod  je naišao sa nekakvom pretstavkom u 
.\ Zavod, on bi dobio pomoći Pri tome davanju 

kredita nije bilo sistema. Ja nalazim da bi za raz- 
deobu kredita koji   stoji  na   raspoloženju za  svrhu 

unapređenja  zanatstva,   trebalo  postaviti  jedan   ob- 
jektivniji i jedan stvarniji ključ i kriterijum, te da 
se na taj način taj novac podjednako stavi na raspo- 
loženje svima krajevima, a naročito onim pasivnim 
da bi kućnu radinost mogli proširiti. Mi bi. kao što 
se radi i u stranim državama, mogli takode tim pu- 
tem da pođemo, i time bi u mnogome pomogli našim 
pasivnim krajevima. G.  Ministar u tom pravcu tre- 
bao bi da dejstvuje. imao bi da učini to, da se po- 
stigne   jedan   paralelizam   i   jedna   saradnja   između 
ovih  zavoda  koji   rade   na unapređenju zanata.  Mi 
imamo   komorskih   banovinskih   zavoda, a imamo i 
centralnih  državnih zavoda.  Ali   danas  nažalost još 
nema organizovane i skladne saradnje između ovih 
zavoda. A nesumnjivo je. da bi efekat od njihovoga 
rada mogao biti mnogo   veći. ako   bi oni   radili u 
skladu, ako bi. se svake   godine   izradio   jedan pro- 
gram, pa bi se znalo, šta je u jednoj godini najpo- 
trebnije postići i kolikim se sredstvma raspolaže da 
se taj uspeh postigne. 

Mi smo čuli od g. Ministra da će uskoro biti 
reorganizovan  i  Zavod  za  spoljnu trgovinu. 

Zapravo je on govorio samo o Uredu za izvoz 
stoke. Ja bih ovde skrenuo pažnju g. Ministru na 
tragikomično tretiranje izvoza našega voća. Prošle 
godine: bile su učinjene izvesne konkretne sugestije 
za donošenje izmene Pravilnika za izvoz voća. ali 
prošla je sezona a mi taj Pravilnik nismo dobili. Ja 
bih molio da se to ne dogodi i ove godine kao što 
je učinjeno prošle godine. 

Gospodo, i kontrola mera potpada pod to Mini- 
starstvo. Zakon propisuje da s vremena na vreme 
mere treba da budu kontrolisane a pošto onaj kon- 
trolor u Mariboru nema kredita 200 din. da ode iz 
Maribora u Ptuj, on traži da svi trgovci i zanatlije 
moraju doći sa svojim merama u svrhu kontrolisanja 
mera u AAaribor. Znači da samo zato što on nema 
kredita 2—300 dinara za putne troškove, da mora 
stotine i više ljudi da dolaze k njemu u Maribor. To 
je. gospodo, jedna apsurdna stvar da, kad se čovek 
obrati tome kontroloru on odgovara da nema kre- 
dita. Ja mislim da je to jedna tolika mana u sastavu 
budžeta, jedna tolika površnost, osobito kad se zna 
da on naplaćuje žigovinu. Mi vidimo da se od kon- 
trole mera 4 miliona dinara unosi godišnje u držav- 
nu blagajnu i ovakvi slučajevi apsolutno ne bi smeli 
da se dešavaju. 

Gospodo, o industriskoj politici samo da kažem 
par reči. Mi imamo u industrijskoj politici tri kolo- 
seka. Onu politiku koju vodi Ministar trgovine on 
je lepo obrazložio; mi vidimo tu jedan sistem, jedno 
nastojanje da se te prilike što više srede. Zna se ko- 
jim se pravcem ide i mi uviđamo da je taj pravac 
u skladu sa opštim interesima naše privrede. Ali, go- 
spodo, ima i drugih ljudi koji vode tu industrisku 
politiku: jednu vodi g. Ministar finansija, jednu g. 
Ministar inostranih poslova i treću vode banovine i 
opštine. Dakle, mi vidimo da tu ima tri koloseka, 
pa zbog toga vidimo da tu ima ekscepcioniranja po- 
reskih, carinskih itd. Mi vidimo na primer kod Bora 
da je on oslobođen, i to oslobođenje od poreze, ca- 
rina i drugih dažbina iznosi za jednu godinu toliko 
koliko će on u investicije uložiti kapitala. Ne može 
se, gospodo, toliko i takvo koncesioniranje prema 
stranim društvima da sprovodi, i kako može onda 
jedan domaći čovek da reskira da svoje pare unosi 
ц industriju jer ni pod kakvim uslovima ne može da 
opstane i da napreduje. Stoga ja mislim da g. Mini- 
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star trgovine ne bi trebao da da svoju saglasnost 
kada se od njega traže iz političkih ili možda dru- 
gih razloga takve koncesije. On bi trebao da bude 
čvrst i otporan i da apsolutno ne pOpušta u takvim 
prilikama jer ta gospoda uvek će naći načina, i ako 
plate neke male poreze i carine, da se posle opet 
od toga oslobode i da im se one otpišu. 

Gospodo, naša domaća industrija bila je prošle 
godine U  vrlo teškom položaju. 

Prošle godine bio je jedan koncentričan juriš. 
Tu je bio, s jedne strane, g. Dragiša Cvetković sa 
svojim socijalno-reformnim planovima i novim op- 
terećenjem; s druge strane g. Zarija Stanković sa 
svojim reformnim planovima; a sa treće strane bio 
je g. Ministar finansija sa svojim famoznim ured- 
bama o skupnom porezu, povećanjem skupnih tro- 
šarina, uvođenjem novih taksa i izašiljanjem pore- 
skih komisija itd. Međutim, g. Spaho, kao Ministar 
saobraćaja, kaže, kad domaća preduzeća traže da 
dobiju jednu tarifsku povlasticu, „ja ne mogu, jer 
od mene se traži da od tarifa izdvojim 300 miliona 
na vozarinskoj taksi, a 224 miliona moram da dani 
kao višak od mojih prihoda. Dakle, pola milijarde 
u jednoj godini! To je sadašnji način eksploatacije. 
Nemojte se onda čuditi da prečanske željeznice, zbog 
toga, u svome ustrojstvu nazaduju, a da nama ovde 
rastu računi tamo gde se podižu pasivne željeznice, 
jer one će ostati 10 do 20 godina pasivne, kao svuda 
uostalom, dok se tamošnja privreda snadc. Tako mi 
vidimo da strani špediteri, strane industrije uspevaju 
svakog momenta da dobiju neke povlastice za pre- 
voz robe i svojih proizvoda na željeznici, ali ne uspe- 
vaju domaća preduzeća da dobiju povlastice na isti 
način prevoza, u istom pravcu i za istu robu. To je 
jedan nedostatak koji mnogo otežava privredni rad, 
i ja sam slobodan da ovde skrenem pažnju g. Mini- 
stru na tu nekoherencu politike u radu privrede. 
Prošla godina bila je za privredne grane koje pot- 
padaju pod resor Ministarstva trgovine i industrije 
jedna godina likvidacije i gubitaka. Prvo, zbog de- 
valvacije. Kod svake zemlje gde smo imali potraži- 
vanja, izgubili smo znatan deo svojih potraživanja, 
zbo'i;- devalvacije. Bilo je to u pogledu Francuske, 
a naročito smo to osotili u pogledu Češke i Italije. 
Gubitci SU bili i zbog padanja nemačke marke, a na 
drugoj strani novčani zavodi, po Uredbi o likvida- 
ciji zemljoradničkih dugova, morali SU da otpišu do 
kraja onih 25% Sto im je diktirano, i da Iscrpu sve 
svoje rezerve. Danas su iscrpene te rezerve u znat- 
noj meri. U koliko ih. nije konsumirao Ministar finan- 
sija i u koliko one nisu u vidu bonova ili potraži\a- 
hja kod pojedinih novčanih zavoda, ili prema ino- 
stranstvii. 1 ja ne mogu da delim ono mišljenje, koje 
je s ove govornice od strane zvaničnih pretstavnika 
bilo toliko puta iznašano: da bi moglo da bude go- 
vora 0 nekom značajnom poboljšanju. Ja bih zato 
učinio jedan apel, U ime manjine, na g. Ministra: 
neka mu budu naši eifarski navodi jedan oslonae, 
da on u buduće bude tnmae i druge strane gledanja 
na stvar i na situaciju u Ministarskom savetu, i onda 
se nadam da, bar kod izvođenja ovog budžeta, neće 
ići tim putem kojim se želi sada da ide kod primanja 
ovog Finansiskog zakona. (Na levici pljeskanje) 

Иретседник Стеван Ћирић: Реч  пма  народни 
посланик г. Боривоје Ђурић, диестотииити говор- 
ник у овој буџетској деоати. 

Боривоје Ђурић: Господо народни посланици, 
што се тиче самог буџета Министарства трговине 

и индустрије, ми код њега запажамо један недо- 
статак као и код свих других буџета привредних 
ресора, који се састоји у томе што je мали. Te 
примедбе се чују са свих страна, и са левице и са 
деснице, a и од стране г. Министра трговине и ин- 
дустрије. Ja се исто тако придружујем свој тој 
господи и жалим што тај буџет не може да буде 
већи. Разлог зато je општи и састоји се, господо 
народни посланици, у томе што свака држава која 
je својој привреди посвећивала велику бригу и 
старање, она je и јачу привреду имала, a у свима 
земљама где je привреда била јака, ту je се могло 
и у погледу цивилизације и културе да направи 
успех и да се заузме један степен више у скали 
цивилизације и културе. 

Ла нећу да улазим у критику самога буџета ни 
у погледу његовог распореда ни у погледу рада 
"Краљевске владе у томе делу који претставља овај 
ресор с разлога тога што имам поверење у Кра- 
љевску владу, која je много важнија питања ре- 
шила, која je привреди велику бригу посветила, 
и што се надам да ће како у општим потезима 
тако и у питањима послова који спадају у домен 
овог ресора у врло кратком времену Влада испра- 
вити све оно што није добро. Г. Министар нам je 
то исто казао, те ми можемо да очекујемо и да се 
томе надамо, и ja прво са тог разлога нећу да се 
задржавам на цифарском делу ни на самом раду 
који се преко буџета Министарства трговине и ин- 
дустрије спроводи. Поред тога кратко време које 
иас je "притисло тако^е ми не даје могућности да 
o томе говорим, мдда као посланик из групе вла- 
диних посланика желим да побијем ту господу 
која су критиковала буџст и преко њега рад г. Ми- 
нистра трговинс и индустрије. Зато ћу ja у својој 
речи да се задржим само на једној ствари, да се 
задржим на једном питању, у коме желим да по- 
могнем г. Министру трговине и индустрије, да га 
помогнем у решавању једнога питања Koje се тиче 
трговачког сталежа, коме ja no CBOJOJ професији 
припадам. 

Дакле, рсч je, господо, o јсдној врло важној 
установи нашсг трговачког сталсжа, a то je наш 
Трпшачки фонд са његовом Хипотекарном банком, 
који има за задатак да осигура трговце у случају 
кад они или пострадају или кад онеспособе за рад, 
или са чисто и.иховох разлога којс не морам овде 
да набрајам и ианосим, који желе да имају v_H3Be- 
сном гренутку неки приход за који су онисвој улог 
и даиали Потреба за овом ипституцијом, господо, 
оеетила сс чак у доба 1000 године. Наши трговци 
из Београда, из главне чаршије, видели су још у 
то иреме v каквом сс тешком положају налази на 
прпмер једап трговац кад пострада, и зато су они 
Mehv СОбОМ одлучили да се за такав случај поста- 
рају преко једне установе, na су тако и основали 
raj Трговачки фонд. Схваћен од меродавиих пот- 
iivno правилно и исправно, тај Фонд je стекао и 
je.uiv повластицу коју му je дао Закон o трго- 
вачком фонду и његовој хипотекарној банци, који 
je доиет још 1002 године, a на основу тога Закона 
Трговачком фонду су дозвол.сне ове повластице: 

Ha првом месту im за какве дугове чланова 
улагача ие може се вршити наплата из његовог 
новца уложспог v onaj фонд, Паплата семоже 
врпгити само из полопиме прихода које тај улог 
ИОНОСИ. Али ако умро 'i/ian улагач, онда се не мож^ 
ни та половипп прихода да узима за наплату дуга. 
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Колико je то велика ствар, ja ћу да вам наведем 
случај са великим трговцем Николом Радовано- 
вићем, који кад je пострадао, морао je да се убије 
да би његова породица могла да живи. A она je 
могла да живи само ако буде примала .целокупан 
приход од улога, који je он био уложио за 10 го- 

Друга je повластица што Хипотекарна банка 
има првенствено право наплате за зајмове, разуме 
се, уколико друга лица нису пре ње no реду ранга 
обезбеђена. 

Трећа повластица састоји се у томе што њено 
потраживање спада у ред хитног потраживања. 

Четврто, што на јавним продајама, односно 
јавне продаје може сама установа да врши. 

Пета повластица састоји се у томе што држав- 
не власти морају да указују помоћ тој установи 
v случају када je њихова помоћ потребна и за- 
тоажена од установе. Трговачки фонд има и пр- 
венствено право наплате после државе за порезу. 

Поред тих повластица постоји још и Једна 
обавеза фонда за све повластице, које он ужива, 
као и што не плаћа порезу на то своје пословање. 
Ta обавеза састоји се у давању од чисте добити 
3%   Министарству народне привреде. 

Поред овога, Закон je предвидео, разуме се, 
гхваћајући важност саме установе, и Један надзор 
нал том установом, због чега постоји институција 
комесара, која има за дужмост да присуствуЈе свн- 
ма седницама управног одбора и скупштинама, кад 
наће да je нека одлука противна правилима o Тр- 
говачком фонду или закопу, нма права да je обу- 

СТаВЕто то je државни надзор. Ми видимо шта тај 
ЧДкон из 1902 године садржи, као и то како je за- 
конодавац схватио важност ове установе још у то 
воеме Е, na, господо, у ово време кад je соци- 
јална мисија државе много већа, зацело да по- 
Soin и већа дужност државе да се o TOJ установи 
гтаоа Њена дужност појачана je не само no on- 
штемкритеријуму, no коме држава има да се ста- 
^, за своје чиновнике, за раднике и за све наше 
лпуштвене редовс, ibena специјална дужност на- 
метнута ie и ca разлога тога што се никаква срет- 
гтва не траже од државе за функционисање те 
vrraHOBe, пошто се сама установа за сретства ста- 
пр Али иако je створена сопстиепим сретствима 
?пговаца, ипак не може да се каже да je то ствар 
с/мо трговамког сталежа, и да држава прекрсти 
Zue и кад треба да води надзор, да види шта се 
тамо ради, она тада да каже: то су њихове ствари, 
lo ie њихов новац. па нека раде како знаЈу. 

Ia господо, не мислим тако и. пошто не ми- 
С1им тако, ja сам свој глас противу рада у тој 
v'SaHOBH дизао на свима њеним скупштинама. A 
STO сам видео да то апсолутно нс помаже, ja 
гГм на крају крајева одлучио, схватаЈући важност 
пВе у^ове, да поднесем један амандман прско 
Тпгзби се поправило стање ствари, Koje постоји 
v TOJ устамоии трговачког сталежа. 
У ПваЈ трговачки фонд поред Закона o повла- 
стицама који предвиђа повластице и комесара, 
„пеко кога се врши надзор. има и ceoj статут. По 
гтатуту тога трговачког фонда и његове Хипоте- 
карне банке предви1,ене су дужности и права чла- 
HS тргова-.к... фонда, предвиђени су органи. који 
има1у да управљају самом институцијом и предви- 
НенаУсу њихова права и дужности у погледу руко- 
вања и во1,ења саме институциЈе. 

Што се тиче чланова, њихов je положај овакав. 
Они имају да улажу месечно свој улог, који према 
величини пореске стопе може да се креће макси- 
мално до 5.000 динара месечно. Taj свој улог чла- 
нови не могу никад добити натраг, во вјеки вјеков. 
— Никад. Затим за 10 година улагања они не могу 
да добију нити приходе. Te приходе за 10 година 
не могу да добију, него се они књиже у корист 
улагања чланова трговачког фонда. Ето, господо, 
видите колико je повољан положај тих наших 
институција, које се страшно разликују од осталих 
новчаних завода и акционарских друштава, у ко- 
јима сваки члан може да прави препаде, да се 
отресе акције као и да повлачи своје улоге те на 
тај начин да доведе у питање установу која no- 
стоји. Овде није такав случај. Овде никад више 
новац не може да се добије натраг. Не може га 
добити ни улагач нити породица, него постоји 
један ред права уживања и кад се листа исцрпе 
новац на крају крајева остане фонду. Taj фонд 
господо, није мали. Taj фонд према извештају 
фонда из 1935 године износио je само у улозима 
преко 97 милиона динара. Ево, видите, господо, 
колико je крупно питање ове установе и колико je 
оправдано што сам њему као трговац посветио 
своју пажњу и бригу. 

Господо, рекао сам o дужностима чланова 
овога фонда. Да кажем сад нешто и o њиховим 
правима. Чланови су на првом месту подељени no 
данашњем статуту у две групе. Једна група iTpeT- 
ставља оне, који имају све могуће привилегије и 
права, a друга група претставља оне, који имају 
само дужност. Прву групу претстављају т.зв. стари 
чланови до 1921 године, чији je улог no извештају 
износио 1,827.955 динара. Видите сад и сами, го- 
сподо, колика je то разлика према -суми од 97 ми- 
лијуна динара и колико не постоји разлог за при- 
вилегије, које имају ти стари чланови. Ha првом 
месту хоћу да говорим o ограниЧсњима. Млађи 
чланови фонда су ограничени што за 3 године не- 
мају никаква права, не могу да уђу у управу, не- 
мају права да решавају на скупштини, немају пра- 
ва нак ни да уђу на скупштину. За три године они 
су дужни само да улажу и од тога да немају ништа 
и на тај начин тако рећи да дају само овим ста- 
рим члановима. 

Ja могу да то разумем у једној овакој уста- 
нови као што je ова. Ту не може свак одмах да се 
пусти у управу, ту мора да се пусте људи, који су 
прошли кроз једно чистилиште, да се види, да ли 
су се показали и способни и квалификовани и у 
погледу стручном и моралном, и на тај начин, да 
се они пусте да решавају и управљају установом. 

To je потпуно на своме месту, али и ако je то 
na своме месту, ja не видим разлога за сва она 
ограничења, за све оно лишавање права тих чла- 
нова у далЈе време у погледу њихових права, која 
треба да буду апсолутно заснована на ономе што 
су они и допринели за ту установу. 

Још једно страшно ограничење постоји за те 
нове чланове, које се састоји у томе, што ћу вам 
ja изнети и mro вас мора згранути, којс сс састоји 
у томе, што ови млађи чланови имају, кад стекну 
право гласа и активно и пасивно, јсдно ограни- 
чење које се састоји у овоме. 

Стари чланови су за себе на основу година 
чланства резервисали и веће право гласова и право 
уласка у управни и надзорни одбор, ОДНОСНО право 
управљања том установом. 
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To' питање ма како да стоји за сада, још je у 
гори положај довело млађе чланове мењање ста- 
тута у 1935 год. Ja говорим на основу претпо- 
следњег статута који имам при руци. Ту се каже 
овако: Да je услов за улазак и управни и надзорни 
одбор 6 година и да мла1)и чланови имају мали 
број гласова мада имају већи (капитал) улог од 
старијих чланова. 

Међутим, то су сада изменили. Ta се измена 
састоји у томе, што су већи број гласова стари 
чланови резервисали за себе и што су ово право 
уласка у управни и надзорни одбор још више огра- 
ничили за мла1)С чланове. To није једанпут било. 
У толико je то за већу осуду. To се низало и по- 
нављало у свима изменама овог статута, које су 
вршене 1901, 1906, 1911, 1921, 1922, 1925, 1930, 
1931 и 1935 године. 

Кроз све те измене они су, и ако су прва ира- 
вила била без тих бенефиција, новим изменама 
нове беиефиције за себе стварали, и у колико je 
устамовс расла имовина, у толико je растао и њи- 
хов апетит. И ту сс аосгупадо овако: прво je било 
ограничено улажење у управни и надзорни одбор 
за две годипе. A чим се напунило две године то 
ограничење подигнуто je на четири године, na 
оида иа шест, кад се напуни шест онда на осам 
нтд. и то ће терати у бесконачност. 

Утицај на сам рад у институцији као једно 
срсдство и оружје да се против тога боре мла1)И 
чла«ови, апсолутно ne постоји. 

Стари чланови данас имају највећи бро-ј гла- 
сова и на Скупштини спроводе ono што хоће. 
Млађи чланови нису у стању да врше надзор у тој 
Установи. Нити можеш да у1)еш у Установу, нити 
можсчп да у1)еш на скупштину да се нешто уради 
и подвргне измени, цело стање ствари je такво и 
таква je перспектива те установо у будућцости да 
не знамо где he се то завршити? Мислим, да he 
иорати једног дана Министар трговине да треспо 
песпицом o сто, да прекине ово и да поведе ра- 
чуна не o стаЈЈим члановима, исго o установи. 
Могло би сс догодитн да оии једнога дана ликни- 
дирају установу, с тиме да узму себи лавовски део, 
a осталим да даду само 15, 10 или 5% од главнице. 

Дакле. поред овога како се управл.а и ради 
овом установом, да би вам биЛо јасније како су 
ти старији'члановц за ссбе ту установу искоришћа- 
вади, ja l)y вам цитирати један предлог са скуп- 
штине Трговачког фонда у 1934 год. 

Из њега се види како Ј« аримељиван статут 
фонда у своме чл. 12: Чл. 12 — статут трговачког 
фонда 6д аостанка његовог веправилно Je приие- 
њиван, тако, да je ckopo цео бруто приход, — 
оротивно одредбама кстог члана дељен ме1)у старе 
чланове, уписане до 31 децсмбра 1921 године, a 
сви расходи саставлЈани су на oiiurie трошкове 
фонда, КОЈИ Су imraha.'iii и највптс оттстили HOB€ 
чланове фонда упмсапс после 1921 године и знатно 
смањили њихове приходе. Ти нови чланови нису 
имали никакве користи од тог имања, a сумњиви 
су изглсди да Ке иа нкад имати неке користи, a 
ставл>ан>ем расхода и трошкова за одржаваље тог 
имања на ii.im терет, оштећени су 2—3' пута то- 
ликом сумом колико то ииање ланас вреди. — 

Управни и надзорни одбор погрешно ј« тума- 
чио другу алинеју чл. 12 — статута трговачког 
фонда, na су на укупан капитал старих чланова 
шжазан у билансу 31 децембра 1921 године рачу- 
нали и добит из осталнх послова фонда. Од суме 

тог капитала требало je издвојити вредиост зградо, 
јер за капитал уложен у зграду, тим старим чла- 
новима дељен je целокупан приход од зграде, na 
пошто тај капитал који je уложен у зграду није 
могао учествовати у добијању и прнбављању за- 
рада у другим пословима фонда, логично je да се 
том капиталу није могла ни додељивати добит нз 
тих других послова и зарада. 

Одредбе овог члана нсће моћи мењати ни 
једна скупштина чланова улагача за све време, 
докле се год буде налазио капитал ових чланова 
улагача код Трговачког фонда на руковању. 

Претседнчк Стеван Ћирић: Господине говор- 
ниче, ja бих Вас молио да завршите. 

Боривоје Ђурић (наставља): Молим г. Прет- 
седниче, ja hy одмах завршити, ja сам мпаче у по- 
гледу тражења речи био врло скроман. 

Поред овога још на прошлој скупштини за- 
иерено je управи, да приликом састављања ro- 
дишњих рачуна, није отписала у целости нн ду. 
биозна потраживања, a o отпису сумњивих потра- 
живања није се ни помишљало. 

11a тај начип показивана нето добит, није од- 
говарала правом стању, већ je иоказивана већв 
добит, него што би стварно износила, да су одмах 
отписана дубиозна потраживања у целости, као и 
сва сумњива потраживања. Ha велике суме отписа, 
које je управа принуђена сада да врши, управни и 
надзорни одбор примио je тантијеме и извршио 
остале исплате које терете показану чисту добит 
у ранијмм билансима, чиме je фонд оштећен у 
знатним сумама. Тим отписима, који нису извршс- 
пи на време, штете се доцније уписани чланови, 
јер морају сада да подносе штете из оиих годича, 
када НИСУ 6ИЛИ ЧЛВНОВИ фОНДВ. 

У члану 51 стоји: Чланови управног и надзор- 
ног одбора примају за свој труд према учешћу 
на одборским седницама поред дијурне наиме на- 
граде из целокупне чисте добити Трпшачког 
фонда и његове Хипотскарне банке и то: чланови 
Управног   одбора   \%   a   чланови  Надзорног   од- 
бора 2 

Чиновници Хипотекарпе банке 1рговачког 
фонда примају гакође сразмерно према својој го- 
дишњој ii.iani 2% iian.Mc награде од целокупце 
чисте добити Трговачког фонда и његове Хипо- 
текарне банке. 

Е да не кажете сада да гако говори само члан 
,,,,;, ф0Нда Бора Ђурић, - све ово mro сам ja 
цитирао, то je из предлога који су потписалн 
најугледнији трговци Београдске чаршије, a то су: 
Душ. .1. Лазић с. р.. Аца Ј. Јовановић с. р., Милут. 
Jh. Мојовић с. i>., Милут. Д. Ристић с. р., Влада 
Митић с. р., Јован С. Јанковић с. р., Живојин Ву- 
којчић с. р., Ana .1 Јаролимек с. р., Милан K Анто- 
нијевић с. р., Свст. .1. Вранковић с. р., Света Стода- 
новић с. |>., Богосав Милојевић с. р., Д. М. Вуке- 
лић t Р., Александар С. Навловић с. p Сава Са- 
пић с i>.. Moma II. Леви с. р., Мил. С. Павловић 
с. р., Ј. Д. Караоглановић с. р., Исак I. Зунана с. р., 
Moma ЛвВИ С. р., И Лр- 

Они су поднели овај предлог, да би Управни 
и Надзорни одбор поднео члановима фонда на на- 
педиој скупштини, сазваној на дан 18 марта l«M 
године нчал.и:. обаве111тси.а o снгурности и рен- 
табилности пласираних капитала Трговачког фон- 

као и предлог за примепу санкција према мла- 
новииа Управног и Надзорног одбора због огре- 
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шења из чл. 37, 40 и 50 статута Трговачког фонда. 
Они дакле узалуд туже ову исту господу која тре- 
ба да пресуде сама своју кривицу на основу ста- 
тута који им то право даје. 

Господо, ово je важна ствар, треба и ми тр- 
говци овде нешто да кажемо и изложимо. 

Претседник Стеван Ћирић: Господине посла- 
ниче, молим Вас да прекинете. Треба да се поштује 
дисциплина. 

Боривоје Ђурић (наставл.а): Ja сам хтео још 
само да прочитам амандман. Taj амандман гласи 
овако: Господину Претседнику Народне скупшти- 
не, Београд. Молим Вас, Господине Претседниче, 
да' кратким путем спроведете Финансијском одбо- 
ру овај амандман, који he ући у Финансијски за- 
кон за 1937/38 годину са овим текстом: 

„Закону o изменама Закона o повластицама 
Трговачког фонда и шегове Хипотекарне банке, од 
28 марта 1935 године Ј.бр. 10.168 — додаје се нови 
параграф, који he гласити: 

§ 3 
Статутом Фонда може се одредити колико he 

највише гласова имати члан Фонда. Број гласова 
зависи само и једино од величине укупног улога 
члана Фонда. Али ни један члан Фонда не може 
имати више од 10 гласова, na ма колики његов улог 
био и ма колико година био члан Фонда. Годинама 
чаанства не могу се установљавати никаква права 
ни дужности чланова Фонда, као ни број гласова '. 

Образложење: 

Код акционарских друштава постаје се акцио- 
нао стицањем акција. Стицањем акција стичу се 
и сва права везана за њих, као и број њихових гла- 
сова Али док сопствсник акција може no CBOJOJ 
вођи увек да изаНе из акционарског друштва пре- 
ко' свога неограниченог права располагања акци- 
^ама дотле члан Трговачког фонда no Статуту 
Фонда не може никада да свој улог добије натраг, 
после улагања од три године. Истим Статутом фон- 
na nar ie неким члановима већи 6poj гласова, због 
тога што имају већи број годима чланства, чиме 
ie боој гласова, противно обичају и Закону o ак- 
ционарским друштвима -- везан и за године члан- 
гтпа a не само за величину улога. Очигледно je 
n\ се ппеко већег броја гллсова. које статут пред- 
вића са већим бројем година чланства, Статут je 
и ппаво бирања за Управни и надзорни одбор 
Ггтанове резервисао само за чланове са већим бро- 
јем година чланства, којс оии стално noBehaBajy 
v корак са својим годинама чланства. 

Из изложенога се јасно види, колико je неоп- 
ходно усвојити предложену измену законску, KO- 
JOM ће се бар на равну ногу ставити чланови Тр- 
говачког фонда са акционарима акциоИарских дру- 
штава који отуНењем акција могу када год хоће 
tia изађу из друштва, док чланови Фонда не могу, 
пошто им се улог никад више не враћа. Усвајањем 
измене омогућио би се ујсдно и један већи над- 
зоп и већа могућност за управљање установом од 
већег броја чланова, чији улози значе такође де- 
чове каои акцијо те и права њихова могу бити 
везана само за величину улога, a никако за го- 
лине чланства, као што досадашњи Статут Трго- 
вачког фонда предвиђа, због чега се и предлаже 
измена закона у параграфу новом -- 3. 

Господине Министре, ja Rac молим да примите 
овај амандман и да учините крај да у овако важ- 

ној установи не влада више вештачка већина, a 
стварно мањина, јер je то и no закону тако, a осим 
тога ни у једној установи то није обичај. Напоми- 
њем да поменути амандман нема финансијски ефе- 
кат. Изјављујем да ћу гласати за овај буџет. (Одо- 
бравање на десници.) 

Претседник Стеван Ћирић: Има реч народни 
посланик г. Анте Мастровић. 

Ante Mastrović: Gospodo narodni poslanici, tri 
su pitanja iz resora Ministra trgovine na koja želim 
da se osvrnem i da obratim vašu pažnju i pažnju 
Gospodina Ministra. Pitanje prometa stranaca ili 
kako se kratko naziva turizam, što je od pre krat- 
kog vremena postalo jedna nova, ali vrlo unosna 
privredna grana i od kojeg imaju direktne i indi- 
rektne koristi svi slojevi našega naroda. Drugo je 
pitanje, pitanje zaštite malih trgovaca, obrtnika i 
zanatlija a prvenstveno onih, koji su zaštitom koju 
je država dala zemljoradničkom staležu došli u 
jedno bezizlazno i očajno stanje, jer su najveći dio 
i svoga kapitala i svoje imovine pretvorili u vjere- 
sije zemljoradničkom staležu. Treće je pitanje, go- 
spodo, pitanje francuskog društva „La Dalmatienne", 
kome je od države svojedobno data koncesija za 
eksploataciju dalmatinskih vodenih snaga, a koje se 
društvo preuzetih obaveza spram države ne podr- 
žava i tim pričinja ogromnu štetu i državi i narodu 
u Dalmaciji. 

Gospodo narodni poslanici, nema vlade i nema 
nadležnog faktora u ovoj zemlji koji ne ističe ne- 
prestano da je turizam jedna od najvećih naših pri- 
vrednih grana. I doista, danas je već turizam oce- 
njen i od naših najmeroravnijih nadležnih faktora 
kao vrlo korisna i vrlo važna privredna grana, koja 
ne samo da donosi velike i ogromne koristi kraje- 
vima u kojima se razvija, nego i svim ostalim kra- 
jevima zemlje, a naročito povoljno utiče na naš 
platni bilans u svakoj budžetskoj godini. Dejstvo je 
turizma doista čudesno i dosta je pogledati naš Ijepi 
Dubrovnik da se uzmogne odmah konstatirati ono 
što su vjekovi izgrađivali i ono što je turizam u 
jednom deceniju izgradio. Ali dok svi faktori ove 
zemlje neprestano to ističu, dotle žalibože njihovi 
čini, njihova djela ne odgovaraju njihovim riječima. 

Ali ipak moram odmah da priznam, da Ministar- 
stvo trgovine u posljednjim godinama posvećuje tu- 
rizmu povećanu pažnju i da ono ima dosta zasluge 
za napredak koji smo u tom pravcu postigli, ma da 
su sretstva, koja Kraljevska vlada daje na raspola- 
ganje za ovo pitanje, ne samo premalena nego mo- 
žemo ustvrditi i apsolutno nedovoljna, dapače svake 
godine manja, jer dok je u god. 1931 u budžetu Mi- 
nistra trgovine za turizam bila predvidena svota od 
din. 910.000, ove godine za iste svrhe imamo predvi- 
deno samo 575.000.—, a posjet od tada sve više raste 
i dok je u god. 1931 iznosio 551.659 gostiju, u god. 
1935 on iznosi ništa manje nego 1,009.728, dakle za 
skoro 100% više, a kredit za tu svrhu za skoro 40% 
manji. 

A novčani prinosi od ove nove naše privredne 
grane iznosi, gospodo, sada oko 850 miliona dinara, 
dok je u 1930 god. iznosio svega 605 mil. A od ko- 
likovog je značaja i koristi ova privredna grana za 
pasivne krajeve vidi se iz sljedećih podataka. Od 
ukupnog prinosa Primorje je u 1930 god. participi- 
ralo sa 244 miliona, a u 1935 sa oko 300 miliona ili 
sa preko 1/3 od cjelokupnog prinosa. I tako i turi- 
zam, ima svoj veliki blagotvorni uticaj na smanje- 
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nje pasivnosti našeg primorja, a kad bi ga se još 
bolje iskoristilo, jer njegovo iskoriščavanje nalazi 
se tek u prvim počecima, kad bi ga se dakle bolje 
iskoristilo mogla bi se samo od njegovog prihoda 
skoro ukloniti pasivnost primorja i tako aktivirati 
jedan dio naše zemlje i državu rasteretiti od davanja 
stalnih godišnjih pomoći. I kod svih drugih predno- 
sti iz ovog problema nebi bilo, već sama ova okol- 
nost nalagala bi državnoj upravi znatno veću brigu 
i mnogo veće razumevanje za to. 

A Sto se tiče utjecaja turizma na plaćevnu bi- 
lansu, poznato je da turistički promet, ukoliko na- 
ročito obuhvata promet stranih turista, doprinosi 
vrlo velikim sumama aktiviranju naše platne bilanse. 
( ha korist od turističkog prometa uočena je naro- 
čito posle rata, kada je likvidacija njegove finan- 
sijske strane prouzrokovala ogromne poremećaje 
bilansama plaćanja mnogih zemalja, dovodeći tako 
U teško iskušenje nacionalne monete. U tom vre- 
menu je upravo i istaknuta važnost turističkog pro- 
meta, kao jednog od činilaca bilanse medunarodniii 
plaćanja. Aktivnost naše turističke bilanse pokrivala 
je u 1933 god. 24.80% vrijednosti naše trgovinske 
bilanse, a u 1934 god. 54.80% i u 1935 god. 49.70"„. 
Ako se imaju u vidu današnje teškoće iz plaćanja iz 
trgovinskog prometa, koja naročito idu teško i 
s priličnim zaostatkom u vremenu, dok se opet pla- 
ćanja iz turističkog prometa već po svojoj prirodi 
moraju izvršavati odmah, onda je i ova okolnost od 
vrlo velikog značaja u današnje vrijeme i u mo- 
mentu znatnih suma naših blokiranih potraživanja 
u inozemstvu, ukazuje na velike prednosti koje 
pruža razvoj turizma i turističkog prometa s ino- 
zemstvom samoj privredi. 

Gospodo narodni poslanidi, koliko razumjeva- 
nja za ovo pitanje pokazuju druge države vi ćete 
konstatirati iz sljedećih sumarnih cifara: Italija u 
budžetu za 1936 godinu izdala je za unapređenje 
turizma 60 miliona lira, mala Mađarska 2 4. miliona 
penga ili 25 miliona dinara, Čehoslovačka 6V2 mi- 
liona kruna, a manje balkanske države Rumunija 20 
miliona leja, i Grčka 10 miliona drahmi. A mi, čuli 
Ste, svega 575.000.— din. Ja za ovo ne optužujem 
g. Ministra trgovine i industrije, jer sam već na 
prvom početku naglasio da je Ministacstvo trgovine 
posvećivalo i posvećuje ovom pitanju vrlo veliku 
brigu i đa je marom i nastojanjem svog otseka za 
turizam dosta zaslužno i za ovoliki napredak koji 
se je U toj privrednoj grani postigao, pogotovo sa 
ovako mizernim srestvima, sa kojima je Ministar- 
stvo trgovine raspolagalo. Ja imam da učinim glavnu 
zamjerku samoj Vladi, koja nije našla za shodno da 
pokaže više shvatanja za potrebe Ministarstva trgo- 
vine u tom pravcu. Jer koliko god je ova privredna 
grana donijela i državi i krajevima gdje se ona raz- 
vija vrlo velike, čak i ogromne prihode, još uvijek 
je turističko pitanje u vrlo primitivnoj fazi isko- 
rištavan ja i prihodi od njega mogli bi da se dobro 
finansiranom planskom akcijom povećaju za dese- 
torostruko i da budu jedna od najačih privrednih 
grana u nacionalnoj privredi, a u platnoj bilansi 
svakako najjača stavka. Obratno, gospodo, ako i ovo 
pitanje budemo zanemarivali, i ako budemo poka- 
zivali samo onoliko interesa koliko snio tO do sada 
činili može da nam ova privredna grana potpuno 
presahne i da se i suviše kasno sjetimo posljedica 
našeg nehata. 

Ali, gospodo, ovo pitanje ima i svoju veliku 
političku i kulturnu važnost. Uticaj turizma na poli- 
tički razvoj naroda, sastoji se u tome, što se turi- 
zam pojavljuje kao odlično srestvo za međusobno 
upoznavanje i zbližavanje, kako stanovništva jedne 
države, tako i samih naroda. A to dolazi opet zbog 
toga, što se jasna predočba o jednom predjelu i o 
jednoj zemlji može steći tek onda, kad se proputuju 
i upoznaju. Tako se turisti uvjek rado sjećaju pre- 
djela i zemalja u kojima su gostoljubivo primani. 
A to ide naravno u korist propagande tih predjela i 
zemalja, kao i /.bliženju sa stanovništvom ostalih 
predjela. 

Razvojem unutrašnjeg turizma može se vrlo 
mnogo doprinjeti da se domaći svjet iz raznih kra- 
jeva bolje upozna i više zbliži te na taj način pri- 
vikne zajedničkom životu. 

Uticaj pak turizma na kulturni razvoj naroda 
uočili su "danas naročito dobro i fašisti i nacional- 
socijalisti i sovjeti, ti majstori propagande i ruko- 
vanja narodnim masama. Jer je karakteristika tu- 
rizma, da je sposoban unositi agitatorski i sugestivno 
različite iiticaje. Turizam je naročito podesan da 
konkretno propagira jezik, običaje i drugčije gle- 
danje na svijet, a pored toga omogućuje na isti na- 
čin da se u slučaju nedovoljno razvijenog kulturnog 
nivoa samog stanovništva isti podigne. 

Kulturna i prosvjetna uloga turizma može biti 
na taj način ogromna." Prvo, jer se razvojem turizma 
mogu obuhvatiti ogromne mase naroda pa i najma- 
nja sela. A drugo, što je uticaj turizma na same 
mase ne samo jači, već i universalniji od same knji- 
ževnosti, pošto" turizam uglavnom dejstvuje vizuel- 
nim utiscima, koji imaju utoliko većeg uticaja na 
mase ukoliko su" one na nižem prosvjetnom 1 kul- 
turnom nivou. 

Gospodo  narodni  poslanici,  spomenuo  sam   na- 
pred i uporedio što su razne države za ovo pitanje 
učinile. Ali hoću da posebno istaknem veliku Fran- 
cusku Republiku, koja ove godine troši skoro 2 mili- 
[arde dinara  u priredbi   svoje   velike   Međunarodne 
Izložbe, a kojoj   je opet  glavni cilj privlačenje po- 
sjete stranih turista 1/ svih krajeva svijeta. Sigurno 
vam  je  jasno da Francuska ove ogromne novce ne 
baca zbog obične afirmacije, već da ona sa pravom 
očekuje da će taj uložak biti za njenu privredu je- 
dan vrlo rentabilan izdatak. A na Izložbu, gospodo, 
dolazi    stotino hiljada Amerikanaca 1 drugih preko- 
okeaneklh naroda, koji sigurno ne dolaze samo da 
vide Francusku i Pariz,   već će htjeti   da   posjete  i 
druge   krajeve   Evrope.   Obzirom   na   mala   srestva 
koja    nisu" davala    mogućnost    našem   Ministarstvu 
trgovine  da  održava  u  inostranstvu   zvamčne   turi- 
stičke biroe, kao što to čini Italija, Svajcarska, Nje- 
mačka i mnoge druge države, ova međunarodna pri- 
redba bila je [edinstvena prilika da se i mi dostojno 
afirmiramo  pred   milionima  stranih  posjetilaca,  da 
ih   privuCemo u velikom   broju u naše  krajeve 1 da 
naročito kod Anglosaških naroda — koji su poznati 
kao  najbolji  turistički gosti, iskoristimo veliki mo- 
ralni   kapital   od   nedavne  posjete bivšeg engleskog 
Kralja,  koji   je  i/ra/.io  najveća  priznanja za ljepote 
naSeg Primorja, 0 čemu je  pisala  na dugo 1 široko 
sva  engleska   i   amerikanska  štampa.  Međutim, go- 
spodo, naša je Vlada za zidanje paviljona na Medu- 
narodnoj   Pariškoj   Izložbi i za organizaciju   cjelo- 
kupne   naše   Izložbe  dala  svega  2  milinoa 1 600 Hi- 
ljada    dinara.  A  međutim,   Izložba  u  Parizu   traje 
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ništa manje nego šest punih mjeseci. Neću da uspo- 
ređujem šta su za tu svrhu dale velike države, uspo- 
rediću jednu malu državu, sigurno ne bogatiju od 
nas jednu od onih koja je najmanje doprinjela. 
Rumunija   je,    gospodo,    dala  za  svoj    paviljon  30 
miliona. ^   ,   r   .    * 

I dok smo baš ove godine trebali da tom pita- 
nju posvetimo naročitu pažnju, jer postoje izvan- 
redno odlične prilike — Francuska izložba i kruni- 
sanje engleskog Kralja u Londonu - - da se u naše 
krajeve privuče ogroman broj najbogatijih turista 
svijeta mi gospodo, votiramo najmanju stavku za 
poslednjih osam godina za potrebe turizma i da- 
jemo najmanji doprinos od svih država za miso 
sudjelovanje na Francuskoj izložbi. 

Italija   Švajcarska   i   Njemačka,  koje   ovom   pi- 
tanju poklanjaju najveću pažnju povele su posebne 
akciie  za  efikasno  iskorišćenje ovih dviju  prigoda, 
e da bi u svoju zemlju dovele što veći broj posjeti- 
laca  iz Pariza i Londona. U tim zemljama izim što 
su va4ute   devalvirane,   za 30 i više od   sto   date su 
Iznimne olakšice na željeznicama, hotelima itd., auto- 
nobilskom saobraćaju toliko se pogoduje, da na pr. 

Italiji   strani   automobilisti   mogu   nabaviti   benzin 
o cjeni od ispod 2.- din. litar. Kod nas cjena ben- 

zinu varira od 6 do  14 din. litar. Jedan veliki broj 
Amerikanaca i Engleza doćiće u Evropu svojim auto- 
mobilima  i htjeti  Evropom  prokrstan.   pa  možete 
noimiti kolika će zapreka za njihov dolazak u Ju- 
Kaviju  biti  ova  ogromna    razlika   između   cjene 
henzina u drugim državama i kod nas A na tu okol- 
ost naćiće se već zavidnih    prijatelja" koj. cc obra- 

«ti oažnju i koji i inače stalno iskonscuju sve nase 
manjkavosti  i nedostatke da bi od nas odvratili ve- 
ku   posjetu  stranih  gostiju  jer  osjećaju  da  su  pri- 

rodne   ljepote   naših   krajeva   svaki   dan   sve   veća 
atrakcija inostranim turistima. 

Mi međutim, gospodo, nikakove mjere još 
nismo donjeli, ni obzirom na devalvaciju valuta onih 
Sva koji nam u turizmu konkunsu ni obzirom 
na velike olakšice koje su te iste zemlje dale tun- 
sHma Sta se čeka. gospodo narodni poslanici, i zašto 
ašom' nemarnošću upropašćujemo najveće izvore 

narodnog blagostanja. Poslednji je čas. da se nešto 
S/nl da se barem slijedi primjer onih država, koje 
su se već davno pobrinule za svoje interese. 

" Kad   sam   vam,   mislim   dovoljno   jasno,   ukazao 
na veliku važnost ove nove privredne grane za cjeli 

- nirod   a posebno za naše primorske pasivne kra- š narod, a posebno za naše primorsKe pasivi 
"Se f ka 1 sam vam iznio što su sve druge države 
•i У n -to mi za unapređenje turizma, dužan sam da 
u^juku -^.n -'U' ^estije i predloge š,a 1и 
u-, i!irisno da se učini radi boljeg iskonscavanja 
blIL« oUania Moje je mišljenje da 1) treba Otseku 
0V fnrizam dati mnogo veća finansijska srestva. a 
•VoUn tako i Banskim upravama onih krajeva, 
^se tSizam najviše razvija, za akcije u njih«- 
voi kompetenciji. 

2) Treba uspostaviti u svim važnijim centrima 
inostrans va oficijelne turističke biroe dotirat h 
rdovdi i n finansijskim srestvima /a etikasnn pro- 
pagandu i  uopće   pitanje   propagande   postaviti  na 

^^lanSi hotelsku  industriju i dati nove jef- 
tinije i dugoročne zajmove za pod.zanje . usavrSa- 

^S^i'^Se-   mjere  po  r^niin   olaMi- 
cama^alogno onima što su učimle druge države, 

popusti na željeznicama, hotelima, znatno smanjenje 
cijene benzinu itd. 

5) Fiskalno rasterećenje ugostiteljskih radnja i 
svih  privrednih  poduzeća  koji učestvuju  u turizmu. 

(i) Osnivanje turističkih inspektorata u područ- 
jima Zetske, Primorske, Savske i Dravske banovine, 
a u saradnji sa tamošnjim turističkim savezima. 

7) Izmjena uredbe u pravcu veće samostalnosti 
i veće kompetencije mjesnih turističkih odbora, koji 
nebi trebali da se oslanjaju na općine, koje često 
puta ne samo da nemaju potrebnog razumjevanja 
za turizam, već ga čak i sprečavaju. Turizam se raz- 
vija svugdje na svijetu, a lako i kod nas, privatnom 
inicijativom, pa tu privatnu inicijativu treba još vKe 
osposobiti za taj blagotvorni rad. 

Ovo su predloži, koji se odnose na općenitost 
turističkog pitanja, međutim, treba da što pre po- 
duzmemo razne druge mjere radi iskorišćavanja 
ovogodišnje naročito povoljne turističke konjunk- 
turo, pa stoga u tu svrhu predlažem ovo: 

1) da gospodin Ministar trgovine ishodi iz iz- 
vanrednih kredita znatniju pomoć za redovite potre- 
be svog turističkog olsjeka, 

2) da se stvore nova i jača srestva za organiza- 
ciju našeg paviljona na Pariškoj izložbi; i 

3) da se i kod nas uvede t. zv. turistički dinar. 
Italija, i pored toga što je devalvirala svoju va- 

lutu za 30% i time znatno pojeftinila strancima bo- 
ravak u svojoj zemlji, održava i dalje turističku liru, 
koja se u inoštranstvu može kupiti za 8—10% ispod 
redovitog tečaja. Razumije se, da se tom olakšicom 
može koristiti samo oni stranci, koji putuju u Italiju. 

1 druge neke turističke države, osobito Njema- 
čka, sa svojom register markom, daje mogućnost 
stranim turistima da nabave njemačku valutu po te- 
čaju mnogo nižem od stvarnoga. 

I Francuska se sprema da zavede t. zv. izložbeni 
franak, iako je i ona devalvirala pre malo vremena 
svoju valutu za 30%. 

Potrebno je zato, da i mi hitno donesemo od- 
luku o specijalnom tečaju dinara za inostrane posje- 
tioce naše države, jer postoji opasnost, da će turi- 
sti, a u prvom redu Ćehoslovaci i Austrijanci, koji 
tvore preko polovine kontingenta svih naših ino- 
stranih turista, zbog specijalnih olakšica u drugim 
državama ove godine krenuti u te krajeve. 

Poznato mi je da se u pogledu turističko,!; di- 
nara nešto radi u Narodnoj Banci, ali je poslednji 
čas da se po tom pitanju donese jedno rješenje, jer 
se većina stranih turista već u proljeću opredeljuje 
za svoj put u ljetnoj sezoni, pa ako i malo zakasni- 
mo mogli bismo svojom nehatnjom upropastiti i to 
pitanje. 

Gospodo narodni poslanici, U pitanju zaštite 
malih trgovaca, obrtnika i zanatlija koji je stale/ 
možda najteže zahvatila proživljavajuća ekonomska 
kriza ja imam da kažem ovo. Nisu prilike za trgovce 
i zanatlije u čitavoj zemlji jednake, dapače one mno- 
go diferenciraju i zato želim da se osvrnem najviše 
na prilike koje vladaju u našim tako zv. pasivnim 
krajevima i da iznesem očajno stanje u kome se naš 
trgovački i zanatlijski, tako zvani ..srednji stalež" 
nalazi. Taj je stalež, gospodo, odmah u prvom po- 
četku velike krize bio teško pogođen. Država je po- 
duzimala razne mjere i uzimala u zaštitu i novčane 
zavode i zemljoradnike, ali za trgovački i obrtnički 
stalež, do lijepih riječi, nije ništa učinila. A u pasiv- 
nim  krajevima  zemljoradnik   je uzimao   svoje   po- 
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trebe, prvenstveno životne namirnice i ostale pred- 
mete potrebne za obrađivanje svojih polja isključi- 
vo kod trgovaca, pa je u ogromnoj većini, u našim 
krajevima, trgovac јсчкш vjerovnik prezaduženog, 
ali i zaštićenog zemljoradnika. Kako su pak i naši 
trgovci uglavnom bili ekonomski ne odviše jaki, to 
su se oni radi većeg razvitka svojih poslovanja slu- 
žili bankovnim kreditima, uz skupe kamate, i čitav 
u/.ajmljeni kredit i SVU svoju imovinu silom prilika 
pretvorili u zemljoradničke vjeresijo. 

1 sad šta se dešava, trgovac mora da vraća no- 
vac pozajmljen kod banke, a od zemljoradnika ne 
može ništa dfl naplati. 1 tako se trgovac i zanatlija 
našao u pravom smislu reči između čekića i nakov- 
nja. Uslijed ovakvog stanja propadala je jedna po 
jedna trgovačka Firme i stvorio se je novi proleta- 
rijat, a to sigurno nije bilo u intencijama ni jedne 
vlade koja je donosila razne mjere za zaštitu ze- 
mljoradničkog staleža. Nitko od nas nije bio pro- 
tivan toj zaštiti, dapače svi smo tu potrebu isticali 
i jednodušno pomagali naciležne faktore u njiho- 
vim namjerama da saniraju teško stanje nastalo kod 
našeg zemljoradnika, ali ničija intencija nije bila da 
se jednome pomogne na propast drugoga. A zapravo 
gospodo ni zemljoradniku se, barem u našim kraje- 
vima, nije pomoglo i on pored svih olakšica neće 
moći da izmiruje svoja dugovanja, jer mu prihod 
od njegovog zemljišta ne dostaje ni za svakodnevne 
Životne potrebe. To vlada najbolje zna, jer je za 
sve ove godine kad zemljoradnik nije ništa otpla- 
ćivao od svojih dugova, morala da ga ipak izdašno 
pomaže velikim javnim radovima, da bi mu dala 
mogućnost da se prehrani i da ne umre od gladi. 
Naš zemljoradnik nije u stanju da se održi da ga 
trgovac i zanatlija i dalje ne kreditira, a> kako će 
da ga kreditira kad ni on, nije zaštićen spram svojih 
vjerovnika i kad je usled toga došao na rub pro- 
pasti. Odnos kreditiranja seljaka od strane srednjeg 
staleža odnosno trgovca i zanatlije postoji tako 
rekuć od postanka sveta. 1 baš taj mali trgovac i 
zanatlija bio je uvjek ekonom i savjetnik i lakoum- 
nog i siromašnog seljaka. On ga je stalno krediti- 
rao do njegove platežne mogućnosti i osobito ga za- 
štićivao u nerodnim godinama kad nije imao šta da 
jede i u takim nerodnim godinama trgovac ga je za- 
duživao za životne namirnice i čekao na isplatu do 
susjednih boljih rodnih godina. U tim prilikama tr- 
govci i ostali obrtnici bili su zaipravo jedini spas 
zemljoradnika, jer novčani zavodi niti su htjeli niti 
su imali računa da tn sirotinju rinanciraju. Ovo 
stanje u kome se naš trgovački stalež sada nalazi od 
ogromne  je   štete   baš  /a   /emljoradnički  stalež,   jer 
kako rekoh zemljoradnik je izgubio svoga najvećeg, 
zapravo jedinog kreditora i tako došao u još teže 
prilike nego li je bio prije zaštite. Jer koliko god 
zemljoradnik nije bio ovih godina dužan da plaća 
svoje dugove, i koliko god mu je država raznim jav- 
nim radovima pritjecala u pomoć, on je ostao bez 
oiiog što mu je hilo najpotrebnije, ostao Je bez kre- 
dita za nabavku raaniti predmeta potrebitih mu za 
obrađivanje zemlje, pa mu je tako i prihod od 
zemlje mnogo smanjen radi nedovoljne obrade. 
Pored toga trgovac je, da bi došao do naplate svo- 
jih zemljoradničkih vjeresija, u ranijim godinama, 
uzimao od zemljoradnika njegova proizvode uz vrlo 
povoljne cijene i starao se za njihovo unovčenje. 
Sad  je,  u  novim   prilikama,  zemljoradnik   bio  prisi- 

ljavan da svoje proizvode daje špekulantima uz bilo 
koje cijene i uslove. 

Ako hoćemo da popravimo jednu tešku neprav- 
du i da i samom zemljoradniku indirektnim putem 
najbolje pomognemo, potrebno je donijeti hitne 
mjere za zaštitu trgovačkog i zanatlijskog staleža, 
barem u onim slučajevima gdje se može dokazati, da 
je trgovac u svome poslovanju bio aktivan i da je u 
ovakovo stanje zapao samo usljed raznih zaštitnih 
mjera i olakšica koje je država dala i zemljorad- 
ničkom staležu i novčanim zavodima. Trgovački sta- 
lež bio je uvjek u prošlosti jedan do glavnih stupova 
društvenog poretka, konzervativan i konstruktivan 
elemenat, pa nemojmo gospodo da ga svjesno otje- 
ramo na puteve razvratnih akcija, našto je taj sta- 
lež, manje od ijeduog drugog staleža, bio naklon da 
pode, ali bi u svom očaju sada mogao da to učini. 

Jedan veliki dio trgovačkog staleža u našim 
krajevima došao je na posljedne grane svoje egzi- 
stencije. 1 držao se je kao utopljenik slamke u uvje- 
renju i tiadi da će mu se ipak priteći u pomoć, jer 
da te nade nije bilo, davno bi bio položio oružje, 
l'osebno se je ponadao boljim prilikama kad je je- 
dan aktivni ministar, nakon donošenja Uredbe o za- 
štiti zemljoradnika, na jednom zboru dao izjavu, da 
će se skoro pristupiti i mjerama za zaštitu trgovač- 
kog i zanatlijskog staleža. Ali nažalost od svih obe- 
ćanja ni jedna riječ se nije ispunila. A poslednji je 
čas da se spasi ovaj naš vrijedni stalež. Način kako 
bi se riješilo i to teško ekonomsko i socijalno p\. 
tanje, po mom mišljenju, sastojao bi se u tome, da 
trgovačka potraživanja prema zemljoradnicima pre- 
uzme Privilegovana agrarna banka, kao što je to 
isto određeno po članu 7 stav prvi uredbe i za po- 
traživanja novčanih zavoda i kreditnih zadruga svih 
oblika prema zemljoradnicima, a kroz to, naime dok 
trgovci ne dobiju od Paba obveznice za svoja zem- 
ljoradnička potraživanja,'da ih se zaštiti jednim mo- 
ratorijem spram njihovih vjerovnika, u glavnom 
novčanih zavoda. Pored toga da obveznice koje bi 
od Paba trgovci i zanatlije primili budu u punoj 
mjeri plaćevno sretstvo prema bankama, njihovim 
vjerovnicima. To je jedini put da se sanira stanje u 
kome se danas nalazi naš trgovac i naš zemljorad- 
nik i da ga se opet osposobi za onu ulogu koju je 
sa velikim pozitivnim rezultatima vršio u našem prj. 
vrednom životu, na korist zemljoradnika i samog 
društvenog poretka. 

A sada, gospodo narodni poslanici, da predem 
i na poslednje pitanje i da obratim vašu pažnju na 
problem  društva „La Dalmatienne". 

Jedno od najkrupnijih pitanja naše privredo, 
koje duboko zadire naročito u našu poljoprivredu, 
pa čak i u narodnu odbranu, koje je upravo životno 
pitanje našeg primorja, ali nažalost cio niz godina 
stoji otvoreno i nerešeno jeste pitanje francuskog 
društva „La Dalmatienne", koje bi trebalo da eks- 
ploatiše U potpunom obsegu vodene snage Dalma- 
cije! — Jedna stručna komisija pregledavala je rad 
ovo,!; društva još prošlog ljeta i podnela je svoj iz- 
vešta.j, koji и kratko glasi ovako: „Društvo ne radi 
skoro ništa"! Ni posle ovoga, izgleda mi, nije ni- 
šta urađeno, ma da bi za to bilo i prilike i moguć- 
nosti i neophodne potrebe! 

God. 1929 u aprilu francusko društvo timiskili 
fosfata u Parizu sklopilo je sa našom državom ugo- 
vor, kojim je preuzelo sva  labrična postrojenja ta- 
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dašnjeg talijanskog društva „Sufid" i dobilo konce- 
sije za eksploataciju svih vodenih snaga u Dalmaci- 
ji a u svrhu podizanja elektro-kemijske i elektro- 
metalurgijske industrije. Ovaj ugovor je Kraljevini 
ukazom   postao  zakon   Kraljevine  Jugoslavije! 

Pomenutim ugovorom, odnosno zakonom, fran- 
cusko društvo preuzelo je na sebe obavezu: 1) da će 
odmah proširiti i usavršiti postojeće tabrike karbida 
i ciianamida u Šibeniku i Dugomratu; 2) da će pro- 
širiti stara i na još postojećim padovima podignuti 
„ove električne centrale; 3) da će podignuti fabriku 
masnih gnojiva (kao fosfata amonijaka i si.); 4) da 
će podignuti fabriku nitritne kiseline, kapaciteta 20 
tona na dan; 5) da će podignuti fabriku kemičkih i 
farmaceutskih proizvoda; 6) da će podizati elektm- 
kemičke i metalurgiske fabrike tako, da uvek bude 
utrošena celokupna električna energija; 7) da će od 
1-VIM934 zamjeniti dve trećine direktora francuske 
narodnosti sa našim državljanima i 8) da će na ime 
otštete, jer je Društvo oprošteno od plaćanja svih 
dažbina državnih i samoupravnih i to za cjelo tra- 
janje koncesije, plaćati državi svake godine izvje- 
stan dio čiste dobiti, a ako toga ne bude, onda jednu 
svotu, koja u prvoj godini iznaša 150.000,— fr, fra- 
naka, a ' svake se godine povećava sa daljnih 
,50 000.— tako, da bi društvo u 50 god,, koliko tra- 
je koncesija, imalo da plati svega 191,250.000,— fr. 
franaka. Francusko društvo nije izvršilo nijednu od 
primljenih obaveza, šta više reduciralo je rad u po- 
stojećim fabrikama, zatvorivši jednu potpuno (onu 
u Šibeniku). Francusko društvo ne podiže nove cen- 
trale ni nove fabrike, ma da se je zakonom bilo oba- 
vezalo da će za to do 1-VIM934 investirati 300 mi- 
bona a do l-VII-1939 daljnih 150 miliona fr. fra- 
naka, Francusko društvo ne zamenjuje francuskog 
direktora sa našim građanima, ma da mi imamo ta- 
kovih stručnjaka, šta više uposluje na vodećim mje- 
stima Francuze, koji po našem Zakonu o radnjama 
nemaju za to potrebne kvalifikacije. Na ovaj način 
naša država trpi ogromne štete, jer i ne uzevši u ob- 
ziV'ono, Sto je društvo do l-VII-35 trebalo da iz- 
radi (nove centrale i fabrike) već sama činjenica, da 
ono ne plača državi i samoupravama fiskalne namete 
i obustavlja ili reducira rad u fabrikama, koji je 
kod ranijeg koncesionara donosio državi, opština- 
ma obrtnicima, trgovcima i radnicima do 30 miliona 
dinara godišnje, dovoljno nam kaže koliku je štetu 
pretrpela država i narod davajući u eksploataciju 
vodene  snage   Dalmacije   mom   francuskom   društvu. 

Treba   još imati  na  umu,  da  je   raniji  koncesi- 
„iir   Sufid" do poslednjeg momenta držao u punom 

notronu  obe  fabrike  i  iste  laman  proširivao i  usavr- 
Bavao     Sufid"   je  već  bjo  na   Dugomratu   podigao 
nove'velike  i  modeme karbidske  peći;  novo veliko 

' t'   ienje    za    proizvodnju    cjanamida     (veslačko 
ojivo)"  proširivao  električnu  centralu  u  Kraljevcu 

^ :(; na 85 hiljada K, snaga iza o već bio nabavio 
potrebne cijevi i mašine; „Sut.d je već bio nabavio 
Čelike komplekse zemljišta za nov., tabrike fosfata 

, iHčne kiseline, za što je izg eda, već Wlo nabav- 
[jena i potrebna mašinerija, koja se već dugo nala- 
zi u Trstu itd, 

U momentu ovog velikog zamaha talijanskog 
koncesionara pojavilo se je francusko društvo, koje 
ima velika postrojenja za iste proizvode u Tunisu, 
dakle konkurent starog koncesionara i nudi državi 
novoliniie uslove i veći program rada; otkupljuje 
koncesije   i   fabrike   i   obustavlja   radove,   a   ,1a   evo 

već punih 8 godina i ne pokušava da ostvari ono, 
na što se je ugovorom, odnosno zakonom, svečano 
obavezao. 

Francuski koncesionar se možda brani opštom 
privrednom krizom, ali, kako čeino docnije vidjeti, 
to ne može da bude tačno, barem ne u tolikoj mjeri, 
pak se u nama budi sumnja, da njegova namera nije 
ni bila, da nas usreći svojim radom, nego baš 
obratno, cilj mu je bio, da prosto-onemogući jednog 
svog jakog suparnika, koji mu je svojom robom iz 
Dalmacije pravio teškoće u Egiptu, Japanu, Ame- 
rici itd. 

Mi moramo sada priznati, da smo ovom triku 
stranog, velikog kapitala nasjeli, jer — kako smo 
vidjeli — ,,l.a Dalmatiemie", današnji koncesionar 
vodenih snaga Dalmacije, u čije su ime potpisali 
ugovor „Tuniski Fosfati" u doba najbolje konjunk- 
ture, a koja je trajala još punu godinu i posle pot- 
pisa ugovora, nije samo obustavilo rad oko proši- 
renja starih i podizanja novih fabrika, koji je bio 
razvio ,,Sufid", nego je odmah reduciralo rad u sta- 
rim fabrikama, pa jednu čak i zatvorilo, i da nikada 
taj korak nije ni pokušao da opravda! 

Svetska kriza imala je nesumnjivo izvjestan uti- 
caj i na poslovanje ovog našeg koncesionara u Dal- 
maciji, ali sigurno ne toliki, da bi se moglo oprav- 
dati ovo njegovo besposličenje, jer, treba istaloiuti 
činjenicu, dok je celokupna svetska trgovina u НЈЗЗ 
godini kada je kriza bila na vrhuncu, pala naprama 
1929 za svega 65.4%, svetska trgovina kemijskih in- 
dustrija pala je u istom razmaku vremena samo za 
54,7%, što znači, da je ona u ovom svetskom metežu 
još prilično dobro prošla. Osim toga moramo istak- 
nuti, da se svetska potrošnja azotnih proizvoda od 
1932 na ovamo nalazi u stalnom porastu, lako, da 
je u 1935 nadmašila i najbolju poslovnu godinu 
|92д/30. — Veoma je važno u ovom pitanju /uati i 
to, da je talijanski koncern „Monte Catini", koji se 
bavi sa istim proizvodima, u poslovnoj godini 
1932- 1933 pokazao čistu dobit od 63 miliona tali- 
janskih lira, ma da je prodajna cjena proizvoda u 
toj godini pala za \0% i ma da on plaća talijanskoj 
državi i poreze i takse u iznosu od preko 20 miliona 
lira godišnje. Ovo isto društvo u godini 1934 povi- 
silo je svoj akcijski kapital od 500 ua BOO miliona 
tal. iira i to na način što je akcionarima na pet 
starih akcija dao po jednu novu akciju besplatno. Pa 
čak i matično društvo našeg koncesionera „Tuniski 
Fosfati'' pokazuju u poslovnoj godini 19:52- 1933, 
čistu dobit od 4 miliona, a u 1933 1934 6.2 miliona 
fr. franaka. Ovo su dovoljno jaki dokazi, da svjetska 
kriza nije toliko zahvatila elektro-hemijsku industriju, 
da bi se njome mogao opravdati nerad našeg kon- 
cesionera na primorju. Isto tako „La Dalmatienne" 
je odbila da podigne fabriku aluminiuma, Ko bi 
mogao vjerovati, da jedna takova fabrika na našem 
primorju, koja obiluje odličnim boksitnim rudama i 
jeftinom električnom energijom nebi mogla prospe- 
rirati. To nam je eto dokazalo jedno domaće dru- 
štvo, koje sada u Dalmaciji gradi fabriku aluminija 
i muku muči da dođe do veće količine električne 
energije, pošto sve vodene padove drži u koncesiji 
„La Dalmatienne". 

Između društva „La Daluiatieuue ' i države vlada 
sada u stvari vanugovorno stanje, jer je neizvršenjem 
obaveza ugovor prestao da važi. Društvo ne podiže 
nove fabrike, a u postojećim radi reducirano ili ni- 
kako, ovakovim neradom društva država j narod trpi 
ogromne štete. Tamo gdje bi mogao da teče „med 
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i mljeko", kako se je izražavala prestolnička štampa 
kada se je 1929 godine potpisivao ugovor, vlada 
bijeda, nevolja i glad. 

Mi tražimo zato, da se ovo krupno privredno 
pitanje koje duboko zadire u naš privredni život, 
pogotovo dolje na našem Primorju uzme odmah u 
ozbiljan pretres, da se ustanovi pričinjena nam šteta 
i traži njezina naplata, da se društvo prisili na izvo- 
đenje predviđenog programa rada u okviru dana- 
šnjih mogućnosti, da se onde uposle naši stručni rad- 
nici, inženjeri, da društvo odmah podigne centrale 
na padovima za koje ima koncesije, a ako ono to 
neće ili ne može, neka mu se koncesija oduzme. 

Gospodo narodni poslanici, iz principijelnih po- 
litičkih razloga spram politike Kraljevske vlade ne 
mogu da glasam za ovaj budžet. (Odobravanje i plje- 
skanje na levici). 

Претседник Стеван Ћирић: Има реч народни 
посланик г. Тодор Тонић. 

Тодор Тонић: Господо народни посланици, 
у начелној дебати случајно нисам био у сали кад 
je један говорник излагао своје мишљење, a ве- 
рујем, господо, да и ви norahare ко je тај био. 
Био je то, господо, г. Жика Рафајловић. Одмах 
у почетку свога говора г. Рафајловић je нешто 
споменуо и Лесковачки срез. Ja, господо, нисам 
био у сали да му дам одговор. Скроман сам, го- 
сподо, као што ме сви знате и нисам хтео да оме- 
там ток буџетске дебате у начелној расправи, те 
се нисам јавио за реч да му одговорим, него ко- 
ристим ову прилику да кажем неколико речи o 
том његовом говору. 

Ja сам, господо, легигимни претставник Ле- 
сковачког среза, ja Тодор Тонић. (Одобравање и 
пљескање код већине). Г. Жика Рафајловић био 
je без против-кандидата и joni у суботу изабран 
je у Босиљградском срезу. И ja имам право да го- 
ворим o Лесковачком срезу, јер сам добио на- 
родно поверсње, пошто сам на петомајским из- 
борима тукао г. Рафајловића. (Пљескање на дес- 
ници). Ja сам Лесковчанин и сродио сам се са тим 
крајем, и ja имам пуно право да као прстставпик 
тога краја говорим у име тога среза. 

Господо, r. Рафајловић одмах je, као са 
олимпијске висине, дохватио хрватско питање. 
Порујем, да ra je можда хрватско питање довело 
на министарску фотељу, na му je због тога нај- 
слађе o томе говорити, јер мисли: можда не би 
било згорег ако би се могла та фотел^а опет 
дохватити. Али наши Лесковчани веле: „Отпојаше 
Лазарице то!" (Смех). 

Господо, са тим хртавским питањем велике 
се злоупотребе чине. (Одобравање). Од тога хр- 
ватског питања створен je баук, исто онако како 
cv то пекада наши напредњаци са Николом na- 
um IICM и радикалном стра^ком на надлежном ме- 
сту правили баука, да 5и даље задржали мини- 
старске (()отеље и власт, a да радикале држе no 
страни. (Одобранање код всћине). Исто тако и г. 
Жика Рафајловић дохватио сс. овога питања, na je 
онако почео да говори срдито и л>утито и са нвке 
олимпијске висине. ЈТепа ствар што je учинио ком- 
плименте нашем премијеру г. др. Стојадиновићу, 
али je у овоме питању учинио као неку сумњу, да 
он може успешно да привреде крају ово тстко 
питање. (Жагор на лсвици). 

Претседник Стеван Ћирић: Господипс говор- 
пиче, сад je ла дневном реду претрсс буџета Ми- 

нистарства трговине и индустрије. Ja немам ништа 
противу тога да говорите и o Лесковачком срезу, 
али немојте, ако пропустите време, да говорите 
o буџету Министарства трговине и индустрије, да 
кривите Претседништво. 

Тодор Тонић (наставља): Ja, господо, сматрам 
да he то питање споразума са Хрватима доћи на 
дневни ред, и да ће се успеишо свршнтн, јер ве- 
рујем у срећну звезду нашег Претседника Владе. 
(Пљескање код већине). Нико ни са ове ни са оне 
стране irehe порећ« и посумњати у величииу духа 
једног Стјепаиа Радића. (Повици: Слава му!) To 
je био један велики политички човек и велики 
познавалац народних маса; то je био велики три- 
бун, који je пливао no одушевљењу народних 
маса као вешт пливач no води. Исто тако браћа 
Хрвати морају признати да смо и ми Срби имали 
једну такву величину какав je био Никола Пашић. 
Ta два горостаса и велика народна човека почели 
су разговоре o хрватском питању. Али Бог je ве- 
лики, судбипа je тако хтела, смрт их je уграбила 
и они нису стт-ли да то питање и peiue. 

Али, господо, хвала Богу, покојни Радић je 
оставио достојног заменика у г. др. Влатку Ма- 
чеку, a покојни Uanrah je ост.авио исто тако до- 
стојног паследника у лицу namera премијера г. др. 
Стојадиновића, (Пл.ескање код всћине), и оно 
што нису репшла ова два велика покојника, ова 
лма горостаса, решиће њихови достојни заменици 
— др. Мачек и др. Стојадиновић. (Пљескање u 
бурно  одобравање  код  већиие). 

Сад да пређем на једну другу ствар. Г. Ра- 
(|)ајл()вића je  много заболео   резулатат   општин- 
ских нзбора у Лесковачком   срезу.   (Један   глас: 
Ево ra овде!) Па ja то и желим да je г. Рафајло- 
вић ту. Ja јлко жалии што je такав случај,  али 
г. Рафајловића су оставиле политичке музе и виле. 
(ОдобраваЕ1.с  и   смсх).  Мема   више  надахнућа.   Ja 
призиајем да je п.ему тешко што je изгубио оп- 
mniHc у Лссковачком срезу и да због тога „кар- 
лице сузе сасипује", како се то код иас каже. Кад 
бих ja дошао у њсгов положај, можда бих и ja 
то исто радио и можда у „корита сузе саоипао" 
(Песелост и буран смех). Он je поменуо Бресто- 
вачку отптину и некаквс фалсификате. Међутим, 
у Брестовачкој општикп и један и други кандидат 
били су чланови J. P. 3. Оба cv кандидата била 
подједнака, km je добио на изборима onaj, који 
je био способпијп, умстиији, којн je боље позна- 
вао народну психу и умео бол,е да општи са на- 
родом. Исто je то било и у Општини печсњевач- 
кој. И ту су оба кандидата били чланови J. P. 3. 
Ja нисам, ништа крив томе што je г. Рафајловић 
изгубио потпуно коптакт са  народним масама  и 
ону Moh коју je раније имао, na кад je отишао у 
општину да протествујс, и да врати натраг те своје 
пријател^е, који cv прешли у J. P. 3., они су ra 
оставили. Тада су масе биле раздражене. Настала 
je  и туча  и један од п.сгових  једномитљеника, 
пријатеља, скочио je на жандарма, на органа вла- 
сти, na кад je овај хтео да заштити себе, случајно 
се десило да ra мало боцне. Десило се, господо, 
као што се то увек у таквпм приликама може да 
деси. Ja бпх пмао много да говорим o подухва- 
тима г. Рафајловића, и то o несрећним и трагич- 
1гим  подухватима  за  вромо  општинских избора, 
али поиабљам, господо, да ja писам крпв тто je 
парод тако пресудио и дао поверење Југословен- 
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ској радикалној заједници, a њему није дао ни 
једну општину. 

Ja сам претставник Лесковачкога среза и Лес- 
ковца, и зато ми допустите да говорим o текстил- 
ној дадустрији, која je од наЈвеће важности у 
иоме крају iep она даје хлеба и много храни нашу 
сиротињу (Један глас са левице: A ко има више 
Дра^фуса, ти или г. Рафајловић?) Ha ту ствар 
нећу да се осврћем, јер озбиљност дискусије за- 
хтева пуну озбиљност и са Moje и са ваше стране. 
Поводом бумета Министарства трговине и инду- 

•трије част ми je обратити нарочиту пажњу На- 
родне скупштине на установу „Државни завод за 
унапреНење кућевнс индустрије и занатства , noja 
установа трсба да руководи целокупном нашом 
ситном (кућевном) радиношћу и занатством. 

Кад се има у виду да државни годишњи до- 
ходак од кућевне радиности износи око 5,. a од 
занатства око 3 милијарде Динара, што укупно 
износи 8 милијарди динара, односно no 500 ди- 
иапа доходка на главу за годину дана, онда je 
ашо да ова државна установа с правом заслу- 
жЈе да се њеном уређењу и развићу обрати на- 
^ита пажња. Ово je потребно тим пре, што се 
nv. ном раду како no кућама тако и no радпони- 
пама услед повећања беспослице од усиљеног раз- 
«иГан,а ма.пипизма уфабрикама сада оораћа ве- 
п .Га пажња и у Енглеској, колевци машинизма, 
tn као mro je познато, енглеска je влада унела у 
£тет ioni sa 1935 годину 100.000 фунти стерлинга 
ча  унапређење ручног ткања и везива. 

Сагласно закону ол 10 апрпла 1922 год. у 
иил^у унапређења домаће (кућенне) индустрпЈе и 
чанатства оашвапа je .jmn npe 15 голина j Бео- 
rnaiv ова аутономна државна установа, Koja стоји 
пол врховким надзором Министарсгва трговине и 

C vcTOHic и која из прихода Државие клаше лу- 
,' Ије сваке године за остварење својпх циљева 
побнва око три милиона дипара. 

Осим тога законодавац je пдрсдио, да као 
ппмоћни орган v заводу служи у свима питањимп 
саве?одавни одбор, чије члановс поставља Минп- 
с?ар трговинс n индустрије из редова стручњака, 
инлустријалаца и занатлија. 

И заисга за првих пет година свога постоЈања 
г*ино no Закону овај je Завод добро радио, и 
наша кућевпа индустрија као и занатство почелп 
cv ла се развијају и напредују. Међутим, 1927 го- 
7и»е из непознатих разлога Министарство трго- 
„ине и индустријс укинуло je не само саветодавнп 
олбоР при Заводу него je укинуло и његову ауто- 
о ију, тако да сада ова лспо замишљена при- 

вое "на установа претставља Једно обично олелсп.е 
гжог Министарства. A као последица тога, буџег 
Завода троши се на циљсвс који немаЈу никакве 
пезе са и.еговим залатком. 

Разуме се само no себи, да од оваквог пдсло- 
мња V лржавном Заводу за унапређење ситне ин- 
.vrroHie и занатства у првом реду страда наше 
грло чији становници немаЈу иогућности да се 
упознају са модерним справама за предење. ткање. 
r, адиске и везење као n за прераду кудел.ног, 
зненог или вуненог влакна ради добијања лепог 

„рсдива и доброг и јаког платна и сукна за CBOje 
nacvuine потребе. 

Пакле сељанке и данас код нас преду на пре- 
слициза појасом и ткају на препотопном разбОЈу 
а не на преслици с ножним покретом и на разбоју 

са брзим чунком, са којим алаткама убрзава се 
рад три до четири пута. 

Осим тога, наши произво1јачи кудеље и данас 
моче своју кудељу и лан no баруштинама или у 
текућој води, која често за време кише набуја и 
односи сву замочену конопљену трску. A свс ово 
не би било, кад би државни завод у сваком куде- 
љарском рејону уредио не само модерна и хиги- 
јенска мочила, но и ручне модерне радионице за 
прераду кудеље од мочене конопљене трске. 

Последње je нарочито иотребно што npe 
остварити у лесковачком кудељарском рејону, чије 
je кудељно влакно било на гласу још за Нема- 
њино доба, када су отуда караванима дубровачки 
трговци извозили кудељу. 

Не треба заборавити да становништво Ле- 
сковца и његове околине летом јако пати од 
смрада, који се шири од топљења и кисељења ко- 
нопљене трске no тамошњим рекама, и да no овим 
рекама рибе сада сасвим нема, јер je потрована 
од трулежа конопљене или ланене трске. 

Даље, трошењем заводских кредита за уна- 
пређење, на пример, спољне трговине страда и 
наше занатство, a нарочито ужари, грнчари итд., 
јер државни Завод за унапређење индустрије и за- 
натства у садашњим приликама нсма новчанс мо- 
гућности да међу нашим занатлијама шири задру- 
гарство, и да добро организоване задруге снабдева 
модсрним алатом и кредитом, како би оне могле 
нздржати конкуренцију од фабричне имдустрије 
несамо за приватне потребе, но и у снабдевању 
војске и других државних и самоуправних уста- 
нова ра^ним израдама од кулеље и коже. 

Не треба губити из вида да се оваквим радом 
занима и државни завод за унапреНен.с кућевнс 
индустрије и занагства нс само у Чехословачкој, 
но и у Немачкој, где су добивени одлични резул- 
тати, na према томе то исто треба радити и код 
нас, где je ручни рад јако развијен и фабрпке са 
својим машинама join нс праве такве велике бро- 
јеве нсзапослених, као што je то у Немачкој и 
Чехословачкој. 

Ми смо даље уверени, кад би нам државни За- 
вод за унапређење индустрије и занатства тачно 
испуњавао бар прву тачку свог задатка, који му 
je законодавац наменио тј. кад би се Завод бавио 
нстраживањем бољих начина добијања текстил- 
них сировина. a нарочито скидање кулељног 
влакна од стабљике, онда би ово влакно било ne 
само боље, но и јсфтиније, тако би лакше моглр 
да издржи конкуренцију на naiuoj пијаци нс само 
са јутом, која сс употребл^ава за израду платна, 
но и са сисалом, који _се употребљује за израду 
конопаца. 

Kao што смо напоменули, лесковачка je KV- 
делЈа својом јачином чувена још npe 700 година, 
a када би се помоћу модерног начина мочења ко- 
нопл>ене трсте добила и лепа боја, онда би она 
могла на светској пијаци да конкурише шта више 
и чувеној италијанској кудељи. Уређење пак мо- 
дсрних мочила као и модерних ручпих радионица 
за чешљање кудеље и израду конопаца и платна 
могуће je остварити помоћу научне и новчане no- 
моћи аутономног државног Завода са његовим по- 
моћним органом — Саветодавним одбором. 

Ево због чега бих ja молио г. Министра трго- 
вине и индустрије да се изјаспи, да ли je вољаи 
да васпостави при државном Заводу за унапре- 
ђење индустрије и  занатства Саветодавни  одбор 
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из редова стручњака и да му врати аутономију, 
како je то изрично казано у Закону за осниваи.с 
И opi анизацију овог. Завида од Ш априла 1922 год. 
li који звкон до данас пуноправно важи. 

Осим тога ja бих молио г. Мииистра трговине 
н индустрије да нам овде у Скупштиии објасни, 
чимо се руководи овај државни Завод, када НОВ* 
чаио потпомаже и она лица и устаиове, које нс- 
мају пикаквс всзс са његовим задацима ирсдвиђе- 
ним у закону a извесне одбија правдајући нема- 
њсм сретстава, јср их je иеиравилно утрошио, от- 
казује новчану помоћ и оним лицима и устз^о- 
ва.ма, која с правом то заслужују. 

Најзад молио бих r. Минисгрл да предложи 
овом Заводу, да нарочиту пажњу обрати na ра- 
звићс кућевн© радиности на селу, како би опет no- 
чела да зврче вретена и цвркућу ручни разбоји, јер 
само таквим путем могуће je да nam сељак будс 
лепо одевен, a не да га и празником видимо са 
исцепаним рукавима и закрпљеним туром. llc 
треба заборављати, да сс сада шта више и у Нн- 
глеској као и у Немачкој велике своте уносе у др- 
жавни буџет за подизање и унапређење ручпог 
рада, јер су сс и хамошњи државници уверили, 
иако се код њих машинс и фабрике већ ero го- 
дина развијају, да ручпи кућевни рад и занатство 
стварају народно благосташе, док машине и фа- 
брике извори су беспослице и народног си- 
ромаштва. 

Разуме сс само no себи, да када ja ово ro- 
ворим, да немам намеру да државни Завод за уна- 
пређење индустрије и занатства при Министарству 
грговине и индустрије пропагира на пример пред- 
дење и ткање на селу како се то радило од памти- 
века, већ он треба да се руководи одредбом за- 
коиа o n.eroBOM оснивању тј. да даје потребне са- 
Hcie и обавештења o савршенијим методама рада 
тј. у овом случају да пропагира преслицу с нож- 
ним погоном и ткачки разбој с брзим чунком, јер 
само таквим путем ми ћемо вратиги наше село a 
богами и многе вароши, да преду домаћу вуну и 
ткају платно од своје кудеље и лана за своје 
одело и преобуку. 

Ja сам уверен, да ако би сс у овом rioivii' iv 
нредузеле озбиљне мере, онда би брзо наша ку- 
Кевна радиност и занатсгво опет процвсталп и 
економска криза на селу a тако и у вароши у ино- 
Гоме би се ублажила. 

A да би се пак последње mro прс постигло 
понавлаам да je потребно no моме 1шшл>ењу, да г. 
Ммиистар трговинс и индустрије у споразуму са 
r. r. Министрима по.иопЈјцвреде и просвете изради 
нови план предавања ручног рада no свима шко- 
лаиа, a парочито у занатским и домаћичким, и да 
државни Завод за унапреНен.е индустрије иза- 
натства mro пре добије опет своју аутономију и 
свој саветодавни стручни одбор, како je то своје- 
времево и законодавац предвидео. 

A сада ћу, господо народни посланици, kao 
претставник маикт гекстилног Манчестра, Још 
коју prliii у вези развића наше текстилнс инду- 
стрије са нашом спол>ном трговином и то од 1925 
године, када je донесепа нова царинска тарифа у 
un.i.v развића код нас фабричне »ндустрије уоп- 
ште a текстилне нарочито. 

Из графикона: „Десетогодишњица текстилнс 
царинсме тарифе" (види графжом na страни 911) 
који вам стављам na умђај, вн се, господо посла- 
иици,   можете   уверити,   да,   сагласно   статистици 

иашег Министарства финансија, наш општи увоз 
за 10 година тј. од 1925 до 1934 године изиоси 
i)(),178 милиона динара, док се наш извоз за исто 
иреме равна у суми од 59.383 милиона динара. 11 
према томе за ових дссет година ми емо имали 
дефицит, одпоено губитак 795 милиона динара, тј. 
за сваку годину без мало 80 милиона динара. 

Даље, из графикона се види да су државе: 
Италија, Грчка и Румунија за нас активне, док су 
државе Чехословачка, Енглеска, Немачка и Фран- 
цуска за нашу спољну политику пасивне. Пара- 
доксално je, но истинито, да у спољној трговини 
са Италијом сваки наш држављанин има користи 
годишње 48 динара, док код Чехословачке има 
штете годишње 31 динар. A кад овоме додамо 
да je Beluiiia наших текстилних фабрика, a наро- 
чито у Словенији и Хрватској ништа друго до фи- 
лијале таквих фабрика у Чехословачкој, онда се 
с правом може рећи, да у спољној трговини цело- 
купну корист коју имамо од Италије дајемо Че- 
хословачкој, јер толико имамо штете од ње. 

Ево због чега ja сматрам за дужност да по- 
здравим преокрет у спољној трговини који je 
учинила данашња Влада, што je и допринело по- 
већан>у нлших полЈОпривредних цена, односно 
побоЛ)ШаН)у економског стања нашег села. Из 
исгог се графикона даље види, да смо за ових 
10 година увезли: 

1 Памук, у количини    ....    90 мил.  кгр. 
2 Вуну, у количини 51     „      „ 
3 Лан, кудељу, јуту у количини    11     „      „ 
4 Памучно   предиво, у количини  109     „      „ 
5 Вунено предиво, у количини .    10     „      „ 
(i Кудел.но, ланено и јутено прс- 

диво, у количини .    .   .   ■    •   30    „      „ 
7 Свилено предиво, у количини .      8     „ 
8 Раане лсанине и готову робу, 

у количини I"'*    ><     м 
Свега 493 мил. кгр. 

За сву ову робу платили смо 22.500 милиона 
динара, mro чини годишњи данак иностранству ц;, 
сваку душу у нашој држави 160 динара. 

И lirro je најглавније, ми овај данак исплаћу- 
јемо 80% од целокупног извоза наших noAonpli- 
вредних и сточарских производа, јер, као mro се 
нмди нз овога графикона, ми смо за увезену ток- 
столну робу извезли земљорадничке производе: 

1 Разних житарица за 10.709 мил. дин 
2 Живу стоку 11 милиона грла 

и пернату живину у количини 54 
мил. кгр., a у целокуппој вредно- 
сти од 7.630 мпл. дцц. 

3 Jaja у количини 235 мил. кгр. 
a у вредпости 4.022 мил. дин. 

и најзад 
4 Кокона у количипи 2 мил.кгр. 

a у вредности 183 мил. днн. 

Дакле, укупно смо извезли разне земљорад- 
цичке производе у вредности 22.544 милиона, да 
би могли исплатити увезену текстилну робу, mio 
iioTBpl)yje да наше иезавидно економско стање 
углавном зависи од количинс увоза стране текстил- 
не робс уопште, a нарочито од увоза текстилних 
сировина из иностранства, као: памук, вуну, свилу, 
јуту, лаи, na шта вишв и кудељу. 

.1,:  као претставник   Лесковачког   среза,  овдо 
мора.м да подвучем да се je лесковачка кудеља од 
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памтивека високо ценила и ми смо њоме пре 40 г. 
снабдевали и Бугарску, где се тада кудеља веома 
мало производила. Сада пак Бугарска има бољу 
кудељу него ми, и конкурише нам њоме и на стра- 
ним пијацама. A зашто? Зато што наша држава 
мало води рачуна o унапређењу ове корисне инду- 
стријске билЈке. Не треба заборавити, да за нашу 
пољопривреду у данашње време није ни једна ин- 
дустријска биљка тако корисна као што je куде- 
ља, чија je вредност пре годину дана била 9—10 
динара no килограму, a сада услед девизних усло- 
ва за 15% јефтинија, док je 1932 била joj цена 
само 4 динара no килограму. Па према томе за 
похвалу je што се производња ове биљке код нас 
шири, као се то види из следећих бројака. 

Производдња кудеље за 5 година: 

одина поаршина у \-.i принос у метар. цептима 
влакна семсна 

1931 27.517 219.415 10.017 
1932 27.136 212.803 9.208 
1933 37.775 278.633 15.038 
1934 37.656 375.963 18.634 
1935 44.044 389.215 20.971 

За прошлу т. ј. 1936 годину још нема зва- 
ничних података но, no оцени меродавних лица, 
засејано je под конопљем, без мало, 50.000 х-а, 
који ће нам дати кудељног влакна не 45 милиона 
кгр. него много више и сада je задатак Министар- 
ства трговине и индустрије npe свега да се што 
већа количина извезе, и да се код нас што више 
прерађује a не да нашој кудел^и у нашој земљи 
конкурише индијска јута за израду тканина и си- 
сала за израду ужарске робе.   . 

Уверен сам да би и данас у Бугарску могли 
увозити нашу кудељу у замену за њихов пиринач 
и сељачки шајак, како je то било до Сливнице, од 
кад су се и почели погоршавати наши међусобни 
трговачки односи. Исто тако верујем да би ми са 
већим успехом могли извозити нашу кудељу и у 
другс државе, само je потребно, да наша кудеља 
буде стандаризована, као што je италијанска, пол)- 
ска na шта више и руска кудеља. 

Ho, o овоме he бити говора када се буде пре- 
тресао буџет Министарсгва пољопривреде, a сада 
обраћам пажњу npe свега Министру војске и мор- 
нарице да je државна потреба, да се више за војне 
потребе не купују џакови од индијске јуте, већ 
од наше кудеље, a затим г. Министру финансија 
да нареди Управи монопола дувана и соли, те да 
последња такође не купује џакове и тканине за 
амбалажу од индијске јуте већ од чувене леско- 
вачке кудел>е. Ако пак из финансијских разлога 
Министарство војске и морнарице као и Мини- 
старство финансија не могу да се одазову овом 
предлогу, онда нека поступе онако како се у Бу- 
гарској радило т. ј. пека буду џакови и платно за 
амбалажу изагкани од јутене оонове и кудељне 
потке или обрнуто, ако то техничке прилике дик- 
тују. Једном речи, ми морамо повећати код нас 
потрошњу домаће кудеље, јер у обрнутом случају 
брзо IICMO доживети кудељну кризу, каква je била 
npe 5 година, када су одгајивачи кудеље јако по- 
страдали. 

Ja молим да се не заборавља, да je прека по- 
треба за наше село да се развија гајење и обрада 
индустријских биљака a нарочито развијање ку- 
дел>не бил>ке којом сс дичио и Нсмања заједно са 

својим сином Св. Савом, који je први био, који 
je научио нашег сељака да рентабилно гаји и пре- 
рађује кудељу. Нама се чини да ће се ово најбрже 
и иајефикасније постићи задружним путем, услед 
чега je државна потреба, да се широко пропагира 
оспивање разноврсних кудељарских задруга. 

Надам се да ће надлежни фактори у будуће 
више обраћати пажњу на спремање домаћих сиро- 
вина за наше текстилне фабрике, којих je прет- 
прошле године било: 310 предузећа са 32.650 рад- 
ника. Исто тако треба да имамо добру кудељу и 
за домаћу радионост, којом су зими заузете преко 
2 милиона жена. 

Господо, на завршетку свога говора морам 
се још задржати на братском споразуму и Пакту o 
вечитом пријатељству са братском Бугарском, и 
изразити своју радост што je након једног перио- 
да застоја у братским односима и привредним и 
економским са братском Бугарском најзад направ- 
љен један Пакт вечитом пријатељтсва, што je на- 
ишло на велико одобравање и одушевљење код 
народних маса и у Југославији и у Бугарској. Да 
би овај Пакт вечног пријатељства прошао кроз 
душу нашег народа у Југославији и кроз душу 
Бугарског народа у Бугарској, потребно je, го- 
сподо, да га вежемо и подупремо економским и 
привредним односима- Јер не треба заборављати, 
да смо ималиједан период неуговорни, и да су 
Србија, односно Југославија и Бугарска тек npe 
три године, при свој жељи за зближењем, остале 
далЈе једна од друге но од многих, хилзадама км. 
удаљених држава и страних народа. Taj уговор 
треба подесити у свему онако бар, како су радили 
стари политичари, као што je радио пок. Ђока 
Симић, који je ca братском Бугарском закључио 
уговор још npe 40 година — 1897, који je садр- 
жавао миоге олакшице и који je довео до брат- 
ског споразума и савеза 1912 године. Данас у то- 
лико npe и више треба радити за развијање што 
чвршћих, што интимпијих, што приснијих при- 
вредиих и економских веза и односа између Југо- 
славије и Бугарске, због тога, што нема Аустрије 
којој су савез и пријатељство између Бугарске и 
предратне Србије увек били кост у грлу. Само тако 
кроз економске, кроз привредне односе, кроз раз- 
мену добара можемо постићи оно што се напра- 
вило и политичким уговором створило, да Пакт 
пријатељства и братства ča Бугарима буде вечан, 
кад се заснива и базира на економским и привред- 
ним везама. (Одобравање и пљескање). 

Ja сам, господо народни посланици, завршио 
свој говор и благодарим што сте ме саслушали. 
(Пл.ескање код нећипе и повици: Живео!) 

Претседиик Стеван Ћирић: Реч има народни 
посланик г. Јоца Георгијевић у име групе Народ- 
ног |)адног клуба. 

Јоса Georsijević: Gospodo narodni poslanici, ja 
smatram da su naša privredna razlaganja ovde bar od 
toHke važnosti koliko su bila važna politička rasma- 
tranja, ali da je polazna tačka svakoga privrednog 
razlaganja jedna osnovna istina, koja mora da ostane 
merodavna u svima pravcima naše privrede i u svima 
granama privrede, u svima momentima, u svima po- 
javama naše privredne politike. 

Kod nas, gospodo, preovladuje mišljenje, da dr- 
žava zadovoljava svojoj dužnosti obezbedenja pri- 
vatne imovine i imovne sigurnosti onda, kad je iscr- 
pila prava  i  policijska  sretstva  za  obezbedenje te 
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imovine. Međutim to nije tačno, a i nije dovoljno. 
Država ima pre svega jedno, a to je da obezbedi 
svakom poštenom i ispravnom građaninu svome da 
primernim i vrednim svojim radom ne samo obez- 
bedi sebi jedan dostojan životni standard, nego i 
da dođe do izvesne uštede i do izvesnog imetka. Na 
tom imetku, gospodo, počiva porodični, društveni, 
na ako hoćete, i politički moral jedne države. A, go- 
spodo na tom imetku postoji i mogućnost stvaranja 
tradicije po strukama zanimanja u porodicama, na 
toj bazi jeste i mogućnost vaspitanja podmlatka u 
određenom pravcu organizatorskog, stvaralačkog! 
socijalnog rada i u okviru toga rada zadovoljavanje 
sa onim rezultatima, koje može takav rad ^da daje 
nasuprot onom spekulativnom i lakom načinu za- 
rade koji korumpira osnove i javnog i porodičnog i 
Dolitičkog morala. Za sticanje dakle onog imetka, 
za sticanje dostojnog životnog standarda ne samo 
privrednika nego i činovnika i latajnera svih vrsta 
potrebno je pre svega novaca. I pre nego što kažem 
P predem na samo dejstvo toga novca mi moramo 
da  smo načisto s time šta je zapravo taj novac. 

Prvi koji ie o novcu uopšte razmišljao, bio je 
Aristotel koji je postavio pitanje, da li je novac 
delo zapovesti ili delo prirode. 1358 godine tvrdio 
fe Erasmo Nikoli da je novac delo prirode da je 
*\j*c metal i svi nacionalni ekonomi od to doba pa 
^meS ili/ma i marksizma prihvatili su to na- 
.l,o da l^ no^c metal. Međutim tek 1895 godine 
nočeo je prvi Knap da pobija tu tvrdnju, ovu teo- 
rHu tvrdeći da nije metal supstrat novca koji mu 
daie vrednost, nego da je kupovna moć novca ona 
koia opredeljuje njegovu vrednost. Novac je eleme- 
nat rada, života, novac stvara, on uništava, novac 
ie društveni organ, novac je institucija, socijalna 
služba isto onako kao što i svaka druga. Novac je, 
naizad dozvola na život i rad, i baš zato što je no- 
Тгс dozvola na život i rad, on ne sme da je ničija 
nrivilegija, on mora da je pristupačan svakome 1 ne 
srne u prvom redu da bude stran, jer inače će nama 
da diktira uslove i mogućnost našega rada. 

I zato gospodo, kao podloga svake privredne 
delatnosti mora pre svega iz osnova da se izmeni 
novčana politika u nas, da bi se zadovoljila potreba 
ne samo privrede nego i države, 1 to u prvom redu 
da soreči tezauriranje novca, koje je bar isto to- 
Hko zločin kao i sama spekulacija. Jer, gospodo, 
valutna je politika ona, koja orgamzuje saradnju 
Hudstva i koja čini da rezultati saradnje budu pri- 
stupačni svakome, da uživanje njenih plodova bude 
nHstupačno svakome. Zato u onoj men u kojoj se 
^proizvodnja, u toj istoj men mora da se širi 1 
volumen novca. Bez širenja toga volumena novca 
nema dizanja celokupnog prihoda naše nacionalne 
orivrede; a bez podizanja te zarade, bez podizanja 
tojra prihoda nema opet kupovne moći, a bez ku- 
novne moći nema stvaranja nacionalnog kapitala. 
Mi smo danas imali prilike da čujemo iz usta go- 
spodina Ministra trgovine i industrije da moramo 
da trpimo strane kapitale sve donde, dok ne budemo 
u stanju da ih zamenimo domaćim a čuli ste od 
gospodina Ministra trgovine . industrije da te kn- 
fikovane carinske zaštite nisu danas više dovoljne, 
рг politika dirigovane valute Engleske Francuske, 

ia danas čak j Svajcarske, Ceske Italije drugih ze- 
malja omogućuje tim zemljama da preskaču mnoge 
S carinske barijere od onih koje smo mi do danas 

podigli, i da mi moramo da se branimo kontingenti- 
ranjem protivu mogućnosti preskakanja tih naših 
barijera. Međutim, ja se bojim, da na koncu konca 
to kontingentiranje neće biti dovoljno onda kada 
ne budemo u stanju da našom valutnom politikom 
idemo korak u korak sa onim zemljama, koje su 
naši kupci i koje su,istovremeno i naši isporučioci. 
Zato i smatram, da je za sve nas u prvom redu naj- 
važnije podizanje konsuma, potrošnje u samoj ze- 
mlji, podizanje kupovne moći u samoj zemlji. Jer 
što više mi sami za sad potrošimo, mi tim više po- 
dižemo narodni imetak. I ja bih čak mogao danas 
kod ovog autarhističkog uređenja privrede u svetu, 
mogao bih da zamislim, da ne bi dolazili u kakvu 
zabunu, da bi bilo dobro kad bi mi sami bili u stanju 
da potrošnju u našoj zemlji dovedemo na tako za- 
vidnu visinu, da od nas zavisi da li ćemo i kako ćemo 
da plasiramo naš višak proizvodnje, a da ne zavisi 
to više od onih koncesija koje moramo da učinimo 
našim kupcima na strani. 

Zato ja i smatram da je za nas u prvom redu 
važno to, da se stabilizuju cene naših proizvoda, na- 
ročito cene naših poljoprivrednih proizvoda, ali i 
naših industrijskih proizvoda, jer mi ne bi u punoj 
meri odgovorili svojoj postavljenoj zadaći, ako tako 
ne bi uradili, jer bi industrijski proizvodi te poljo- 
privredne proizvode stavili u nezgodan položaj, jer 
što bi na jednoj strani zaradili, to bi na drugoj 
strani nesrazmerno imali da izdamo i izgubimo. 

Ali, gospodo, da li je uopšte moguće postići ovu 
stabilizaciju cena naših proizvoda? Dekretnim pu- 
tem, to je sasvim isključeno. Postoji jedan jedini 
mogući put, a to je put dirigovane valute. 

Ne stabilnost valute a promenljive cene, nego 
promenljiva valuta a stabilne cene. Za koji trenu- 
tak, gospodo, vi ćete videti zašto ja to tvrdim i ja 
mogu da vam navedem primer Amerike u kojoj je 
g. Ruzveit već po drugi put izabran za pretsednika 
S.A.D. i ne može biti nikakve sumnje, da u celo- 
kupnom trgovačkom svetu danas nema razvijenije 
države nego što je Amerika. Pa kada je ona mogla 
i htela i morala da prihvati one principe koje ispo- 
veda Ruzveit, a sa kojima je on nju izveo iz jed- 
nog debakla finansiskog, trgovačkog, industriskog, 
i kako god hoćete, onda je to nesumnjivo dokaz da 
su njegove znanosti o modernoj privredi potpuno na 
svome mestu, koje je potpuno potvrdila i praksa 
koja je zatim nastala. I on je išao i ide i danas tako 
daleko da njemu ne smetaju ni zakoni ni osnovne 
institucije njegove države: no ide za tim da sve te 
formalnosti iz prošlih vremena, kada je privredna 
struktura Amerike bila sasvim drukčija nego danas, 
da sve njih prilagodi današnjim potrebama; jer mr- 
tvim zakonima ne može da se stvori živa privreda, 
a njemu je stalo do žive privrede. 

Vidite, gospodo, i kod nas imate jedno pitanje 
koje se bazira na tome principu, a to je pitanje se- 
ljačkog razduženja. Ja ovde može biti ne bih tre- 
bao da spominjem to pitanje nego kod Ministarstva 
poljoprivrede, ali teško bi mi onda bilo to pitanje 
dovesti u vezi sa čisto finansiskom i bankarskom po- 
litikom, ako bi ga proneo u resor Ministarstva po- 
ljoprivrede. Jer, gospodo, stoji to, da je razduženje 
seljaka nemoguće izvesti niti'otpisom niti popušta- 
njem toga dugovanja seljaka, a preko njih i op- 
šteg razduženja i naših trgovaca i zanatlija i naše 
domaće industrije, nego je to jedino moguće učiniti 
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preko stabilizacije cena. Jer, gospodo, odakle treba 
da se plaćaju dugovi? Dugovi treba da se plaćaju od 
zarade a ne prodajom imetka. Time mi prouzroku- 
jemo potrebu eksproprijacije i ako je ona ozako- 
njena u vidu jednoga zakona, ona ipak ostaje eks- 
propiacija. Ako se mi međutim ne pobrinemo za to, 
da seljak može iz svoje zarade dugove da plaća, mi 
njega nećemo spasti otpisom toga dugovanja, na- 
ročito ne onda ako je ono vezano, kao u ovom na- 
šem slučaju odnosno u ovom zakonu, za kratak rok. 
Jer, ako on nije mogao u nizu godina da plaća ni 
kamate, otkuda će biti u stanju da plati i zaostale 
kamate i jednu desetinu kapitala? 

Ja neću da ulazim u ovaj problem, u razlaganje 
njegovih potankosti. Ja bih hteo samo da postavim 
jedno pitanje: zašto na mesto otpisa dugova, zašto 
na mesto državnih žrtava, zašto na mesto oštete od 
poverilaca banaka, niko ne pomišlja na to da to 
pitanje reši mogućnošću dugoročne otplate, koja ne 
bi prelazila skupa sa kamatom i anuitetom maksi- 
malno 3%   od dugovanog kapitala? 

Jer, budimo načisto, gospodo, s tim, da je to 
nezdrava pojava, da u jednoj seljačkoj zemlji bude 
kamata ovoliko visoka, kao što je bila u Jugosla- 
viji i kao što je ona i danas, bez obzira da li su ka- 
matu plaćale trgovina i industrija ili je plaćao se- 
ljak. U jednoj seljačkoj zemlji, tamo gde randman 
seljačkog zanimanja i u malom gazdinstvu stoji sa 
5%, tamo ne može da mu se oduzme više-od 3%, 
jer 2% mora njemu da ostane u novcu za nabavku 
sviju potreba, koje on ne može sam da proizvede, 
a sami njegovi proizvodi su tu samo radi toga da 
ga ishrane. Zašto se nije pomišljalo onda na to, da 
se, ako je istina, da inflacija isto toliko znači eks- 
proprijaciju u jednom smeru kao što to znači de- 
flacija u drugom smeru, zašto se nije onda pomi- 
šljalo na to, da se putem državnih novčanica otkupe 
cela ta dugovanja, i da na taj način dođemo bez in- 
flacije do one količine novčanica, koju naša privreda 
traži, koju naša privreda treba i za koju bi naša pri- 
vreda baš preko rešenja seljačkih, pa čak i preko 
rešenja opštih zaduženja dala 100% podloge, većim 
pokrićem, nego što mi možemo danas dati ovim na- 
šim nacionalnim novcem, našim dinarom u vidu ban- 
kovnih nota. A ja sam potpuno uveren, da bi na taj 
način postigli sledeči efekat; pre svega država bi 
odkupila 100% dugovanja seljakovih, i na taj bi 
način država bila u stanju da 100% plati ulagačima. 
Ulagač koji bi došao odjedanput do novca, kupovao 
bi nekretnine, ili bi ulagao svoj novac u poslove i te 
mere bi morale da imaju u najkraćem vremenu, koje 
se može zamisliti, jedno ogromno oživljenje pri- 
vredne delatnosti što sve ne ide na štetu države. 

Ako hoćete tako da uzmete, gospodo, onda sa- 
mim sređivanjem toga pitanja vrednost tih zaduže- 
nih nekretnina skočila bi sama po sebi. Ne bi bila 
više ovolika nesrazmernost kao danas, nastala bi 
jedna izvesna stabilnost i u vrednostima tih nekret- 
nina. Rešenjem toga pitanja stvorila bi se i onakva 
vrednost za koju bi država imala 100% pokriće, 
kada se prihodom od te kamate produži rok na Ж) 
godina sve dok se privredne prilike u svetu ne pro- 
mene, ali bi imali jednu zdravu hipoteku na koju 
bi ona mogla u svakom trenutku da podigne „х" 
ijiilijardi čistog finansijskog zajma iz ma koje zemlje 
sveta, a ne finansijsko-politički zajam, 'koji je vezan 
za izvesne ustupke a koji nas čini odvisnim, od volje, 
želje i diktata zajmodavca. 

Na taj način sam ja zamišljao, gospodo, da se 
nadopuni ona potreba u platežnim sretstvima u na- 
šoj privredi, koja treba kao obrtni kapital, da bi 
preko njega mogla da se postigne zarada, da bi se 
mogla postići ušteda i da bi došao opet naš čitav 
kreditni, novčani život u svoj normalni kolosek. 

A  pored toga da se  pruži državi jedna zdrava 
podloga, na osnovu koje ona može sebi u svako doba 
da nabavi novaca, ako joj je potreban, bez teških i 
neizdržljivih uslova.  Badava  mi  osnivamo industriju, 
kad  nismo u stanju  da joj  obezbedimo konsum  za 
njene proizvode, lidustrijska proizvodnja i cene pro- 
izvedenih produkata ne zavise samo od cene proiz- 
vodnje na bazi današnje kalkulacije. Sam konsum je 
najveći faktor pri ustanovljavanju cena industrijskih 
produkata. Što je veća masa koja je proizvedena, u 
toliko više će taj produkat postati jeftiniji i pristu- 
pačniji  kupovnoj  moći  širokih  masa   našeg naroda, 
bez obzira na to da li su te mase samo seljačke, ili 
činovničke i sve druge. Mi se danas branimo zako- 
nom  o zabrani  otvaranja velikih magazina. Neću  o 
tome da govorim, ali hoću da kažem šta je karakte- 
ristično  i  na  čemu  bazira  mogućnost  opstanka  tih 
velikih   magazina.  Bazira    na   smanjenoj   kupovnoj 
moći potrošača. Jer, oni industrijski proizvodi,  koji 
se tamo za bagatelnu cenu prodaju, to su ili  dem- 
ping proizvodi, ili su kvalitativno tako slabi, da se 
ne bi onaj svet gurao i turao da dođe do njih, kada 
bi imao sretstava da nabavi sebi nešto bolje, trajnije 
i  odličnije.  Gospodo,   možda   jedno   sretstvo,   koje 
može da" doskoči donekle nedostatku platežnih sret- 
stava u našoj privredi, ali samo donekle, kao pomoć, 
a ne kao konačno  rešenje, a to je brža cirkulacija 
novca. Mi u tom pogledu ne vidimo nikakvog gaz- 
dovanja,  i to je   jedno  pitanje koje možda strogo 
ne spada u resor Ministra trgovine, ah u kojem bi 
pogledu  morao   Ministar  trgovine  da  učim  krajnje 
napore,  da  te  sugestije,  da  te  principe dovede  do 
njihove  pune  važnosti.  Čitav   naš promet,  sve  našo 
obaveze, sve plate, sve je to sređeno per primo - 
svakog prvog u mesecu. Zamislite koliko se novča- 
nih  sretstava  izvlači   iz  tog novčanog opticaja  sva- 
kog meseca, jer svaki koji ima prvog u mesecu da 
nešto  plati, taj  mora da se brine da do prvog sa- 
kupi potrebnu svotu. To isto mora da učini i država, 
i onda dolazi naređenje sreskim finansiskim uprava- 
ma: da ja, kao šef sreske finansiske uprave, moram 
da  sakupim  do  prvoga,  ne  pitajući  na koji  način. 
trideset,  pedeset, šeset   miliona dinara, to zavisi  od 
veličine   teritorije   na   kojoj   dejstvuje   ta   sreska   fi- 
nansiska uprava, da bi prvoga država mogla da od- 
govori svojim obavezama. Vi vidite da se bilansira- 
nje banaka vrši svakog 31  decembra, i svaka banka 
se trudi da iskaže što veće svote novčane gotovine. 
Ona tu novčanu gotovinu izvlači već mesec-dva dana 
ranije iz obrta. Prenošenjem svih tih platežnih sret- 
stava na jedan skupni čekovni promet i ulaganjem 
tog čekovnog prometa  može mnogo da se doprine- 
se; i  ja, da sam Ministar finansija, na potstrek Mi- 
nistra' trgovine   ja   ne  bih  plaćao  državne  namešte- 
nike prvoga u mesecu u gotovu, nego bih mu pre- 
nosio   njegovo   potraživanje  ne   13,   15 ili 27,  nego 
tačno 30 ili 31, pre  no što nastupi prvi, na njegov 
čekovni  račun,  sa  koga  on odmah  dalje  raspolaže: 
Ovoliko za krojača, ovoliko za cipelara, ovoliko za 
ovoga  ili  onoga,  jednom  reči  da što više stvarnog 
novca   izvuče   i/,  prometa,  upravo  ne  da  ga izvuče 
nego da ga ne učini neophodnim. 



СТЕНОГРАФСКЕ   БЕЛЕШКЕ di5 

Isti princip postoji i kod obračuna, i to se vrlo 
mnogo tiče g. Ministra trgovine i industrije, svih 
isporučilaca države bilo kod vojske ili kod drugih 
državnih potreba, ne mora da se plaća pri prenosu, 
tu 'ima knjiženje i kao što je knjiženje mogućno 
sprovesti u privatnoj trgovini, isto se to daje sa još 
boljom mogućnošću kontrole sprovesti i unutar dr- 
žavnih nabavki. Ali do toga mora da dođe. Međutim, 
gospodo, ja sam na tu mogućnost samo hteo da 
ukazem, da se vidi koliko vredi da se može plaćati 
sretstvima koja nam stoje na raspoloženju i da va- 
spitamo naš narod u tome duhu da se što manje 
služi stvarnim novcem bilo u papiru bilo u moneti a 
što više knjiženjem novca, da bi privreda, da bi či- 
tavo građanstvo postalo nezavisnije od onog veli- 
kog faktora koji se zove stvaran novac. 

Ja sam vam, gospodo, govorio i o kamati, ali 
ja vas uveravam da nije samo visoka kamata lihva- 
renje, lihvarenje je i preterana vrednost novca. I u 
koliko mi ne štedimo naš novac na jedan ili na drugi 
izložen način mi dolazimo tu kuda ne bi smelo da 
se dođe, da taj novac u našoj državi pretstavlja tako 
ogromnu vrednost, da jedan par pilića bude plaćan 
sa kutijom žižica ili paklićem duvana. Kaže se da ti 
pilići rastu seljaku u njegovom dvorištu bez velike 
muke ali ipak su to preterane vrednosti za jednu 
kutiju žižica ili paklić duvana. Navedeni primer daje 
mogućnost da procenimo koliko je veliki dinar kada 
se nema a koliki je pak kada se ima. I sada se ja pi- 
tam zašto se plašimo da pružamo našoj industriji 
ona'sretstva koja su joj potrebna, zašto ih uzimamo 
iz inostranstva? Mislite li vi da mi za te usluge ne 
plaćamo? Taj strani kapital koji dolazi za našu in- 
dustriju, taj traži ogromnu zaradu, i mi vidimo da 
taj kapital igra sve više eksploatatorsku kolonijalnu 
ulogu, jer on dolazi spolja. Zato ne smemo i ne mo- 
žemo da pr'enebregnemo tu dužnost da stavimo no- 
vac na uslugu našoj privredi, našoj industriji i trgo- 
vini, našem zanatstvu, koji ga trebaju. 

Pa onda da se pitamo ovako malo po seljački, 
prostački ili praktično, zašto je engleska funta, ona 
naštampana novčanica, bolja nego naštampana nov- 
čanica koja se zove dinar? Ni ukoliko, gospodo. 
Razlika samo u tome leži što je ona štampana u 
Engleskoj a ove su štampane u Jugoslaviji. Skroz je 
to pogrešno verovanje da je ta engleska funta, ako 
je ja donesem u Jugoslaviju, da ona stvara radinost 
industrijsku i da se industrija jedino nekim stranim 
novcem omogućava u .nas. Taj novac ne zna za na- 
rodnost on je internacionalan, svejedno je odakle 
m dolazi. Razlika je, gospodo, u tome, što ja mo- 

ram da naštampam više dinarskih novčanica, ah ja 
kao država a da dam toj domaćoj radinosti, toj 

domaćoj industriji, tom domaćem zanatstvu, toj po- 
ljoprivredi, smem,  mogu i moram. 

Vidite, gospodo, taj strani kapital čini da se 
otežava mogućnost rešavanja toga pitanja, dovode- 
nie u sklad mogućnost i cene poljoprivredne proiz- 
vodnje i njihove rentabilnosti, mogućnost naplaći- 
vanja cena koje se danas traže za naše industrijske 
produkte. U onome momentu kad taj strani kapital 

nije tu, on ne diktira uslove, u tome momentu daju 
> uslovi sa ove govornice. I svaki zakon kojim se 

reeulišu ti odnosi, morao bi bezuslovno da dođe 
pred ovaj forum Narodne skupštine, da bi se pre- 
fresao u svima detaljima i došlo do konačne odluke 

takve kakva odgovara  našim  nacionalnim potreba- 
ma bez obzira na sve druge činioce. 

Stvaranje uredaba preko Ministarskog saveta, 
preko egzekutive, ja smatram da nije uvek sretno 
rešenje. Nije sretno rešenje za to, jer g. g. Ministri 
pored najbolje volje nisu u stanju da posvete do- 
voljno vremena proučavanju ovih pitanja, naročito 
onda kad nisu u stalnom kontaktu sa živom privre- 
dom. Ovde pak u Narodnoj skupštini nema ni jed- 
nog momenta koji se ne bi izneo, a Narodna skup- 
ština je pozvana za to, kao na primer o seljačkom 
razduženju, da se to sređivanje vrši u nacionalnom 
pravcu, da se naša industrija popravi, i to konačno 
lešava, ona je pozvana, samo treba da se ta Na- 
rodna skupština pozove na rad, a ona ima svoje 
odbore koji, će da spreme ta pitanja. Ja verujem i 
tvrdo sam ubeden da bi dala mnoge odlične rezul- 
tate i bolje nego što su dale dosadašnje metode. 

Vidite, gospodo, tim zakonom o razduženju se- 
ljaka mi smo stvorili jednu nelikvidnost naših nov- 
čanih zavoda, jer samo naši novčani zavodi dolaze 
u obzir da tome seljaku, tome malom čoveku budu 
na usluzi. Oni drugi, koji su alimentirani stranim ka- 
pitalom, oni neće tu funkciju da vrše, oni idu za 
onom dobiti koja im se sa druge strane osigurava. 1 
ako oni traže zdrave, prometne poslove, koji se brzo 
rešavaju, onda mogao bih da kažem, da se čitava 
delatnost sastoji u tome da daju na varante, da daju 
na bazi za kratko vreme novac a čim se isporuka 
izvrši, oni dolaze do svoga novca. Znači, oni pomažu 
svojom organizacijom Prizad prilikom izvoza naših 
cerealija, pomažu izvoznu trgovinu, ali time nije još 
iscrpljena niti zadaća niti značaj našeg kreditiranja. 

Jedno je bolno pitanje ostalo sasvim otvoreno, 
a to je, gospodo, kreditiranje seljaka. Ono nije re- 
šeno i u koliko se bude pridržavalo ovoga sistema 
seljačkog zaduživanja i smatralo da je to pitanje 
skinuto sa dnevnoga reda ovom Uredbom, onda do 
rešenja toga pitanja za jedno dogledno vreme ne- 
ćemo doći. 

Ima još jedna bolna tačka u našem privrednom 
životu, a to su karteli. O njima je mnogo govoreno. 
Mi imamo jedan zakon koji ustanovljava obaveznu 
prijavu kartela. Imamo i jedan sud koji je nadležan 
da rešava sva pitanja po kartelima, ali nemamo jedno, 
a to je aktivnost u pravcu izvršenja tih odredaba. 
Bar meni nije poznato da su ikakvi karteli bili već 
istraživani, suđeni i osuđeni i dovedeni u sklad sa 
potrebama naše privrede. Međutim, suzbijanje mo- 
nopola cena kartelskih leži baš u toj aktivnosti pro- 
tivu tendencija kartela i u tome leži njihov ekonom- 
ski i socijalni značaj. O nacionalnoj industriji i da 
ne govorim. Ja nacionalnu industriju međutim ne 
smatram jednom industrijom, ako nije alimentirana 
stranim kapitalom, nego je takvom smatram onda 
ako ima dovoljno razumevanja za potrebe naše nacio- 
nalne privrede. Sta mi imamo od toga da li je u 
stranim ili domaćim rukama industrija, na primer, 
ulja, ako ta industrija ne uzima obzire na to kakve 
će cene i pogodnosti da pruži onima koji proizvode 
uljarice. Vi znate borbu vodenu na tome polju i znate 
da su ustanovljene i cene na tome polju. Međutim 
te cene nisu realizovane. Naprotiv 60% tih ustanov- 
ljenih cena bila je ona granica, u kojoj se kretala 
cifra otkupa tih uljanica, a sve preko toga bila je 
zarada ili posredne trgovine ili onih industrijskih 
preduzeća, koja su te uljanice prerađivala. Mi tra- 
žimo  preko  Ministra poljoprivrede  da  se  seje lan, 
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uljano seme i druge lekovite biljke, a kod produkcije 
nismo u stanju da obezbedimo da bude honorisan 
proizvođač, da i on dobije nešto nego nam tu dode 
iii posredna trgovina ili industrija i otkupljuje sve 
to i ne daje nikakvu zaradu nego samo prenosi 
terete na proizvođača. Ja, gospodo, nisam protivu 
industrije i protivu posredne trgovine. Ja sam za ono 
što sam imao čast da kažem pre nekoliko dana, da 
socijalizacijom zarade damo mogućnosti otklanjanju 
socijalizacije imetka. 1 sve dotle dok ne budemo 
mogli da nađemo puta i načina da budu potisnuti 
zahtevi posredne trgovine i industrije a u korist pro- 
izvođača, da mu se obezbedi jedan deo zarade i soci- 
jalni udeo u tome dobitku, dotle taj princip nije rešen 
i naše narodne mase ne mogu biti zadovoljene. 

Gospodo, da kažem ono što je bezuslovno po- 
trebno za razumevanje ove teme koju sam načeo i 
koju želim ukratko još da završim i da zaokruglim 
u jednu celimi. 

Dozvolite mi da ukazem na kartel cementa. Ne 
znam kako stoji u Dalmaciji, ali znam kako stoji 
stvar u Beočinu. On je otet od srpske Patrijaršije po 
z;ipovesti nekadašnje mađarske vlade, i danas, vidite, 
i. ono blago koje naša zemlja skriva, proizvod Beo- 
čina, taj cement prodaje se tri puta skuplje, nego što 
bi se smelo. 1 odmah ćete videti dejstvo toga poskup- 
ljenja na mogućnost građenja; time se onemogućuje 
da čovek sa skromnom zaradom i imovinom dođe 
do jedne zdrave građevine, poskupljuju se indirektno 
stanovi, onemogućuje se da se na jednoj solidnoj 
bazi reši jedan od vrlo važnih socijalnih problema: 
problem zdravijih, problem praktičnih i problem ljud- 
skih stanova za svakoga radnika i na koncu konca 
i za onog poljoprivrednog radnika, pa čak i za sa- 
moga seljaka. 

-Vidite koliki je upliv kartela cementa, i pitam 
v;is šta je do danas učinjeno, da se ti milioni dobiti 
kark'hi smanje na onu meru koja je opravdana. Ne 
znam ni za jedan efikasan korak, znam jedino da 
su se izdavale čisto platonske naredbe. Ali vidite u 
Beočinu je čisto strani kapital, a u koliko ima u 
njemu nešto nacionalnog kapitala to je samo pro 
forma ali nije stvarno. I iplodovi toga kapitala iznose 
se svake godine u inostranstvo u vidu dividenda i 
tantijema, a kojim kanalom to je sporedno, ali sva- 
kako lakše od onoga kada neko pri prelazu granice 
ima slučajno stotinu dinara više nogo što je propi- 
sano i radi toga mora i prekinuti put Ovde naila- 
zimo na odliv onoga što se je neopravdano otelo 
od vrednosti naše zemlje. 

Imate još i jednu drugu vrlo karakterističnu po- 
javu. Ja sam govorio već o vinogradarstvu, odnosno 
0 zakonskom predlogu monopolisanog špirita i ja 
sam g;i i motiv išao. Л sada da pokažem koliko upli- 
vi§e na naše vinogradarstvo kartel plavog kamena —. 
modre galice. Svake godine u ovo doba bili su uči- 
njeni zaključci za potrebe vinogradarstva, a ove go- 
dine nemamo još ni određenih cena modre galice, 
jer su fabrike u međuvremenu prešle u kartel. 1 onaj 
vinogradar, koji nema nikakve mogućnosti da unovči 
svoje proizvode i da dode do zarade, morate i u 
ovom artiklu plaćati nečuvenu zaradu tim industrij- 
skim preduzećima. 

Trebala bi da se nade jedna zlatna sredina da 
i industrija dobije odštetu za uloženi kapital i indu- 
strijski rizik i da se omogući da i ovi vinogradari 
mogu da nastave svoju proizvodnju. 

Da napomenem još jednu karakterističnu po- 
javu, a to je petrolej, nafta i benzin. Vrši se kopanje 

i bušenje, traže se nova ulja i za divno čudo u či- 
tavoj Jugoslaviji još ni jedan izvor nafte ili ulja 
nije održan u pogonu. Ili se skrljaju burgije, ima 
toliko otporne snage kod onih kamenih slojeva 
gde se buši da se uopšte nema mogućnosti da buši, 
iii ako se gde pojavi jedan sloj nafte, onda se tvrdi 
da on nije kvalitativan ili kvantitativno sposoban za 
eksploataciju, pa se zapuši, a zapuše ga one burgije 
spolja, oni međunarodni karteli koji nedozvoljavaju 
da se ovde stvori izvor benzina i nafte. Ja sam u to 
potpuno uveren, jer sam imao prilike, ako ne stvar- 
nih dokaza da dođem do razgovora sa onima koji 
su vodili i da čujem nagađanja u tom pravcu. Ali, 
gospodo, šta nama smeta? Gde je tu inicijativa dr- 
žave, da na primer kod onih ogromnih naslaga mr- 
kog uglja koga imamo u državi proizvodimo svoj 
sintetični benzin. On je nešto skuplji od prirodnog 
benzina i nafte kartela, i da ga proizvodimo u koli- 
čini u kojoj želimo. Možda bi smo morali da brišemo 
na tako proizveden benzin trošarinu, pa da mu cenu 
izravnamo sa benzinom iz bušenih izvora. I takve 
žrtve kad bi doprineli takav produkat imao bi 
ogromnog značaja po nezavisnost i privrednu i in- 
dustrisku, a možda čak i vojnu naše domovine. 

Gospodo, jedna važna industriska grana postoji 
još, a to su električne centrale. Električne centrale 
nisu samo izvori osvetljenja. Oni su izvori snage koju 
treba baš naše malo zanatstvo i naša mala industrija, 
koja bi trebala tom snagom da se služi, da bi svoje 
male poslove mogla ipak toliko da radi, i da pojef- 
tini svoje proizvode, da donekle bar u svojim solid- 
nim izradama može da konkuriše velikoj, jakoj, ог- 
ganizovanoj industriji. I tu bi opet imalo Ministar- 
stvo trgovine i industrije jednu vrlo važnu ulogu da 
izvrši, a to je da tim "solidnim i malim zanatlijama 
koji su eventualno sami stekli jedan mali imetak, da 
na" osnovu toga imetka kreditira one strojeve i mo- 
tore za instalaciju poslova, da mogu da rade i da 
konkuriše koliko je to moguće u granicama jedne 
male industrije. Krajnja kontrola kartela neće biti 
ni moguća sve donde dok, kao što je obećao g. Mi- 
nistar trgovine i industrije i kao što nam je dao sta- 
tistiku, ne budemo došli preko stručnih i privrednih 
škola do onoga stručnog osoblja koje će biti u sta- 
nju sa tako stečenim znanjem, naučnom naobraz- 
bom i iskustvom da kontroliše i do jedne pare celo- 
kupnu proizvodnju kartelisane induatnje kao merilo 
za njihovo sputavanje u dosadašnjem načinu njiho- 
vog rada. 

Sada sa dve tri reči da se osvrnem na turizam, 
gospodo, koji je kao poslednja tačku bio ljubazan 
da spomene g. Ministar trgovine, i da ukazem tu na 
jedan veliki nedostatak od čega možda zavisi jako 
razvitak i mogućnost napretka našeg turizma. Ne 
samo da je izgradnja puteva jedan nedostatak, već 
ima i drugi nedostatak, a to je što mi vidimo da 
od 870 miliona okruglo, koliko nam je turizam pru- 
žio, stranog novca, ima svega 350 miliona. Ja sma- 
tram da za širenje našeg turizma prvo što treba da 
se uradi, to bi bila bankovna organizacija našeg 
društva »Putnika«, koji bi bio u stanju da u čita- 
vom svetu posluži svakog onog koji želi da poseti 
Jugoslaviju sa potrebnim turističkim čekovima, koji 
bi omogućio strancima da izbegnu devizne i sve te- 
škoće koje stoje na putu kad žele našu domovinu 
da posete. 

Što se tiče realiziranja odnosno potrebe smešta- 
nja turista, ne samo pored glavnih puteva, nego na 
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primer neposredno  pored Jadrana treba da imamo 
puteve koji ne praše, i da s leve i desne njihove stra- 
ne  ima  puno  malih vila,  koje mogu primiti do   10 
stranaca. Njihova opskrba mogla bi se bolje spro- 
vesti. Vreme je odmaklo i ja ne mogu s tom temom 
da vas zanimam,  ali hoću da napomenem da bi se 
opskrba mogla sprovesti na taj način, da bi se vlas- 
nicima za to zgodnih nekretnina stavila i potrebna 
materijalna sretstva na raspoloženje, da se dostojno 
pobrinu  za  smeštanje  tih stranaca.  I  ako  nismo u 
stanju da izgrađujemo luksuzne hotele, kakve bi bo- 
gataši  Amerike,  Engleske  ili  drugih  država od nas 
zahtevali, verujem, da bi na ovaj način mogli obez- 
bediti to, da iz prihoda Putnika ostavimo u skrom- 
nom   obimu   skromnim   ljudima iz inostranstva   da 
upoznaju našu lepu domovinu i nas. A mi ćemo se 
truditi u prvom redu da se sami upoznamo i sa istom 
odlučnošću i istrajnošću, kojoj pristupamo rešavanju 
i   preklapanju   partisko-političkim i  političkim  pro- 
blemima da isto onoliku pažnju posvetimo turizmu, 
i opšte privrednim problemima, kojima su potrebna 
i  znanja i  razumevanja  a da bismo bili u opšte u 
stanju "da shvatimo suštinu ili odliku ili ono što je 
za odbacivanje u ma kakvim političkim problemima. 
(Burno pljeskanje na levici). 

Претседник Стеван Ћирић: Реч има народни 
посланик г. Карло Гајшек. 

Karlo Gajšek: Gospodo narodni poslanici, pri- 
vredna kriza poslednjih sedam godina som zemljo- 
radnika potpuno je iscrpila i našeg zanatliju. Zanat- 
lija potpada po svojoj strukturi u srednji stalež, ali 
rdave privredne prilike pritisnule su ga tako, da da- 
nas nema ni malo govora o blagostanju koje je u 
svoje vreme uživao. Danas ima zanatlija koji muče 
veću muku negoli radnici, koji imaju, barem oni 
knii su zaposleni, skromnu nadnicu. Mnogo ima za- 
nafliia koj su primorani da mpuste svoj zanat i da 
?raže zapošlenjJ ne samo po fabrikama vlastite stru- 
ke nego kao'obični radnici nadničari da tako pre- 
hrane sebe i svoju porodicu, a ima ih i takovih koji 
usled besposlice direktno gladuju. 

Uzrok propadanja zanatlija su nepovoljne pri- 
vredne prilike, a jezgro svega zla je u velikom bro- 
ju ljudi koji vrše zanat. Ko god je u boljim vreme- 
nima nešto uštedio, hteo je da postane samostalan 
i tako je potrošio svu svoju ušteđevinu i počeo čak 

da se zadužuje ako mu njegova ušteđevina nije 
bila dovoljna. Usled ekonomske krize otpao je se- 
oskom   zanatliji   glavni   njegov   konzumenat,  seljak. 

ie sam došao u očajno stanje i tako je sa so- 
bom povukao i zanatliju. Sta je još posla na selu 
v* zanatliju to su sve preuzeli nelegalni radnici ih 
cako ih mi nazivamo, šušmarji. Bespravan rad naro- 

Ato ie porastao usled padanja kupovne snage se- 
ljaka redukcije plata činovnika i pada nadnica rad- 
nika Cene sirovina ostale su na istoj visim, a deli- 
mično su se još i povisile. Konzument nije shvatio 
vkoke cene misleći da sve ide na čisti prihod zanat- 
lije ne računajući da ima zanatlija visoke režije, 
visoki porez, razne socijalne dažbine, skupu pogon- 
sku snagu i vrlo skup kredit. 

Žalosna je činjenica, da zanatlija još danas nije 
osieuran za slučaj bolesti, smrti i starosti, i da mora 
propasti cela familija zanatlije, ako izgubi svog hra- 

Prilikom   jedne   privredne   izložbe u   Mariboru 
video sam kako u ćošku sedi stari siromašni zanat- 

lija i skuplja dobrovoljne priloge za svoje iznemo- 
gle izranžirane drugove. Zar su zaslužili ti ljudi, koji 
su se borili ceo život za svoj opstanak i radili dan 
i noć, takvu sudbinu, da u stare dane padnu na teret 
zajednice koja im deli milostinju i sklanja ih u do- 
move za starce. Dirljiva slika današnjeg vremena! 

Teške ekonomske prilike dovele su mnoge za- 
natlije dotle, da su, nemajući posla, odjavili sami 
svoje obrtnice i počeli sami sa nelegalnim radom, 
protiv koga su se borili kroz ceo svoj život, tako 
su i oni povećali broj nadrizanatlija, i to je jedan 
od uzroka zašto je broj zanatlija iz godine u godi- 
nu sve manji. Najveća sreća je još to, što je veliki 
broj seoskih zanatlija istovremeno i zemljoradnik 
sa nekoliko kvadratnih metara zemlje. Tako oni do- 
laze u položaj da mogu preživeti u crnim danima, 
kad im zanat ne daje hleba. Ali to je isto tako i 
uzrok, da takovi prodaju svoje artikle uz takvo bes- 
cenje, da njihova zarada ne iznosi ni visinu nadnice 
običnog radnika. 

Prošla poslovna godina nije donela zanatstvu 
nikakvo poboljšanje; sve su grane zanata patile kao 
i pre toga. To se vidi naročito kod obućarske stru- 
ke, gde je taj stalež potpuno uništen usled fabrike 
cipela, kod krojača i krojačica sa strane industrije 
odela, i tako redom napred. Pa čak i stolari su pot- 
puno potisnuti usled velikih fabrika pokućstva. Dan 
na dan ih viđamo kako obilaze čak i kuće tražeći 
posla, pošto njima mušterije ne dolaze u radionicu. 
Zanatlije se tuže da je u poslednje doba uvedena 
kod poreznih ureda praksa, da se odmerava čisti 
prihod prema broju kod Okružnog ureda prijavlje- 
nog članstva. Ovi podaci ne odgovaraju stvarnosti, 
jer i besposleno radništvo dobrovoljno plaća Uredu 
doprinose, da tako održavaju za sebe i svoju poro- 
dicu povlastice koje im pruža Ured. Poslodavci sami 
iz socijalnih razloga toleriraju takav postupak. Kako 
danas ni radnik ni zemljoradnik, branioci zanatlije, 
nemaju novčanih sretstava, to je danas postao vrlo 
redak zanatlija koji uposluje više kalfa i šegrta, 
nego najčešće susrećemo zanatliju koji radi sam sa 
jednim šegrtom. 

Zemljoradnik kad proda stoku mora prvo pod- 
miriti porez i kupiti hranu za porodicu, a za odelo 
i druge kućne potrebštine ne ostaje gotovo ništa. 
Isto tako je sa radnikom koji zarađuje jedva za 
hranu, a kamoli za odelo i drugo. 

Pozdravljamo nameru Kraljevske vlade da se 
snizi paušalni porez na zanatlije, a isto tako i meru 
da će biti po Uredbi o likvidaciji zemljoradničkih 
dugova zaštićeni i zemljoradnici sa malim zemljiš- 
nim posedom kao i sitne zanatlije, koji plaćaju pau- 
šalni porez, premda oni ne žive pretežno od ze- 
mljoradnje. 

Iz govora našeg uvaženog druga dr. Ćaslava Ni- 
kitovića, koji je i sam namešten kod Zanatske ko- 
more, čuli smo, da ima u našoj državi preko 142.000 
zanatlija koje je privredna kriza odmah iza seljaka 
najviše pogodila, a oni pretstavljaju ne samo nacio- 
nalno svesni nego i najnapredniji i najpreduzimlji- 
viji elemenat u naSoj državi. 

Nacionalni prihod zanatstva iznosio se još 1926 
god. 10 milijardi dinara, a danas je pao tek na 1/3 
iznosa ranijih godina. Podupreti treba naročito za- 
natstvo u tom pravcu, da se iz njega može razviti 
postepeno naša nacionalna industrija, i to jevtinim 
kreditom. Kamatna stopa Zanatske banke danas ne 
odgovara zaradi zanatlije, jer je suviše visoka i uslovi 
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za dobijanje kredita vrlo su teški. Država još do 
danas nije uplatila svoj zakonom predvideni deo 
kapitala. 

Posle razduženja seljaka potrebno je odmah po 
donošenju budžeta pristupiti razduženju sitnih za- 
natlija i malih trgovaca, jer je to stalež, koji i u na- 
cionalnom i socijalnom pogledu pretstavlja najsta- 
bilniji i najpouzdaniji elemenat u državi. 

Gospodo narodni poslanici, dozvolite da ovom 
prilikom kažem još nekoliko reči o našim novčanim 
zavodima, naročito o našim samoupravnim štedio- 
nicama, koje su osnovane po različitim predratnim 
propisima. One odgovaraju po svojim zadatcima 
lazvijenim altruističkim ustanovama inostranstva, 
kojima na osnovu posebnog zakonodavstva pristoji 
jedino pravo da se služe nazivom „štedionicama". 
Njima se u inostranstvu daju mnogobrojne privile- 
gije, jer im je zadaća, da produbljuju u narodu smi- 
sao za štednju, da prikupljaju ušteđevine najviših 
slojeva pučanstva i tako stvaraju nacionalni kapital 
i njime upravljaju na opštu korist naroda i države. 
Štedionice pružaju svakome a naročito manje imuć- 
nima najpovoljniju mogućnost, da bez poteškoća 
ulažu ušteđeni novac sigurno i korisno kao glavnicu 
na kamate. Nadalje, one jevtnijim zajmovima i kre- 
ditima potpomažu uzdržavanje, popravljanje i uve- 
ćanje zemljišnog i kućnog poseda kod zemljoradni- 
ka i građana, podižu industriju, trgovinu i zanat, 
kao i opštinsko i zadružno gospodarstvo. Konačno, 
ovi novčani zavodi osnivaju i podupiru javne iopšte 
korisne, dobrotvorne, socijalne, gospodarske i kul- 
turne ustanove. 

Naše samoupravne štedionice su dakle novčane 
ustanove altruističkog značaja, pa ih ne valja izjed- 
načivati sa bankama, koje traže što veći poslovni 
dobitak u korist deoničara. 

Kako bi naše samoupravne štedionice mogle biti 
važne u narodnom, državnom i komunalnom životu, 
to svedoči rad ovih štedionica u Dravskoj banovini, 
koje su osnovane pre više od 100 godina. Prva je 
naime osnovana 1920 godine, a danas sve se redom 
nalaze u propadanju iz poznatih razloga, koje ću 
potanje navesti. 

Pomoću ovih štedionica u Dravskoj banovini 
sagrađeno je i uređeno 346 škola, 82 vodovoda, 76 
cesta i željeznica, 63 opštinske zgrade, 59 opštinskih 
kuća za ustanove, 43 mosta, 52 vatrogasna doma, 
21 električne centrale, 19 raznih opštinskih ustano- 
va, 16 bolnica, 13 obožnica i skloništa, i tako sve re- 
dom od 1500 javnih objekata. 

U Dravskoj banovini ima 30 samoupravnih šte- 
dionica, a u ceioj državi 60. 

Ovde nisam spomenuo preko 10.000 pnvatnin 
kuća zgrada i građevina u gradovima, trgovištima i 
selima,' opravljenih, građenih i povećanih jevtmim 
zajmovima ovih štedionica. 

Dok se ovako važne i opšte korisne narodne u- 
stanove u svim naprednim zemljama sve više raz- 
vijaju i jačaju, preti najveća opasnost, da će veći 
broj ovih naših ustanova," naročito u Dravskoj i Pri- 
morskoj banovini morati svoj plodonosni i opšte ko- 
ristni rad obustaviti. 

Tome nije uzrok toliko sadanja privredna kriza, 
koliko donošenje zakona i uredaba, pomoću kojih 
se ovim štedionicama oduzima značaj pupilarne si- 
gurnosti i likvidnosti, pa s time i poverenje naroda, 
a na korist privilegovanih novčanih zavoda. 

Tako Zakon o uređenju hipotekarne banke, koji 
određuje da se moraju javni fondovi, pupilne i de- 
pozitne mase, opštinske i sreske glavnice, novac cr- 
kava, manastira i drugih korporacija ulagati u Dr- 
žavnu hipotekarnu banku. 

Zakon o vanparničnom postupku nalaže u čl. 
160 da moraju sudovi novac maloletnika ulagati je- 
dino u Državnu hipotekarnu banku. 

Sav taj novac kod pojedinih štedionica iznosio 
je u Dravskoj banovini preko 8 miliona dinara go- 
dišnje. 

Citirani Zakon o državnoj hipotekarnoj banci 
određuje nadalje, da moraju štedionice predati u po- 
hranu Državne'hipotekarne banke i sve ranije uloge, 
kojih ima preko 100 miliona dinara u Dravskoj ba- 
novini. Ako se taj novac bude predao Državnoj hi- 
potekarnoj banci, moraće u Dravskoj banovini naj- 
manje   15'štedionica   otvoriti   likvidaciju,   odnosno 
stečaj. 

Na taj način oduzima se našim samoupravnim 
štedionicama u najteže doba najsigurniji i najpouz- 
daniji dio njihovih uloga, kao i značaj pupilne si- 
gurnosti a time i poverenje naroda. Običan čovek 
video je naime sigurnost štculionice baš u tome, što 
su sudovi, crkve i vlasti ulagale svoj novac i novac 
svojih štićenika u ove novčane zavode, dok ih nisu 
smeli ulagati u druge privatne novčane ustanove. 

Položaj naših samoupravnih štedionica pogoršan 
je znatno već i time, što Narodna banka pri opštoj 
navali ulagača na novčane zavode nije pomogla našim 
samoupravnim štedionicama, kako su to u jednakim 
prilikama pomagale narodne banke drugih država, u 
Austriji, Neinačkoj, Francuskoj, Čehoslovackoj, Polj- 
skoj dok mnoge naše štedionice takav kredit uopšte 
ne dobi ja ju, niti su ga mogle dobiti i posle ponovnih 
traženja.'Kako je Uredbom o likvidaciji zemljorad- 
ničkih'du^ovn određeno da će novčani zavodi dobiti 
novac za otstupljene dugove tek za 12 do 20 godina, 
to je ova Uredba tek prvi deo kojemu ima slediti 
dru«i uspostava likviditeta novčanih zavoda,_ inače 
sa likvidacijom zemljoradničkih dugova morace lik- 
vidirati novčani zavodi. .Naš je seljak naviknut na 
novčane zavode koji su ga spash od zelenastva, a 
danas nema kredita ni kod trgovca ш kod zanatlije, 
ni kod kreditnih ustanova. Zato je dužnost Kraljevske 
vlade da povoljno reši i ovo pitanje, jer su pored 
„ovčane krize i ove Uredbe razlog nelikvidnosti Лко 
su se našla sretstva za javne radove, treba ih nac, , 
za ovo važno privredno pitanje. Tako ce novčani 
zavodi početi vršiti onu zadaću privrednu i socijalnu, 
koju su vršili pre toga. Ja sam uveren da ce Kra- 
jevska vlada pristupiti rešenju ovoga p.tanja odmah 

nosle budžeta Ja sam uveren, gospodo, da ce Kra- 
; i и1л tonuM>it^,ju pristii,Mti što pre. Imajući 
uno poverenje u rad g. Ministra trgovine . indu- 
trije, ja izjavljujem da ću g asati za ova budžet, 

koji je on predložio. (Pljeskanje kod vecme). 

Лрегсел«^ Стеван Ћирић: Има реч народнн 
посланик r. Миленко Глишић у име групе Неза- 
виснога  клуба. 

Миленко Глишић: Поштована и уважена го- 
сподо колеге, ja сам изишао на ову говорницу не 
само no дужности наспрам себе, него и no дужно- 
сти свих оних мученика привредника у OBOJ зем- 
л.и. Министарство трговине, no моме скромном 
митљету, претставља једну ризницу, један народ- 
пи капитал, којим ce омогућава живот целе наше 
државе. To деликатно име и тај фини назив има 
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Министарство трговине. Али мени изгледа да je и бијају  субвенцију  од државе и ja бих као онај 
то мало,  оно би требало да то своје  свето име агент који заступа неку велику фирму, што носи 
очува и оправда- По моме мишљењу, то je стомак пуне кофере с мустрама, сортирао ту лађу и на- 
народни , којим се храни цео организам. Ja сам пунио и пшеницом, и машћу, и месом, и пекмезом 
овим хтео да кажем то да се сви ми, колико год и осталим -продуктима, na бих зашао од места до 
нас има у овоме Дому, и чиновници и сељаци и места, na нека свет види шта ми имамо и нека ку- 
тоговци и  радници  и  претставници  свих  других пује што му треба. Тако би им показао шта вреди 
сталежа у овоме Дому, треба да заинтересујемо, наша земља и шта ми имамо у нашој земљи. Али, 

се   v  овоме  Дому  претреса  буџет  Министар- браћо, нико се на то не обзире. Ми се обзиремо 
ства трговине   Ja нећу да ласкам садањем Госпо- на то, да ли неко уме да игра тениса, футбала    и 
лину Министру трговине, али хоћу да кажем, да валцер,  a  никакву пажњу не  обраћамо на нашег 
имам v њега лично поверење — да je то један до- сељака  и   привредника.   Ова  се крава  само  музе, 
б o човек    али што каже наша народна посло- a нико се не сети ни да joj да паше, a камо ли 
Випа-  Није Шваба за гајдаша, нити je Србин за сена!  (Одобравање). 
^ипташа   Можда би он био добар дипломата, али Г. Министар je казао да смо изгубили ту пи- 
ни!р лобао бирташ. ЈаЦУ и Да смо се постарали да за њу нађемо замену 

la бих на место Министра трговине на првом не неком другом месту, али мени не изгледа    да 
pr-rv поставио сваког пословног човека, na макар смо je нашли. Јер када бих ja био на том месту, 
н био и из неке мале паланке, који може добро ja бих узео у  рачун  на  пример  Лондон,  Париз, 

0    нппи Kvhv   na било једнога занатлију или тр- Беч  итд. и  ако  сви ти  градови  имају укупно 30 
Да       само кош ie познат као уредан и продукти- милиона становника, na само no једно пиле тамо 
говца с       НесЈ   Јњив0  да и данашњи г. Министар да извеземо, ето нам 30 милиона пилића, a да не 
Вма добре намере и воље, али стоји оно што сам говорим o осталим артиклима. 
већ  напоменуо: да за сваки посао треба нарочита Жао ми je што није ту г. Коста Кумануди, јер 
пособност. Кад би мене неко питао, ja бих на пр- je  он био Министар трговине онда, када сам ja 
ом месту метнуо за Министра трговине једног no- био одређен као делегат од стране Дринске бано- 
атог   привредника,   пословног   човека,  пре  бих ВИгНе за одлазак на колонијалну изложбу која je 

3H
THVO једнога Љубу Сарачевића или Владу Или- била у Паризу. За  18 дана колико сам боравио у 

fc6 или Љотића, него ли што бих метнуо једног Паризу, ja сам сваке ноћи ишао аутомобилом оби- 
h    ог и иначе у свему угледнога човека, као што лазећи париске пијаце, да бих видео како се про- 

*■     r* данашњи г. Министар; али ja знам да би ови дају земаљски производи. После изложбе са оста- 
Т     Koie  сам  споменуо  умели  од  онога  млека лим делегатима био сам позван на гозбу, на ручак, 

ЉУ:иИим се доноси да направе добар кајмак {Алек- код француског Министра трговине. Ha ту гозбу 
КО   ап   пачић-  Научи  ти   њих!)  Ћути  ти,  колега, било je позвано нас  14 делегата. Ja сам замолио 
сандар  л^^ ПрекИдаш. Кад ти будеш правио бук- г.  Машу  Сокића,  директора  „Правде'  да  он  по- 
НеМ'као   учитељ, ja hy ти помоћи.   Ja сам   много здрави   говодом   француског  Министра  трговине. 
ВаР    IH   од   тебе,   имам   више   искуства и ja   ове Он ми je рекао: „Немој, молим те, незгодно je". 
стари.] __<-'„ „„о,,.«»м Јл  Mv пекпх-  Пл Tpfin   гр нр.чгплно. кажеш. a како лпи воло добро разумем. Ja му рекох: Па теби je незгодно, кажеш, a како 

Пакле  ia хоћу господо, да кажем то да у ово- hy ja,  Ужичанин,    да    га    поздравим?  Али, кад 
nproov само једна привредна рука може донети морам, ja hy говорити. И ja сам лепо i 

Ме игти   Ha сваком послу треба да буде човек од Министра трговине, онако од свег q 
К0^И   ■  инжењер треба да буде инжењер, non да Нећу да вас замарам, али ћу вам рећи н 

nprODV СаМО    една ii^nop^M"" VJ""   ^  J > о"  ■v   • ""^г""1-  "■ i"  •—  "i  
и   Ha сваком послу треба да буде човек од Министра трговине, онако од свег срца и душе. 

ЖеГинжењер треба да буде инжењер, non да H 
6v;ie non, професор да буде професор, учитељ да re 
rt        учитељ, a трговину треба дати трговцу. Јер ном говору: НајсрећниЈи моменат у моме животу 
стрЈК' Ппофесор да буде професор, учитељ да тек да вас задовол^им. Рекао сам у моме поздрав- 
лУЛе учител!   а трговину треба дати трговцу. Јер ном говору: Најсрећнији моменат у моме животу 

Чр  боаћо и другови,"не праве кајмак оне танке je тај, што сам дошао да видим браћу Французе, 
знаЈте,    F      шетају по корзу и троше кармин за који  су заједно с нама и  с браћом Енглезима и 
чарапе       ^ Праве оне сељачке дебеле чарапе на- Русима на Кајмакчалану лили своју крв и од ко- 
уста, не      ^^ царода које нам дају и кајмак и ра- стију оних палих   јунака направили велику пира- 
ших же"       за војску и дају нам све што нам je миду,  која  ће  тамо  стајати  докле   год  траје    и 
ђа.(У си ^ Треба Нама, браћо, да нам да- једног  Француза,  Енглеза,  Руса  и  иједног  Југо- 
најпотре      j •   ^^^ ^^^ дајте супу и месо а гар- словена. И желео бих, господине Министре, да на 
јете ^,>   к

Р
а
У 0С'Тане самој куварици! тој пирамиди поставите једну богнлампу, која ће 

нирунг ГОсподо,   да   пређем   даље   на   саму сијати нашем  привредном животу. Тада je фран- 
А с А ' цуски Министар трговине сишао са места пружио 

СТВагпгполин  Министар изнео   je   овде   и   једну ми руку, загрлио се самном, и тражпо две чашице 
'nr к iKO смо ми изгубилипијацууИталији. коњака  да  их  попијемо.  Рекао сам да не  пијем 

лепу ств i • ^        ^^  г   Министар нити смо криви коњак, и он je наредио да донесу две чаше вина, 
Јесте, ниј      i       ме   дли  ,.   Министар, да je био и  те  две чаше  смо  попили  преко руке као што 
ми,  к(1ИВО   оа1<.1.ичног духа, на томе месту он би чине сва браћа у тој  прилици. Ја сам човек али 

M лепо да поправи. Јер, господо, има зе- сам  му рекао: да  ми  волимо  Француску, али да 
могао т"   .     а нема НИКаквих царинских баријера, она треба да ступи у пословну везу са нама. Овај 
мал>а у      •,чекај    да добију наше артикле, и наши сусрет за мене je значио велику срећу,  што сам 

" ''еД8су оно   што je целом свету у моди и од потрефио оно што Французи желе, воле, а кад смо 
артикли      ^    > ^ треба јести. Ми смо no своме били у светском рату на муци, нико нас није ра- 

'^ом положају та   сретна   земља,   да   има- зумео и задужио, као браћа Французи. Баш зато 
природ ^^ ни^о не може1 w да сам ја на хоћу  да  кажем  г.  Министру:  да  je требало    са 
МО ^"мипистра трговине или који други продук- Француском наћи пута и начнна да одмах попра- 

н човек   ia бих се одмах у тој ситуацији умео вимо  и  добијемо тамо оно  што  нам  није  могла 
Ми имамо пуно пароброда и лађа које до- дати Италија. Ja сам баш за г. др. Куманудија из- 
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радио лепо на машини извештај и податке o свему 
што сам у Француској видео. Незгодно ми je да 
помињем имена двојице начелника, који су ишли 
самном у Париз, a нису имали ни половину забе- 
лсжака као ja. У возу су били и Душан Шај и 
Маша Сокић, кад ме je питао један од гих начел- 
ника: „Чика Миленко, Ви сте ишли сваке ноћи на 
пијацу, и можете ли ми дати какве податке?" Ja 
сам му дао половину, али нисам му дао цео лебац, 
нисам му дао све, јер хтео да дам то на надлежно 
место. Када би био Министар трговине ЈБуба Са- 
рачевић или Влада Илић, људи привредници, по- 
словни људи, они би нашли пута и начина да три 
пута повећају оно што данас имамо са Фран- 
цуском. 

Г. Министар каже: да смо ми добро прошли 
са извозом пшенице и кукуруза. Жалосна je наша 
мајка што нам роди сина, кад нема оца да га чува 
и подигне, па син мора бити или мангуп, или мора 
пропасти и умрети. Прво je требало снабдети Ми- 
нистарство врјске и морнарице, не за једну ro- 
дину, него за три године, јер je потребно да се 
nama народна снага осигура бар за две године. 
Тешка олуја није се још навалила на нас, али она 
вири на ошкринута врата, и не треба заборавити 
да сутра може даћи до para. 

A шта ће нам и топови и пушке и митраљези 
и асроплани, ако немамо онај г-лавни мотор који 
креће асроплан. Ми смо требали прво да осигу- 
рамо брашном војску за три годинс, требали смо 
да осигурамо и цео народ, јер, нота бене, ко зна 
какав ћемо прииос имати ове године. Ja вам ка- 
жем да je то болно питање, ми немамо до августа 
месеца хране за нашу државу. Дакле пшеницу и 
кукуруз није требало поклонити. Кукуруз je 100 
кила 70 динара. Шибица je пре била пет napa a 
данас je једна шибица један динар, што значи да 
данас кукуруз не кошта 700 кг. 70 динара већ 3,50 
динара. 

Одвсло би ме далеко то упоређење појединих 
ствари али ja хоћу да будем мало краћи. Дакле 
нисми задовољни извозом те ишенице и кукуруза. 
Треба да се зна ко je ту кормилар. Ja не 
иотцењујем пикога, имамо ми у Министарству 
честитих и добрих чиновника, не кажем ништа за 
r. Министра, али данас трсба да се зна кормилар, 
треба да сс зиа господар, домаћин који води кућу. 
Тамо су кормнлари они, који играју тенис и знају 
разне валцере a не зову практичне л>уде и не 
траже оне, који се добро разумеју у томе послу. 
Г. Министар je изнео како je ишло добро са При- 
задом. Ja сам, господо, велики противник тих кар- 
тела, a један картел je и тај Призад. Нећу да вам 
помињем ни бензин, ни шећер, rac, стоку и жито, 
na сад хоће и дрва, хоће, браћо, да узму од народа 
све до голе коже a кад остану гола ребра у на- 
рода ja не знам шта he бити од њега. Каже се, 
Призад доноси користи. Какве користи?! To je се- 
цање, то je вађење црева на виљушку кроз гушу! 
Они раде то и са пекмезом и са шљивама и сви 
послови зависе од милостн неколико људи, који 
ио мом мишљењу, нису ништа друго, до агенти 
појединих великих мафија, који су пустили канџе 
дубоко у наше тело, некакви Драјфуси, Маје- 
фуси, копци који извирују и глсдају шта ми имамо 
v нашој кући да нам после преко ноћи све однесу. 
Ja Heliv то да кажем за г. Министра, али већина 
људи који су везани са тим типовима туку заједно 

са њима у мозак ову нашу мученичку и јадну-др- 
жаву од 15 милиона. 

Каже се да je главно да буде и овако и онако, 
a ja вам велим да су пекмез и суве шљиве прода- 
вани за 2 и no динара a то je тако јевтино да je 
Богу плакати. Па и пореД тога се ипак на тим 
људима који продају штеди и постављају питања 
да ли ће му се примити вагон или не. Нека буде 
контроле, али у тој контроли треба да буду прак- 
тични људи који тај посао разуму и који he то.мо 
послу користити. Јер да je било памети, могло je 
да се нареди na да се те шљиве чувају, етивирају 
na ако не роди ове године, родиће друге, јер то 
je живи капитал и има своју вредност као напо- 
леон. Али, ту нема газдовања, ту газдују лепезе 
и шимииграчи, ne људи од посла. У томе истом 
Призаду да су израдили један план и раздедили 
пословном свету na дали г. Министру и казали: 
проверите, г. Министре, преко пословних људи a 
можете и преко бановипа. Али код нас cee нешто 
иде тешко, шкрипи кад je у питању наш извоз a 
све што нам улази у земљу, све што се увози то 
иде тако лако, увек се на1)е капија и путеви na 
макар то био руж и пудер и друге дрангулије. 

Ми имамо и извоз јабука. Пазите, господо, 
примера ради, ila човек да се не заплаче! Ми уво- 
зимо из братске Чехословачке стакло паковано н 
непаковано, наравно, ono простије пепаковано, a 
финије паковано. Ме1)утим, ми наше јабуке не мо- 
жемо да извозимо пи у братску Чехословачку у 
пакованом стању, a камо ли у коју другу државу. 
A знате, зашто? Хоће да нас понизе, да нас хио- 
реде са Абисинцима, као да ми и ne знамо како 
се јабуке пакују. И зато их ми извозимо у непа- 
кованом стању, a они их после тамо деле у 3—4 
врсте, одвоје што им треба за мармеладу, a оне 
оољс лепо пакују у корпе и продају. Дакле, вн- 
дите не можемо ми ibHX да продамо као што би 
требало. 

ETO видите, господо, како je тешко са нашим 
извозом кад тамо не седе пословни људи који те 
ствари боље знају. Кад сам ja разговарао са јсд- 
пим господином и казао му: зашто то нисте уви- 
дели и отклонили? On ми je одговорио: да сам у 
праву, и да сам то требао да кажем. Ja бих знао 
како бих ту ствар уредио, ja бих њима рекао: до- 
бро, ja hy да вам примим ваше стакло само непа- 
ковано, a na паковапо ударићу милиопску царин\, 
a na непаковану ништа. A тада ми je тај рекао да 
je то паметно. Значи да je било могућности да се 
то питање узајамно реши и за нашу корист a не 
само na корист паше браће Чехословака. 

Зато, нека ме г. Министар извипи, али нека 
прими ово моје мишљењс да у Мипистарству тр- 
говине треба да постоји једап привредни савет тр- 
говаца и пословних људи, који би имали да дају 
своја мишљења приликом расправљзња ових пм- 
тања. Ja hy вам сада рећи један жалостап пример. 
Кад сам био постављен ne као посланик, nero као 
трговац за саветпика у Мнпистарству трговине, и 
чим сам тамо рекао једну реч — јер сам ту господу 
начелпикс упутио на један мрактичан посао, који 
се њима није допао — отада ме нису више никада 
позвали, јер им je тешка истипа. 

Сад, господо да пређем na једну још тугаљи- 
вију ствар. Да пређем na Уред sa извоз стоке. По 
моме Minu.'i.iMi.v, та вам je установа као ono кал 
бих ja хтео да постанем газда све имовине у овој 
земл>и) a да се мени даје да радим како хоћу и 
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како налазим да треба да радим a да плаћам опет 
како хоћу. Каже се и прича да Министрство трго- 
вине нема велики буџег. Ha то бих могао ово да 
одговорим: господо, кад би ми се дало да ja 
управљам за једно 5 година, ja бих се убио ако 
не 5их донео ЗУг до 4 милијарде динара прихода, 
na да из тога прихода могу да дам свакоме ко- 
лико треба да му се да, na да дам и оним чинов- 
ницима који раде на томе послу. A кад би ми се 
ч,опустило још и за других 5 година дана да ja 
управљам и да ja газдујем, ja бих онда имао то- 
лико napa да бисмо од тога новца могли да по- 
могнемо све оне сироте инвалиде и мученике, који 
немају ногу или руку, који су уопште неспособни 
за икакву зараду. Како raj Уред уређује можете 
видети из тога што je прво подрмао мало апетит 
Министара, нека ме извини господин Министар 
зато, што смо ми били принуђени и морали да за- 
тражимо од г. Министра заштиту. Вероватно да 
смо можда Господина Министра увредили тим, — 
не кажем да je он крив за то, али налазим да je 
он требао све нас пословне л>уде да зовне из целе 
земље na да ми сви o томе питању решавамо. 

Нема, господо, ни једнога човека у Србији, 
у Црној Гори, у Македонији, Босни, Херцеговини, 
Хрватској итд. који се je до 1925 године бавио из- 
возом a да му посао нису омогућили неки ново- 
прављени и новорегистровани трговци, који данас 
зарађују грдне nape. Њима се дају вагони и ва- 
гони говеда, свиња, шљива и јабука, све неким 
Коенима, Соломонима и другима. Они добијају no 
20 до 30 вагона говеда и свиња, док остала раја 
мора да чека, мора да гледа како га време гази и 
мора да очекује да му се одузме алат и остале 
потребе за живот само да може платити порезу. 
AKO се буне, могу још да добију кундак. Због тога, 
господо, ja налазим да тај Уред треба да се укине 
и да се у тај Уред поставе људи од посла из свих 
крајева земље, тако, да буду заступљени сви кра- 
јеви наше Отаџбине; ти би људи морали да буду 
потпуно изабрани, добри и вал>ани, a њима би гре- 
бало придодати још 3 до 4 чиновника који би 
имали да врше контролу да виде да ли ово и ово 
ваља или не ваља. A шта бива, господо, сада? Ja- 
hy да вам изнесем писмено шта се све догађа, као 
и оно шта хоћу да кажем o Уреду, и као и то 
какве су све жалосне и несретне ствари текле и 
како je за ово неколико година благо и капитал 
отишао у Содому M Гомору. Ово су све незгодне 
и несретне ствари. 

Можете мислити како ствар изгледа, кад ми 
познаници шал>у писма из Египта, Лондона, из 
Париза, Беча, a добијам их на стотине — a да већ 
и не говорим o онима која добијам одавде, из За- 
греба и других места, у којима се износе noje- 
диначно све такве ствари, у којима се каже: од- 
робљавајте нас или нас побите. Ja ћу се радовати 
ако би r. Мимистар имао прилике да ми једном 
допусти да му cee то покажем. 

Господо, a сада да пређем на једну другу 
ствао Ja hy дати ово r. г. стенографима, да omi 
напишу, a ако не напишу, ja ћу пренети говор 
путем јавности како било. (Јоат Беико: Колико 
сте примили? Ko je примио 50 хиљада динара?) 
Кала сте мене ту споменули, и ако Вас не познам, 
ja hv да Вам одговорим, да ja нисам ништа при- 
мио iep сам остао син ове Kyhe и остаћу. Да сам 
узео nape узео бих да браним ово што ja овде 
нападам. Да сам ja примао, не би ово нападао, 

ja бих у том случају ћутао. Молсда и Вас нешто 
ту жуљи, можда су посреди и вама неки вагони. 

Господо, ja ћу замолити г. Министра да ми 
не замери у погледу царина што hy стављати при- 
медбе. O томе несретном послу нико не води рачу- 
на. Ми имамо гаквих ставака no којима се на noje- 
дине артикле наплаћују у нашој земљи извозне 
царине.тако да je један сиромах који je послао 
вагон вења из Суботице требао да плати 8 хил>ада 
извозне царине. Дакле, ни та трава, која никоме не 
треба у нашој земљи није могла да се извезе ради 
овако велике царине. Ja бих молио г. Министра 
да те ствари ублажи и омогући да тај наш му- 
ченички свет може за ове ништавне ствари да 
узме nape. 

Скрећем такође пажњу и на извозне желез- 
ничке ставке, да се и тим омогући да наш извоз 
иде што правилније. И o томе се не води рачуна. 
Што би се платило у другим државама 2 хиљаде 
динара, овде се плаћа 6—8 хиљада. За вагон ја- 
бука подвоз од Пожеге до Сушака износи 8 хи- 
љада динара и кад, уз то, и општина узме 5 хи- 
љада динара, онда једна јабука кошта 1,50 дин. 
Питам вас сад, господо, колико онда да се плати 
сељаку?! To треба г. Министар да има у виду, да 
се то отклони. 

Господо, да пређем на једну ствар због кар- 
тела o „Тати" и „Бати". Taj „Тата" дошао je и 
најашио сада на Београд, a касније ће тако редом 
на све вароши. Он je донео робе за коју je казао 
да je има за свега милион динара a у ствари je 
има за 30 милиона. И његова je радња иста онаква 
каква и публика, каква роба такви и потрошачи, 
као што рече један говорник мало npe. Публика 
иде и гуши се, кулује сланину no 12 динара и np- 
шуту no 14, али, господо, то није пршута него 
отров. 

Ви имате у Ужицу пршуту за 28 динара, и 
сада откуда „Тата" може њу даги за 14 динара, 
него даје вам онакву, каква сте ви муштернја, даје 
вам артију и остале артикле онакву, какву ви 
знате. Тамо су дате највеће компензације и он ће 
под видом тих милион динара покривати капитал 
од 30 милиона. Уместо што хватају мене и друге 
који терају овамо ракију, место што нас терају 
no три финанса, боље би било да поставе фи- 
нансе, који би контролисали „Татин" рад, na да 
видимо колико би „Тата" платио порезе на 
капитал. Али ту су код њих неки велики људи 
компањони и из њихове чабрице не може да се 
вади кајмак. Ja мислим да he raj „Тата" да смлати 
прво Београд и Загреб, na ће тако редом ићи и 
даље. „Бата" je онеспособио све шустере и опан- 
чаре, и због њега само неколико људи живе, a 
остало je пуштено да од глади пропада. Ja ми- 
слим, да сваки син ове Куће треба o томе да води 
озбиљно рачуна, јер немојте да се упитамо јед- 
нога даша, зашто та наша деца занатлијска и тр- 
говачка иду улицама na краду, кад би она no шу- 
стерским и опанчарским радњама могла изучити 
свој занат. Шта ми радимо са тим „Батом"? Ми 
смо „Бати" омогућили да слободно ради, али смо 
зато анемогућили да можда милион наше дечице 
науче неки корисни занат, те смо их тако оста- 
вили улици неспремне за тешку животну борбу. 
Дакле, укида се енергија живота једнога народа. 
Ja сам sa то да се овим великим громадама, које 
су зинуле да нас прождеру, ja сам за то да им 

1Ш 
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се направи као нека виљушка, да не би гутале оно 
што не сме да се гута. (Одобравање). 

Сад ћу да пређем да једно болио питање, a 
замолио бих г. Министра, да ми не замери mio 
ћу му то рећи. Tu иитање привлачи се већ 5—8 го- 
дина. To je питање кризе. Ta криза пала je прво 
на сељака. Дугови сељачки се још повлаче на pa- 
šne начине. Ja бих замолио r. Министра, да он 
међу колегама каже, да се сељачки дугови морају 
избрисаги. Он се за 20 година не може одужити. 
Ja Оих тога сељака не само раздужио, него бих му 
дао премију било у сгоци, било у чему другоме. 
Човек кад има мршавог коња, прво ra нахрани na 
ra онда јаше. Дакле, да се то питање ликвидира. 

Сада да пређем на питање, које интересује cee 
нас- Ни један од нас није дошао као некакав гене- 
рал који води војску, већ смо ми дошли повере- 
њем наших бирача. Ми сви знамо како живе ти 
мали људи, како живе те мале занатлије и тргов- 
ци. Дошло je до издисаја- И најбоље куће дошле 
су под стечај. Јаучу, продају им се куће и имања. 
Има људи који кажу овако: Узмите ми све, и кућу 
и оно што hy после 150 година добиги, само ме 
немојте изложити стечају. Па зар je дошло до тога 
да ми ро1)ену децу убијамо? Иека ми не замери г. 
Минисгар што морам то да му кажем, да сам је- 
данпут у разговору казао г. Бехмену: „Шта Ви 
радите?" A Он ми je одговорио: ,,То ja и г. Врба- 
Huli нећемо дозволити, док je на нама главе '. (Ми- 
ипстар трговине и индусгрије др. Милан Врбанић: 
Шга неће?) Да се неће то питање раздужења ре- 
шити. Он je хтео да то пренесе, na бих желео да 
он каже: или није или јесте- 

To хоћу да кажем г. Министру, да би требало 
io пншњс да се доведе у сагласност, јер ни једно- 
i a ид наших колега нема, који не иде no разним 
местима и коме ne кажу: Ако Бога знате, ne дајте 
да пропаднемо, да се нађе пешто, да се учиии 
олакшица и пека се да дуже време одлагања, да 
се ne продају ЛЈудима куће и последње парче no- 
ibane из куће- Ja нећу имеповати једпог човека 
чијој je породици после 150 годипа продата ку^а 
и он je имао да изи1)е из куће. To je, госиодо, ii.uu 
посланички друг овде a који ne сме то да каже. Ja 
сам му рскао: A шго не идеш и не молиш? Одго- 
ворио ми je: какве вајде од тога, нико неће ни 
да чује. Ja бих Вас молио, господиис Мимистрс, да 
паправите велико срце, нећемо живети сто година, 
na да дамо ваздуха и храпе, да дамо моћи ономе 
привреднику и несретнику. Да вас тиме ne за- 
марам. 

Како ми рамљемо у иашој земљи и како пам 
се увек увлаче ти странци, који су као каква хи- 
јена, која нас већ вади из гробова, a ono rope су 
појелн, ja бих Вам, господине Мимистре предло- 
жио једну ствар да се одупремо тим странцима. 
Каже се: немамо довољно спремних људи да тргу- 
јемо. Ja бих Вас милио да нађете могуИпосги, да 
се спреми пекаква сума поваца и да се лепо из 
свакога краја спреми no неколико свршених до- 
брих стручњака и честитих ђака, који су св1)шили 
или права или друге школе, да оду у напредпе др- 
жаве, Енглеску, Француску и друге државе, да 
изучавају чисто наше ствари, да не морају дола- 
зити нама отуда да нам покупују говеда, пшени- 
цу и шлзиве. AKO TO учините, господипе Министре, 
учинићете једио велико добро дело и каваће Вшк 
се: то je учињено за време тога и тога Министра. 

И у свима другим гранама: банкарској и другој, 
треба одредити Србипа, Хрвата, Словепца, иза- 
брати најбоље младиће, и нека прође једпа гене- 
рација у студијама na страни, na ћемо опда има- 
ти отпор да иас не може свако лагати, и неће до- 
лазити у нашу земљу Драјфус и Штрајфус да' по- 
купују говеда, пшеницу, шљиве итд 

Хоћу да замолим господина Министра, да у 
договору са својим колегама скрене пажњу на- 
шим конзулатима на страни, да маше играју тенн- 
са и друге игре, a да више трче да виде пошто се 
продаје шта ми изважамо. (Одобравање). И ja 
сам ишао једном приликом у Лондон, ишао сам n 
no други и трећи пут, na сам одлазио у Конзулат 
и гледао наше Конзулате у свима местима и видео 
сам да они ne раде више од 1 сата. Ме1)утим не- 
мачки и други копзулати раде no 3 и 4 сата. И кад 
сам питао једнога г. конзула: Па добро, да ли би 
ти мени могао објаснити пошто се могу продавати 
пекмез и шљиве, он ми je одговорио: Нисам ja 
бакалкн. A ja сам му казао: Не умем да играм те- 
ниса, извините na пажњи. Отишао сам код пок. 
Чеде Мијаговића и казао му: Замислите, десила ми 
се таква и таква ствар. Он ми je рекао: Господнн 
Миленко, како си могао доћи овде кад ne знаш 
ни један језик. Казао сам, знам ужички. Он je онда 
рекао: Ви ћете мајку Србију или упропастити или 
дићи високо. Ja сам казао: Ми ћемо радећи овако 
сачувати тепсију, a ђаво иска носи питу, — умеси- 
Кемо ДЈјугу. (Весслост). 

Хоћу то да кажем, господине Министре, да 
скренете пажњу Конзулатима да оставе беле пан- 
талоне и ципеле и беле лопте, na нека завире и 
виде, пошто се шта може продати и где могу 
неку пару утомити. (Одобраваше). Ja бих молио г. 
Министра да би им скренуо пажњу да не раде 
такве послове, него да се брину више за ono зашта 
су одре^ени. Да вам поменем један случај. Један 
чешки консул отншао je у једну варош и док се 
није јавио своме претставнику, он je већ напра- 
вио за 150 милпона круна посао и опда се јавио 
иа дужност. A код нас.'' Шта се код нас радиЈ' На- 
шем човеку треба три месеца само док се распа- 
кује, na онда док нађе друга, пролази време a да 
no ради иишта скоро годииу дана. Ja бих Вас мо- 
лио да им се нареди како има да раде. Ja нећу да 
огоиарам једнога друга мога сина у Марсељу, Ko- 
ra сам угштао: Шта ће ти вила шест километара 
далеко од Марсеља, зашто ниси ближе да видиш 
пошто су цене na пијаци, како се ствари ту про- 
дају, a on ми je одговорио: 11a ja нисам ту да гле- 
дам како се лукац продаје. Ja бих молио г. Мини- 
стра, да се приликом намоштења таквих људи гле- 
да на то, ко се разуме у трговини. Ja мислим да 
ће то бити корисио и добро. 

Још бих нешто казао, што се тиче страна- 
ца. Овде се пита како ми пуштамо те и толике 
странце код нас. Тако какогод дође која воада, 
то ona пропушта, и ту je наша погрешка, коју 
не би требало да упражњавамо. Ту скоро треба- 
ло je у Лондону да се постави немачко послан- 
ство и Немци су послали своје раднике. A шта 
се ради код нас? Код нас наврне свака врана на 
nam кукуруз који смо ми муком посејали. A ко 
треба да ra једе, нека ra једе и нека се сваком 
сину нашем даду извознице, али сам против то- 
ra да ту долазе и добијају компензације разнн 
странци.    Ja ћу све ово изнети и дати стеногра- 
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фима, да вас тиме не бих замарао. Хтео сам само 
да кажем шта се све ради са тим Министарством 
трговине. 

Хоћу, г. Министре, још да вас замолим је- 
дну ствар. Овде je постојало у Београду Извоз- 
ничко удружење, коме je био на челу претсед- 
ник Милутин Станојевић. И кад се једнога дана 
V Уреду десило оно поводом мога жаљења да се 
тамо направи ред, то Удружење најзад je ели- 
минирано и створено je друго удружење, друго 
друштво, које ће опет тим странцима да дотуру- 
:.: ро..,-г> ппивилсгијр иа челу гд ЂорНилом, — тр 
5е име Грбовића у Београду. To je једна грома- 
да која je притисла највећа надлештва. Он има 
неки свој конзорциум и он je добио no хиљаду 
свиња и no неколико килограма масти.- Ja сам 
отишао код г. Министра и казао сам му какав je 
човек тај Ђорђило и каква сва недопуштена и 
нечасна дела чини  

Прегседник Стеван Ћирић: Господине по- 
сланиче, обраћам Вам пажњу иа § 45 Закона o 
пословном реду. no коме je забрањено вређати 
Лица у Народној скупштини. 

Миленко Глишић (наставља): Ja сам исто тако 
verao против тога човека и успео сам да се он из 
тога удружења избаци, али су неке волшебне силе 
успеле да се on иремести на друго место и да тамо 
гтвори нешто ново, и сада се за те ствари не пита 
■едан Милутин Станојевић и други угледни људи, 
наго се пита raj Ђор1)Ило. Ja сам o овоме човеку 
лично говорио и самоме г. Министру у присуству 
неговог шефа кабинета и казао сам, како се за 
,/рга чује да ради и такве ствари какве се не раде 
и v гори Романији. Да нс би продужио да o томе 
даље говорим и на овом мосту, a и путем Јавно- 

гти ia бих молио г. Мииистра да на1)е пута и на- 
..ина да сс из ове наше Kyhe изберу Једно десет 
I(. детнаест људи у један одббр, у једну комисију 
или v једну анкету, иа да они прегледају сав доса^ 
пашњи pa a- To би овога Министра потпуно опра- 
ло као човека, и ја бих Вам. г. Министре, морао 
пећи да сте Ви за мене јсдан велики човек. Ако 
Lx Вам овде стао причати све оно, што се тамо 

LH ia с тим никад не бих могао бити готов. Али 
ia Вам дајем своју часну реч да je све то истина, 
и да ja зато могу и своју главу да дам. 

Да преНем сад и на једну другу ствар, na hy 
пнла да завршим. Кад je на претресу оуџет Мини- 
гтаоства трговине и индустрије, онда би o томе 
имало да говоре бар 50 говорника. Али благода- 
пећи журби са којом се сада овде у Скупштини 
Se оади до тога није дошло, и ja мислим, да зато 
тпеба бар оне говорнике који су се Јавили за реч 
^ажљиво саслушати, те да се 4yje оно, што они 
ичнесу a шго народ притискуЈе. Ja бих молио го- 
гпоаииа Министра да буде јунак и да се позабави 
и узме У претрес сва ова питања Koja интересуЈу 
наш ^ословни свет, нашег малог занатлИЈу и на- 
ше7а трговца, и да да мало ваздуха тим људима 
ла могу мало да одану и не дођу до катастрофе. Ми 
смо овде непрсстано говорили и o комунизму и o 
ховатском питању и o питању Срба и Хрвата и 
Г-швенаца Ja мислим да би најбоље било ако би 
аошло до тога, да се непосредно споразуму и ра- 
зговопе Хрваг из Saropja, Словенац и паш сс- 
Гак све без обзира на napinje. Ако би до тога 
дошлс   ja сам уверен да би се споразум наЈлакш« 

постигао и да ово питање не on задало никакву 
тешкоћу. 

Јер ако се ово не буде остварило како Вас 
ja молпм, немојте да се изпенадите ако се догоди 
у свима градовима као што се десило у Шапцу, где 
људи напуштају своје радње из свију улица и саби- 
ли се у један буџак, тако да град сада ништа друго 
не претставља него једно сеоско гробље. Тако пам 
je, господо, и у Мостару и у Нишу и у Ужицу и у 
у Бајиној Башти и свугде no другим местима. A 
зашто, браћо, тако да чинимо и да пуштамо да 
дође до тога? Оживимо свет и трговину и при- 
вреду na he нам све бити добро. Зато бих молип 
г. Министра да ово питање узме^ обзир, да буде 
толико јак и велики и да учини што ja тражим, 
да се обуставе све продаје и егзекуције свих на- 
плата док се неким законом то пигање не регу- 
лише, јер не треба човека убијати. док се не 
саслуша je ли крив или није. A овако се данас све 
руши и пали и још ако се то пренесе на полнтички 
терен онда ће onaj полицајац гонити једнога, oimi 
судија другога и тако he сви отићи у сунов1)ат 
и у пропаст. A зашто, браћо, да рушимо своју ро- 
ђену кућу. 

Да вас не бих дуже замарао, хоћу да напо- 
менем само то, да би г. Министар у своме подручју 
требао бар три до четири пута годишње V п^- 
зним годишњим временима да има и да сазове 
један одбор од привредних руку, који ће му дати 
своје мишљење o извесним питањима, na ако je 
добро нека га узме и примени, a ако није нека га 
баци и проспе. Што више очију, више и виде; што 
више људи, више и знаду. 

Ja нећу да потцењујем његове -сараднике, али 
шустер не може бити шнајдер, нити шнајдер може 
бити шустер, него сваки je мајстор свога заната, 
n ne треба се либити од знапаца, јер сваки je док- 
тор од свога посла. Зато бих молио г. Министра 
да из сваке бановине узме no три до четири човека 
у тај одбор. Будите уверени да hc вам то донети 
"користи. A сада hv да вас ослобопим и na з^врши*! 
и 6nhv слободан да замолим г. Претседника да ме 
ne заборави, него да ми да реч код осталих ре- 
сора: саобраћаја, пољопривреде и социјалне по- 
литике. 

Хвала вам, браћо, што сте ме саслушали. Жи- 
вели! (Одобравање и пл.ескање на левици). 

Претседник Стеван Ћирић: Пошто je време 
поодмакло прекипућемо данашн.у седиицу, a на- 
ставићемо рад после  подне у 4 сата. 

Седница je прекинута у 2,30 часова. 

Наставак седнице у 16,15 часова 
' Претседник Стеван Ћирић: Настављамо сед- 

ницу, господо. Пошто je народни посланик г. 
Бранко Тодоровић одустао од речи, a народни 
посланик г. Милан Банић уступио свој ред народ- 
ном посланику г. Николи Кабалину, има реч г. 
Никола Кабалин у име групе Југословенског 
клуба. 

Никола Кабалин: Господо народни послани- 
ци, Министарство трговине и индустрије, no сво- 
ме дслокругу у Врховној државпој управи, имаде 
да надзире и да руководи са нашом привредном 
дјелатношћу, и то да руководи са већим делом 
прпврсде обзиром иа чињеницу да један велики 
дио привреде спада у ' дјелокруг Министарства 
трговине и индустријс, јер овамо нс спада једи- 
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но пољопривреда у ужем и у ширем смислу речи. 
Дјелатност Министарства трговине и индустрије 
није била срећне руке тако да би се o њој могла 
дати добра критика. Ja држим да je можда пре- 
тјерао говорник Народног сељачког клуба, када 
je лањске године, на 10 дана пред улазак те гру- 
пе у Владу и у владину већину, рекао: да сматра 
да je Министарство трговине и индустрије држав- 
ни непријател. број један. Држим да je то пре- 
тјерано, али ипак значи да je било неких разло- 
ra да се овако оштрим речима означи рад Мини- 
старства трговине и индустрије. 

Ja сам o неким гранама рада Министарства 
трговине и индустрије говорио у начелној деба- 
ти, na те своје напомене нећу овде да понављам. 
Ja сам специјално говорио o нашој спољној тр- 
говини и приговорио сам г. Министру трговине 
и индустрије: да ми са многим државама немамо 
joni уговорно стање, да je такво стање код неких 
држава старо преко 50 година. Надаље сам гп- 
ворио o непогодности плаћан.а наше робе коју 
пролајемо иностранству путем клиринга, тако да 
ми, и ако смо активни у трговинском билансу, 
нс можемо у платном билансу ла се искажемо 
истим таквим успјехом. Тиме трпи нарочито наша 
капиталом оскудна привреда. Ja сам говорио 
даље o индустријализацији и етатизацији извес- 
них предузећа, na o тим питањима нећу говори- 
ти. Ja ћу се у моме данашњем говору ограничи- 
ти на неколико важнијих питања, a специјално 
ћу се задржати на оним питањима, која интере- 
сују пасивне крајеве. Ми,' господо, као што сам 
једном рекао, имамо no прилици половицу лр- 
жаве која je пасивна, и у тим пасивним крајеви- 
ма треба и на пољу пољопривреде и на привред- 
ном пољу уопште да се предузму такве мјере, 
дл би могли ти крајеви такоНс постати активни 
\r привредном смислу. 

Јсдно пд таквих грана je name иссл^еничко 
питање. Мисмо имали и npe рата a и после рлта 
велики број натих исел.оника, који су зарађивали 
на страни. Онс, који су се лсфипитиппо иос- 
лили нс рачунамо овде. Ми рачупамо са онима, 
који су оставили фамилијр, оставили жсие и лепу 
и отигпли у иностранство само ради тога, гпто 
пис\' имали могућности да v nainoj зђмљи зара- 
iivjv толикп да издржавају ссбе и фамилију. Од 
земаља, у које у главном иду паши раднипи na 
зараду долазе у првом рвду Америчке 'држаио 
и северне и јужпе. Рачуна се тако no статистици 
да има R2,7% свих наших исел)еника у Северним 
Америчким лржавама. Интересаптпо je да се види 
im постопима no крајевима како стоји и у томе 
Правцу. Статистика нам показује колико имале 
Mehv тим исел.еиицима v Северним државама Хр- 
вата, Срба и Словенаца. To je потребно, јер се 
одаглс може закл.учити, из којих крајева name 
земл.е иле na јвите свет у зараду у иностранствп. 
Према јелној статистици, коју имаи на располо- 
жењу. v Севепо Америчким државама било je Хр- 
мта .Г)9,Г)1 %, Словепапа 22,49",; и Срба 18%. Дакле, 
v главном можемо рећи да се исел.ују већином 
ллли из западних делова нашс земље, у главном 
из Савске и Приморскс бамппппс, да Словенци до- 
лазе иза ibHX и да се најмањс пссл.ују л>уди из 
источних крајсва, спецмјално из Србпје. Зашто rv 
се v главном псел.авали наши л^уди из западних 
обласги1? Из два разлога, господо. Прво, код нас 
у Савској бановини су били велики   поседи.   Зем- 

љишту je цена порасла толико, да наш мали чо- 
век није могао доћи до земл^е, до дово.ђно земље 
и услед тога се народ морао селити. Селио се 
дал>е још и због тога, што je реална надница рад- 
ника изнашала у Америци више него код нас. 
Према прорачуну Артура Града наднице у Северо 
Америчким државама и Канади биле су за 43,15% 
више него код нас. Према томе, кад би живели 
људи на исти начин као код нас, могли да се 
опскрбе са свим намирницама за своју личност и 
остајало им je још 43.15% да шаљу кући. И док 
je било овакво стање, док су наши људи морали 
ићи у иностраиство, дотле се у нашој држави врло 
мало водило рачуна o тим лдмима и ако су они, 
као што ћу у свом тачном излагању изнети врло 
много дали и дају нашој држави баш тиме, што 
су радили и што раде у иностранству. Ja имам 
овде један цитат од Претседника исељеничке ор- 
ганизације Лупис Вукића, који je устврдио, 
да са изузетком неких народа нема у Европи 
ни јсдиог другог парода, чији би се емигранти 
тако безглаво и тако игприправлЈено бацали у 
свет као што je то случај код нас. 

Дал.е   каже:  у  Европи  нема  ни једне  друге 
зсмл>е у којој људи  однооно  емигранти живе  у 
тако тешким приликама и за које се држава то- 
лико мало интересује, као UITO TO чини Југосла- 
вија. Господо. ово je казао један човек, којн  je 
годипама прпбавио ме!)\- нашим емигрантима, који 
je стајао неко време a мислим да стоји и данас на 
челу емигрантске организације. И  ова je критика 
.ча нас поразна, порпзтл je зато, што je емигра- 
ција за наш платпи билаис од великог интересп. 
КаД би било говора o иссл.спицима  у  погледу мо- 
гућности зарале, ово питпи.с пс би спалало у овај 
ресор  него у  рссор  Министпрства  сопијалне  по- 
литике, али ja га спомип.еи ради тога, јер xohv 
да скренем пажњу и na овом месг\', од колико je 
велике привролпс  ипжности  организација  псел>е- 
ничког питан.а. Да се види од колике je то важно- 
сти. ja hy вам навести некс цифре, које показују, 
колико  су  изпосилс  пошил.ке  наших  ралника   у 
инострвнству, којо су onu слали својим фамили- 
јама у земљи.  Ja  имам статистичке податке  до 
1032, даље сатистике пемам али могу да кажем лл 
с\   ланлс ти износи тако мали да већ не долазе 
уопштс  v обзир.  Иссљепимкс  пошиљке  cv изно- 
силе  1926 годпне 952.9 милиппл линара;  1927 — 
820.6 мидиона дин.;  1928 -    902.2 милиона дин.; 
1929 — 1.087 ммлиона дип.;  1930 — 8Б0 иилиона 
лик.; 1931       682,6 милиопа дин.; 1932 — 300—400 
милиопа  дишара.  Даљи сс податци губе и данас 
no мојим пнформапијамл ne достижу те ПОШИЛке 
више   од  100 милиона динара. Ми смо писалн од 
прплике  од  једнс милијаде   дпнара   ina   100^ ми- 
mniia  динара..  Шта  je  значила  једнл  лгилијарда 
дттрл im активној страни нашег платног билапса 
(тзволите, госполо, ппссудпти, a тп je била заслуга 
тих плпшх људи, којп cv под врло тешким ПКОЛ- 
ностима  и крвл.у и   жуљевима   тај   новац   далн 
нашој прквреди. Т.чј новац  махом долазно je у 
наше новчане заводс и опи су доживели једно 
разочарење и јелан иатеријалан губитак са сло- 
мом баикарства v нашој зсмл.и. 

Ове сугромне цифре. које показују колико су 
наши исељеници допринели за ојачање наше при- 
вреде, ja liv још потенцирати са наводом, колико 
će процењује да су укупно послали од почетка 
1918 до почетка   1932   годипе   у   земл.у.   Исеље- 
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ници су послали за то време 15 милијарди, дакле 
један и no бумет су послали наши исељеници у 
земљу. A шта то значи за обављање наше ану- 
итетске службе no државним дуговима у иностран- 
ству што то значи као кредитни капацитет наше 

"земље и могућност да се стави на расположење 
чржави, нећу o томе да говорим. 

И док je овако велика важност овога питања, 
наша Врховна управа ништа није начинила, да би 
или директно помогла тим исељеницима, који су 
дошли у велике неприлике са сломом банака, или 
да би банкама дали посебне погодности за овај 
исеЛЈенички новац. 

Господо, ja сам из краја, из Kojera je — могао 
бих скоро рећи — сваки човек ишао на зараду у 
Америку Скоро сваки човек одлазио je, избивао je 
из своје фамилије 10, 15 и 20 година. Самоједно 
место у моме крају — Брибир - Koje бро.ш око 
5000 становника. има на улошцима у Прво.1 Хрват- 
ској, у Југо-банци и у другим банкама око 40 ми- 
лиона динара. 

To су новци ко je су улагали наши исел^еници, 
а сад иматс случајеве, ако je дете болссно у фа- 
мтији. ако je жена болесна, ако je сам човек и 
тешко болестан и погребна му je onepaunja, да не 
може да добије нити 100 динара од свога улога. 
који иду често у стотине хиљада динара. 

Ja држим, да се овде поступало не само неху- 
мано-' не само антисоцијално, него да се нијс no- 
ступало ни паметно. To je један од разлога, да cv 
ти људи изгубили веру, да држава уопште на њих 
мисли. . 

Ja сам у овом питању говорио и у Финанси- 
ском одбору и скренуо сам пажњу Г. Министру 
трговине, и" ja ra молим и овде, да настоји било 
каквим путем и начином, да се изађе у сусрет овим 
људима и да им се омогући, да они могу барем 
сукцесивно своје крваво заслужене nape да добију 
нчтпаг и ча добију нзиесне погодности, један 
поиоритет ni)c;x осталим улагачима у земл,и. 

Госпоцо, ja овде нећу да и други лист у исе- 
, еиичком питању навађам, јер je тај чисто соци- 

"јалне прироче, или бар тако изгледа ла je соци- 
алне природе. Али са две речсиице xohy игтак да 
ге чотакнем тога питања, јер o томе није ни го- 
сподин Министар трговинс, ни Господин Мини- 
стар Социјалне политике водио ловол,но рачуна. 

Ми имамо код нас тако1,ср радника и чинов- 
ника дакле интелектуалних и мануелних радника 
гтаиаца. који cv упослени у пашој пј^ивреди. Ти 
rv странии у истину много малоброЈниЈи него што 
Л наши људи v иноземству. Само има јсдна разли- 
Л ла нашп радници у иноземству раде тешкс и 
Hairope послове, да раде послове, који су наЈсла- 
fi« е ппаћени. Напротив странци, који су код нас, 
тп cv махом или квалификовани раденипи или 
пословоПе, или лнректори разних предузећа. И 
тпебало би да Г. Министар трговине такођер no- 
Jlne o томе рачуна, јер то значи Један известан 
пео наших новаца извозити у иноземство. што опет 
иле на штету нашег платног биланса. 

Поаапи колико имаде странаца, изглела да не 
nnrroie и да сс o м.има не води довол>но рачуна. 
Имаде TV ствари, које би се могле чисто адми- 
„„стративним путем решити. Ja v MOJOJ струци 
имам случај једне бечке фмрме. Koja 3apahyje на 
инжињерском послу пола милијонз линара тч)- 
шшње и имаде заштиту Министарства трговине и 
наших управних власти. 

Ja држим, да би те ствари требале једном да 
се спрече. Ja ћу уосталом o тим стварима више 
говорити, кад доНе на тапет питање Закона o 
овлашћеним инжињерима и тамо hy то питање де- 
таљно обрадити, да видите колико у томе питању 
греши Крал^евска влада. 

Господо народни посланици, ja бих сада npe- 
шао на једно друго питање, које интересује па- 
сивне крајеве, a то je наш туризам. Према једној 
дефиницији туризам значи проширење тржишта, 
na се може сматрати експортном индустријом. 
Шта значи туризам? Туризам значи промет стра- 
наца у земљи, који пробораве углавном у сзрху 
лечења и одмора извесно време. У томе моменту 
они су најбољи потрошачи. Сваки од вас зна ако 
иде где ради одмора, или разоноде или на лечење 
да далеко више троши него што je то случај у 
обичном животу. Туризам се код нас лепо развија, 
јер je наш терен, у погледу туристичком, изван- 
редан. Ми имадемо једну велику, око 1.500 кило- 
метара, дугачку обалу, без отока, ми ииадемо 
дивне шуме у Словенији, Горском Котару, Лици, 
Босни, имадемо лековите бање и ми можемо са 
поавом рефлектирати ла можемо ако не постати 
Швајцарска, али оно бар настојати да идемо пу- 
тем њезиним. 

Туризаи у поратном времену, када су настала 
рпзличита ограничења v поглсду измене новца и 
измене валута, када су лошла девизна ограничења 
наравна ствар да je кроз то кочен. Ради тога ми 
вилимо да дпжава у туристичким уговорима води 
рачуна и o туризму, na чак склапа и посебне ту- 
ристичке уговоре, који се мењају из године у го- 
лину. 

Ради тога je потребно да сс свима оним ин- 
дустријама, које стојс у вези са туризмом, илс иа 
руку. Рали тога je потребно, ла се no свима no- 
лузећима, које стоје у рукама лржаве, као што су 
жељезнице, царине и т. д. дају поголности свима 
ошт прслузећима, св^има оиим мнлустријама, којс 
cv у вези са туризмом. Ради тога cv кол нас и 
лате поголпости у жсл.сзвици, код царива, код па- 
соша, na и кол левиза. 

Али, MiH у том погледу, нисмо ишли ловол.по 
у корак са напрслним вародима. Ради тога ja и 
опом прч.тиком истичем да je крајње време. ла 
ми уведемо туристкчки дивар, чији би курс био 
различит од нашег службеног курса, a којим би ми 
мпгли лавати извесне поголности оним странцима, 
кот лолазе у namv земљу, ла бисмо тиме опет са 
пећим бројем странаца омогућили једну добит, 
које ne би било, кад не би било тог туристичког 
лииапа. 

У сврху промета туризма издата je Уредба o 
туоизму на OCHOBV § R3 Финансиског закона за 
1934'35 годипу, a продужена овлашћењем § 7 o 
буџетским лванаествнама за 1П35'36 годину. Овл 
Уредба, господо, није добра . У овој Урелби има 
миого олрслаба којо ће, лржим, вшше реметити 
члбап ток ствари, вего што ћс исти унапрелит(И. 
Ja спсцијалво истичем овде шитање турмстичких 
одбора, који cv одређени no једном члану те 
Уредбе, a no коме се досалашња лечилигана no- 
"срсништва претварају у турист.ичке одборс. Јср- 
бо су лечнлишна повереништва била правпа лица, 
na су могла стицати и повећавати своју имовииу, 
лотле сада тупистички олбор чини саставни лоо 
смпптинског одбора. Како велики лсо наших ол- 
штина врло зло сгоји са својим (])инапсијама, м,и 
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ћемо доживети евентуално то, да he они доћи, да 
тако кажем, до једне лакомислене жеље да новац, 
којн улази кроз туристичке таксе употребе на 
лруге сврхе, за које није намењен. to значи да 
таксе неће бити тамо трошене у сврхе за које се 
свпхе убирају и то значи да ћемо туризам умест^) 
туристичким таксама, унапређивати ми, те тури- 
стичке таксе убираги бан бадава. 

Ово je врло важна ствар и ради тога, jep' ja 
знам конкретних случајева, да су општане дошле 
у такву прилику, да стоје под секвестром и онда 
ће се нужно наметнута питање; да општина која 
не може благовремено да плаћа своје чиновнико, 
и убира таксе кроз један одбор, који je саставни 
део општинског одбора, убира извесне суме, које 
иду на стотине милиона динара, да не употреби 
тај новац у.те друге своје сврхе. 

Ради тога молио бих г. Мишлстра трговине 
да предложи TOKOM ове буџетске годиие један 
амандман, no коме би туристички одбори задр- 
жали ro име, na га евентуално и променили, али 
да би лостали самостална правна лица као што 
су била некадашња лечилишна повереништва. 

Господо, кад вам ja овако разлажем o туризму, 
могао би неко шитахи: je ли тако велика добит и 
корист од тога туризма. По статистици, господо, 
коју je саопштило М^нистарство трговине и ин- 
дустрије, ми видимо да се ћз године у годину 
приходи из туризма све више повећавају и да се 
ОН1И приближују једној милијарди. Финаноијски 
сфскат туризма no туристичким подручјима — то 
je прем-а службеној статистици Минисгарства тр- 
повине и индустрије —■ изнаша: у 1913 годин« — 
ja ћу округле своте ципирати — fi05,000.000, 1931 
530,000.000, 1932 492,000.000 али у 1933 години већ 
je 701,000.000, 1934 811,000.000, a 1935 827,000.000 
дииара. У овој цифри навсдени су мсђутим и при- 
ходи од домаћих и приходи од страших туриста. 
Ради тога било би потребно знати, каква je рела- 
ција измсђу странаца и домаћшх туриста. Рела- 
ција ИЗМеђу страних и домаћшх туриста креће се 
према статистици, коју ja имадем при руци, овако: 
у 1935 години било je посетилаца из Југославије 
767.514 a ганострашх 242.214. Дакле према томе 
можомо узет« да je цирка око 25% било странаца, 
али ако узмете да они далеко вишс.тррше, да др- 
лазе релативно на дуже време, ja мислим да се 
можс узети да 30—40% од ов,их сума, које сам 
навео долазе из ииостраиства. Змачи да имадемо 
при туризму једну ставку на активиој страни 
ii.iaiHor биланса од цирка 300—350 милиона ди- 
иара. Истииа и ову нашу ставку у платном билан- 
су с друге сгране туку оне ставке 'И оии издатци 
које троше наши државлзани кад иду у бање у 
miocrpaiH'TBO. 

Нажалост код нас na и у средњим друшпа- 
im.M рсдоии.ма, a поготоио v горњих 10.000, n.ia- 
да мишљење да код нас уопште човск не може 
oriiiiH у домаћу бању. Ja мислим, господо, да je 
то погрешно мишљењс. Ja држим да ваша држа- 
ва у том погледу не чини довољно пропаганду, 
да би упозорила барем наше људе који иду у 
бању, да за сва она лечења и све оне атракције, 
којс omi могу добити у »НОСТранству, МОГу имаги 
м код нас и да би требало више пропагандс врши- 
ти у том праицу, дп би mro мање м.уди ишло у 
миострамстио, јер he то дирсктпо доприиопгт 
иатсм приходу из туризма. 

Господо, ja молим господина Министра трго- 
вине и индустрије, да биг деловао да наша консу- 
ларна претставништва иду више на руку странци- 
ма, који долазе у нашу земљу одмора ради, na да 
би се укинула тако звана купалишна виза, која 
износи свега 10.— динара, јер држим да пре све- 
га то није неки велики допринос државној каси, 
a с друге стране држим да ћемо кроз то добити и 
на угледу код странаца, као и на том да неће тре- 
бати они више да долазе у неприлику, да ли ће пла- 
тити 10.— динара или целу таксу за визу за па- 
сош, као што je то до сада био случај. 

Ja бих хтео још да упозорим Господина Ми- 
нистра трговине и индустрије на једну специјал- 
ну околност, a то je на чињеницу да je девалва- 
цијом италијанске лире конкурентска    способност 
наших летовалишта и купалишта умањена, јер ће 
за 40% моћи странци, нарочито Чеси и Немци, да 
иду у Италију, и да ие долазе к нама.   Истина je 
да je релација у скупоћи    између нас и Италије 
била већа од 40%, али с обзиром на чињеницу, да 
Италија има и у купалишним местима на мору и 
иначе као земља, у коју странци увек радо иду, 
јер  претставља једну атракцију, a како она  дајс 
jom и велике погодности и са туристичком лиром 
и са железницом, у чему су Италијани прави вир- 
туози, то ћемо ми бити знатно погоНени и наша 
конкурентска    способност    биће    умањена.    Осим 
тога што ће приватници    морати изићи у сусрет, 
мора ту и државна доћи у помоћ.    Држава мора 
такође да допринесе    жртве,    ла би смо одржали 
ороi иностраних туриста и да би се стално њихов 
број повећавао, као што je то био случај за по- 
следњих година. Зато ће бити потребне нове по- 
властице на порези,    затим да се укину ове пут- 
ничкс визе и да се уведе туристички динар. Уво- 
ђење    туристичког    ди«ара код нас потребно  je 
због браће Чеха. Код нас један велики контигент 
кностраних    туриста  чинс Чехословаци,    који  су 
такоНе дсвалвирали чешку круну.    Они долазе  у 
великим масама и они врло много доприносе pa- 
8ВОЈУ иашег туризма. Они чак имају извесна  ку- 
палиштл,  где cv зпинтерссовпни и која они  сами 
ВОДе. Прсма томс ми имамо много много интеро- 
Са   1ч  iv   публику од себе не одбијамо. 

Господо, ja мислим да би тај туристички ди- 
нар требало VBCCTU и TO UITO брже. одмах после 
изгласаиаи.а буџета. јср пко сс лонесе после може 
бити прекасно. Сезона на иору долази већ за два 
до три месеца и зато треба да се увсдо прије се- 
зонс. Ha такву Menv трсбало би се брзо пдлучити 
и брзо je спропести. 

Али још нешто: бадава увођење и спровође- 
м с пзвссних мсра нс само у ресору Министарства 
трговине и индустрије, нсго и no другим ресори- 
ма, кад нема пикога. који би требао да o том вба- 
Ввсти оне, који треба то да сазнају. Догађало се 
ла je Министарство саобраћаја дало извесне по- 
годности, које cv пптсрссовале    ческу.   привреду, 
али  се   нико није брппуо да се то саопшти ческо! 
Јввности. Зато треба кад се та мера донесе ореко 
наших конзуларких власти саопштити и ииостпа- 
ним властима и иностраној јавности на знање, Јол- 
ном оечју потребна je интензивна пропаганда. 

Господо, ja бих прешао na једно даље mi- 
тање у ресору Министарства трговине и инду- 
стрије, a io je питање паижх банака, Ja сам н j 
начелној дебати само кратким речима споменуо, 
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оставио сам да овде кажем некрлико речи више 
o банкама и осигуравајућим друштвима као ин- 
ституцијама, које би имале да код иас стварају 
домаћи капитал. 

У питању банака ми смо доживели оно исто, 
што je доживело банкарство у целом свету: на- 
кон једне огромне инфлације кредита дошао je 
слом. Банке су дошле у потешкоће у целоме све- 
ту, na су дошле и код нас. Разлика je између дру- 
гих држава и код нас у питању банака само та, 
што су друге државе решиле релативно брзо то 
питање и са релативно добрим резултатима, a 
код нас ми га уопште нисмо решили и разуме се 
да су резултати могли да буду само лоши. И још 
нешто: да су наше управне власти и наша нов- 
чанична банка биле мало еластичније, ja држим 
да до слома банкарства, поред свих тих пробле- 
ма не би дошло, барем не у овој мери. Осим тога, 
дошло je још једно погоршање да je наша др- 
жавна управа форсирала, управо силила ојачање 
државних новчаних институција на штету при- 
ватног банкарства, и видимо, да je у томе погледу 
постигнут известан резултат, што се види no пове- 
ћању улога у државним институцијама као у llo- 
штанској штедионици, у Хипотекарној банци. Је- 
дино се није успело у ПривилегованоЈ аграрној 
банци. 

Зато се управо и почело да говори: да ра- 
здужење сељака и не значи ништа друго него 
санацију и то не приватног банкарства него При- 
вилеговане аграрне банке. Господо, банкарство у 
правом смислу речи код нас постоји у врло ма- 
чом обиму. У колико и постоји оно преставља 
светски капитал, који je интернационалан. Али 
постоји код нас и развијена je код нас, особито 
v западним нашим крајевима и једна мања нов- 
чана институција, која није исто што и банка, a 
то ie штедионица. Te штедионице имале су свр- 
xv да акумулирају ситне уШте1)евине и створе ка- 
питале који су се после стављали привреди на ра- 
сгшлаг^ње. Питање штедње je једно питање, са 
којим се наша држава требала мало више да по- 
чаоави У иностранству иостоји један читав култ 
штедње Истина и код нас постоји један дан у 
гпиини који се зове дан штедње, али no свему 
пноме што наша држава управо ради, изгледа 
пГтаГдан штедње постоји само тога ради, да би 
се доказало да се један дан у години треба да 
штеди a за она остала 364 дана да нико не мисли 
да штедња треба да се пропагира. 

Да би се видело, како ми сгојимо у питању 
штедње у релацији према другим државама у 
Спалњо\ Европи и око нас, ja hy вам укратко 
навести неке податке. Ha 100 житеља отпада у 
bvrapcKoj 9,2 улагача, у Пољској 6,5 у Аустрији 
4 96 V MahapcKoj 4,86, у РумуниЈИ 2,77 a у Југо- 
главији 2 07 Дакле, ми са штедњом стојимо на 
последњем месту, иза свију ових држава. To су 
све ДР^ве, које имају исту иривредну структуру 
и исто богаство као и ми, na je код свих тих др- 
жава проценат улагача на сто лица већн него ли 
код нас Друго, наши су улози износили око 10 
милијарди динара, тако да je на једног становни- 
ка отпадало 785 динара штедног улога, док у Че- 
хословачкој на једног становника отпада 6.500, 
лакле 9 пута толико колико код нас. Kao што 
видите, господо, на овоме пољу има код нас мно- 
ог да се раци.  Али, господо, како ћемо на том 

пољу радити, кад видимо да су оаш те штедише 
упропапЉени и баш од државних власти и наше 
новчане банке. Јер, да се je водило рачуна o ин- 
тересу штедиша не би се десило овако да многе 
банке пропадну, a тако исто да пропадну и мно- 
ге штедише na и сама институција штедње. Ради 
тога скрећем пажњу Господину Министру, да се 
у том погледу бар од сада поведе мало више ра- 
чуна. Али не само што власти нису ништа ради- 
ле да спрече ову пропаст банака и штедиша него 
се je дешавало и то, да су банке покушавале да 
се саме санирају, na су у томе спречене од črpa- 
ne државних власти. Мени су познати случајеви, 
да су неке банке могле добити инострани зајам, 
али да то држава није допустила. Ja држим да 
би било потребно, да се обелодани право стање 
улога, и то сумарно a не да се догађа, као у пи- 
тању раздужења сељака, где омо имали разне 
процене и где се никад није могло установити 
право стање ствари, јер су те процене и калкула- 
ције биле врло различне. 

Господо, слична институцији банкарства то су 
осигуравајућа друштва. Ради тога ona и спадају 
у ред новчарства и новчарске привреде. 

Осигуравајућа друштва no својој бити a не пб 
својој функциЈи врше исту функцију као и банкар- 
ство, да наиме акумулирају капитале. Они скупља- 
ју извесне улоге a и то значи извесну штедшу би- 
ло апсолутну било релативну, за случај да се не- 
што догоди- У сваком случају уколико je банкар- 
ство било погођеио овом кризом, осигуравајућа 
бранша na целоме свету није била толико погође- 
на. Није била толико погођена, иако je и она била 
повучена са својим улозима код банака, да joj се 
улози замрзну, — стога, што се осигуравајућа 
струка водила са опрезношћу и са калкулацијама 
на основу принцима које та струка захтева. Али 
ипак се догодило у задње време да je наступио 
слом и извесних осигуравајућих друштава. Али 
морам да вам кажем, да тај слом није наступио 
ради тога, што су та друштва била погођепа неким 
неприликама него само ради тога што су се код њих 
појавиле злоупотребе. Ако се једно осигураваЈуће 
друштво води правилно no прописима технике оси- 
гурања ono не може да дође у неприлику. Али мо- 
рало се крај тога постарати, да друштво може свој 
рад да води  no  тим принципима осигурања. 

Кад смо, господо, дошли до тога, дошли шо 
и до питања слома „Феникса". Слом „Феникса" за 
пашу привреду и за наше људе једно je врло ва- 
жно и крупно питање, важно и крупно питање с 
разлога, што je ту заинтересовано 26 хиљада на- 
ших држављана, a крупно je и ради функције, које 
се кроз то друштво врше деломице и сада докле 
je то друштво у ликвидацији. 

Господо, као што сам споменуо, 26 хиљада 
наших осигураника имао je „Фепикс" у своме 
портфељу за време пропасти. Требало je го пита- 
ње средити. У томе питању погођене су и друге 
суседне државе и свака je према својим прили- 
кама донела извесне мере. И nama влада такође 
донела je Уредбу o ,,Фениксу" која je донета 16 
децембра Г936 годипе. ,1a поздравл3ам то што je 
ona донела ту Уредбу, али joj приговарам, што 
je та Уредба донесена прекасно, a друго, овако 
како je донесена, није добра. Ona je предвпдела 
у једноме своме члану да се гараптује осигурапи- 
цима 45% њихових тражбина. Да je овај процепат, 
који je утвр1)ен у Уредби сигуран и копачап, то 
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се ne можс тврдити, насупрот може се предвидети, 
да се тај проценат може смањити a ja ћу вам то 
и шжазати. Зашто? Једна од првих грешака, кад 
се издала та Уредба била je, што није био обе- 
лодањен биланс „Феникса". Ново друштво морало 
je добити чисте рачуне. Неразумљиво je било како 
се могло дозволити да „Феникс" који je имао ре- 
зерве у ратној штети, да ту ратну штету прода 
противно свима прописима и да je претвори у 
Лозипгерове обвезнице и да то употреби за град- 
њу пруге. Пита се сада да ли ће се моћи одржати 
овај проценат од 45% који Уредаба минимално 
гарантује осигураницима. 

У Уредби није решено питаше зајмова на 
животне полице, тако да постоје две алтернативе: 
свих зајмова има 36 милиона и у Уредби није 
видљиво да ли се они имају узети са 100% или 
са 45%. AKO се узму са 100% онда ће осигураници 
престати са плаћањем, јер немају разлога ни ин- 
тереса да их плаћају и то he довести до једнога 
мањка од 20 милиона, што ће учинити да се снизи 
и овај проценат од 45%. Питање зајмова требало 
je решити јер то je одлучујуће и за накнаду оси- 
гураницима. 

У елементарној бранши износе премије 
1,800.000 динара и ми видимо и ту, какву je по- 
грешку начинила наша Влада. Да je ona пустила 
да „Феникс" прода овај свој поргфељ од 1,800.000 
динара, „Фепикс" би добио за то 1,800.000 дипара, 
јер су ностојале понуде o томе од осталих осигу- 
равајућих друштава. Било je друштава и поједи- 
начних и у конзорциуму, који су то нудили али 
није то учињено. Да се je Уредба одмах донела 
и да се je овим друштвима дало у реосигурап.о. 
она би примила 540.000 на дажбинама и на про- 
визијама од реосигурача 540.000. И тако би тај 
губитак био смањен за 1,100.000 динара. 

Што се тиче животног осигурања ту практич- 
iK) пишта инјс учии.еио. Животни иоргфељ из- 
иосп 700.()()().()()() ДИнара ШТО ■ИШИ премију ;■!! ii 
no иилиона a дапас je пао шток на 200 милиоиа- 
Због тога су најбољи осигураници отишли у друга 
друштва a овде су остали najiope платише. 

Господо, да се je више водило рачуна o над- 
зору над осигуравајућим друштвима овако неШто 
ne би се могло догодити. Уместо тога овом Уред- 
бом оптерећена су и остала осигуравајуНа друштиа, 
која нису крива за слом „Феникса". Она су каж- 
њр.на са јелним наметом, који износи 25 милиопа 
са 4 милиопа камате што износи 38 милиона a да 
за то нису ни саслушана. A шта he бити онда ако 
дођу у немогућност плаћања и друга осигурава- 
јућа друштва, пошто je то изазвало за њих пре- 
велики терет, јер она већ плаћају no Закоиу o ва- 
трогаству 4 и no процента приреза и сада још пла- 
liajy на елемептар две трећине a на живот једну 
трећину, a осим тога у Дравској баповими бано- 
пипскс таксе један проценат и на елементар и на 
живот. 

Господо, ja држим да се овај прирез Hehe 
Molili иаплатити, иначе he наступити noBehaibe пре- 
мија, a пошто се то апсолутно искључује, пошто 
je тако одре1)ено прирезом за ватрогаство, значи 
да поједина друштва могу бити iiorol)eHa a с њоме 
и осигураници и све то кривњом Краљевске владе. 

Ради тога сматрам да ова Уредба пије доне- 
сена стручњачки. 

A да то није, доказује и чињеница да je и 
Удружење актуара Краљевине Југославије, где се 
налазе наши најбољи стручњаци-математичари за 
осигурање, дало једну претставку, у којој осуђује 
доношење ове Уредбе и каже: да he ова Уредба, 
коју je издао r. Министар трговине и индустрије, 
бити непроведива. Ради ових неприлика код „Фе- 
никса", скрајње je време да се донесе или закон 
o надзору над осигуравајућим друштвима, или пак 
једна уредба. Г. Министар трговине и индустрије, 
ових дана, између заседања Финансиског одбора 
и сада, донео je доиста такву уредбу. Међутим, 
најглавније ствари које je требало унети у ry 
Уредбу нису унете, a то су питања ради којих je 
дошао у ове неприлике специјално „Феникс", a 
то je: да није иишта нормирано у погледу мини- 
малних премија. To je једна ствар. A друго: није 
ништа унесено o утуживости премија за она оси- 
i урања, која су везана на један дужи рок, за који 
се дају услед тога временски рабати. Г1о мојим 
информацијама, одбио je ово друго г. Министар 
правде, с мотивацијом: да дотична одредба у том 
правцу није добро иреведена са немачког. Иста 
одредба постоји у једном делу наше земље, •— у 
Далмацији и Словенији, — јер je пренесена из 
аустријског закона, и то je само требало протег- 
нути на целу државу. Г. Министар правде се на- 
водно изјаснио да није добро преведена. Ja бих 
могао pehH г. Министру правде: да то није дово- 
љан аргуменат. lo je аргуменат r. Драгутина Јан- 
KOBHha, када je било говора o Трговачком закону, 
да наиме језик не ваља, a тај исти г. Министар 
иравде je на то рекао: да ниједан закон није зато 
ту, да би дошао у антологију лепе књижевности. 
Ja мислим да не би требало ни ова одредба да 
до1)е у антологију леие књижевности; али да трепа 
да се проведе и да се омогући да друштва могу, 
према принципима технике осигурања, да калку- 
лишу своје премије, и да осигураници буду си- 
гурни да nehe ;IO1IH до неприлика до каквих су 
дошли у случају „Фепикса", и до каквих he joili 
доћи осигураници „Феникса" у буду^шсти и ис- 
под оних 45% o којима сам говорио, ако се ни- 
шта не предузме. Ja бих молио, р,ади тога, г. Ми- 
нистра трговине и индустрије да би ове ствари, 
у колико je још време, исправио, и да би зашти- 
тио осигуранике од евеитуалних даљих губитака. 

Завршују11И своја излагања, пошто ми je и 
времс прошло, ja сам обухватио само извесне гра- 
не Министарства трговине и индустрије, a друге 
сам пустио па страну, јер сам o њима говорио илн 
у Финансиском одбору или у генералној дебати. 
Из свега овога видите, да има мпого тога у Ми- 
иистарству трговине и иидустрије што не ваља, 
и ради тога ja ne могу да гласам за буџет овога 
ресора. (Одобравање и пљескање na левици). 

Претседник Стеван TiHpHh: 11ма реч народни 
посланик r. Ђорђе Јевтић. 

Ђорђе JeBTHh: Господо народни посланици, 
Министарстпо пол>опривреде и Министарство тр- 
говине и иидустрије су два најсроднија Министар- 
ства, која личе na једну велику заједницу, где се 
један члаи те заједнице стара како да што више 
и што бол>е произведе, a други се стара да за те 
производе пронађе пијацу и да их што боље и 
што скупље прода, уновчи. 

Може onaj први који се стара o производњн 
и да погреши. Рецимо, да производе оно што свет- 
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ска пијаца не тражи или да произведе онаквог 
квалитета који а.етска иијаца потцењује, или да 
произведе оно што се уопште не тражи, или да 
не спречи сејање онога чему прођа није осигурана, 
као рецимо: шећерној репи. Али, ма колико да Ми- 
нистарство пољопривреде може привреди да на- 
несе- штете својим нсзнањем или неспособношћу, 
Министарство трговине je далеко опасније, јер 
може и све оно што je добро произведено и све 
оно што има добру прођу, рђаво да уновчи и тиме 
зараду земљорадника сведе испод праве вредности 
и   цео   национални   доходак  наше   земље  знатно 
спусти. 

Ми смо раније познавали Министарство трго- 
вине и индустрије no томе, што се o трговини, 
односно o извозу наших производа уопште није 
стапало и пуштало je да се тај промет између 
наше земље и страних земаља обавл^а сам од себе. 
A познавали смо га само no томе, што je штитило 
помаћу индустрију, утврђивало велике царинске 
баоијере и спречавало увоз страним индустриЈСКим 
ппоизводима, које су наше потрошачке масе, осо- 
бено сељачке, много тражиле. Али, то je било онда, 
v оно доба, када су се наши аграрии производи 
наГвише трошили. Данас je ситуациЈа измењена 
и Министарство трговине има једну већу улогу од 
оне Koiv je имало некада, јер данас оно не само 

ie задржало своје capo право o регулисању 
vBOsa индустријских артикала из иностранства, 
него je постало апсолутан господар целокупног из- 
воза из наше земље. 

Док ie Мииистарство трговине регулисало увоз 
индустриских производа у нашу земљу високим 
иаоинским баријерама, али остављаЈући слободно 
свакоме да може да увезе када плати царину Koja 
Лгоажн У извозу Министарство трговине не само 
ча ie задржало за себе право дозвола укупних ко- 
Јииина које треба да се извезу, него je оно узело 
себи и право да одређује и ко he те количине и 
v којој мери да извезе. 

Преко Народпе бзнке, одређујући за коју he 
гр B'aJiVTV извозити наши производи, Министар- 
crnn тоговине може потпуио да спречи извоз из- 
весних производа. ако то хоће. али да за рачун 
.п^-аве убере велику извозиу царину, као што то 
i ини сада, када за нзвесме пољопривредне про- 
изводе тражи девизе за које се добија мања дш.ар- 
ска вредност од оне, која би се добила када би се 
^чг.зило   V   друпим   валутама.   Али,   наЈвећи   део 

;'п er извоза Министарство je мопомолисало за 
гебе na било да га омо расподељује поЈединим 
ичвозничарима или било да га оно само директно 
ппеко сво их привилегисаних установа извози. 
Р Ич статистике извоза ми видимо да су пољо- 

„пивредни сточии производи ти, к..ји чине иаЈвећи 
РГмзвоза из наше земље. Онако како извоз буде 
Де.пећен за те производс, тако he и бити добро 
и^ зло у Hamoi земљи. Сва сељачка мука, сељачка 
oon^a лежи v рукама Министарства трговине, од- 
HOCHOV говихУ привилегисаних установа којс врше 
ИзвозЛна којима hy се ja поглавито сада и за- 
лржати. 

Почећу онако како су те установе и стваране. 
нД1стари{е дете Министарства трговине јесте При- 
вичеговамо извозно друштво. Kao свако најстариЈе 
Vere оно ie много мажено, много му je давано ко- 
чача много je прогутало, врло често je кварило 
cBoi' стомак због превеликог апетита и слаткиша, 
да смо ми много пута веровали да je већ   и   на 

умору, али je увек дошао добар лекар, у лицу Ми- 
нистра финансија са серумима из државног буџета, 
да ća којом стотином милиона динара оживи то 
недоношче, које je ево сада кад je поодрасло по- 
чело да бива и осионо и да шамара не само своју 
мајку, Министарство трговине, него и нас остале 
недужне грађане, који смо нашим пореским обаве- 
зама помагали расипнички живот тога миљеника 
шестојануарске политике. (Веселост и одобра- 
вање). 

O Призаду се толико много причало и толико 
много писало, да би се Beh могла створити читава 
библиотека из које би се видела најлепша слика 
поратног морала и трке за зарадом. Његови 
творци, a и пређашњи Министар трговине a и са- 
дашњи, објашњавали су нам неопходност посто- 
јања Привилегованог извозног друштва. 

Између свих разлога које су они наводили, ja 
сам упамтио два која су била најважнија и која 
би могла да имају извесно своје правдање. Први 
je разлог, да у нашој извозној трговини мало 
имамо националних људи, да су страни извозници 
црпли сву корист, те да се xohe сада да OMoryhH 
национално трговање. To je био први разлог, и 
други je да дириговани извоз, како кажу, може да 
буде само преко једног државног организма, преко 
кога he се извозити, јер то врло често траже ино- 
стране земље. Када би баш усвојили и један и 
други разлог, да видимо шта je то Привилеговано 
извозно друштво у тим својим основним задацима 
учинило. 

Ha место стварања националне трговине и 
" искл>учења иностраних купаца, створени су моно- 
полисани чиновници-трговци. Сви они који су про- 
пали у својој трговини или у своме послу, нашли 
су лепо ухлебље у Привилегованом извозном дру- 
штву. A начелници Министарства трговине и пољо- 
привреде још једну плату која je два пута Beha 
од оне коју имају као државни чиновници, из 
којих разлога можда у овој земљи и сви виши 
чиновници   нису  за  решење  чиновничког питања. 

AKO се погледа листа са којима ради Приви- 
леговаЛо аграрно друштво, a ако желите ja могу 
ту листу да вам прочитам... (Повици: Читај, 
читај!)..., онда ћете најбоље видети колико je оно 
успело у својој југословенској националној поли- 
тици. 50% целокупног пословања Призадових врши 
се преко ових лица: Кауфер из Панчева; Фрањо 
Ширтеш, Нови Сад; Bpaha Секел из Великог Беч- 
керека; Јаков /Јајч из Великог Бечкерека; Маркус 
Фрајнд из Панчева; Леон Готлиб из Београда; Е. 
Сингер и Комп. из Београда; Југожитар из Бео- 
града; Леон Вајс из Новог Сада; Андреја Вамоши, 
Нови Сад; Евген Грабински, Сомбор; Тргопромет, 
Загреб; Мавро и Јаков Браун, Ечка; Евген Калај, 
Велики Бечкерек; Минкус Вајнбергер, Стари БечеЈ; 
Браћа Балинт, Стари Бечеј; Матеја Барона, Стари 
Бечеј. 

ETO, 24 лица са којима се води национална 
трговина у овој земљи. (Пљескање) a могао бих 
вам дати још интересатнијих података, али се 
бојим осветољубивостии ове господе, јер су они 
успели да из тога друштва Beh избаце све бивше 
ратнике, све бивше националисте, a ако хоћете да 
знате, најгора квалификација тамо јесте онда, 
када je неко из Србије или Србијанац (Пљескање). 

У овом другом задатку своме Привилеговано 
извозно друштво није било на висини која се од 
шега тражила. Ми смо видели да у прошлој во- 
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ћарској кампањи са сировом шљивом једна фа- 
шистичка група код нас добила je монопол из- 
воза и извезла за Немачку скоро сву сирову шљи- 
ву и на томе добила велику зараду за своје ви- 
соко националне циљеве. Што се тиче рада са су- 
вим шљивама, за коју je чак одређен један велики 
кредит и дат монопол извоза Привилегованом из- 
возном друштву, ту би ми воћарски крајеви тек 
могли да говоримо или боље да јаучемо и кукамо, 
и да до Бога жалимо на неспособне, несавесне, a 
можда и намерно корупционистички рад Привиле- 
гованог извозног друштва. 

Призад ie v августу лансирао лажне вести 
ггреко наше јавности, — јер он има своје нови- 
наре коje плаћа, — да je род шљиве у 1936 го- 
дини рекордан и да ће за извоз бити преко 6000 
вагона сувих шљива. Даље, наводило се, како ће 
сува шљива отићи v бесцење, ако се држава сво- 
јом интеревенцијом не умеша и кажу: ако се дп- 
жава не умеша оде све то бадава! И држава каже: 
ево да се умешам, ево да помогнем, јер тенленција 

' тих вести и људи 6'ила je, ла се држава ппиппеми 
ла тај посао уступи Призалу. И у томе се успело. 

Сматпам ла je г. Министар трговине ту по- 
грешио, jen није требало ла то прими док не при- 
пита привредне и зчинтепесоване организације и 
irvje стручно мишљење o томе. Тако истп рк-спрпти 
Министра тпговине морали су знати да je 1936 
голине у Америци влалала велика суша. те се мо- 
пало пачунати да ће извоз суве шљиве из Кали- 
сћорније подбацити, да неће моћи да извезе 91 ПОГ) 
вагона, него да ће да извезе мање vao што ie 
лоиста и било, ien ie rai ■изћоз из Калисћорније 
подбацио за 7000 вагона сувих шл.ива. 

И онла jom јелна трећа ствар. морало се 
знати ла се с пбзиром на поилике Koie влала1*у у 
свету у пскудици живогних намирнииа. с обзи- 
пом на ратну психозу. није смело монополисати 
тоговање са суром птл.ивом, кад јр Сконзепвипана") 
сува 1ил1ива лобро тражена и добпо плаћена. 

Али ето. господо, ти струмњаци. ол кп1'их 
земл^а болује, нису то знали и ол ммипикених 
6000 вагона CVBHX шЛЈИва за извпз лпбило ie OKO 
3 900 вмгоил и Призал. у место ■'■' гчпшм (tHiv*- 
BPHiiHioM помогне произво^ачу и цигне цсну, on Ie 
обапао. 

Лок HHie Ппизад лобио кониесигу од лпжмп^, 
Чеси. Пол.лии и Аустпијанпи KV-пили су на теп- 
мин око 400 вагона преко Ппизалових пена Sfl 
5—6.000 вигир no вагону. МеНутим. катта je Поизад 
п()чео HHTenBeiHiiHiv страшги су с^ коригтилм и 
гзимали испод Пг)изалпв|их цена. To србијанскм 
KpaieBH 3naiy врло лобро. 

Сада да се осврнемо на сам рад Призада око 
откупа и продаје сувих шл^ива. 

Призад je продао у нпвомбпу 1936 године 
1.100 вагпна сувих шљива и то 900 вагона у џако- 
вима a 200 вагона у сандуцима етивирано a no 
следећим ценама. 

60—65 комада у пола кго. 42 марке. 
100 кгр. (ћранко шлеп Пасава у иашем нов- 

цу одговапа 588 динара. Кад се одбте подвоз до 
Пасаве у 55 динара, ' остаје 533 дииара франко 
Ваљево. 

70—75 комала v пола килограма — 37 марака 
100 кгп IHTO чини у нашем новцу 518 линара. a 
no одбитку подвоза ло Пасаве динара 55, остаје 
динара  463 франко Ваљево. 

80—85 ком. у пола кгр. — 34 марке 100 кгр. 
што износи у нашем новцу 483 дин. a no одбитку 
подвоза до Пасаве од 55 динара остаје динара 428 
—   100 кгр.  франко  Ваљево. 

95—100 комада у пола кгр. — 32 марке 100 
кгр. што чини дин. 448, одбивши подвоз до Па- 
саве у 55 динара одговара цени од 393 динара 
франко Ваљево. 

110—120 ком. у пола кгр. 29,50 марака 100 кгр. 
што чини у ташем новцу 413 динара одбивши 
подвоз до Пасаве у 55 динара остаје чисто 358 
динара. 

Етивирано са 5 марака скупље одговарале су 
калкулације боље, што чини 70 динара no 100 кгр. 

Призад je плаћао суве шљиве и то 60—65 no 
динара 400 франко Ваљево a продаја одговара 
533 динара re je зарада no вагону износила 13.300 
динара. 

ETO видите, то се зове интервенција код сувих 
шљива кад се заради no вагону 13.300 динара. 

Ha 70—75 у пола кгр. зарада je no вагону 
била 11.800, на 80—85 у пола кгр., зарада je била 
no вагону 12.800, на 95—100 у пола кгр. зарада 
je no вагону била 13.300 и на 110—120 у пола кгр. 
зарада je била no вагону 10.800. Из овога излази 
да je Призад зарадио на 1100 вагона око 12 ми- 
лиона динара a тако исто и на дугој партији од 
1.000 вагона зарада je била толика, јер je држава 
добила од Немачке ексконтигент. 

Овога пута Призад je увео једну новину која 
HiHJe позната у трговпни са сувом шлзивом, на.име. 
негирао je све берза^нске узансе и правилник o 
трговини сувим шлуивама. Затим није признавао 
лржавне комисије, већ je примао са својим прл- 
маоцшма и приликом пријема врииио шконтарање 
узимајући 1—,5000 динара no вагону, na исти пу- 
сти за (извоз и он буде примлЈен на немачким и 
дрм им тржишпима без рскламацшје. 

Призад je узео на име шконта око 1,000.000 
динара IH то: од извозника у ВаЛ)еву 150.000; у 
Шамцу око 300.000 динара, у Брчком до 250.000 
дпиара, у Добоју око 20.000 динара, у' Тузли. око 
17.000 динара, у Лозвици око 20.000 динара, тако 
да пема мсста где inijr врито шконтирање и, као 
што рекох, CB;I oea роба без икаквог машилули- 
can.a и npcoiipan.a iim.ia je na светска гржпшта и 
продата без рекламацпја. 

Шконтвфвње приликом утовара није трпео 
T|)i'(inan, већ je аутоматски то пренето на сел>акл, 
јер je 'Извозшик био принуђен да произвођачу 
врши  ткотирануе прилшком пријема у Maiaunnv. 

Треба« би г. Мишистар трговшне да оде у во- 
liapcKe крајевс и да чује no каквим су багателним 
цгиама узете суве шллше од про^звођача у  npo- 
шлој   годипи,  јер   просечна  цена -за  суву шљиву 
пије износила ни 200 дипара за  100 кгр.. кад се 
одонје niKonr којм пзпоси 10%, онда се тек види 
мизерна цена, коју je произво^ач добио за  суву 
шл^иву a на којој je Пршвшлеговано нзвозно дру. 
штво зарадилопреко 20,000.000 динара, да би ве- 
ЛИКОДушно олиојило 1,500.000 динара да поднгне 
200 супптца  \   воћарским крајевима. Са овамвт! 
радом .оштећени  су од сгране  Пјтшзада воћарс 
крајеви више но што   их   je икада оштетио град. 
олуја,   пиитаста  ваш   или   гусеница.  Па молим  г. 
Мппистра, да на1)е са стручњацима  какав камбо- 
кринг, да мопрскамо њиме ово Привилеговано из- 
возно друштво, (Смех)  и воћарске крајеве спасе 
ове штеточине. 
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Нису боље прошли са Призадом ни житарски 
крајеви, иако су они имали можда више заступ- 
ника ибравилаца. Исту политику je Привилего- 
вано извозно лруштво водило и са пшеницом. У 
почетку кампање они су кроз све листове објав- 
л.нвали o великом роду наше пшеиице, o нисмим 
ценама на свстској пијаци ^и убеђивали цео свет 
да je интервенција скоро немогућа и у колико je 
буде било, да не може да пређе 100 динара. Уза- 
луд смо ми сељаци и нпши претставници веровали 
ч.1 ће пшеница бити скупл>а, a да je она за наше 
сел.аке 'jeeTOHa и када je 200 динара, поверовало 
се je сгруMihamiма из Привплегованог извозниг 
чруштва и у почетку кампање када je требало да 
се •интервенише т\'е се интервенисало, и највећ'и 
opći произвођача мродао je Леврејима и другим 
таговтш испод 100 динара да би они одмах no- 
сле неколико месеци или недеља продали том 

■истом Привилегованом извозиом друштву за не- 
колико хиљаде динара нише и остваривала на ва- 
гону агромне и нпкада у житној трговини лознате 
чараче. A да би још више оборило тну тиеници 
Пр.изад je, баш v самом почстку извозне камиа- 
н,е пожурио да прода око 4 миљаде вагона пше- 
нице пеједној ниској цеии, тако да би се вашао 
nas lor ta се 'убрза државна интервенцнја, која 
5и имала да iioHL'l.aBa цену пшеници. Иако je овој 
рахњи било јасна тенденција да обори цену пше- 
ннии Призад није успео, него je no вагону губио 
скоро хи.1.алу динара и изгубио на тој парпији 
скоро 4 милипна динара. 

Говори се, да je код те продаје посредничку 
,гу имао чувени Лео Готлиб, a да су као купии 

били' иностране фирме, које су у нашој рођеној 
Земп>и поставили своје откупне станице, na от- 
кугп.ииали од сел>ака no јевтиној цени и прода- 
вааи Призаду no скупљој цени, na потом ту исту 
пшеницу као иностране фирме куповали од При- 
aaia no јевтиној цени. За целу ту организацију 
Привилсгпвано извозно друштво je знало. 

Велика je афера Техшичке уније, али није НИ- 
шта мања нн ова а(|)ера Привилегованог извозног 
лоуштва Опљачкан прво сел.ак no ниској цени, 
опл>ачкана држава што им je продала no јевтаиој 
п..ии Мризад се увек трудио да прода оно што 
ј()Ш нема у рукама, да прода јевтино и тиме увек 
м спречава државиу интервенцију за повећавање 
иена i ep када би држава интервеиисала, онда би 
имала велике губитке на томе, што сељаку даје 
више и што Призаду мора да иадокнади оно тто 
je он јевтино продао. 

У раду Призада код мзвоза пшенице има и 
ппугих »шмената који се морају исмћн, јер су 
били од штет« « за државну касу m за произво- 
аЧа Kao пример наводимо следеће: TOKOM из- 
',зне кампаље прошле јесени у једао извооно вре- 
ие Пр«задове откупне цене пшеници бил« су знат- 
но вишс од паритета за извоз. Таква снтуација na 
нашем тржишту — иако само у врло кратком вре- 

HV __ Ст.тл \е сгворена услед пролазног коле- 
Г.аи/а на курсевима на иностраним берзама. Не во- 
ielw o томе рачуна Призад je куповао no снојим 
утврђеним ценама без обзира од кога купује. И 
шта сс loraba? Оне шсте пностране фирде којима 
ie Призад у почетку кампање продавао велике ко- 
личине пшенице no јефтиној цени, појааиле су со 
као продавци Призаду и од њих je Призад ку- 
џио велике количипе, плаћајућм знатно већу цену, 

нсго што се продајом на светском тржишту у том 
моменту могло постићи. Како je то могуће да При- 
зад купује нашу пшеницу од иностраних фирми 
и да им плаћа већу цену од цене светског тржи- 
шта? Питање изгледа невероватно и непојмљиво, 
na отпак je тачно. Te иностране фирме Бунгс, Драј-' 
фус, Конт-експорт и друге, као што смо рекли, 
раде стално у нашој земљи и купују пшеницу ny- 
тем својих комисионара који су југословенске 
пЈУотокплисане фирме. Преко тих својих комиси- 
онара и на њихово име, обавиле су те иностране 
фирме продају своје пшенице Призаду. Ha тај на- 
чин материјалне жртве које држава чини, наме- 
њене југословенском прокзвођачу, у виду једне 
боље откупне цене од стране Призада, нису у це- 
лости употребљене у ту сврху, већ су једним до- 
брим делом „склизнуле" у џеп поменутих иностра- 
них фирми, благодарећи Призадовом „стручном' 
раду. 

OBIH случајеви Призадове откупне и продајне 
политике били су предмет дискусије у удружењу 
извозника, које je тим поводом чинило претстав- 

.ке Дирекцији Призада н протестовало због овак- 
вог нач1ина рада. 

Износећн овај карактеристичан случај из При- 
задовог рада, постављам питање: 

1) Koju су то људи у Прнзаду, којима je по- 
верено пословање Призада и какве су њихове 
стручне и остале квалификације? 

2) Зар ти људи, ако су стручњаци, обавл>а- 
јућн поверене нм послове, не знају од кога ку- 
пују, односно зар им није било познато, које до- 
маће фирме раде као комисионарн за рачун ино- 
страног капитала. 

3) Шта се крије иза оваквог пословања? Не- 
знање нли корупција? 

ETO, каква je била радња Привилегованог из- 
возног у извозу пшенице и ja верујем, да ће многи 
мађарски Левреји или пркрштени Левреји у При- 
заду бити новн милионари на терет грбаче снро- 
машног сељачког народа. A какав лн he успех 
бити код продаје кукуруза. 

Могли би o овоме друштву још много да го- 
воре овн нз Јужне Србије, могли би да кажу што- 
шта o опнјуму, o шверцовању опијума и o свима 
недаћама кроз које je прошао произвођач опијума 
из Јужне Србнје. Али, ja то остављам њима да они 
то кажу, na било да су из владине већине као и 
ja, нли нз опознције, јер знам врло добро да им 
неће бити добро ако ово прећуте. 

Могла би и браћа Словенци, који много праве 
овде својих личних обрачуна, да кажу како су 
прошди прошле године са јабукама, благодарећи 
паметној политици Привилегованог извозног дру- 
штва. Ту не би било разлике ни у ономе што би 
казали сви са десне, ни они са леве стране, јер je 
Призад успео да их у томе помирн, упропашћу- 
iyliH целу воћарску кампању са јабукама и једних 
и других. 

Господо народни посланици, као свака добра 
мати, Министарство трговине није хтсло да се за- 
устави само на једном детету. Пошто je одгајило 
тако лепо свога првенца, оно сс пожурило да до- 
бије још једно мнло чедо, и то друго чедо успело 
je да не обрука своју мајку и да претекне свог 
старијег брата. (Веселост) Уред за извоз скже 
са свим својим радњама до сада ако није надма- 
miio Привилеговано извозно друштво, онда се 
успешво   изравњао   са  њиме.  Новине  су  брујале 
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о контингентима који се плаћају, o чиновницима 
који тргују, o привилег.исаним извозничарима који 
милионе стварају, a Министарство трговине успе- 
iLiHO ћути и није до сада казало, да ли je извр- 
шило анкету no томе, и да ли je нашло збиља зло- 
употребе у томе надлештву, од кога зависи цело- 
купни наш почасни извоз, na према томе и цело- 
купна наша сточарска производња. 

Признајем да je морао неко да регулише из- 
воз и можда да одреди оне који ће да извозе. 
Али, има извесних ствари које мој сељачки мозак 
не може да схвати и не може да разуме. Ja не могу 
да разумем када je једног тренутка Уред за стоку 
продао волове за Шпанију, да je најмање волова 
извезено из Србије, Босне и Херцеговине, пошто 
одатле се волови не извозе за Беч и Праг, него су 
опет фаворизирани у овом питању само западни 
крајеви наше државе. Видите, у овом питању се 
никако не поставља хрватско питање, и сви го- 
ворници који су говорили o хрватском питању, 
можда и не знају, да скоро цео наш сточарски из- 
воз фаворизира само северне и западне крајеве. 
A у погледу говеда скоро искључиво само западне 
крајеве. Да ли су то симпатије или антипатије оних 
у Уреду, који увек забораве да се у саставу Кра- 
љевине Југославије налази и бивша Србија, Босна 
и Херцеговина. Ta иста политика у Уреду се води 
и за све поделе контингената које се врше за сви- 
ње, које извозе у Аустрију, Чехословачку или Не- 
мачку. Тамо je извршена подела контингената на 
задруге, извознике и произвођаче. Четрдесет од 
сто су добиле задруге, 40% извозници и 20% про- 
извођачи. Колико je то праведна подела може да 
се види no томе, када се зна да у нашој земљи у 
задругама je организовано око 7,000.000 земљо- 
радника, a да су се од трговаца користили правом 
извоза само њих ни 100 извозника, a од произво- 
ђача само великопоседници, разни доктори и ин- 
жињери, у укупном износу око њих 500. 

Жао би учинио онима који раде са Призадом, 
ако не би поменуо и оне који раде са Уредом за 
стоку, управо оне који су повлашћсни од странс 
Уреда за стоку. И ту има много „националних" 
људи, оних који још и не знају наш језик и који 
су чак у саобраћају са Уредом морали да упо- 
требе свој матерни, махом маџарско-немачки језик. 
(Гласови на левици: Окрени се мало нама!) Ајде, 
баш да кажем и вама. Ако сте радознали да вам 
прочитам неколико имена од извозника: Бунц 
Фрањо, Биро Андро, Бишо Фрањо, Фараго Карол, 
Феликс Јосип, Херцл Жељко, Хартман и Конел>, 
Оноди Фрањо, Пресбургер Ернест, Соколој Гер- 
гер, Секељ Бене, Сел.ек Лука, Серенчеш Стевал 
и т. д. 

Е, брате, нека извини наш посланички друг 
Миленко Глишић, али он нема права да сс љути, 
јер његово друштво нису ови, јер он није ни Фра- 
n.o, ни Секељ, ни" Хартман, тс зато није могао ни 
да добије контингент. 

Нека извине мој пријатељ Миленко Глишић, 
али ja кажем да му није ваљао кум кад му није 
дао иеко овако име, да би и он лако долазио до 
извозница. Желите ли можда да видите, који су 
то произвођачи, који добијају 20%, који желе join 
да добију и за које се чак Министарство пол^о- 
привреде заузима. Ево тих нових зсмлзоралника: 
др. Лаза Бајић, виши чиновник Министарстпа 
спољних послова, Грађанска ттедионица, лр. Га- 
вански,  адвокат  из Београда,    Хартман Рафајло, 

индустријалац из Суботице, Костић Бора, трговац 
из Београда, Рајковић Стеван, индустријалац из 
Зајечара, Поповић Димитрије, трг. из Београда, 
Поповић Младен, трг. из Обреновца, Рес Ђура, 
трг. из Осека, др. Анро Рек, из Хоргоша, Симић 
и Павловић, житарски трговци из Смедерева. 

Дуго би још било да набрајам разне инду- 
стријалце, докторе, адвокате и трговце, али и ме- 
ђу свима има тако исто и националних земљорад- 
ника. Ево вам неколико имена: Балаш Шандор, 
Адор Викторије, Екерман Фрања. Брисленгер Јо- 
сип, Бали Бика, Брук Јосип, Дајч Вилимо,'Лелбах 
Адам, Комар Роми, Стеван Киш, Вамоши Маној- 
ло,  Шварц Еуген, Махнер итд. 

ETO, господо, TO су видите произвоНачи и 
њих непуних 500 .имају 20% целокупног нашег из- 
воза свиња, и сада ви разумите што ваши бирачи 
који производе један или два комада, уопште не 
могу да доНу до своје праве цене. Рекох и спа- 
сох своју душу a на г. Министру je да се ово 
поправи. 

Хтео бих да скренем пажњу г. Министру тр- 
говине и ндустрије на зло стање наших занатли- 
ја, и трговаца у земљи. „Бате'1 и „Тате" оставили 
су тај наш национални сталеж, те наше најбоље 
раднике, те ситне посленике данас без посла. Они 
који су млађи, они који су били способнији, чи- 
стачи су на улици, али старије занатлије које су 
Г1ми»ама држале нашу чаршију данас су у рђавом 
положају. Молио бих г. Министра да осигура тпм 
л>улима помоћ; њих нема много у земл^и, има их 
до 500 али кад држава дозволи да им се узме 
хлеб мора држава да се постара да им с друге 
стране накнади колико толико. 

Исто тако замолио бих господина Министра 
трговине и инлустријс да се постара, да се пита- 
i^e дугова занатлија и ситних трговаца регулише. 
Ми смо задужењс земљорадника повукли и за- 
натлије и трговцс, и кад смо ми земљораднике 
некако с тим дуговима рсгулисали бар како тако, 
право je да се то изврши према занатлијама. 

Износим ове ствари зато mro желим да.сада«>а 
Влада ово испрапи и да не дозволи да се на терет 
iMMic iKvmpHKc спроводе ствари кој« нису ни са на- 
циоиалис ни са социјалне ни са приврелне тачке 
гледитта корисне за нашу Отаџбину. (Пљескаљ« 
у центруму и иа дссници). 

Претседиик Стеван Ћирић: Рсч има народни 
послаиик г. Мита Димитријевић у ииие групе Лу- 
гословенског радикалног клуба. 

Мита Димитри.јевић: Господо народни посла- 
IIIIUH, ja ћу свој    говор    подслити на два    дела: 
први део биће постепено оздравл^ење од привре- 
uii' кризе у свету и у нашој земљи, a други лео 
би^е o привреди у Лужној Србији. 

Талас благостап.п прошао je светом! — Тим 
речима cv економски стручњаци објављивали још 
од 1035 "године ублажавање и престанак у поје- 
лииим земљама светске кризс. У економској го- 
дини 1935/30 тај сс напредак показао јасно: у 
порасту индустријске производње и саобраћају. 
затим v скакању цена, у смањеи.у и отицању сто- 
кова сировина, v опадању незапослености и у 
видном повећању емисија и курсева хартија ол 
вредности. Констатовало сс je да je светска инду- 
стијска производп.а превазишла у априлу 1930 го- 
дипс за 13 1",: ниво производњс из 1928 годнне. 
Стокови   сировина   живл^ом   потрошњом смањива- 
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ли cv се, тако да су у 1935/36 години били само за 
14 2% већи него у 1928 год., a 1933 год. били су 
већи за 42.5%. Напредак се показује поглавито у 
аграрним земљама, ограђеним царинским барије- 
пама девизним ограничењИма и разним економ- 
ско-политичким мерама. Међутим у земљама злат- 
ног блока, у Француској, ШвајцарскоЈ и Холанди- 
ји тај се напредак не осећа, већ je остала и даље 
привредна депресија. Повећање светске индустри- 
ске радшгсти имало je директа« и позипива« ути- 
цај за пољспривреду у опште. Настала je Јача тра- 
жња пољопривредних производа. смањивање зао-, 
сталих огромних стокова, a затим je наступио и 
пооаст цена. Међутим, насупрот овим повољним 
знацима привредног оздрављења у свету постоЈе 
још сметње за то. Te су сметње: споразуму и уго- 
вори o клирингу, затим контингентирање, прете- 
пани протекционизам, ограничења у разменама, 
гне cv то увек сметње за обнављање нормалне ме- 
ђународне трговине. Од свега тога пати и наша 
земља у својим    трговинским    међународним од- 
носима. 

Једну смелу иницијативу у враћању ка лиОе- 
палној трговинској политици учиниле су Сјсди- 
Сене Америчке државе са својом новом трговин- 
ском политиком, v смислу овлаштења претседиика 
Р^звелта од конгреса, да може закључивати трго- 
Гинске уговоре ca смањењем царинских тарифа од 
?П^ како на производе других уговараЈућих стра- 
на тако и у погледу производа свију држава Koje 
уживају клаузулу највећег повлашћења. 

Један од најважнијих проблема који не треба 
никако губити из вида и који се намеће данаш- 
н ици јесте потреба ослободити тргов.инске разме- 
не од свих ограничења, на којима почивају све 
националистичке економске политике, који одржа- 
Baiv подвојености у светској трговини и које су 
ловеле до монетарних пертурбација. Не може се 
пазвити трговина док се не поврати финансиска 
стабилност, a ова финансијска стабилност биће 
Morvha само ако се трговина ослободи постојећих 
сметн>и To je двоструки услов којн претставља 
г-гварну основу за привредно оздрављеље. Без 
тога узалуд je очекивати стварни крај економске 
гоизе Ово што сад постоји, то je само једно по- 
бол>шан>е кризе, a никако оздрављен>е. Јер, под 
оваквим условима »ије сасвим искл.учено да после 
овог привредног побол.шања, може наступити још 

већи пад- 
Кад смо у току ове идеје, задржаћу се још и 

на психочи сне веће неизвесности o сутрашњици. 
Ta психоза неизвесности обузима све државе na 
шта више, и појединце и широке масе. Ова пси- 
хоза неизвесноста o том шта свету престоји сутра 
итги до^ије, захвата и све међународне установе 
Koie имају за цил> успостављање и чување свет- 
гког MiHpa. Таква je установа Међународна орга- 
низација рада. Зато треба отворево рећи: нема 
даша ;U)K не завлада социјална правда међу 
народима и у маси и међу појединцима. A соци- 
јалне правде нема нити je може бити док нема 
обезбе1,енога мира. Бисоко морални и милитарис- 
тички идеали не иду заједно, — они се искљу- 
4viV Ц'0 морала и високе културе може се доћи 
само социјалним и привредним прогресом. Међу- 
тим par који стално стоји у општој психози неиз- 
весности претставл>а несавладл.иву препреку у 
овом прогресу. Нови рат, у страшним размерама, 

угушиће неповратно свет. Једино привредна орга- 
низација широког светског економског живота 
може да обезбеди у свету мир, социјалну правду, 
хуманост, културу, слободу и солидарност међу 
народима. 

Ово je гледиште економиста o светској при- 
вредној организацији за стварно економско оз- 
дрављење у свету и за обезбеђење мира на ши- 
рокој и стабилној привредној бази. Овако je гле- 
диште реалније него што je гледиште уско поли- 
тичко или милитаристичко борбено јер и полити- 
чари и економисти, страхујући од рата, више 
мисле на рат него ли на огранизовање мира. 

A кад се за рат спремају мноти народи, онда 
рат букне као што букне увек кад се нађе много 
оружја готовог за дејство. 

После ових општих констатација које сам 
сматрао да треба да се чују као здрава радикална 
схватања у овој Скупштини, прелазим на економ- 
ско стање и његов развој у нашој земљи. 

Спољна трговина наше земље, при свем том 
није дала у последњој години задовољавајуће ре- 
зултате у погледу извоза. 1934/35 извоз je био 
4.063,559.000 a увоз 3.569,129.000 a 193536 je био 
3.886.877.000 дин. a увоз 3.954.170.650. Значи: из- 
воз je био смањен за 176.682.080 дин., a увоз се 
повећао за 385.841.000. Главни разлог тог опадаља 
био je што je због примењених санкција био 
смањен извоз нашега дрвета и других производа. 
Привреда у Југославији, узета у целини показује 
извеснр оживљењс и знак да je економска криза 
и у нас преброђена или бар на путу да се пре- 
броди. Целокупни привредни промет повећава се 
и то: железнички за 2.4%, поморски за близу 7% 
a речни преко 30%. 

Исто тако гкжазује се из године у годину про- 
центуално   знатно   смањење   броја   незапослених. 

Број стечаја спао je, a растао je број вансте- 
чајних поравнања. 

Произвођачка делатност рударства и инду- 
стрије постојала je живља у шумској, металној, 
текстилној и папирн'0ј грани. 

Међу многим закљученим трговинским спо- 
разумима, узимам овог пута на себе дужност да 
се задржим на трговинским уговорима и споразу- 
мима с нашим најближим суседима: са Мађарском, 
a нарочито с Чехословачком и Румунијом. Ове две 
последње улазе у 'Састав Мале Антанте «оја и у при- 
вредном погледу има своје дејство у периодичним 
састанцима Привредног Савета Мале Антанте. 

Спољна трговина међу државама Мале Ан- 
танте стално je предмет расправљања на периодич- 
ним састанцима савета Мале Антанте. To je био 
предмет и на .последњ-ем састанку Мале Антанте у 
Братислави. Овим расправљањима je циљ да се 
у духу политичке солидарности међу државама 
Мале Антанте појачају што боље и привредни од- 
носи међу шима. 

Ha састанку превредног савета Мале Антаите 
недавно у Букурешту настојавало се да се про- 
шире економске везе између Чехословачке, Руму- 
вије и Југославије ради правилније размене до- 
бара међу њима. 

Како стоји наша спољна трговина према др- 
жавама Мале Антанте? 

Према Чехословачкој. — Укупан наш извоз 
према Чехословачкој износио je 1934 године no 
количини 332.386 тона, no вредности 437.300.000 
динара. Године  1935 наш извоз био je no коли- 
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чини 255.505 тона, no вредности 540,000.000 дин. 
Дакле, порастао je за 103 милиона. За прво полу- 
гође 1936 извоз наш за Чехословачку био je no 
в.редно€Т1И 238 милиона, за целу годину достигао 
je свакако no вредности ранију висину. Од укуп- 
ног нашег извоза на Чехословачку долазило je 
1934 године 11.28%, 1935 године 13.40%, 1936 го- 
дине 15%  од целокупног извоза. 

To доказује да Чехословачка последњих го- 
дина све више купује од нас. У томе скала стално 
расте: Извезли смо у Чехословачку године 1922 
no вредносги 299 милиона динара са 8,11%, 1923 
no вредности 629 милиона са 7,82%, 1924 no вред- 
ности 943,7 милиона 9,80%, 1925 no вредности 
834,3 милиона са 9,37%, 1926 no вредности 938,7 
милиона са 12,1%, 1927 no вредности 726 милиона 
са 11,35%, 1928 no вредности 579 милиона са 
8,99%, 1929 no вредности 425,9 милиона са 5,38%, 
1930 no вредности 556 милиона са 8,20%, 1931 no 
вреднос™ 743.6 милиош са 15,19%, 1932 no вред- 
ности 402.5 милиона са 13,17%, 1933 no вредности 
356 милиона са 10,84%. Извозе се највише наши 
пољопривредни производи, на np.: кукуруза до 
100 милиона, пшенице до 72.5 милиона, сувих 
шљива 22 милиоиа, кожа 14 милиона, дрво за грађу 
12 милиона. У порасту je наш извоз свежег воћа 
од 21.5 милиона у 1934 на 50 милион.а у 1935, хмеља 
од 14.7 милиона на 26 милиона, кудеље од 7.5 ми- 
лиона на 14'милиона, од увоза из Чехословачке. 

Док наш извоз у Чехословачку приказује ми- 
лионске цифре пењући се највише на пола мили- 
јарде, наш увоз чехословачке робе показује ми- 
лијардске цифре. Године 1922 je износио 1.277.900 
или 19,84%, 1923 био 1.537.600 милиона, 1924 био 
1.649,800.000,    1925    био    1.558,800.000,    1926 

— 1.393,300.000, 
— 1.328,900.000, 
—  872,400.000, 
—  348,800.000.— 
516,800.000, за % 

1927 
1929 
1931 

1933 
1935 — 

1928 
1930 
1932 
1934 
1936 

1.427,400.000, 
1.402,100.000, 
1.224,700.000, 
447,000.000, 
417,600.000, 
347,100.000. 

Увоз из Чехословачке у нашу државу кретао 
се између 18%—20% од целокупног нашег увоза. 
За 14 и no година извоз je био наш у Чехосло- 
вачку 8.671,300.000 и увоз из Чехословачке у Ју- 
гославију био je готово двострук и достигао 
15.758,200.000 динара. 

Годинама наш трговински биланс према Че- 
хословачкој je стално пасив^н. Пасивни je салдо 
био досга велики. У години 1922 износио je 
672,600.000, у години 1923 износио je 488,000.000, 
у години 1924 износио je 724,500.000, у години 1925 
износио je 706,000.000, у години 1926 износио je 
908,000.000, у години 1927 износио je 978,000.000 
у 1929 - - 903 милиона, од 1930 године пасивни 
салдо на 668 миилона, 1931 на 128 милиона, 1932 
на 44 милиона и 1936 опет се пење на 200 милиона. 

Од 1933 године наш извоз у Чехословачку по- 
степено расте, и за три године редовно смо били 
у активи у својој трговини с њоме. 

Интересантан je и трговачки однос наш са Ру- 
MvimjoM. Наш ивзоз у Румунију нема одређени 
процентуални однос. Он чак има карактер случај- 
иости. У 1922 год. био je свега 0,29%, у 1923 год. 
0,38% — свега 30 и no милиона. У 1924 години био 
je 2,65%, ту скаче на 252 милиона. Дакле, значи да 
се наш извоз у Румунију није стабилизирао и да 
наш трговински однос није у свему нормалан. Ве- 
лики пораст нашег извоза  1924 год., a нарочито 

1925 и 1926 год. претставља изузетну појаву, i 
иначе наш извоз у Румунију свео се на цифру из- 
међу 12 и 13 милиона. Наш трговински биланс пре- 
ма Румунији био je активан само 1924 до 1926 го- 
дине, a иначе стално пасиван, раније за стотине 
милиона,   a   сада   нешто   мање за   десетине 
милиона. 

Између Југославије и Мађарске закључен je 
био 1926 год. трговински уговор, који je ступио 
на снагу 1929 год., уз један допунски споразум 
од 1934 год. Трговински уговор продужаван je два 
пута, a његова важност истиче крајем 1936 год. 
21 децембра наша југословенска трговинска деле- 
гација отпутовала je у Будимпешту на други са- 
станак југословенско-мађарске мешовите комисије. 
Циљ тога састанка био je да испита досадашње 
обострано функционисање одредаба трговинског 
уговора од 1926 год. и допунског споразума од 
1934 год., и да на основу тога донесе одлуку o 
даљој важносги постојећег уговора, или o њего- 
вом итказу. Осим тога, решавало се на том са- 
станку o питању накнадних контингената за наша 
четири најважнија артикла: дрво, дрвени угаљ, 
калцијум, карбит, орахе и шљиве. Посебно се ра- 
справљало питање наших блокираних потражива- 
ња и девизних прописа, како би се обострана раз- 
мена добара што јаче унапређивала. 

Господо, ja овде хоћу да учиним једну при- 
медбу г. Министру да нађе начина да се исплата 
наших извозника из Ма1)арске уређује једним нор- 
малним путем. Око тога ми смо имали прилике 
да видимо неколико састанака претставника На- 
родне бапке мађарске u наше Народне банке, и 
ретко кад je долазило до здравог решења. Једва 
je сада дошло до нечег мииималног, шго je важно 
и питање je, да ли he се тиме да обезбеди клирин- 
шка здрава служба, тј. редовна исплата на бази 
клириига. C наше стране увезло се у Мађарску од 
1934 год., према кретању наше спољне трговине 
према MabapcKoj толико, да je наш трговински би- 
ланс био све ви-ше активан. 1934 т. био je актаван 
за 35 милиона, 1935 г. за 93 милиона, a 1936 г. 
био je активан за близу 100 милиона динара. 

У најважније артакле који се увозе у Југо- 
слав;и1у из Ма1)арске на прво место спада: гвожће 
свих врста, материјал за железнице, електр^ичне 
сијалице, подземни каблови, бокс-кожа. Ми уво- 
зимо у Мађарску врло много наших руда, специ- 
јал»о наших гвоздених руда и ми треба у томе 
такође да дођемо до једног здравог и н^апредног 
араижмана. Са наше стране тај увоз je у Мађар- 
ску порастао. 

Остаје Min сада да споменем и стање нашег тр- 
говинског биланса према Италији. Ранији наш тр- 
говипсми биланс према овој земл^и био je Јако 
активан и готово активнмј« него свих других др- 
жава из Подунавља. Увођењем санкција према 
Италиј|и нанет je велики губитак нашем извозу 
у Италију, што je највише погодило словеначке и 
хрватске крајеве, нарочито тамошња шумска npe- 
дузећа. Уопште последњих година и npe увођења 
санкција наш актавии трговинсми биланс опадао 
je у толико што je Италиј|а на нашу штету фаво- 
ризовала МаНарску « Аустрију у к<).н™н.гентама и 
(Повољнијим тарифним ставовшма. To je она чи- 
нила поглавито из политачких разлога. Због тога 
je акпившзст нашег извоза за Италију све јаче 
опадала, a сад се наш извоз за Италију и увоз 
из ње iroTOBO изравнао. C чисто економског гле- 
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тишта Југославија и Италија упућене су једна на нерентабилан, na се и не гаји са задовољством и 
irovrv    што   претставља   једну   стварну   чињеницу енергично, већ узгредно, те се у том погледу ње- 
ча интимнмје и гаче трговмнске везе између наших гова  култура   уназађује.   Ово  зато,   што  je  како 
-Reiv земаља кад између нас насгану, како се то производња тако и продаја овог важног артикла 
наговештава бољи и нормални односи. не само на подручју овог удружења већ и у це- 

Што се тиче нашег трговинсмог односа са Не- лој   Јужној   Србији   ограничена,   што   све  то  иде 
IKOM   мора се признати да je Немачка на бази на штету произвођача   и   трговаца, a на сопствену 

ктиринга узела највећи проценат у нашем извозу. корист повлашћених појединаца. 
Oi стране Владе хоће се да утврди да нам je Не- ^Ова   ограничена   продаја   опијума   у  толико 
гачка v  томе  учииила  велике  економоке  услуге. је Тежа  за  трговачки  свет,  што  овлашћена лица 
Мећутим   с друге стране, и с пуно разлога, тврди за откуп истог у име Призада праве разлику из- 
ге и то   да Немачка извозећи из наше земље no- Међу једног  и  другог  т. ј.  откуп  врше  само  од 
опрквредне  производе  на бази клиринга услов- сељака a не и од трговца. Од сељака откуп врше 

/ава и омогућава  пр-инудну куповину и  набавку Само зато, што од њега могу откупипи опијум no 
шихових   индустријских   про.и-звода,   кој«   нашој куд и камо јевтинијој цени, него  што би то no 
црмтун ман.е треба али не треба. Тврди се још да вредности и правилу требало откупити. Јер сељак 
Немачка   успева   овојом   срганизацијом   да   наше је  приморан да отаијум прода макар и  no најни- 

fvi опривредне  производе пласира у суседне joj жој цени, само да дође до новаца да би могао 
П01ље   не  на  бази клиринга, него за  здраве ва- подмирити  своје најнужније потребе. Овакав на- 
3е
Гр   док  се  нашим  привредницима  за извезене чи.н откупа опијума страховито погађа како самог 

Л паоне  производе исплаћује  од стране  Немачке трговца тако « самог сељака-произвођача. Јер код 
аГ   бази клиринпа.                         • оваквог сгања не би имало рачуна производити га. 

Поре^ тога зло je за наше привреднике још Дко би се опијум продавао слободно онда би било 
■o\ie IHTO немачка марка није стабилна већ сгал- конкуренције у откупљивању :и тиме би највише 

У 1 v паду   И то 4WHIH да наш извоз за Немачку користи   имао   произвођач,   јер   би   га   no  бољој 
Jorraie немогућан. цени продавао." C моје   стране   овом   извештају 

Ja ћу овт,е додирнута још једну земљу с ко- Могу додати да je mp начину откупа опијума, ис- 
• M   засад  немамо   нормалнмх   односа, и додајем, кључиво од „Призада", омогућеио снижавати цене 

■алост. Додирнућу Русију и говорићу какав би опијуму како се хоће и колико се xoihe, да то 00- 
био наш трговински 'одаос са Русијом. стаје пљачка. 

Kao изглед за будућност, овде хоћу .нарочито Опијум je, господо, за турско време био осо- 
поменем да би с евентуалном обновом односа бито важан и  јако рентабилан   артикал.   Опијум 

Да Русијом наши мнопи поллпривредни производи није производио народ за себе, за своју употре- 
Са пда v тој пространој држави са преко 160 ми- бу, него je она наша вредна маћедонска рука, још 

' Наона  становништва врло добра тржишта. To би за турско доба, производила опијум за даља ве- 
ЛИакако био случај са извозом нашег вина, дувана, лика тржишта у свету, чак у Америци. Опијум je 

стоке извоз био би јак у свињама и коњима. био тада no вредности  од  1000 до   1200   динара 
г0р то Руоија и сада набавља 'из наше земље, али no  килограму,  a  сад цена опијуму je  no начину 

педно преко Турске, Румуније и Чехословачке. како се откупл^ује, пала на  150 једва 200 динара 
Исго   тако са установљењем   односа  са  Руоијом (Чује се: Тако je!) 
наше бродарство, које без посла стоји усидрено Па, господо, и дуванско питање je од особи- 

! наш.им Јадранским лукама, нашло би много no- тог значаја за наш Jvr и народ тамошњи. Али на 
La .и рада у транспортној служби извоза и увоза жалост, и цене дувану су   никакве.   Народ   ради 
ггпема    Русији.   Ту   транспортну и врло   а.ктивну дуван, не са весељем, него са очајањем, да би се 
стужбу  за сад врше  грчка бродарска  предузећа. прехранио. Ради и мучи се, a уз   то   још   честе 
'      Господо, сад hy прећи на привреду у Јужној казне даве га.  Исто тако од значаја je и пири- 
Гпбији    Економско   стање   Јужне   Србије  у  глав- нач за трговину. Ja сам изабран у срезу, који je 

м   ie  У завпснос™  од привредних прилика Ју- познат   no   производњи    пиринча,   у   Кочанском 
Н!,^авије   Па  имак,  за  разлику  од  осталих  кра- срезу. Ja ћу прочитати извештај два наша добра 
'■ОСа  ова  се  покрајина  одликује  извесним једино rpahaHHHa,  који  су   упутили    Савезу   трговачких 
jeoi  својственим ироблемима, o којима треба го- удружења у  Скопље, један извештај, у коме су 

ити    Тако   то   констатује   Савез   Трговачких изнели сву невољу и све муке у трговини са тим 
ВО{\'жења  у  Скопљу.  Какосу  они  од животног цроизводом.  Taj   извештај   од  стране  Кочанског 
УД-роеса   no   економски   развој  Јужне   Србије   то трговачког удружења поднели су као претседник 
^"re моћи правилно знати no томе како их сам Тодор  Варадиновић,  добар  и  поштен трговац,  a 

: u  тамошњи   народ   приказује.   Ево  овде   имам као секретар Благоје Џидровић. Извештај гласи: 
1едан такав извештај. ..Пиринач у Кочанском срезу je јелан од >r'- 

Господо, upe свега да поменем опијумско пи- важнијих артикала    производње и имао    je    од 
ње   Прочита11у   o   том    извештај   произво1)ача уВек велики значај економски како за самог   зем- 
пијума из Велеса, где je поред Кочана, Кавада- Љорадника тако и за трговину.    To je појмљиво 

и  Скопља  најјача  производња  опијума.  Овај ак0 се узМе да је пиринач један од артикала за 
• реферат поднет Скупштини савеза трговачких који се може увек на^и купац, јер ова култура, 
(^тружења Вардарске бановине: као шт0 је познато, гаји се на врло малој    повр- 

Као што je и самом Савезу познато, на под- шини тј. далеко je да може подмирити потрошњу 
• "  ОВО[.  удружења   мроизводња   опијума   не- не саМо у целој држави, већ и у самој Вардарској 

^бично   ie   развијена.   Међутим   опијум,   од  кога бановини. Рачуна се да се у самом Кочанско1Мсрезу 
0   овдашње становништво у своје време издржа- гаји ПИрИнач на површини око 2000 хектара док 
Сало преко целе године, данас je постао потпуно у целој  Бановини површина под пиринчом изно- 
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си око 3000 хектара. Просечна производња пирин- 
ча ко j a долази у трговини износи за Кочашски 
пиринач од 200 до 300 вагона белог пиринча, док 
за остале срезове једва достиже производња око 
500 вагона. 

„Ова производња пиринџа за време Турака, 
a и нешто пре неколико година, трошила се ис- 
кључиво у самој Јужној Србији, a врло мала ко- 
личина извозила се у Албанију и Грчку." 

Дужан сам овде да поменем да je Блажено- 
почивши Краљ Александар Ујединитељ примивши 
једну депутацију из тих крајева, и саслушавши 
све тешкоће око продаје пиринча издао наредбу 
да наша војска уместо странога пиринча трошн 
само пиринач из Кочанскога среза. Тако je поче- 
ла Трећа армија да троши кочански пиринач, a 
данас се већ већи део наше војске снабдева тим 
кочанским пиринчом и купује га првенствено. 

У горе поменутом извештају мојих Кочанаца 
каже се даље: „Према статистичким податцима 
рачуна се да се у нашу државу увози сваке године 
пиринча no 60—80 милиона динара и то већином 
из Италије. Сада се поставља питање: зашто при 
оваквој малој производњи пиринча у нашој др- 
жави a при овако великој потрошњи, цена нашем 
пиринчу из године у годину пада. Kao једини и 
главни разлози су што je италијански пиринач из 
године у годину имао повлашћену вожњу иа же- 
лезницама, тако да je био случај да je превоз је- 
днога вагона италијанскога пиринча ол границе 
ло Београда коштао нешто више од 1.000 динара 
јевтиније, него што je био превоз нашег кочан- 
ског пиринча од Кочана до Београда, и ако je пут 
у пола краћи. „Овако повлашћена тарифа у транс- 
порту италијанског пиринча никако не одговара 
интересима наше привреде и интересима наших 
земл^орадника на Jvry. Протествујем против тога. 
И ви, другови моји, који сте посланици с Југа, 
зашто ћутите? Дигните и ви глас овде! Слободно! 
Зар je судбина моја да увек ja протествујем, да 
увек ia оатујем? Али свеједно! Ла сам на то нави- 
као. Moj ће глас овде бити глас нарола, који je 
храбрији него што сте сви ви овде. Ево, г. Мини- 
стре, чујте: Народ Вам поручује заузмите се и 
омогућите повољне тарифе на железницама кочан- 
ском и струмичком пиринчу, као што се чини TV- 
ћем италијанском пиринчу. 

У поменутом реферату мојих кочанских тр- 
говаца као други разлог наводи се као тешкоћа 
и то IUTO je у последње време држава завела на 
кочански пиринач скупни порез. који се за сваких 
ino динара од продатог пиринча узима 4,60 дина- 
ра. Ово je сасвим неоправлано, јер то у ствари 
плпћа наш тамошњи земл^оралник, који je и ина- 
че оптерећен великом порезом на земл>у, пошто je 
земљиште под пиринчом у главном окатегорисано 
првом класом. 

C тога чиним овде гласно и јасно још један 
апел на господина Министра да у интересу нашег 
земљорадника у Кочанском срезу који обрађује 
гтиринач, ослободи тај производ од скупног поре- 
за јер тај намет плаћају произвођачи пиринча, a 
тај скупни порез чини да наш пиринач постаје 
скупљи од италијанског и таме чини се народу 
сметња за бољу продају. Зар још ћутите, ви по- 
сланици с Југа. Овде ја^ не говорим као човек из 
опозиције, наго као човвк који предајем Влади и 
јавности  очајни  глас нашег народа.    Ви    добро 

знате како je тешко обрађивати пиринач. Ви добро 
знате, да народ наш око обраде остаје у води. 
Ви добро знате да наш вредни народ добија ма- 
ларију на овом послу. И кад све то знате, зар вас 
то, ама баш ниједног, не покреће да овде гласно 
и јасно дате свој глас одобравања, јер то би био 
одговор «а глас народа и на његово оправдано 
тражеше. (Пљескање). Други одобравају, a ви ћу- 
тите, другови моји с Југа! Ви, који сте са Севера 
разумели сте мој глас, јер који имате љубави за 
сав народ, за вас од Севера на Југ нема никакве 
разлике. И зато хвала вам што сте с одобравањем 
саслушали моје речи. Хоће ли то чути и Влада? 
Верујем да хоће. Југ je за целу државу најважни- 
ји. Наш Југ je главна основа и подлога била за 
уједињење. Док се мала Србија није проширила 
на Вардар и док се није својом војском ослонила 
на Вардар, знајте, господо, дотле није могло бити 
ни  говора  o великом Ослобођењу и Уједињењу. 

Сад прелазим на два уговора који су наро- 
чито важни за Јужну Србију. To je југословенско- 
грчки трговински уговор и трговински уговор из- 
међу Албаније и Југославије. 

Трговински уговор између Југославије и Грч- 
ке, овакав какав je данас на снази, не може ни из 
далека да задовољи наше извозникс. Појединач- 
ним својим одредбама он им ствара не само велике 
тешкоће, него их доводи у такав положај да се 
они често излажу неприликама и тешкоћама. 

Господо, ja нећу да идем даље у овоме из- 
лагању. Овде седе, уз свог Министра врло спремни 
чиновници, који врло добро знају све тешкоће 
тога нашег трговачког односа са Грчком. To су 
тешкоће плаћања, и ja ево и на Министра и на 
њих чганим овај апел, да у будућем допунском 
споразуму, јер ми са Грчком никако не можемо да 
дођемо до "једног редовног трговинског уговора, 
да у будућем споразуму, који je на прагу, да у 
томе допунском споразуму олакшају све те те- 
шкоће, коje су у главном познате. У питању je 
начин плаћан.а, јер начин плаћања регулисан je 
тако, да сс за наш извоз у Грчку плаћа извозни- 
цима 50% v компензационим боновима на драхме, 
20% у слободним девизама, a 30% се блокира на 
рачуну Грчке банке у Солуну. 

Једино што наши извозници добијају као си- 
гурно, то су оних 20% ■ у слободним девизама, 
које се увек уручују не непосредно него преко 
Пародне Банке. 

Господо, ja hy да завршим свој.говор исти- 
чући питање трговинског односа између Југосла- 
вије и Албаније. 

Трговачке везе између наше државе и Алба- 
није минималне су. Оне се, тако рећи, скоро и не 
одржавају. Мада Албанија може да претставља и 
извесан интерес за нашу земљу, привредним од- 
носима с н>ом није поклоњена она пажња, која би 
требала даим се поклони. ' Разлози су томе у 
главном полигичког карактера, a проистичу из 
садашњег трговинског уговора, који постојииз- 
међу Југославије и Албаније. Албанија, имајући 
различиту привредну структуру од структуре наше 
Краљевине, може да буде од интереса за скоро 
све артикле, који се производе no нашим фабри- 
кама. 

Ми, господо, трсба да имамо у односу према 
Албанији јсдаш ocehaj најближег суседа, који иш 
од дужег времена израђену државу. И зато треба 
према Албанији да се покажемо пријатељски, да 
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указујемо ону бригу према новој и млађој др- 
жави, и да у односу према њој допунимо све оне 
техничке мере, које су јако потребне да се однос 
нашег суседства барем у тим правцима што више 
одржи и развије. Овим начином појачаће се не 
само техничка ближа веза између наше две др- 
жаве него ће се створити и ближа веза доброг и 
срдачног сусетства. 

Грсподо, ja сам са овим -мој говор завршио 
и на завршетку свога говора ja немам друго да 
кажем, него да уопште привредна политика наше 
земље'не може никако да узме један одређен пра- 
вац из ова два разлога: 

Прво, што не постоји унутрашња веза између 
појединих ресора, нитиизмеђу тих истих гледишта, 
тако да видимо да у једном Министарству no 
једном истом предмету има овакво мишљење, a 
у другом сасвим супротно, као да нисмо у једној 
држави, и као да у питању нису наши народни 
привредни интереси. . 

Друго je, господо, што се привреда у нашој 
земљи не води no једном одређеном плану. Ми 
бисмо се радовали ако би наша државна трго- 
винска политика била плански вођена, и да се тај 
план једном коначно утврди за 3—5 година, као 
у другим земљама. Исто тако подижем глас да се 
трговински уговори не закључују без шире и ду- 
бље расправе у Скупштини и јавности, да се ништа 
V том нерешава набрзо. Зато je потребна и сло- 
бодна штампа и слободна расправа парламентарна. 
Уговори се закључују без довол.ног проучавања. 
Састану се ове комисије. Разговарају и уговори се 
тако закључују, без знања јавности. Нико не зна 
ни садржину закључених уговора, ни тежину. Тек 
кад се погрешно уговор закључи, тада настају 
муке и неволзе са њим. Али и тада je све доцкан, 
јер закључити уговор je једно, a извршивати уго- 
вор je нешто друго. 

Зато смо ми имали уговоре, који су у почетку 
били хваљени чије je извршење после било 
мучно и тешко, и увек на штету народа. 

Ha завршетку, хоћу да се сетим наших малих 
занатлија,   који   све   више   пропадају  нарочито  у 
Јужној Србији. Из дана у дан пропадају. Сироте 
наше "занатлије.  Они  имају  заиста убоги  изглед, 
jone у Јужној  Србији. Занатлија je некада    био 
еснаф  човек", поносит и достојан.  Занатлија je 
некад  био једно  поштовано   лицс.   Занатлија   je 
иоестављао  једну  снагу у  народу.   Под Турцима 

je радио свој занат, мислио o ослобођењу свог 
народа. веровао у боље дане, чувао je своју веру 

остао у њој чврст. Занатлија се и жртвовао за 
своју веру. Гонили  га у турске затворе за народ 
и Bepv   Остао  je чврст у својој борби. A сад за- 
натлија je убијен. Жалосно je гледати ra. Остав- 
^ен   je да све више пропада. И нико га не спасе. 
Чато мо\ глас нека не буде глас вапијућег у пу- 
гтињи-    Спасавајте   наше  занатлије на Југу. При- 

1Пу>ките се мојем гласу, o моји посланички дру- 
r ви с Југа. (Одобравање и пљескање на левици.) 

ETO што ja тражим за наше занатлије на Југу. 
uviTe ме   господине Министре! Ви имате у овом 
Министарству заната в индустрије у том одељењу 
остоји фонд  који  се добија  из Класне лутрије, 
који  се зове Фонд за  унапређење заната. Taj 

Фгнд   достиже   неколико   десетина милијона.   Из 
тога  Фонда заслужују помоћи занатлије са Југа. 
Размислите  и  омогућите   што   више   потпоре за 
подизање  занатлија  na  Југу. 

Занатлија на Југу не сме да падне у проле- 
теријат. Јер занатлија не пада у пролетера. Он 
пада у једно очајање. 

Завршујући свој говор овим, ja изјављујем 
да no моме опозиционом ставу морам гласати 
против буџета. Морам гласати против и na су- 
прот једног симпатичног Министра. (Живо одо- 
бравање на левици.) 

Претседник Стеван Ћирић: Реч има народни 
посланик г. др. Милован Пинтеровић. 

Dr. Milovan Pinterović: Gospodo narodni po- 
slanici, dozvolite mi, pre svega, da kažem nekoliko 
reči na ličnu primedbu. Moj lični drug i odlični par- 
lamentarac, predgovornik g. Mita Dimitrijević bio 
je tako ljubazan pa ше je apostrofirao, ali je sma- 
trao za umesno i za zgodno da on dade meni neku 
vrstu ukora kako se ja ovde vladam u ovome Domu. 

Međutim, ja odbijam taj ukor g. Dimitrijevića, 
a hoću još da ispravim jednu njegovu tvrdnju. On 
kaže da sam ja, uzimajući neki dan prvi put reč u 
ovome Domu, govorio pred dva poslanika. 

Gospodo, pre svega to po Poslovniku ne bi bilo 
moguće. I osim toga ja se ovoga, puta penjem na 
govornicu po četvrti put, da se koristim pravom, 
da mogu da vršim svoju poslaničku dužnost. Svaki 
put, kad sam govorio, bio je ovde dovoljan broj 
govornika, koji su me slušali. (Mita Dimitrijević: 
Niste me trebali smetati u govoru!) Prema tome dr- 
žim da mi je dužnost radi reputacije sviju nas bila 
da odgovorim na ovu upadicu. (Mita Dimitrijević: 
Ja nikad to ne radim, ne upadam nikome u reč!) 

Претседник Стеван Ћирић: Молим Вас, го- 
сподине посланиче, да не ометате говорника. 

Dr. Milovan Pinterović (nastavlja): Gospodo na- 
rodni poslanici, izlaganja moja biće veoma kratka, 
i ja mislim da ću vas tim mnogo obradovati. Ja sam 
nekoliko puta uzeo reč u toku debate i ja sam svoja 
razlaganja temeljito na lokalnim inteersima grada 
h koga dolazim i koji imam čast u ovom Domu 
pretstavljati. Ja sam naglasio kako je taj grad Osjek 
izgubivši oblast pao na nivo jednog sreskog grada 
i ostao s nekoliko nižestepenih vlasti, kako je taj 
taj grad Osjek danas uz prkos svojih odličnih pri- 
rodnih i saobraćajnih uslova upućen samo na svoju 
vlastitu snagu i na svoj daljni privredni razvitak. U 
tome pogledu od neobično je velike važnosti, da se 
gradu Osjeku ne čine nikakve smetnje za dalji raz- 
voj njegove industrije. 

Pitanje o kome hoću da govorim tiče se ne 
samo grada Osjeka, nego i mnogih drugih gradova 
u graničnim krajevima naše države. Kad god je za- 
traženo u poslednjih 10 godina dozvola za stvaranje 
jedne nove industrije u gradu Osjeku, dolazilo je 
negativno mišljenje Ministarstva trgovine. I kad su se 
zainteresovane stranke a i gradska opština i Trgo- 
vačko idustrijska komora zainteresovale, zašto se 
izdaju tako negativna rešenja i zašto se uskraćuje 
daljni razvitak industrije grada Osjeka, svaki put je 
uvijeno i šapućući govoreno* kako ne može biti do- 
pušteno da se razvija industrija u graničnim zona- 
ma, jer tu industriju treba naša zemaljska odbrana. 

Gospodo, neću da vas zamaram, znam bezbroj 
slučajeva, gde je tražena dozvola za rad industrija 
koja sa zemaljskom odbranom nije mogla imati 
apsolutno nikakve veze pa ipak dozvola nije data. 
Ja držim prema tome da se u tom pogledu ne po- 
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stupa jednolično, da u tom pravcu nema principa, 
po kome bi valjalo postupati i da se s toga uvodi 
jedna strahovita neizvesnost za daljni razvoj tih gra- 
dova, jedna pravna nesigurnost. Jer, gospodo, zna- 
dem nekoliko slučajeva, gde su kapitalisti, ljudi od 
posla, hteli u Osjeku da obrazuju industriju, izvršili 
izvesne predradnje, učinili neke znatnije investicije, 
misleći i verujući, da apsolutno ne može biti smetnji 
da tu svoju industriju, koju su imali namere da 
osnuju, stvarno i izgrade, pa su najedanput stavljeni 
pred tu činjenicu, da je Banska uprava uskratila do- 
zvolu, pozivajući se na oficialne neke nemoguće 
razloge, da se ta industrija u Osjeku ne može odo- 
briti. Ja dozvoljavam da imade takvih industrija, 
koje su potrebne i korisne zemaljskoj odbrani, da su 
potrebne u tolikoj meri da ih treba obezbediti i 
sačuvati za zemaljsku odbranu, i na taj način da se 
te industrije u zemlji dalje podižu, da se dakle ne 
osnivaju u graničnim krajevima. 

Ali ako se radi o malim industrijama koje ne- 
maju osobitu produktivnu snagu, ako se radi o tim 
industrijama koje nemaju veze sa zemaljskom od- 
branom, ja želim onda videti da se tim. graničnim 
gradovima, a u prvom redu gradu Osijeku, ne čine 
smetnje i da se u njemu te industrije obrazuju i da 
se privatnom inicijativom i privatnom saradnjom 
parališe ono veliko zlo, koje je naša zemlja učinila 
gradu Osijeku. Ja velim „veliko zlo" ne misleći da 
je to učinjeno namerno. Iz nekih viših razloga. Ba- 
novine su tako ograničene da je grad Osijek mo- 
rao da ispadne iz kombinacije, ja to i razumem, ali 
je data mogućnost da se taj manjak gradu Osijeku 
kompenzira. Ja sam te mogućnosti u specijalnoj de- 
bati izneo u nekoliko navrata. Ja ću da rekapituli- 
ram i da kažem da se grad Osijek bori već 40 go- 
dina da dobije Apelacioni sud. On ima za Apelacioni 
sud jednu zgradu, i obrazovanje toga suda ne bi 
prouzrokovalo veliki trošak za državnu kasu. Pre- 
dložio sam zatim da se obrazuje finansiska direkcija 
i pozvao sam se na to da jedan veliki dio srezova i 
poreskih uprava gravitira baš gradu Osijeku. 1 sada, 
kad činim taj apel na g. Ministra trgovine i indu- 
strije da uvede jednoobrazan postupak u pogledu 
budućeg davanja mišljenja prilikom toga pitanja, da 
u tom pravcu ne bude više smetnji i da se u taj naš 
kraj koji leži na istočnoj granici Hrvatstva i koji 
je izmešan narodnosnim prilikama, dovede jedna 
snošljivija atmosfera nego ona koja danas vlada. 

To bi bio prvi deo mojih izvođenja. Osim toga 
ja imam još jedan drugi mali apel da učinim na g. 
Ministra trgovine. U Osijeku ima nekoliko zadruga 
i organizacija poljoprivrednika, a naročito za svinjo 
i marvogojstvo. Ti vredni naši poljoprivrednici i 
građani imaju veliku muku sa dozvolama za izvoz. 
U tom pogledu postoji jedan ključ po kome ključu 
je predviden kontingent sa 40% za izvoz zadrugama 
a sa 20% za izvoz pojedinim proizvođačima. Ja či- 
nim jedan apel na Gospodina Ministra i molim ga 
da bi privoleo da še kontingenti za zadruge i poje- 
dince primereno povise.- Time bih ja završio svoje 
izlaganje. (Pljeskanje). 

Претседник Стеван Ћирић: Реч има народни 
посланик г. Војислав Лазић у име групе Незави- 
сног клуба. 

Војислав Лазић: Господо народни посланици, 
Миш-ктарство трговиие и индустрије je један врлс 

важан фактор у нашој земљн за уновчавање ка- 
ших земљорадничких производа, и зато ово Ми- 
нистарство има великог утицаја на напрсдак на- 
шег села. Није само Мииистарство пољопризреде 
наше сељачко министарство, које je позваио да 
се бав« o унапређењу пол>опривреде, него je исто 
тако скоро .важно no сељачки народ и Министар- 
ство трговине и индустрије. 

Зашто je оио важно, господо? Могло би се 
поставити п.итаЉе: шта сељаци имају посла са тим 
Министарство трговиие? Па чиме се, господо, 
тргује у овој земљи? Тргује се са оним што наш 
земљораднички народ произведе (Гласови: Тако 
je). A није то, господо, пмтџње од мале важносги 
како ће се спровести ова трговина са земљорад- 
мичшм производима; да ли ће се спровести на 
штету сељака и села, на штету земљорадника илји 
he се спровести »a његову корист. Тако исто Ми- 
нистарство трговине je врло важно и за трго- 
вину оним стварима које служе земљораднику 
за његов живот, a који се предмети увозе ca črpa- 
ne, као што су пољопр^вредне алатке и справе. 
Јер и ту Министарство тргониие има свој угиц^ј 
и није то све једно пошто ће се то набавити и 
којом ће се ценом то платити. Зато и кажем, го- 
сподо, Министарство трговине je један од врло 
важнгах фактора no нашу пољопривреду « зато 
морамо да уђемо у сушгину рада тога Министар- 
ства и да видимо да ли то Министарство овако 
како ради задовољава интересе нашег земљорад- 
ничког народа. Ja, господо, одмах морам да кон- 
статујем да je Мшнистарство трговине у прошлој 
години радило тако, да не само што није донело 
никакве користи сељачком народу, већ je радило 
тако да му je нанело велику штету. Господо, у по- 
тврду овога може се навести много прпмера и до- 
каза. Ja hy навести само неколико. Прво ћу, го- 
сподо, да узмем за шример заштиту наше домаће 
'индустрије. Да ли je та заштата домаће инду- 
•стрије, онако како je вршеиа, увек конвенирала 
наш.ем сељачком народу, да ли je она увек конве- 
нирала нашем произвођачу и нашем потрошачу? 
У многим случајевима та заштита домаће инду- 
стрије изведена je на штету најширих слојева na- 
mera народа, нарочито на штету произвођача зем- 
љорадника, a затим и на штету потрошача, било 
потрошача на селу или потрошача у вароши. Иста- 
ћићу, господо, у потврду овога прво царину на 
плугове. Од колике je важности за сељака питање 
цена плуговима и уопште цена пољопривредним 
справама које он увози, односно које се у земљу 
увозе ради унапређења наше пољопривреде, ja ми- 
слим да то не треба нарочито истицати. Али хоћу 
ипак да истакнем само питање увоза плугова. Ha 
увоз плугова ударена je царина зато да би се за- 
штитила наша домаћа индустрија. Да ли je у Ha- 
rnoj земљорадничкој, у нашој скроз земљораднич- 
кој земљи, потребна заштита једне мале, тако рећи 
незнатне индустрије која врши производњу плу- 
гова; да ли je потребна заштита те индустрије на 
штету широких слојева народа у нашој земљи? И 
каква je добит од тога што je ударена царина на 
плугове, ко од тога добија? Од тога су видели 
добит један мали број људи који су у нашој зем- 
љи почели да се баве том индустријом, поред тога 
што настаје питање да ли и ти људи претстављају 
наш домаћи капитал или je и то део страног капи- 
тала. 
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Ja не знам, господо, зашто се ставља царина 
на VB03 плугова и уопште на увоз предмета који 
стеже за обрађивање земље? Због ове царине наш 
сељак плаћа плугове и друге земљорадничке спра- 
Rp ca 40% скупље од праве њихове цене. 

' Даље, господо, хоћу да истакнем текстилну 
индустрију. Код текстилне индустрије био je слу- 
oai v OBOI години да je забрањен извоз вуне под 
тим изговором, да се заштити наша текстилна ин- 
лустрија. (Чује се: Сад je дозвољено!) Сад je до- 
звољен извоз, али онда када je сељак продао сву 
BVHV no 10 динара килограм и кад му je било оне- 
могућено да своју вуну уновчи no одговараЈућоЈ 
,,рни кад cv се направили велики штокови вуне 
кад великих купаца и када се наша индустрија за- 
повољила са јефтином ценом и узела од сељака 
BVHV буд зашто n видело се да наша текстилна 
индустрија није у стању да преради сву вуну коју 
HS земља производи, - - тада je скинута та за- 
бп^на И наравно сељак од садашњег одобреног 
SS неће добити ништа него ће добити велику 
SS они који су купили вуну no ЈефтиноЈ цени. 

C друге стране у погледу заштите наше тек- 
o/HH/ivcTDHie ударена je царина на текстилну 

CT,iv ^oia сеТРу
Ивози из иностранства, тако. да се 

РО
?.
У

д текстилна индустрија два пут заштитила: 
наШ Јмме шго ie забрањен извоз вуне, a друго 
ПР^ што се ударила царина на текстилну робу из 
^- ^Јнгтва A ia сматрам, господо, да такав рад иностранства. A )*см^' за земљорадника него 
Не >СаГо добар ни за широке масе ни варошког ни 
^аГг^Р^да у поглед^ 

S [ош и скупЉа од индустриЈе са стране. 
г.пл    господо,   долазим   да   поменем   инду- 

пмиа  Зашто je заштићена индустриЈа пива? 
стрИЈУ пива. Зашго   е капиталиШе један мали 
Заштићена Је 3aT

HKO пивара треба да добију такву 
6poj ^^^^^шу земљу не може увести ни 
3аШГ2,аша пива ДаУони на-raj начин добиЈу je- 
ЈеДНи поаво како за производњу тако и за продају ДИН^ а^^ГдРУ-е стране онемогућен je извоз нашега 
nHBf'v земље које извозе пиво. јер кад ми не при- 
ВИН^Уњимво пиво, они не примаЈу наше вино. 
и3^ онда ту "ретрпсо? Ту je претрпео земљорад- 
Ко je онда i^    i    к страну неможе да 
ник, "Р^^ино a префпели су и потрошачи 
H3Bf ieo и они плаћају пиво скупље него што би 
ПИВа>   Ј^К .„„,. 
r-o мначе плапали. 

Има многобројних иримера овако нерацио- 
н^ заштите наше домаће индустриЈе, али сам 

НаЛ мзнео само ово неколико примера, пошто за 
ОВ^ немам времена да набрајам све такве примере. 
СаД Сада господо. да пре},ем на политику Мини- 

.пства трговине у погледу уновчавања наше 
старства    iH н        ито то истакла као велики 
Же1ин vcnex постигнут на уновчавању цена зем- 
Њппадничких производа. Па да видимо штЗ je она 
ЉОР^пиТа^ Да ли je баш ту она фактички по- 
ту Урадилаr м    нац1ег земљорадника. или je по- 
^мгла vcnex само за своје установе преко којих 
С ono впшила. Ла тврдим да успеха за нашег про- 
je

4Roha4a ^и е било. To су биле само фразе, али и 
ИГпом није показано ништа. Влада je ударила на 
делом ниЈе        0 смо цену пшеници. Ево 
веЛика звона^    идр Д е   Ca^ ^ ^^ више 

"СГадник плачГти. Пе да Влада др. Милана 
CroV^o^a да се наш сеЉак пл^ачка". Тако су 

нам певали песму, али та песма je имала други 
глас. Ha тржиштима сељак je продавао пшеницу 
буд-зашто. Ништа није могло да буде од влади- 
ног Правилника. Она није имала намере да утврди 
такву цену пшеници, како би наш земљорадник 
могао добити праву цену за своју пшеницу. Она 
je казала: Ово су прве цене: на главним пругама, 
потиска пшеница франко шлеп на Дунаву и фран- 
ко вагон 120 динара. Наравно, сада следују за Ср- 
бију, за друге крајеве, ниже цене. Ha уској прузи 
и на Сави, цене су варирале око 108 динара. Ha 
основу тако одређених цена Правилником влади- 
ним, трговци су вршили своју калкулацију, и у 
нашим крајевима плаћана je поуетна цена пше- 
нице 80 динара, na једва негде 100"динара. И наш 
je земљорадник продао своју пшеницу буд зашто, 
продао ју je највише no 100 динара, али Влада je 
казала: na то су почетне цене, чекајте ви, биће 
боља цена. Саветовано je земљораднику да чека 
бољу цену, a ме1)утим, Влада je послала у села не 
једног, него no 7 до 8 порезника и егзекутора и 
no десетину жандарма, да што јаче и што успе- 
шније изврше наплату државне порезе. И на тај 
начин, док je Влада с једне стране шаптала на уво 
земљорадничком свету: чекајте још мало, немојте 
продавати пшеницу ово су почетне цене, биће 
боље, с друге стране му je слала порезнике и егзе- 
куторе да наплате и дужну и текућу порезу. И 
сељак je морао да прода пшеницу no цену какву 
je могао постићи. Касније се цена побољшала, али 
опет не заслугом ове Владе, не њеним Правилни- 
ком, ниги њеном интервенцијом, него светским 
тржиштем и приликама које су у свету владале. 
Али, сада се Влада и ту опет нашла да интерве- 
нише. Ту je сада био Призад, који je био запрека 
да не да нашим трговцима да они продају врше 
непосредно на страним тржиштима, којом би при- 
ликом добили боље цене од Призадових и преко 
њих већу би цену добио и земљорадник. Али je 
Влада наредила да све што се има продати у ино- 
странству има се продати Призаду, a Призад je да- 
вао цене као милостињу колико je он хтео, гледа- 
јући да главну зараду и главни удео у заради до- 
бије сам Призад. Ha тај начин преузео je од се- 
љака да заради прво трговац na онда Призад, и 
онда се лако може знати што je њему остало. 

И ero то je велика трговинска политика да 
се земљорадник опљачка, да се ни трговцу не да 
да заради али сада je Влада зарадила преко При- 
зада. И то je онда, каже се, трговинска политика 
наше земље успешна и добра no народ, a да ли je 
Министарство трговине и индустрије зато да од 
народа врши куповину његове жетве на штету на- 
рода, да народ ако своје производе продаје, јеф- 
тино продаје, a ако своје потребе купује, да скупо 
плаћа и да то Министарство преко својих уста- 
нова ствара чисте добити. Па и од те добити др- 
жавна каса не види користи, већ се користе они 
који су се око ових установа скупили и њима 
управљају. 

Господо, са шљивама се опет Влада хвалила 
да се добро шљива уновчила ове године. Напро- 
тив, цена шљива била je ове године мања него 
икад, тако ако погледамо у друге године и срав- 
нимо их са овом годином, ми ћемо доћи до за- 
клЈучка, да cv се ове године употребили сви начи- 
ни да земљорадник не добије цену за шљиве и он 
je није ни имао. Земљорадник je своју шљиву 
продао no 50 napa динарских, није више за шљиву 
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добио, a цена од 50 пара динароких, то није ни- 
каква цена, то није ништа, ту се сељаку платила 
само надница, док je шљиву обрао, осушио и од- 
нео трговцу који je шљиву од њега купио иначе 
он за саму шљиву није добио ништа, земља на 
којој je засадио воћњак на овај начин није му 
дала ништа. 

Господо, сува шљива код нас je важан арти- 
кал за извоз. \И сува шљива морала je да се из- 
везе једино преко Привилегованог извозног дру- 
штва. Господо, Привилеговано извозно друштво 
одредило je цену и то цену најбољој шљиви без 
икаквих замерки 2.90 динара трговцима, да тр- 
говци морају шљиву у најисправнијем стању, 
најбољег квалИГтета no тој цени предати Призаду. 
Господо, трговци су нашли пијаце ван Призада и 
има трговаца који су продали и закључили шљиву 
no 3.75 динара на страни, али они нису могли да 
извезу, није им дозвољ>ено да они могу вршити 
какве закључке на другој страни ван Призада и 
на тај начин Призад je послужио као кочница 
повећању цена шљивама на нашим домаћим тр- 
жиштима јер трговци су морали, хтели не хтели, 
да откупљену шљиву од сељака продају Призаду 
no 2.90 динара уместо да продаду они сами на 
страни no 3.75 динара и за толико су они мање 
платили сељаку. Призад je ту добио лавовски део 
на уновчењу шљиве и зарадио je око 30—40 ми- 
лиона. (Миленко Глишић: Више, више, 60 ми- 
лиона). Видите, наш. друг Миленко Глишић, ко- 
ји je свакако боље упознат са том ствари од мене 
и који се бави тим послом, који свакако на ово 
може дати бољу критику од мене, он каже да ј« 
Призад 60 милиона динара узео као своју зараду 
на извозу сувих шљива. И сад ja вас питам, госпо- 
до, да ли тај Призад, да ли та установа за уновче- 
ње земљорадничких производа треба да служи за 
пљачку народа или треба да служи да народу даје 
што боље цене? Овакав рад, међутим, то je пљач- 
ка земљорадника, пљачка трговаца и пљачка рад- 
ног света уопште. A то се не сме дозволити, и то 
није никаква трговинска политика. 

Уред за извоз стоке није ни он цвећка ника- 
ква, и он je исти још можда и гори и тежи него 
што je Привилеговано извозно друштво. Тамо се 
B'puiH тако рећи отворена незаконита пљачка на- 
рода, тамо се ради очигледно корупционистички. 
Ja мислим да je то место легло за корупцију. Тамо 
се направио један круг људи, који споразумно 
раде. који добијају концесију за извоз, који до- 
бијају дозволе да могу у неограниченим количи- 
нама да извозе како хоће, и има људи који cv на- 
правили огромни капитал, док се другима не да 
да извезу ни један вагон. Зар може да буде је- 
дна трговина да цела једна извозна грана служи 
само једном VCKOM кругу људи? У једној земљи 
мора, ако je она на правној основи заснована, да 
се дозволи сваком граНанину ове земље да може 
радити, да може привређивати и ла може себи 
зарађивати потребан хлеб и потребна срелства за 
опстанак. Али на овај начин како се ради, једнима 
се одузима a другима се даје, онда није никакво 
чудо што се у народу ствара незадоволЈСгво и 
што поједини људи пропадају немајући сретстава 
ни за голи живот док лруги стварају велике ка- 
питале и живе у сјају и блеску. 

Госполо, наше занатство потпуно се упропа- 
inhana. оно постепено полако али сигурно ишчеза- 
р.а и пропада. У томе случају велики део нашега 

народа остаје без рада и зараде. Ништа Влада 
није урадила за унапређење нашег занатства, она 
je гледала да само помаже велики капитал, кар- 
теле, трустове, да помдже оне који својим вели- 
ким капиталом експлоатишу и радника и сељака 
и занатлију. 

Нарочито, господо, на крају овог мог излага- 
н>а, a ако хоћете овог мог протеста противу ова- 
ко рђаве наше трговинске политике, ja морам да 
напоменем и ово, да су у нашој земљи у трговини 
добили највећи удео странци и да страни капитал 
и странци врше отворено једну страховиту екс- 
плоатацију нашег целокупног народа одузимајући 
зараду и хлеб нашим рођеним синовима. Ja ми- 
слим да je ту Влада била према странцима суви- 
ше гостољубива. Није се водило рачуна, конце- 
сије су летеле и даване како je ко од странаца по- 
тражио a није се ништа учинило да се од странаца 
заштити наше домаће радништво. 

Ja, господо не могу да завршим овај мој го- 
вор a да као велику неправду за наше занатство 
и ситне трговце не поменем „Бату" и „Тату". 

Таквим начином клко раде „Бата" и „Тата" 
ме лодиже се наш етет, не подиже се наше занат- 
ство, наша кућна индустрија и наш ситни и средњи 
трговац. Ми смо оставили многе наше занатлије 
без хлеба и отерали смо их у просјаке само зато 
што смо дозволили једно.м страном капиталу дл 
дође овде да оснује фабрику, да продаје гуму, 
да купи nape и да IHX изнесе на страну a да нашн 

-обућари скапавају од глади. (Одобравање на ле- 
атци.) Господо, неки то правдају и кажу да „Бата" 
јевтиније снабдева на1род обућом. Ja мислим да 
то није оправдано, јер квалитет „Батине" обуће 
није тако добар као што je квалитет наше домаће 
обуће. „Бата" са квалитетом своје o6yii€ сваке го- 
дине све више « више подбацује. Beh ове зиме 
био je случај да Батина гумена чизма није могла 
служити ми 3—4 месеца, »ије могла служити дуже 
него један .обичаи опашк. 

Видите, господо, на другој страни имамо 
опет „Тату". Лепо име. Свима београђанима je 
познато, да je то једна велика трговина. Кад уђете 
унутра ви видите да можстс купити свега к сва- 
'itia. Гонори се и каже да je тамо јевтиније него 
у друпим напшм радњама. Господо, можда има 
ireiiiTO IH јсвпишије, али je шитање каквог je ква- 
литета оно што je тамо јсвтиније, a поред тога 
кол-ико he тај „Тата" да остави без хлеба наших 
граНана. Говор.ило се да ће се „Тата" забранити. 
Управа града Београда донела je одлуку да се 
њему забрани рад, али од те 3a6piaHe нема ништа. 
Кад прођете улицом ви вшдите да „Татина" радња 
ради као што je и раније радила, a донета одлука 
o забраии рада не вреди »ишта, јер се у нашој 
земл>и увек nahe поиеко ла mame кукарте парагра- 
фе у нашим законима окрене тако, да оно што 
један праиник каже да je немогуће, друга к^же 
да je Morvhe. Донессна je једна одлука no чојој 
„Тата" нема права да ради, a п.осле донета je 
друга, no којој има права. Саветовано му je да 
још два слова" дометне »a фирми, na се то оад 
прогласи да je нова форма и он остаде да ради. 

Нас, росггодо, не може задовол>.ит.и трговин- 
ска политика наше Владе и ja осуђујем такву no- 
липику. (Чујо се: Сваке владе!) Данас je реч o овој 
Влади која -од нас тражи бумет, a не браним друге 
владе. Te друге владе нису пред нама и м« ке 
можемо nmm;i 0 њтлв судити a да с»м био у при- 
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лици да говорим o раду других влада, ja бих vx 
нападао истом мером као и ову Владу. Али пошто 
cv те друге владе измакле испред мога домашдја, 
ja њих не могу да нападам, него то могу само да 
учиним за ову Владу која je сада предамном. Не 
верујући да ова Влада може добро да води ма 
коју^политику, ja у њу немам поверења и с тога 
hv гласапи против. (Одобравање на левици. — 
Миленко Глишић: Молим за реч ради објашњсња!) 

Претседник Стеван Ћирић: Нисам Вам дао реч 
и зато не можете говорити. Ja не налазим за по- 
тпебно да Вам реч дам. To je моје ди^окрециоио 
право господине посланиче. {Миленко Глишић: 
Али ja сам споменут.) Ja Вам не могу дати реч. 
За&иси од Претседвика да ли налази за потребно 
да да реч 'или не. 

Има реч народни посланик г. Милан Банић у 
име групе Југословенског клуба. (Чује се: Није 
Ту1) Пошто господин Бани-ћ ниј-е овде, то губи 
право на реч у овом претресу. 

Има реч известилац већине Финансијског од- 
бора народн« послаиик r. др. Часлав Никитовић. 

Известилац већинс др. Часлав Никитовић: Го- 
гиодо народни посланици, у Финансијском одбору 
Наподне скупшги-не дебата o буџету М.ин.и.стар- 
гтва трговине и индустрије трајала je цео дан, и 
Tv смо имали прилике да чујемо један добар број 
гпвоонит KOJIH су говорили o свему оном€, што 
интересује овај ресор. (У дворану Лародне скуп- 
„тине улази Министар војскс и морнарице, ар- 
чшски ђенерал г. Љубомир Марић, поздрављен од 
целе   Скупштане бурним  пљескањем и узвицчма: 
Живео!) , 

Извесна господа говорници са левице, и у Фи- 
мнстском одбору и овде, говорили су o томе, да 
v буџет Министарства трговине и индустрије 
мали Исто тако се роворило, да je и буџет Мини- 
старства п1ол>о.привреде тако})е мали. 

Господо, кад се узме у обзир, да смо ми још 
ipaHoi reujicoi привредној кризи, да je државни 

л ,,ет  повећан  за  600  и  в^ише  ммлијона  динара, 
^и треба да гтодигне   скономску   снагу   нашега 
^пода и да опреми његову одбрану, и кад се зна, 
каквим С€ све тешкоћама бори r. Министар фи- 

uLoHia да нађе сретства, онда замерка Министру 
"рговине и индуприје, да му je буџет мал«, мора 
ia  отпадне. 

Верујем, да би г. Министар тргшине ,и ннду- 
^nnie и Крал,свска Влада и св« ми са деснице и 

Z*!me желели, да имамо већи буџет, како бисмо 
^гл« да подмиримо све оне потребе. Koje наш 
м°пол данас има. Али пошто се налааимо још у 
гршко! привердној кр^изи, из које полако почи- 
LPMO да Гизлазимо, то се не може н« -гражита у 
овој приишци, да буџет Мшдастарства трговине и 
инаустрије буде већи. 

Истина je да Министарство трговине и инду- 
трије,  исто тако као и Министарство пољопри- 
вреде,'има важне задатке. 

Један од господе предговорника казао je, да 
^v Министарство тргов№Н€ и индустрије .и Мини- 
гтарство пољопривредс два ро1)Сна задружна бра- 

,• један производи производе, a друпи се стара 
томе да т€ производе плаоира IH унонч«. И ми 

^пимо рачуна o томе, да оба та Министарства 
треба  ^отир^ати онаквим сумама, какне су им по 

требне, да могу да одиграју ону улогу, која се од 
њих тражи. 

Ja бих хтео са овога места да кажем неколико 
реч« o једном важном привредном сталежу, no 
коме се, истина, и у Финансиском одбору и данас 
овде говорило, хтео бих да кажем неколико речи 
o занатлиском сталежу у нашој земљи. 

Занатлиски сталеж, господо народни шосла- 
ници, у Југославији претставља један број од 
14.000 самосталних привредника. To су, господо, 
142.000 хранилаца породица; (Узвици: Тако je!). . . 
то су 142.000 пореских обвезника; (Узвици: Тако 
je!). .. то су (Један глас са левице: И 142.000 гла- 
сова!)... да, и 142.000 гласова; то су 142.000 бес- 
платних учитеља, који спремају занатлијски под- 
младак, да наставе послове и исти тај рад на ко- 
рист народа и државе. (Одобравање и пљескаљо 
код већине). 

To je, господо, после пољопривредника, после 
земл^орадника, најмногобројвији привредни ста- 
леж и томе сталежу мора се поклонити сва она 
пажња, коју он заслужује 'и према своме броју и 
према капацитету'производње, са којом учествује 
у националном приходу и дохотку; мора се, дакле, 
обра™ти томе сталежу сва дужна пажња. Занат- 
ство je национално и патриотско, na je као такво 
веома важан фактор у нашем националном животу. 

Господо, национални доходак од занатства у 
годими 1926, према једној публикацији из тога 
доба, износио je око 10 милијарди динара. Међу- 
тим у доба привредне кризе, тај je национални 
доходак спао без мало на једну трећину. 

У каквим je све тешким приликама занатлија 
живео сасвим je логично и разумљиво, што се и 
национални доходак тога сталежа смањује. 

Раније се слабо обраћала пажња овоме ста- 
лежу. Једино je влада пок. Николе Пашића 1926 
године, водећи рачуна o потребама налажења јев- 
тиног кредита занатлији, донела закон o стварању 
Занатске банке која данас постоји и која je углав- 
ном главни кредитор занатства. 

У току времена занатлија je био упућен је- 
дино на приватне зеленаше и на мале банке у.про- 
винцији, и у Београду исто тако, које су га креди- 
тирале, често пута no врло скупој каматној стопи, 
која се пела до 40 и 50%. Влада пок. Пашића, која 
je имала смисла за овај привредни сталеж, тада je 
предложила Народној скупштини један законски 
предлог o стварању Занатске банке. Занатска бан- 
ка je те године формирана. Основни капитал За- 
натске банке je 75 милиона, од кога 45 милиона 
приватних акционара занатлија и 30 милиона 
државних. 

Kao и сви други сталежи што имају своје про- 
блеме, тако и занатлије имају такође своје 
проблеме. 

Ja бих вас молио да ми дозволите да укратко 
изнесем који су њихови проблеми, да вам такође 
изложим шта се ради и шта би требало да се ура- 
ди, да се овоме сталежу омогући нормалан живот 
и нормалан развој. 

Један од основних проблема занатлиског ста- 
лежа јесте питање њиховог раздужења. Питање 
раздужења занатлиства данас интересује занатлије 
у првом реду и свуда he се, у провинцију кад 
одете, чути прво питање од стране занатлија: шта 
je ca нашим раздужењем? 

Крал,евска влада г. др. Милана Стојадиновића, 
— која je најпунију пажњу обратила раздужењу 
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земљорадника... (Живо одобравање и узвици. Тако 
je!)... и то питање дефинитивно скинула са днев- 
ног реда и ликвидирала све оне многобројне уред- 
бе, које су раније владе донеле и пребиле преко 
колена, — ja се надам да ће обратити исту толику 
пажњу и занатлиском сталежу и ситном трговцу, 
коме je исто тако потребно раздужење. (Пљескање 
и узвици: Тако je!) 

Господо, Уредба o раздужењу земљорадника 
довела jfc занатлију у мало тежак положај због 
тога што je он био донекле и прилично важан 
кредитор земљорадничког сталежа. 

Најтешња веза која постоји између града и 
села, јесте веза кају имају земљорадници са за- 
натлијама и трговцима у вароши. (Узвици: Тако 
je!) Несумњиво je да je земљорадник, пошто je 
био упућен на занатлИју да код њега подмирује 
све своје потребе у алату и другим намирницама, 
био често пута принуђен да се код занатлије и 
задужи. 

Ja имам један пример из Ресна, где сам видео 
једног обућарског мајстора, коме земљорадници 
дугују преко 40.000 динара. Он дугује Занатској 
банци, која нема зеленашку камату него свега 8%, 
он joj дугује 3.500 динара и није у могућности да 
тај свој дуг регулише како треба због тога што 
његови дужници не могу према њему да одгова- 
рају онако како треба. 

Говори се у јавности o томе да занатлија није 
презудажен и да je он у могућности да одговори 
својим обавезама. Међутим, господо, ja ћу да вам 
изнесем пример Вардарске бановине, где, према 
статистици, коју je радила Занатска комора у Ско- 
пљу, занатлиски сталеж je дужан приватним бан- 
кама и приватним лицима око 66 милиона динара. 

AKO се узме у обзир да има на тој територији 
12.000 занатлија, онда излази ла je просечно сваки 
занатлија, свака занатска радња дужна 5.500 
динара. 

.Ja сам правио једну статистику o томе, ко- 
лики су капитали уложени у занатску привреду у 
Јужној Србији и утврдио сам, да има занатлија, 
којима основни и обртни капитал не износи више 
од хиљаду динара. Кад се то зна, онда je сума 
од 5.500 динара, колико просечно један занатлија 
у Јужној Србији дугује, једна огромна сума. 

Господо, оно што траже занатлије, није те- 
iiiKo да се изврши и ми имамо веру, да he Крал>ев- 
ска влада то извршити. Ми знамо да су занатлије 
људи, који тачно одговарају својим обавезама и у 
толико ми je пријатније да са овога места конста- 
тујем, да њихови захтеви и услови раздужења нису 
тешки. Они не траже никакав Отпис. И њихови за- 
хтеви састоје се у двоје: траже прво, да се проду- 
жи рок плаћања и друго смањење каматне стопе. 
Они хоће да плате 100 за 100, само да им се да 
мало одушке, a не да им повериоци стављају нож 
под гушу. — Надам се да ће Ммнистар трговине и 
индустрије поступити овде no претсмавци коју су 
упутиле занатске коморе. 

Други важан проблем, господо, који имају 
занатлије, јесте проблем њиховог кредитирања. Ja 
сам малопре рекао, да je влада пок. Николе Па- 
umha, 1926 године, једним законом основала За- 
натску банку и да та Занатска банка кредитира за- 
натство онако, како je то за занатство корисмп. 
Држава, међутим, од својих 30 милиона динара, 
колико je требало да уплати, уплатила je 19 ми- 
лиона динара и остао je дуг државе од 11 мили- 

она динара. Пријатно ми je ca овога места да ка- 
жем да je г. Министар финансија са r. Министром 
трговине недавно донео одлуку и исплатио Занат- 
ској банци на име капитала, којим држава треба 
да учествује у целом банчином капиталу, 3 и no 
милиона динара. И надам се, према обећању г. 
Министра финансија, да ће се у идућој години то- 
лика иста сума уплатити. (Пљескање код већине). 

Трећи проблем занатског сталежа јесте пита- 
ње бесправног рада. Питање бесправног рада не- 
сумњиво je једно од најглавнијих питања, које 
интересује тај сталеж. У првом реду, ту се ради o 
лицима, која «а бесправан начин, неовлашћено, 
обављају занатске радње и на тај начин наносе 
штете онима, који имају легалне занатске радње 
и радионице, за које плаћају и порез држави и 
допринос Окружном уреду итд. итд. За ове мале 
људе, за мале и' ситне занатлије, питање бесправ- 
ног рада горуће je питање. И они су непрестано, 
на свима својим конференцијама и зборовима, 
постављали захтев да се питање бесправног рада 
једанпут скине с дневнога реда. У колико поједи- 
на приватна лица ометају овлашћеним занатлијама 
рад својим бесправним радом, за њихово гоњење 
постоје одредбе у Закону o радњама, које су ис- 
тина неефикасне, a које би могле да буду и ефи- 
касније. Занатлије су на свима својим конферен- 
цијама, коморским и савезним, тражиле, да се до- 
несе специјалан закон o гоњењу бесправног рада. 
И ми смо имали прилике у Финансијском одбору 
да чујемо једног говорника са левице, који je тра- 
жио да у тај закон уђе и једна таква одредба, no 
којој би се сматрао за кривца и онај потрошач, 
који изврши набавку код неовлашћеног занатли- 
је. Ja се лично надам, да he господин Министар 
тогови«е и индустрије, схватајући тежак положај 
занатства, учинити да се мере за гон>ење бесправ- 
ног рада појачају и да се занатлијски сталеж од 
овога свога тешког противника спасе. 

Али, господо, поред приватних лица, која се 
баве бесправним радом, имамо велике трговине, 
на пример трговине штофа, које узимају послед- 
њу кору хлеба сиромашним кројачким мајсторима 
и саме неовлашћено кроје и раде одела за своје 
муштерије. Даље имамо државне Казнене заводе, 
који се често баве и таквим пословима, приватним. 
занатским пословима, за којс су овлашћени једи- 
но они људи, који имају овлашћење за рад no 
Закону o радњама. Имало je примера, да држав- 
ни Казнени заводи месе и пску хлеб у својим пе- 
карницама, na тај хлеб лиферују другим устано- 
вама и другим појединцима. Ово. господо, мора 
да се спречи што пре и што брже, како би овај 
конкурент занатлија једанпут престао то да буде. 

Даље, господо, свештеничке задруге, - - нека 
мс извине господа која су свештеници, — упропа- 
стиле су воскарски и свећарски занат у nauioj зем- 
љи. Ja не знам како je у католичким крајевнма, 
али у крајевима где живи православни свет, ове 
cv задруге упропастиле мале воскарске занатлије 
сасвим, јер "су саме узеле да израђују воскарске 
предмете, и тако мале занатлије не могу да доћу 
V цркву више да продају своје продукте и изра- 
Невине." Ми се надамо да ће се и овом питању по- 
клонити пажња и да ће сс овом сталежу, мада их 
нема велики број, изићи у сусрет. 

Има једно друго питање, a то je питање др- 
жавних штампарија које ометају нормалан рад 
овлашћеним  мајсторима.  У  Београлу  има  преко 
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20 државних штампарија, a у целој земљи има 
их око 60. Државне штампарије у Београду и Са- 
рајеву воде се на буџету Министарства просвете, 
док се друге државне штампарије не воде no ово- 
мебуџету него дас поједине државне установе воде 
у својим буџетима. Te штампарије поред послова 
за државу и самоуправе раде и послове који су 
требали да буду задржани за овлашћене штам- 
парске мајсторе. Отуда велика и неоправдана кон- 
куренција штампарима од државних и бановин- 
ских штампарија. 

Један други проблем, и то важан проблем, 
јесте питање социјалног осигурања занатлија. 
Занатлије су читавих 15 година после рата водиле 
борбу да се донесе један закон o радњама, који 
би им у том погледу изашао у сусрет. У Закону од 
1931 године има један параграф који говори o со- 
цијалном осигурању занатлија у случају болести, 
изнемоглости, старостј, смрти и несреће. Господин 
Министар трговине био je овлашћен тим Законом 
да у року од две године од ступања на снагу тога 
закона, пропише уредбу o осигурању занатлија. За 
трговце je био овлашћен да такву уредбу пропише 
онда ако се већина трговаца с тим сложи. Међу- 
тим, прошло je и пет година од тада и та уредба 
још' није прописана, na би молио г. Министра тр- 
говине да ово питање узме у озбиљну студију 
и да га приведе у дело, ш ако не може за свих 
пет случајева осигурања, a оно бар да их осигура 
за случај смрти, несреће, старости и изнемогло- 
сти. Није потребно говорити да су осигурани и 
радници и чиновници, (они имају и свога лекара 
који их лечи бесплатно), али занатлије: њима није 
ништа обезбеђено ни за случај болести/ ни за 
случај старости ни за случај несреће, ни изнемо- 
глости ни у случају смрти. 

Још je једно тешко питање у нашој привреди, 
а то je питање страних радиика. Оно je третирано 
У финансијском одбору и овде ће сигурно бити тре- 
тирано код буџета Министарства социјалне поли- 
тике и народног здравл>а. Код овога буџета по- 
требно je рећи само неколико речи у погледу оних 
странаца који воде овлашћене радње у нашој др- 
жави. Ви знате да je данас, a нарочито раније за 
време теже кризе, било тешко и нашем човеку да 
заради хлеб поштеним радом, водећи занатску или 
индустријску радњу. Ме1)утим, ми смо имали један 
приличан" број странаца у иашој трговими, инду- 
стрији и заиатству, који су често пута боље зара- 
Кивали него наши. Ja сам, господо, тога мишљења, 

l прво треба омогућити и дати хлеба нашем чо- 
веку a тек онда кад "ама пРетскне' онДа може да 
се дЗ и странцу. (Бурно одобравање код већине). 

Господо, ми имамо у Закону o радњама, у § 7 
једну одредбу no којој Бан има дискреционарно 
право   да    изда    овлашћење   за   рад   извесноме 
странцУ- када му се ()ва-' зато обРати' ако наша чпжава ' има уговорено право реципроцитета "са 
лпжавом чији"је поданик тај странац. Господо, то 
поаво реципроцитета до сада je увек ишло само 
на штету нашу, a у корист странаца. Ja знам, го- 
сподо, м«ого печалбара паших 1из Јужме Србије, 

јИ ćy живели no земл.ама са којима ми имамо 
уговорено то право роципроцитета, na су отуда 
ппотерани да нс би правили конкуренцију тамо- 
шњем домаћем радништву, док ми потпуно саве- 
гно извршујемо своје обавезе према тим државама 

којих су ови наши поданици протерани. Ja 
«ислим да би и ми требали предузети извесне мере 
"a   спречимо  улазак   странаца  у  нашу   земљу   и 

надам се да ће господин Министар трговине са 
своје стране учинити шта треба у том погледу. 

Хтео сам да обратим пажњу и на једну ствар 
која je веома важна за развој нашега занатства. 
При Министарству трговине и индустрије постоји 
Завод за унапређење занатства и индустрије. Taj 
завод се издржавао од прихода који je имао од 

. Класне лутрије и то у 10% од њеног чистог при- 
хода, што значи око 3 милиона динара годишње. 
Али, од како je основан Завод за унапређење 
спољне трговине, од ове суме даје се велики део 
за издржавање овог Завода, за унапређење спољне 
трговине, те тако онај остатак који се издаје За- 
воду за унапређење занатства није довољан да 
овај Завод може корисно да послужи своме за- 
датку, да ствара курсеве за унапређење занатства 
и да одговори другим својим циљевима. Ja мислим 
и надам се да ће г. Министар наћи с друге стране 
сретстава за издржавање Завода за унапређење 
спољне трговине, a да he Заводу за унапређење 
занатства стављати на расположење она иста срет- 
ства која му je ставл^ао пре него што му je уста- 
новљен Завод за унапређење спољне трговине. 

Овде бих, исто тако, замолио г. Министра тр- 
говине и индустрије да поведе рачуна да се т.зв. 
рад у режији спречи, јер ако држава и самоуправе 
изводе радове у режији, онда велики број занат- 
лија и привредника уопште остаје без посла, a 
држава губи сигурне пореске обвезнике. 

Господо, и у јавности и у Народној скупштини 
врло често се говорило o проблему „Бате". To je 
једно питање које за занатлије кожарско-прерађи- 
вачке струке претставља велики интерес. Ви сте 
често пута могли читати у дневним «ашим листо- 
вима како je no неки незапослени радник или npo- 
пали занатлија те струке полупао прозоре на npo- 
давници ове фирме, сматрајући да je њеним ула- 
ском у нашу земљу угрожена и његова егзистен- 
ција и егзистенција његове породице и да му je 
ona главни кривац што данас нема хлеба. 

Господо, када се говори o предузећу „Бата", 
мора се имати у виду то, да то предузеће није 
ушло у нашу земљу ове или прошле године, од 
како je на управи земаљској Влада г. др. Стоја- 
диновића. Према томе нико нема права да ма што 
пребаци Влади г. др. Стојадиновића у погледу 
тога што се „Бата" иалази у нашој држави. To 
предузеће „Бата" ушло je у нашу земљу нечујно 
и тихо, без велике галаме, a за време једне владе 
у којој je био ишнистар трговине и индустрије 
г. др. Крамер, данашњи сенатор. Оно je ушло прво 
у Земун, na се одатле полако евакуисалб до За- 
греба, a затим пустило пипке no целој нашој др- 
жави тако, да данас има преко 400 продавница у 
свима покрајинама, од којих неке чак и у најза- 
баченијим селима «аше земље. Господо, сада се 
говори o томе: зашто се то предузеће „Бата" не 
истера из наше земље. 

Ja се, господо, надам да he Влада г. др. Сто- 
јадиновића потражити пута и начина да се и са 
овим предузећем поступи као што се поступило са 
предузећем „Тата", те да се нашим занатлијама 
омогући солидан и пристојан живот. 

Господо, ja сам малопре казао да се преду- 
зеће „Бата" увукло у нашу државу нечујно, без 
галаме, и да je освајало једну no једну позицију 
тако да данас има преко 400 продавница у нашој 
земљи. Ja hy вам навести један пример у Кавадару, 
када je првога дана, кога je отворило продавницу у 
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томе месту, пазарило 39.000 динара, док цела ка- 
вадарска чаршија не може да пазари толико ни 
за 15 дана. 

Зашто, господо, „Бата" има толики успех? 
И.ма толики успех због своје рекламе и пропаганде 
коју за своју робу употребљује. Ja сам имао при- 
лике да видим у Скопљу да je „Бата" организовао 
1934 године једну циганску музику са гочевима, 
бубњевлма и таламбасима, које je попео на кров 
своје продавнице у пазарни дан и са том свирком 
и музиком позивао муштерије да дођу у његову 
радњу! Сем тога „Бата" се служи и другим срет- 
ствима за агитацију и пропаганду своје робе. 
Имало je случајева у Ђевђелијском и другим сре- 
зовима да се погоди са проводаџијама који налазе 
момцима девојке и девојкама момке, који су за 
његов рачун вршили пропаганду његове робе код 
тих младожења и девојака. 

Даље, сиромашни свет занатлиски покушао je 
преко својих одборника у градским већима и оп- 
штинским одборима да опречи путем трошарин- 
ских ставова улазак „Батине" робе у поједина ме- 
ста. ,,Бата" je одмах отворио продавнице у се- 
лима поред односне вароши, и у тим продавни- 
цама продавао обућу стављајући на њој цену: „Без 
општинске трошарине" толико, са „општинском 
трошарином" толико. Ha тај начин je противно 
јавном поретку покушао да изазове мржњу ста- 
новништва на дотичне општинске управе. 

Сем тога, господо, не треба да заборавимо да 
се дискутовало и у јавности довољно o томе ко- 
лико „Батино" предузеће експлоатише раднике 
који код њега раде. У једној публикацији коју су 
радници издали, налази се и овај податак да „Ба- 
тино" предузеће свакога радника кога прими на 
рад код себе, прво запосли 14 дана бесплатно, na 
му се тек после тога плаћа. To je, господо, у сва- 
ком случају једна груба експлоатација радничкога 
сталежа. 

У нашој земљи има 17.000 обућарских и опан- 
чарских радњи, и око 38 до 40 хиљада квалифи- 
кованих радника те бранже. Ако се узме да они 
просечно имају no два члана породице, значи да 
120.000 душа имамо у нашој земљи које живе oi 
кожарско-прерађивачког заната. Да ли je потреб- 
но, господо, да се овај сталеж, да се ови људи 
сасвим униште и да ли je корисније за држа- 
ву и народ да постоји свега једно преду- 
зећс које je свега неколико километара уда- 
л>ено од наше границе и чији приходи, које до- 
бија у нашој земл^и, иду на страну; или je корис- 
иије да се помогну ови мали л>уди, 120.000 бораца 
у случају рата, 120.000 малих привредника и no- 
реских обвезника?! Они који су довели „Бату" у 
нашу државу, бојим се да не пролију крокодилско 
сузе онда када буде регулисано то питање „Бате" 
у нашој земљи! 

Има случајева где су no 3—4 брата обућара 
са свима својим члаиовима породице живели од 
једне радње, a данас нису у могућности да се 
прехране. Cea су пандурска места у држави no- 
пуњена, и тај сиромашни свет нема где више да 
на1)е запослења, и зато je потребно обратити му 
сву пажњу. Кад му се раније није обраћала потре- 
бна пажња, ja се надам да ће му се данас она по- 
клонити, када je на управи земље једна Влада која 
потпуно схвата потребе и трговаца, и занатлија, и 
индустријлаца, и чиновника,    и    зсмлЈорадника, и 

надам се да he се овом сталежу данас моћи доиста 
да помогне.  (Одобравање код већине). 

Потребно je да кажем неколико речи o томе 
колико предузеће „Бата" плаћа порезе држави. Из 
два званична документа која je издала Савска 
финансиска дирекција, види се да je у 1933 години 
„Бата" имао 127 продавница и платио je пореза на 
течевину 163.317 динара, a 1935 године имао je 
399 продавница и платио je држави порез 924.108 
динара. Дакле, просечно no једној филијали пла- 
тио je 1.102 динара порезе, a само једног дана, — 
да се вратим опет на оно што сам малопре го- 
ворио, пазарио je у Кавадару 39.000 дин. Наовај 
начин, он се извлачи и од самоуправних приреза. 
(Глас са левице: A шта ради Министар финансија?) 
Министар финансија студира, господине посланиче, 
питање правилног распорсђивања порезе, и надам 
се да he да уради што треба. Ja мислим да ће г. 
Министар финансија са r. Министром трговине и 
индустрије баш узети у расматрање цело ово пи- 
тање, и да ће учинити све што треба да се пре- 
дузећу „Бата" ограничи или забрани рад, како би 
наши сиромашни мајстори могли да опстану. 

Ja мислим да би требало да се нађе начина, да 
се узму у обзир претставке занатских комора да 
се § 44 Закона o непосредним порезима измени 
тако, да се предузећима, која имају разгранату 
филијалску мрежу, порез не утврђује где им je цен- 
трала, за целу државу, него да им се порез утвр- 
ђује свуда код пореских одбора, где она имају 
своје филијале, односно продавнице. 

' Ja баш мислим да би то био један начин за 
опречавање ширења филијала оваквих предузећа 
са једне о-ране, a ca друге стране држава би имала 
већи приход него што ra данас има, a спасла би 
један заслуж-ни и поштени ред људи, који je ко- 
ристан држави и у рату и у миру. Господин Ми- 
нистар трговине показао je добру вољу да се ово 
питање реши. Он je прошле године, на молбу моју 
и неких мојих другова и привредних комора, одр- 
жао једну анкету"на дан 26 фебруара, на којој je 
анкети он претседавао и саслушао разлоге и за и 
против овог предузећа. 

Од тада до данас „Батине" филијале повећале 
су се за једну трећину и то због тога, што су пали 
предлози да му се ограничи стварање нових про- 
давница. Он je тиме желео да задовољи своју по- 
требу, na кад се донесе забрана да му ona ништа 
не шкоди, јер би онда имао стечено право. 

Овде hy да кажем неколико речи o шитању 
пореза којим су занатлије оптерећене у поређењу 
са aiKninoHapcicHM друштвимЗ'. 

Познато je, да je ранија једна влада године 
1933 и 1934 била увела у живот фамозни чл. 7 За- 
кона o изменама m допунама закона o непосред- 
ним порезима. Taj пропис je био широм земље 

.изазвао затварање радња трговачшх и занатли- 
ск^х, и наша Влада je тај пропис укинула, уви- 
ћајући да je он штетан no нашу привреду. 

Сада смо чули из експозеа господина Минн- 
стра (|жнансија'да je снизио порез занатлијама, 
imo можемо само поздравити, 

Али хтео бих да направим једно поређење из- 
међу висине пореза који плаћају занатлиЈе и 
онога који плаћају акционарска друштва. iva. 
друштава има у нашој држави 1845, индустриЈ- 
ских 677, банкарск.их 610, трговачких 175 и осигу- 
равајућих 23. Целокупан обим пословања ови\ 
акционарских друштава у 1934 годан« износио je 
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31 1 м.илијарду динара. Од гога долази на инду- 
стрију 13,7 милијарди, банке 13,3 милијарди, тр- 
говину 2,7, ооигурање 1,2 милијарде динара. Њч- 
хова сопствена сретства .износе 11 мшлијард«, кре- 
дити 10,5 милијарди 'и улози 6,7 милијарди ди- 
нара   што укупно из»о.си 28,2 милијарди дииара. 

Сва та друштва, господо, платила су на име 
пореза за 1934 годину 75 милиоеа динара, док су 
занатска предузећа, која имају у радње уложеног 
капитала око 2,3 милијарде динара, платила у истој 
години 76,009.607 динара. Значи дакле, да су за- 
натлије платале 11 лута већи порез него све банке, 
сва осигуравајућа друштва, сва акционарска дру- 
штва и индустрије! 

To се, господо, мора мењапи, raj оистем мора 
la се преинач-и « 'народ треба да види да се o 
томе води рачуна! Ja се надам да ће то г. Мини- 
стар трговине да покрене и учини да се ово пи- 
тање реши. 

Г Министар тргсдаине искрено je признао, да 
v погледу стручнога школства не стојимо на оио- 
ме .ступњу на коме би желео и на коме би смо 
гви  желели  да стојимо. 

Потребно je сгворити средњу техничку школу 
оа Јужну Србију. ГраНев-инске радње могу .сада no 
садашњем закону да ошивају само лица Koja су 
гвошила средњу технмчку школу и провела изве- 
Гно време на пракси или да су свршила технички 
гћакултет. Тек кад испуне те услове, могу да осни- 
Raiv грађевинске радње. У Јужној Србији вема 
тдквих људи који би могли под тим условима да 
такву радњу (1к)рмирају. Шта ће радити ти људи, 
„ији су претци изградили наше средњевековне м.а- 
нлстире и који су до доношења садашњег закона и 
тпавилника водили све граНевинске послове? Они 
te остати обични надничари само зато што нису 
Шали могућности и cpehe да сврше средње тех- 
««чке школе или (Икултет. И њихови ттотомци 
^гтаће само надничари. Пошто има зграда у Ско- 
„„ v a nocToje 'и друпи услов.и, ja бих молио г. 
Министра  да   отвори   средњу  техничку  школу  у 

Скопљу- говорим 0 ррађевииарима, онда треба да 
^ажем неколико речи o једној важној ствари која 
мнЈеоесује Јужну Србију. По § 446 Закона o рад- 
Гама предвиђено je да опи звдарски MajcTop«, 
Žiu   су   овлашћено  водили радн>е  могу  до   193b 

ине   до   31    децембра   полагати   гра-дител^ски 
гит   Taj рок je прошао. Велиш број мајстора 

"liP могао да  пплаже испит, na молим г. М-ини- 
да   овај   рок   продужи још за две године. 

Ииам обеНан.е г. Министра да ће тако постушта " 
t'he се зичарским мајсгорима, који данас имзју 

Uie  радње омогући-ги да и даље  раде оне по- 
«р Koje су до доношења правмлника no чл. 47 

^-пна o радњама радили. У питању су стечеш 
По томе праиилнику зидарски маЈСтори не 

ПРгЈ оадити бетонске шкглове, до.к не положе ис- 
r Јпн кад га п.оложе могу радити само оне чијп 

п^гпон пије већи од три метра. Стечена права т- 
^пгких мајстора треба поттовата, n треба оза- 
^ити да они који су се затекли n како су се 
зЈгекли,  да  за  н>их   ово   правшло   важ«  и  за у 
буДУГ<?оподо имамо један стари уметнички занат 
wniH ie на умору, то je кујунцијскп занат. Он npo- 
nafa због новог времена, a « з^го што му ни.,е 
покшљена пажња. Кад je Ииш 1878 године осло- 
бођен, уњему je било 30 куЈунџиЈСКих маЈстора, 

a данас постоји оамо један. У Скопљу.их има и 
данас леп број, и тим уметницима, који од сре- 
брне жице праве лепе уметничке ствари, треба 
омогућити да свој занат сачувају. Ja бих молио 
г. Министра да се жиговмина од сто динара no 
килограму смаши поново на педесет, колико je и 
раније износила. Сума која je овде у питању, није 
велика, износи 32.000 динара, али она нарочито 
тешко погађа мале мајсторе који се једва одржа- 
вају у животу. 

Исто тако молим г. Министра да шоведе ра- 
чуна o захтевима занатлија и осталих потрошача 
да се изврши ревизија царинских ставова за сву 
картелисану индустрију у нашој земљи, која 
експлоатише наше потрошачке масе. 

Ha крају, господо, хтео бих да кажем неко- 
лико речи o једном артиклу који интересује Ју- 
жну Србију. Питање опијума у Јужној Србији не- 
сумњиво je једно врло важно питање, и надам се 
да ће му се посветити она пажња коју оно заслу- 
жује. Краљевска влада je у току прошле године 
учинила доста да се питање опијума правилно ре- 
гулише. Наша држава платила je опијум прошле 
године no 200 и нешто динара килограм просечно, 
и то одмах у готову новцу. (Милош Рашовић: Није 
тачно! Плаћано je 120 динара!) Ja мислим, да Ви, 
господине посланиче, нисте довољно мислили o 
овом питању, na сте то казали напамет. Призад 
je наш опијум продао no 450 дин. кгр. и требао 
би идуће године да плати пароду бар 400 дин. 
кило. Народу доле то je једини приход и треба 
му дати цену коју заслужује. 

Говори се, господо, o томе да je потребно из- 
вршити преоријентацију привреде у срезовима 
који производе опијум. Ту би дошли у питање: 
памук, пиринач и други артикли који би могли за- 
менити опијум. Ja мислим да не би било могуће 
извршити одмах преоријентацију, већ би то тре- 
бало учинити постепено, a да се за то време npo- 
извођачима из тих 9 срезова, који су упућени је- 
дино на гтроизводњу опијума, да она цена коју 
опијум може имати на светској пијаци. Исто тако 
молио бих г. Министра трговине и индустрије да 
установи у Скопљу посебан југословенски завод 
за извоз опијума, одвојено од Привилегованог 
друштва за извоз земаљских производа, којим би 
управљао један независан управни одбор и који 
би завод имао да води бригу o производњи и про- 
даји нашег опијума у иностранству. Исто тако на- 
лазим да je потребно да Јужна Србија има у При- 
заду једнога члана управе, који опијумско питање 
познаје. 

Мислим да he г. Министар трговине побрину- 
ти се да се овогодишња берба опијума откупи no 
доброј цени како то заслужује. Ову одлуку треба 
донети благовремено, a не кад почне берба. 

Господо, ja знам да je г. Министар трговине 
обећао и у Финансијском одбору да ће учинити све 
што треба да би се унапредило и наше занатство, 
и наша трговина, и наша индустрија, и имам вере 
да ће он усвојити све добронамерне и ■ паметне 
предлоге и, имајући ту веру, ja ћу гласати за бу- 
џет. (Бурно одобравање и пљескање код већине). 

Претседиик Стеван Ћирић: Господо народни 
посланици, пошто je листа говорника исцрпена то 
je претрес у појединостима предлога буџета ра- 
схода — XIV Раздео — Министарство трговине и 
индустрије завршен. Прелазимо на гласање. Гла- 
саће се no партијама седењем и устајањем. Госпо- 
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да народни посланици који примају прочитане 
партије, изволеће седети a који не примају изво- 
леће устати. Молим господина известиоца да из- 
воли прочитати партију 858 са предложеним 
амандманом Краљевске владе. 

Известилац др, Јуре Коце прочита партију 
858 са предложеним амандманом Краљевске владе 
који гласи: 

XIV   РАЗДЕО   —   МИНИСТАРСТВО   ТРГОВИНЕ   И 
ИНДУСТРИЈЕ 

ставити: „5 од VIII 
групе" и износ суб- 
поз.   смањити   са    .   . — 35.i,m- + 47.780.— 

ГЛАВА СХ1Х МИНИСТАРСТВО 

Парт. Поз 
858 

Редовни  расходи 
A.  Лични    расходи 

48.040.- 

27.000.- 

+ 35.696.- 

+  16.500.— 

10.500,- 

Личне   принадлежности: 

1    Плате-периодске   повишице   и   положајни  додаци 
чиновника 

a) Чиновници 
I)  Министарство 

Место:     „5     саветника 
итд."   ставити:   „6   са- 
ветника:      2-IV/l       и 
4-IV/2"   и   износ   суб. 
поз.   повећати   са   .   . 

Место:     „5     секретара 
итд."   ставити:   „4   се- 
кретара: „2-V и 2^1" 
и   износ   субпоз.   сма- 
њити   са        

Место:      „U     пристава 
итд."      ставити:      „13 
пристава:       4-VI1      и 
9-VIH"   и   износ    суб- 
поз.   повећати   са   .   . 

Место  „Помоћни  секре- 
тар   итд."  ставити: „2 
помоћна      секретара: 
1-VI  и  l-VII"  и износ 
субпоз.    повећати    са 

Место:  „5 писара  итд." 
ставити:    „4    писара: 
2-1Х-1 и 2^IX" и изиос 
субпоз.   смањити   са   . 

Код   3   архивска   чинов- 
ника     итд.    изменити 
разврставање   и  треба 
ставити:   ,,2-IX   и   1-Х" 
и износ субпоз. пове- 
ћати са + 3.200. 

III) Одељсњс за радњс 
при Упр. гр. Београда 
Место:   „Саветник"   итд. 
ставити: „2 саветника: 
1-lV/l   и  1-1V/2"  и из- 
нос  субпоз.   пов.   са   .    + 36.040. 

Секрстар  V,    брише   се   — 27.000.- 

IV) Државни завод аа 
унапређење   индустрије 

и   занатства 
Код 2 пристава итд. из- 

менити    разврстава1г>с 
ставити:      „.l-VlI       и 
l-VIIl"    и    износ   суб- 
поз.   повећати   са   .    .    +    3.080.- 

Код 2 занатска учитеља 
итд.   изменити   развр- 
ставање    и     ставити: 
„1-VIII и 1-Х" и изпос 
субпоз.   повећати   са  .    +    4.860.- 

б) Чиновмички приправници 
I) Министарство 

Мссто: „11 чииовиич- 
ких приправника итд." 
ставити: „9 чин. при- 
правника итд." и ме- 
сто: „7 од VIII групе" 

5   Додаци   лични   и   породичми 
a) Чиновника,  лични 

смањити   са   .   .   .   . _ 47.780.— 

Претседник Стеван Ћирић: Прима ли Народна 
скупштина прочитану партију 858 са предложе- 
ним амандманом Краљевске владе? (Гласови: При- 
ма! — Не прима!) Она господа народни посла- 
ници који примају, нека изволе седети, a који не 
примају • нека изволе устати. (Већина седи.) Ве- 
ћина седи, према томе објављујем, да je прочи- 
тана партија 858 са предложним амандманом 
Краљевске владе већином гласова примљена. Изво- 
лите чути партију 859. 

— За овим je Народна скупштина, гласајући 
седењем и устајањем o свакој појединој партији, 
у смислу чл. 102 Устава и § 67 Закона o послов- 
ном реду у Народној скупштини већином гласова 
усвојила v појединостима све партије предлога 
буџета расхода XIV — Раздео Мшистарство трго- 
вине и индустрије од партије 859 до партије 863 
закључно. — 

Претседиик Стеван Ћирић: Изволите чути 
партију 864 са предложеним амандманом Кра- 
љевске владе. 

Известплац др. Јуре Коце прочита партију 
864 са предложеним амандманом Краљевске владе 
који гласи: 

Б.  Материјални  p a с х o д и 
Парт. Поз. 

864 Управни трошкови 
Кирије 
в) Женска стручна учи- 

тељска школа, сма- 
њити   са  

Уиети иову субпои.  ПОД 
г) Упрапа за заштиту 
индустр.   сво.јине    .   ■ 

—   2.000 — 

+    2.000 — 

Свега  гл.  СХ1Х 

Претседник Стеван Ћирић: Прима ли Народна 
скупштина прочитану партију 864 са предложе- 
ним амапдманом Крал^евске владе? (Гласови: 
Прима! — Не прима!) Она господа народни по- 
сланици који примају, нека изволе седети, a који 
не примају, нека изволе устати. (Већина седи.) 
Већина седи, према томе објављујем, да je пар- 
тија 864 са предложеним амапдманом Краљевске 
владе већином гласова примљена. Изволите ч\ти 
партију 865. 

— За овим je 11аролна скупштина, гласајућн 
седењем и устајањем o свакој појединој партијн, 
у смислу чл. 102 и § 67 Закона o пословном реду 
у-Народној скупштини, већином гласова усвојила 
у појединостима све партије предлога буџета 
расхода XIV Раздео - Министарство трговине и 
индустрије од партије 865 до партије 877 за- 
кључно. — 

Претседник Стеван Ћирић: Изволите чути 
партију 878 са предложеним амандманом Кра- 
ЛЈевске владе. 

Известилац др. Јуре Коце прочита партију 
878 са предложеним амандманом Краљевске владе 
који гласи; 
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ГЛАВА СХХ — БАНСКА УПРАВА  - 

Редовни  расходи 
A.    Лични   расходи 

Парт. Поз. 
878 Личне принадлежности: 

1    Плате  —  периодске   повишице  и  положајни  до- 
даци чиновника 

a)  Чиновиици 
I)   Одељење    и    отсеци 
код  банских  унрава 

Место:      „6     савстника 
итд."   ставити:   „7   са- 
ветника: 3-IV/2 и 4-V" 
и   износ    субпоз.    по- 
већати   са + 32.040.— 

Место:      „Писар     итд." 
ставити:     „2     писара 
IX"   и   износ    субпоз. 
повећати   са   .    .    .    .    +  10.500.— 

б)   Чиновнички   припраиници 
II)  Трговачке   академије 
Место:   „33   чиновничка 
приправника итд." ста- 
вити:   „32   чииовпичка 
приправпика    итд."    и 
место:   „17   у   1"   ста- 
вити:  „16 у  1 разреду 
скупоће" и износ суб- 
поз.   смањити   са    .   .   — 17.568.—   + 24.972.— 

5   Додаци   лични   и   поро- 
дични итд. 

a) Чиновника,   лични, 
смањити   са    .   ...   •     — 24.972.— 

Свега  гл.   СХХ 

Претседник Стеван Ћирић: Прима ли Народна 
скупштина прочитану партију 878 са предложе- 
ним амандманом Краљевске владе? (Гласови: 
Прима! — Не прима!) Она господа народни по- 
станици који примају, нека изволе седети, a који 
не примају, нека изволе устати. (Већина седи.) 
Већина седи, према томе објављујем, да je пар- 
тија 878 са предложеним амандманом Краљевске 
владе већином гласова примл,ена. Изволите чути 
партију 879. 
  За овим je Народна скупштина, гласајући 

седењем и ycTajafbeM o свакој појединој партији, 
V смислу чл. 102 Устава и § 67 Закона o послов- 
ном реду у Народној скугтштини већином гласова 
усвојила у појединостима све партије предлога 
буџета расхода XIV Раздео — Министарство тр- 
говине  и   индустрије  од   партије   879 до  партије 
889 закључно. — 

Претседиик Стеван Ћирић: Изволите чути 
партију 890 са иредложеним амандманом Краљев- 
ске владе. 

Известилац   др.   Луре   Коце   прочита   партију 
890 са предложеним амандманом Краљевске владе 
који гласи: 

ГЛАВА   СХХ1  — ДИРЕКЦИ.1А  ЛУГОСЛОВЕНСКЕ 
СЛОБОДНЕ ЗОНЕ У СОЛУНУ 

Редовни  расходи 
A.    Личпи    расходи 

Личие  принадлежности: Парт. Поз. 
890 

]    Плате  —  периодске  поиишице  и   положаЈни до- 
даци чиионпика 

a) Чиновници 
Место:  „Пис.Тр  IX"  ста- 
вити:    „2   мисара   1л 
„    износ   субпоз.   no- 
већати   са +  10.500.- 

Место: „2 архивска чи- 
новника итд." стави- 
ти: „Архивски чинов- 
ник X" и износ суб- 
поз.   смањити   са    . — 10.500.- 

Свега гл.  СХХ1 
Укупно   XIV   раздео 

Претседник Стеван Ћирић: Прима ли Народна 
скупштина прочитану партију 890 са предложе- 
ним амандманом Краљевске владе? (Гласови: 
Прима! — Не прима!) Она господа народни по- 
сланици који примају, нека изволе седети, a који 
не чримају нека изволе устати. (Већина седи.) 
Већина седи, према томе објављујем, да je про- 
читана партија 890 са предложеним амандманом 
Краљевске владе већином гласова примљена. Изво- 
лите чути партију 891. 

— За овим je Наридна скупштина, гласајући 
седењем и устајањем o свакој појединој партији, 
у смислу чл. 102 Устава и § 67 Закона o послов- 
ном реду у Народној скупштини већином гласова 
усвојила у појединостима све партије предлога 
буџета расхода XIV Раздео — Министарство тр- 
говине и индустрије од партије 891 до партије 
896 закључно. — 

Претседиик Стеван Ћирић: Господо народни 
посланици, пошто je предлог буџета расхода XIV 
Раздео — Министарство трговине и индустрије 
no свима партијама појединачно примљем, објав- 
љујем да je цео предлог буџета расхода — XIV 
Раздео — Министарство трговине и индустрије 
примљен. (Бурно пљескање). 

Господо народни посланици, пре подне чули 
сте извештај Верификационог одбора, који je Ве- 
рификациони одбор једногласно поднео, да се ве- 
рификују мандати Здравковића Јована за Срез 
моравски и Николића Радивоја за Срез посавски. 
TOM приликом je народни посланик г. Никола Ка- 
балин у име шефова група предложио да се тај 
извештај не ставља на дневни ред, него да се раз- 
дели господи народним посланицима na да одмах 
o њему гласају. Констатујем, да je тај извештај 
подељен још npe подне господи народним посла- 
ницима, тако да no споразуму са шефовима група 
нема никакве сметње да ra једногласно приме, али 
наглашујем, господо народни посланици, да то 
не може бити преседенс, него да можемо гласати 
без стављања на дневни ред овог извештаја само 
зато што je Верификациони одбор једногласно 
донео решење да се верифукују мандати и што 
су сви шсфови група у име својих група дали при- 
станак да се без стављања на дневни ред овај из- 
вештај узме на знање. Дакле, питам Народну скуп- 
штину, прима ли овај извештај на знање. (Једно- 
гласан одзив: Прима!) 

Претседиик Стеван Ћирић: Објављујем да je 
извештај Верификационог одбора примљен и про- 
глашујем г. Здравковића Јована и Николића Ра- 
дивоја за народне посланике, које je Народна 
скупштина у овоме тренутку верифицирала. (Бур- 
но njbecKaibe у целој дворани). 

Молим г. г. Здравковића Јована и Николића 
Радивоја да дођу у мој кабинет да положе 
заклетву. 

Прелазимо на другу тачку дневног реда: пре- 
трес предлога буџета расхода — IX Раздео — Ми- 
нистарство војске и морнарице. 
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Има реч Министар војске и морнарице арми- 
ски ђенерал г. Љубомир Марић (У дворани настаје 
опшче бурно и дуготрајно пљескање уз једноду- 
шно клицање: Живела војска!) 

Министар војске и морнарице армиски ђене- 
рал Љубомир Марић: Господо посланици, буџет 
расхода Министарства војске и морнарице који 
сам предложио за 1937/.38 годину износи 2 мили- 
јарде и 459 милиона динара у округлој цифри. 
Исти je у Финансијском одбору примљен аклама- 
цијом. 

Упоређен са буџетом за текућу 1936/37 го- 
дину, он показује повећање расхода за 150 мили- 
она дин. A кад се узме у обзир и накнадни креди', 
који je у овој години, у суми од 30 милиона ди- 
нара добивен за издржавање војске и морнарице, 
јер додељена буџетска сретства нису зато била 
довољна, онда то повећање расхода у односу на 
текућу буџетску годину износи стварно 120 ми- 
лиона динара- 

Разлози и потребе овога повећања јасније ће 
се показати ако претходно, пре него пређем на де- 
таљније излагање буџетског предлога, изнесем у 
најкраћим потезима, кретање буџета војне силе за 
неколико последних година. 

У времену од 1926/27 na до 1931/32 буџетске 
године војни бумет износио je иросечно 'ŽV^ мили- 
јарде динара, што je чинило око ]4 од укупног 
државног буџета. Ова висина војнога буџета одго- 
варала je у главном потребама војне силе саобра- 
зно нашим приликама и нашем међународном 
положају. 

Међутим, због насталих привредно-финанси- 
ских тешкоћа, већ од 1931,32 године, војни буџет 
се нагло смањује, да убрзо спадне на цифру ОД 
свега две милијарде динара, дакле на цифру која 
je за преко 20% мања од нормалне цифре војнога 
буџета. 

Из овога се види, колико су неколико прет- 
ходних година буџетска сретства за војне потребе 
била недовољна. Али ако се та недовољност до- 
иеклс и могла да правда особитим привредним фи- 
нансиским тешкоћама, не може се спорити факт. 
да стање у овом погледу треба што пре поправ- 
љати. To не траже само нагомилане потребе за 
ово време недоволЈНог буцетирања, него и 11|)илике 
садашњег времена. Са ових разлога и предложопи 
буџет за 1937/38 годину морао je, у односу на са- 
дашњи, да буде повећан како je већ казано за 
120 милиона динара. Шта вишс, с обзнром II:I 
стварие иотребе, буџетска цифра би морала да 
буде још већа, na je она с тогв била првобитно 
тако и иредложеиа, али je потом, у интересу бу- 
џетске равнотеже, редуцирана на овај предложеии 
износ, с вером, да he се још незадоволЈене потребе 
покриги накнадним кредитима. 

У детаљу подела укупне цифре војлога буџета 
извршена je на четири дела — главе, од којих 
прва обухвата трошкове на војску, заједно са вој- 
ним ваздухопловством, друга na гроСвкове на мор- 
нарицу и хидроавиацијУ, трећа чрошков« ка гра- 
ничну трупу и чсгнрт;! na грошкове на ЦИВИЛЖЈ 
ваздухопловстио. 

/ — Сувоземиа војска 
Код војске  су  трошкови  овако распоређени: 
1 _ Лични расходи износе укупно 522 милиона 

округло. Повећани су у односу на личне р»СХОДе 
у текућој буџетској години за 25 милиона динара 

округло. Разлози o овоме повећању јесу: нешто 
повећано бројно стање особља, ради попуне цра- 
зних места no формацији; унапређивање у старије 
чинове и превођење na старије повишице, no сте- 
ченом законском праву, повећање летећег особља 
у ваздухопловству и појачање интензитета ле- 
това, a због тога'већи износ додатка на летење; 
најзад повећање трошкова на особље у иностран- 
ству које изазива потреба службе. 

Уосталом, предложени лични расходи војске 
износе само 21 % од опште цифре војнога буџета, 
те су у односу na личне расходе код многих стра- 
них војсака и сувише скромно одмерени. 

2 — Материјални расходи војске, заједно са 
ванредним, износе укупно једну милијарду и 620 
милиона динара округло и у односу на ове расходе 
у текућој буџетској годиии повећани су за 102 
милиона динара. 

Распоред материјалних трошкова no гранама 
je следећи: 

а) за извођење и инспицирање наставе, за слу- 
жбена путовања и за остале потребе no ђенерал- 
штабној грани предвиЈ^ено je укупно 32 милиона 
и 462 хиљаде динара. У односу на овогодишши 
буџет расходи су, дакле, већи за 2,723.000 динара. 
Повећање пада v главном на наставу. ради поја- 
чања наставне активности код главних родова вој- 
ске a наЈвећим делом за извођење маневара и 
већих вежбања трупа, што je од неопходне по- 
требе. Остала повећања су незнатна, али ни без 
н>их није се могло да прође. 

б) Кредити no економској грани. — Овде спа- 
дају издатци на профијантске, одећне и гарнизон- 
ске" потребе, који уједно претставл^ају најкрупнију 
ци())ру материјалних расхода у војном буџету, јер 
износе укупно 6264. милиона динара округло. У 
односу на овогодишњи буџет, ови су кредити по- 
већани за непуних 89 милиона динара, али, ако се 
узме у обзир" и повећање ових трошкова путем 
накнадних кредита, онда стварно повећање ових 
расхода износи нспуних 60 милиона динара. 

в) Кредити на артилериско-техничке трошкове 
nnvMtaiiijv издатке за набавку, израду, оправку и 
преправку целокупне убојне спреме и материјала и 
omi v предлогу буџета (редовни и ванредни) из- 
носе укупно 230 милиона и 985 хиљада динара, те 
су у односу на садашњи буџет смањени за 11 ми- 
лиона и 667 хил.ада динара. Ово смањење делом je 
дошло због пребацивања неких долова спреме из 
ове v еконцмску грану, која he их у будуће набав- 
љати, a делом зато што су мске потребе остале да 
се подмире из накнадног г. зв. инвестиционог 
кредита. 

r) Кредитп no инжињерско-техничкој грани из- 
imce укупно 54 милиона и 800 хиљада динара и у 
одпосу на овогодии1И.и буџст смањени су за 9^. 
милиона динара. И онде се смањење не предвиђа 
зато mro iv потребе no onoj грани задовољене, 
пего што he со једним делом оне подмирити из 
накнадног кредита, који he се  гражити за инве- 
стиције. 

ч) Санитетски грошкови предвиђени су v уку- 
i м износу од 23,748.700.   - динара и повећанн су 
за пепупих милион дииара. 

ђ) Кредити за потребе иаздухопловства војске- 
редовни и ванредни, и то само no чисто ваздухо- 
пловној, дакл« стручној грани - предвиђени су у 
укупном пзносу од 184.475.600 динара и у однос\ 
II;I те  расходе  v овој буџетској години повећани 
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су за 30 милиона динара. Остал« издатци на ваз- 
духопловство, у суми од 50 милиона динара, па- 
дају на личне и економске потребе војске. 

Ваздухопловство, као најмлађи род војске 
стално je у прогресу. Упоредо са усавршавањем 
технике, из године у годину, код свих држава нагло 
се повећавају издатци на развој и усавршавање 
ваздухопловне организације. Међутим код нас, 
почев од 1932—1933 године због тешких финан- 
сиских околности ни ваздухопловству нису могла 
да буду давана она сретства која су му била по- 
требна  na  се  сада  морају да  чине утолико  већи 
напори. 

При одмеравању кредита na ваздухоллозствг), 
морао би се имати на уму факат, да je то изразито 
техничш род војске. Врло je важно код њега пи- 
тање материјала, на кој« се у ствари троши 90% 
свих кредита no овој грзни. A материјал се, због 
CBoie деликатности и природе службе, троши и 
мора се попуњавати. И че само попуњавати, него 
се он мора и повремено обнављати »овим и савр- 
шенијим материјалом, јер иначе неће бити до- 
вољно ефикасан. 

Али, и поред тога што су трошкови на вазду- 
хопловство доста знатни, они су господо, и не- 
избежни. Познато je како je важна улога вазду- 
хопловства за одбрану земље. Ваздухопловство 
мора бити на висини својих задатака, тако да ое 
v свако доба и за најкраће време може ставиги на 
боаник наше Отаџбине и за заштиту нашега неба. 
ГБурно пљескање у целој дворани.) C тога се мо- 
памо трудити да у овом погледу не изостанемо 
за других напредних војсака. Кредит од 184]/2 

мшиона динара само je нсопходан минимум, јер 
супотребе ваздухопловства велике. Према томе, 
и повећање од 30 милиона динара, било je неиз- 
бежно јер без њега ни све неопходне редовне 
потребе не би биле задовол.ене. Али напомињем, 
ла ie материјална попуна ваздухопловства за сада 
v довол.ној мери загарантована специјалним ван- 
педиим кредитом из 1935 године. 

е) Ванредни кредит, ; предвиђен je у суми 
454 милиона динара. Он je дакле остао у истом 

износу као и у овогодишњем буџету. 
Овај кредит, o коме сам у Ф-инансиском од* 

6ODV имао част да дам нешто детаљнија обаве- 
ттења намењен je за ануигетну исплату специ- 
■ апних' набавака материјала, које су извршене у 
пмљу наоружања и опреме војске и морнарице, a 
н,ргов утрошак регулисан je односвим решењима 
Министарског савета, која су и озакоњен.а у Фи- 
нансиском закону за 1936/37 годину - - чл. 66. 

// — Морпарица 
Пелокупни  износ   кредига   за   морнарицу  из- 

uru-и   193 877.592 динара и у одиосу »a овогоди- 
^ 6vuer повећан   je за  13.696.350 динара. 
Лични ра?ходи ,износе 52,745.292 д.иплра. По- 

већан^ je овде за иошто   више   од   2Уа   м-илиона 

^етеријалн.и   расходи   износе   125 230.200  ди- 
нара. ПовГћаии су за нешто шше од 8Va милиона 

^"^нпсдни   расходи    износе   15,902.100   дшара 
и   они   су повећан«   за нешто   преко    2  милиона 
ДИНа^а Личии расходи морнарице односе се на це- 
лгжупно особље морнарице и повећани су углавном 

због нешто већег бројног стања, због законског 
повећања принадлежности као последице произ- 
водстава, унапређења у следеће чинове и сте-- 
чених права на периодске повишице, као и због 
појачане  наставне активности. 

И овде, исто тако као и код војске, лични су 
расходи строго одмерени према стварним потре- 
бама, и где год je то бил« могуће, сведени на 
неопходни минимум или редуцирапи, што се на- 
рочито види код неуказног особља, које се сма- 
њује сваке године. 

б) Материјални расходи (редовни и ванре- 
дни), који сачињавају гро морнаричког буџета, 
повећави су: код одећних и гарнизонских потре- 
ба, што je углавном последица претеране скуче- 
ности ових кредита у ранијшм годинама; даље 
код материјала, машина и алата, што делом стоји 
у вези са повећањем пловних објеката, a делом 
у вези са појачаном наставном активношћу, 
ради одржавања и подизања спреме поморског 
особља (ово нарочито важи за погонски и пог 
трошни материјал); онда код оправака пловних 
јединица и пристанишних и копнених установа и 
кбд набавке новоградње пловних објеката као 
неопходних потреба из којих резултира бојна 
готовост морнарице уопште. 

Господо, морнарица je, као и ваздухоплов- 
ство, поглавито технички вид војне оиле, те су и 
њене потребе многобројне и разноврсне, a мате- 
р.ијални трошкови сразмерно велики. . 

Стога he и овде изложени кредити бити до- 
вољни углавном за рад и живот морнарице у са- 
дашњем њеном обиму и саставу, рачунајуКи ту 
и H'OBonpHM.'beHe објекте и оне који he бити при- 
мљени у току 1937/38 године, збг>г којих се по- 
главито и тражи повећање. За даљи развој мор- 
нарице, у гранмцама наших могућности, неће се 
MohiH да прође без нових специјалн.их кредита, 
који he се тражити. 

/// — Граничиа трупа 
Укупан кредит за граиичну трупу предложен 

je у сумм од 107,029.130 динара. ()д ове суме пада 
»a л'ичне 90,827.870, a на материјалне расходе 
16,201.260 динара. 

Лични расходи повећани су за 2 милиона ди- 
нара округло, a код материјалњих трошкови из- 
државан>а IH за нешто код огрева и осветлења. 
По CB'HMa осталим партијама материјалних расхо- 
да извршена су смањења или су суме остале у 
истим износима као и у овогодишњем буџету. 

Господо, улога граничне трупе од великог je 
значаја. Она дано-но^го бди над сигурношћу на- 
ших граница. Због тога, иако je њено издржава- 
ње релативно скупо, трошкови се не могу ви у 
колико овде смањити. 

/V — Цивилно ваздухопловство 
У овај предлог унета je први пут, као нова 

глава —• Цивилно ваздухопловство. У њој су 
предви^ени издаци за потребе цивилног вазду- 
хопловства, које су у ранијим годинама биле пред- 
виђене уједно са расходима ваздухопловства вој- 
ске. Али, како се овај начин кредитирања цивил- 
ног ваздухопловства у току више година показао 
као непрактичан. са више разлога издаци су сада 
одвојени у засебну главу. 

Предлог буџета цивилног ваздухопловства из- 
носи  укупно   16,095.974.— динара,  од  које  суме 
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пада 476.184 динара на личне, a 15,619.790.— ди- 
нара на материјалне издатке. — У односу на ове 
издатке у овој години, повећање кредита за ци- 
вилно ваздухопловство стварно износи свега 4 ми- 
лиона динара. 

Ово повећање, господо, с погледом на ску- 
поћу ваздухопловног материјала претставља је- 
дан неопходан минимум и сачињава прву етапу 
јвдног петогодишњег плана који треба да нам 
обезбеди прави ваздушни саобраћај у најнужии- 
јем обиму, какав путнички свет Hrta право да оче- 
кује и какав већ постоји у другим земљама. 

Господо народни посланици, на крају овога 
излагања сматрам да ће бити у интересу правил- 
нијег суда o одмерености наших захтева у погле- 
ду буџетских кредита, ако напоменем још и ово 
што следује. 

Оно што се при одмеравању висине војних 
кредита мора имати на уму, на првом месту као 
моменат од утицаја, то су: општи положај и при- 
лике у којима се налази наша земља, a ово за- 
једно — да се не упуштамо у детаљније излагање 
o томе — несумњиво тражи да имамо довољно 
јаку војну силу, добро организовану, морално ја- 
ку, добро обучену и материјално опремљену сви- 
ма савременим сретствима. (Опште бурно одобра- 
вање, пљескање и узвици: Тако je!) Јер само та- 
ква војна сила биће моћна гарантија наше без- 
бедности и мирнога, успешнога напретка нашег 
народа и наше отаџбине. (Опште бурно одобра- 
вање и пљескање.) 

Други важан факат, на који се мора да ука- 
же, јесте: да су потребе савремене војне силе врло 
велике и многоструке и да оне, природно, захте- 
вају огромне материјалне жртђе. Није довољно 
осигурати само онолико сретстава колико je по- 
требно за нормалан живот и рад војне организа- 
ције. Јер мирнодопско издржавање старешинског 
кадра, помоћног особља и људства; трошкови свих 
војних школа и курсева, уопште издатци на на- 
ставу и вежбе, као и на сву осталу службу — све 
то, иако износи врло знатну суму трошкова, још 
није све. Управо то су — тако да их назовемо — 
редовни или текући издатци, управо школске по- 
требе везане за нормално функционисање војног 
организма у миру. Ти издатци, као што се то види 
из предлога, чине знатно већи део укупне буџет- 
ске цифре расхода. 

Али, сем ових редовних, односно текућих по- 
треба, има и других — ванредних, које су још 
многобројније и разноврсније a које такође мо- 
рамо да подмиримо, јер оне треба да нам обез- 
беде спрему и готовост војне силе, као и припре- 
му целе државе за рат. Реч je o наоружању и опре- 
ми свих врста за рат, o утврђивању граница, o 
спреми земље за одбрану од ваздушних напада, 
o инвестицијама у циљу развијања ратне војне 
иидустрије и оспособлзења да можемо већи део 
ратнога материјала да израђујемо у земљи неза- 
висно од иностранства и т. сл. A за све ово тро- 
шкови износе огромне сумс, знатно преко цифара 
које се у буџету појављују за ове сврхе. 

Истина je, господо, да се све ове потребе не 
подмирују одједном, него се њихона пабанка 
односно израда ешелонира на краћи или дужи пе- 
риод времена, no плану и реду хитности. Истина 
je и то, да се ове потребе не троше редовно, као 
na пример храна и одећа за људство у кадру што 

се троше, него служе, односно стоје за евенту- 
алну ратну употребу дуже време. Али je факат 
неоспоран, да њихова набавка стаје великих сума, 
прво зато, што су у питању многобројне потребе, 
a уз то обично и врло скупоцене, a друго, што и 
када се не истроше, no неке се од тих потреба 
морају повремено да обнављају, јер више нису на 
висини модерне технике. Исто тако и код наору- 
жања убојним материјалом, ова обнова може по- 
стати неминовна, јер из појмљивих разлога не мо- 
жемо да допустимо, да на np. наша војска са заста- 
релим материјалом буде принуђена да се бори са 
непријатељем наоружаним са најмодернијим ма- 
теријалом, или да наша авијација изостаје у ефи- 
касности својих апарата иза других, или да нам 
морнарица остане са одвећ застарелим, дакле већ 
невредећим објектима. Јер и сама констатација да 
се има пред собом боље наоружан и опремљен не- 
пријатељ штетно утиче на морал. Човек против 
машине немоћан je. Борба под неједнаким околно- 
стима иде на штету слабијега. Свака неоправдана 
штедња на војсци плаћа се жртвама у крви. (Узви- 
ци: Тако je!) Tora су свесне све државне управе 
na и наша. 

Услед овога запажа се општа тежња држава 
да у наоружању, уопште у спреми за рат, не изо- 
стану једна иза друге. Нарочито у последње време, 
као што je то и широкој јавности познато, при- 
мећује се ужурбани рад на наоружању и свестра- 
ним припремама за рат готово код свих држава, 
што je свакако последица осећања међународне 
несигурности. — Под таквим приликама, разумл>и- 
во je ,не можемо ни ми да останемо скрштених 
руку, већ се морамо побринути да колико год наше 
могућности допуштају, будемо спремни за евен- 
туалне судбоноснс догађаје, ако би до њих, ма и 
противу наше воље, дошло. У томе, дакле, у факту 
општега оружања у свету, налази се само потенци- 
рани узрок и потреба нашега наоружања и спреме, 
те да не изостанемо иза других и да не будемо 
ничим изненађепи. 

Пајзад долази факат, који такође не би тре- 
бало губити из вида при одмеравању кредита, a 
то je: да смо ми раније у току неколико година, 

%под притиском финапсиских тешкоћа исувише 
слабо дотирали војску и морнарицу материјалннм 
сретствима, због чега су се потребе, које треба сада 
задовољити; само повећале, a ca тиме je отежано 
и обезбеђење са тим потребама. Јер се мора на- 
бављати већа количина за краће време. 

AKO сада, с обзиром на све оое моменте, pa- 
смотримо војне   расходе   из  предлога  у  целнли, 
доћи ћемо до закључка: да je предложени војни 
буџет, иако повећан у односу на садашњи за 120 
милиона  динара,  у   ствари  скромно одмерен.  Он 
још не достиже цифру нашега нормалног буџета, 
im   цифру   коja,   према   искуству,  не  треба  да  je 
иопод 2 и no милијарде динара, како je то било 
и    равије,    у    периоду   нормалнога   буџетирања. 
Своју  нормалну   висину   није   предложени  буџет 
достигао BIH у процентном односу према целокуп- 
ном државном буџету. У овоме погледу он треба. 
с обзиром иа св€ name прилике, да износи и без 
ванредних кредита бар 25% од укупне цифре др- 
жавнога буџета, a он износи укупно 22,50%, иако 
код других  неких  држава,  за које би се могло 
казати да су у сличном положају као и ми, ова.) 
се  однос војнога  буџета  према  укупном држав- 
ном креће изме1)у 25 и 35%. 



СТЕНОГРАФСКЕ   БЕЛЕШКЕ 951 

У рези са овим закључком можемо даље да 
кажемо, да je предложени буџет састављен у 
духу највеће могуће економије и са довољно об- 
зира нанаше финансиске тешкоће, јер су предви- 
ђени са.мо грошкови без којих се не би могло 
проћи. A што je он ипак морао да покаже извесно 
повећање у односу на њему претходеће буџете, 
разлози су изнети раније. 

Најзад, ако бисмо се запитали, да ли je пре- 
дложени војни буџет довољан и у којој мери, 
одговор би био следећи: 

Довољан, може се казати, али као минимум 
неопходно потребан да омогући нормалан живот 
н рад војне организације. Јер, као што се из на- 
мене појединих његових партија види, он пред- 
виђа поглавито трошкове за подмирење редовних, 
т ј. свакидашњих потреба нашто иде далеко 
већи његов део. Други, знатно мањи део намењен 
je за задовољење ванредних потреба, али он иде 
V главном на отплату ануитета за већ набављени 
материјал (то je партија 502—505, 533—539), тако 
ia остају релативно незнатне суме у буџету за 
инвестиције и остале ванредне потребе, које се 
ипак морају задовољити. 

Све пак ванредне потребе, т.ј. инвестиције, 
где долази: подизан>е магацина за смештај разно- 
врсне спреме, затим потребна проширења војних 
завода и радионица у ииљу развоја војне фабри- 
кације, најзад специјални војни радови, као и на- 
бавка joii'i потребнога наоружања и опреме за 
попуну и делимичну замену садашњег материјала 
  lCBe то није могућно   подмирити   из   буиетских 
сретстава. како суова предвиђена, него he се за 
те потребе морати да траже специјални — ван- 
редии кредипи, као што je то всћ наглашено. 

Са овим, господо народни посланици, мислим 
да ћете имати довол^но јасну слику o нашим вој- 
н.и.м потребама. Ви ћете одавде ув^идети, да се за 
војну силу Mopajv поднооити велике жртве ако 
ceV'jhe да она буде на висини њених задатака. 
Финаисиске тешкоће могу и морају да имају ути- 
цаја на одмеравање срстстава за војску и морна- 
рицу ал.и не треба да буду једино оне те, o ко- 
mia'he се при томе водити рачуна. Јер такво 
схватање, нарочито у данашњим приликама, могло 
би да има фаталне последицс. Ако би се. наиме, 
са изговором на финансиске тешкоће, пропусти- 
ло да урали за спрему војне оиле и земље за рат, 
све оно што бар као најпрече треба учииити, a 
што се још и може учинита, онда би иастале нај- 
теже последице и одговорности, којих сви ми 
тоеба да будемо потпуно свесии. 

Завршујући ово излаган.е, ja сс, господо, на- 
дам да ћете, као и до сада, поклонити своје пуно 
поверење нашој народној војној сили, јер она je 

- то могу ca чврстим уверењем и поносом да ка- 
жем __ потпуно достојна тога поверења. (Општс 
OVPHO и дуготрајно пл>ескан>е и повици: Тако je!) 
Она »ади непрекидно, неуморно и са свом смагом 
СВој посао, руковођена једном једином жељом и 
мишљу, да што кориснијс послужи Краљу и 
Г)таџб"и'ни у миру и рату. (Onime бурно пљескање 
и одобравање). Њена je организација добра, на- 
става савремена, a дух безпрекоран. За комплети-, 
рање њене материјалне спреме доста je учињено, 
нарочито у последњ-е време, али je остало још 
много којечега што треба још учинити и у томе 
се правцу рад мора убрзано да продужи и даље, 
Те да пас догађај'и не изненаде. Потребна финан- 

сиска сретства услед тога треба војсци и морна- 
рици пружити на време и у довољном износу, a 
она ће, будите уверени, када Краљ и Отаџбина 
буду нашли за потребно, са пуним пожртвовањем 
IH самопрегором стати на браиик Отаџбине и за- 
ложити се за неповредност њених гракица и ње- 
них 1Интереоа и у потпуности одужити свој дуг 
према Краљу и Отаџбини. (Опште бурно и дуго- 
трајио пљескање са сложним и једнодушним по- 
вицима: Живела војска!) 

Са овим завршавам овај експозе, молећи вас, 
господо народни посланици, да са пувим повере- 
њем гледате у нашу народну уздаЈиицу, у нашу 
војску и нашу морнарицу и да у предложеном 
износу примити буџет Министарства војске ;и мор- 
нарице, као што га je примио и Финансиски од- 
бор Народне скупштине. (Опште бурно и дуго- 
трајно пљескање и једнодушни громки и одуше- 
вљени повици: Живео! — Живела војска!). 

Претседник Стеван Ћирић: Господо народни 
посланици, реч има народни послчник г. Јеврем 
Томић у име групе Југословенске радикалне за- 
једнице. (Пљескање код већине и повици: Живео 
Јеврем Томић!) 

Јеврем Томић: Господо народни посланици, 
данас када се пред Народном скупштином налази 
ради изгласавања буџет наше војске, тешко je и 
готово немогуће задржати се само на хладним и 
немим цифрама изнетим у овом прорачуну, a да се 
це осврнемо на велику стваралачку, ослободилачку 
и историску улогу коју je наша војска имала у 
нашој националној прошлости, у нашем нацио- 
налном стварању, у њеној садашњости и бу- 
дућности. 

Ми знамо, господо, народни посланици, да je 
наша отаџбина Јутославија створена много пре 
него што су то стигли да учине дипломате и поли- 
тичари. Она je прво створена у срцима српских, 
хрватских и словеначких родољуба, војника наше 
националне војске. Она je створена онда, када не 
имадосмо ни стопе наше земл-.е, али место тога 
имали смо нашу народну војску, имали смо нашу 
узданицу и наше једино надање. 

Кроз војску и преко ње створена je Крал^евина 
Југославија. Створена je онога момента, кад су се 
чете, батаљони, пукови и дивизије наше освежиле, 
попуниле и нове створиле од Срба, Хрвата и Сло- 
венаца, наоружаних поред бајонета и топова још 
и гвозденом вољом да од малих држава, које су 
до тада постојале, створе велику, моћну, снажну 
и од туђина слободну Краљевину Југославију. Ona 
je једнако стварана у Добруџи као и на Солуну и 
осталим бојиштима, на којима су Југословени, 
здружени заједничким мишицама, кидали ропске 
окове који спутаваху нашу народну душу, a у 
жељи, да у својој држави буду најзад сами своји 
господари. 

Наша Југославија дефинитивно je створена 
када су наши пукови и наше батерије на Ветер- 
нику, Добром Пољу, Кајмакчалану, Милетиној ко- 
си, Старовинском редуту и осталим положајима 
Солунског фронта, разрушили челичну капију, ко- 
ја je тамнички затварала поробљену јуначку Ср- 
бију и остале наше покрајине, које данас чине 
моћну и недељиву Краљевину Југославију. (Бурно 
пљескање код већине.) Ту и тада створена je Ју- 
гославија, и у томе je наша војска извршила своју 
велику историску мисију. 
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Немогуће je, господо народни посланици, го- 
ворити o периоду ове историске улоге наше војске, 
;i да се у исто време не сетимо и велике улоге 
нашега всликог команданта и ратног друга, сада 
Блаженопочившег Краља Ујединитеља Алексан- 
дра I. (Сви народни посланици устају са својих 
места и кличу: Слава Му!), који са свога положаја 
иа Јелаку праћаше свом својом душом историски 
ход наше народне војске. 

Ми, господо, ништа више не желимо, него да 
иаша народна војска буде и остане наследница и 
будни чувар славних традиција ове славне војске, 
којој командоваше Александар I Ујединитељ. (Цела 
Скупштина кличе: Слава Му!). Ми верујемо да она 
m јесте и да he таква и остати. Оставши таква, она 
je блиска и драга свима нама, na je стога важан и 
моћан фактор наше унутрашње консолидацијс. 
(Бурно одборавање) Она je та која зближава све 
делове нашег народа путем националног и физич- 
ког васпитања народа све у служби Краљу и 
Отаџбини, 

Ми знамо и признајемо да имамо да будсмо 
захвални великим делом нашој народној војсци 
што смо срећно прошли кроз све перипетије нашег 
државно живлзења како унутра тако и споља. 

Наша народна војске остала je и стоји будно 
na бранику наше народне слободе, чувајући крвљу 
о.мођане границе наше отаџбине КралЈевине Југо- 
славије. To je њена садашња и њена будућа мисија. 

Ми би, господо народии посланици, могли за- 
жалити urno буџет иаше војске није много вгћи 
nero IHTO je предви1)еи, јер знамо да су потребе 
маше војске велике, с обзиром на време и прилчке 
у којима живимо. Ово још и нарочито стога што 
nama војска нема никаквих завојевачких планова 
већ има једино тај a.tu6 да чува свој праг и својс 
огњиште, a што значи да чува мир. За такву на- 
ро.чну војску, за војску, чувара мира, парод не жали 
жртава. Али морамо признати да je наш Министар 
војске са нашим мудрим Претседником Владе зодио 
рачуна o финансијској моћи нашега народа те je 
иредложени буџет данас пред вама у таквој ви- 
сини како неће бити тежак за нашу народну при- 
вреду, a у исто време задовољиће неопходне по- 
требе nainc војне силе. 

Нека ми г. Мииистар војске ne замери што Ку 
бити слободан да овде у најбољој намери и жел^и 
за напредак наше војске, изнссем једно своје лично 
опажање. Наиме, нижи командни елеменат иаше 
војске na коме главии терет дужности и обанеза 
лежи и у миру и у рату, a то су чинови од потпо- 
р\ чпика са капетаном закључно, да су према ономе 
mro се од 11>их тражи у односу према вишем ко- 
м;111дном счсмепгу, врло елабо плаћени. Moja би 
жеља била, a верујем и целе Народне скупштино, 
да уколико то финансиске прилике дозволе буде у 
идућем буџету нешто у овом правцу. (Вурно одо- 
бравње И пл.ескање целе Народие скупштиие). 

Ja хоћу да ода.м иарочиту захвалност г. Ми- 
нистру војске као бивши потпретседник Савеза 
ратких добровољаца, што je схватио аравилно онај 
iK'.iiiKii дуг части name отаџбине прсма нашнм рат- 
ницпма добровољцииа и што je узео на себе да 
питап.!.' добровољачко Лес^ииитивно реши. Реше- 
њем тога питања наша се држава одужује и плаћа 
onaj дуг части који има према својим најбољим 
спповима. 

Цепећи високу функцију наше народне војска, 
специјално у нашој држави, и у миру и у рату, част 

ми je у име Клуба Југословенске радикалне .-.л- 
једнице предложити Народној скупштпни да прел- 
лог буџета расхода Министарства војске и морна- 
рице прими акламацијом. (Бурно одобравање и 
повици: Живела војска!) 

Претседипк Стеван Ћирић: Господо народни 
посланици, реч има народни посланик г. Јеремија 
Протић у име групе Југословенске националпе 
странке. 

Леоемија Протић: Господо народни посланици, 
после овако исцрпног и тачног експозеа Господина 
Министра војске и морнарице, ja сматрам за своју 
дужност, да у име клуба посланика Југословенске 
националне странке категорички осудим говоре 
извесне господе Министара који су тенденциозно 
ишли на то да умање значај и рад ресора Мини- 
старства војске и морнарице у блиској прошло- 
сти, Ti. до доласка данашње Владе на управу зсм- 
ље. (Пљескање на левици). 

Сматрам, господо, да je такав поступак изве- 
сне господе Министара реперкусија партизанске 
заслепљености и демагогије која се систематски 
спроводи од првог дана стварања Владине стран- 
ке na све до данас. (Живо одобравање и пљескање 
на левици. — Бучни протести код већине.) 

Ценећи, господо, високи углед, значај и уло- 
гу југословенске националне војске од првога да- 
на нашег уједињсња и ослобођења, дозволите ми 
да у име Клуба посланика Југословенске нацио- 
налне странке дам ову изјаву: 

„Ha супрот опозиционом ставу према раду 
Крал,евске владе који je критички и објективно 
пропраћен у говорима опозиционих посланика, 
указујући на штетне последице Владиног рада за 
државно и народно јединство. на Устав и правни 
поредак у земљи — ми у нашој националној вој- 
сци гледамо правог заточника државног и народ- 
ног јединства свих Југословена у земљи и у њеној 
одбранбеној снази пуну гарантију за добро Кра- 
ља и југословенског народа. 

Стога нам je част предложити: 
Да се буџет Министарства војске и морнари- 

цс прими акламацијом. (Живо одобравање и пље- 
скање на левици.) 

Претседиик Стеван Ћирић: Рсч има народан 
iiociainiK г. лр. Мирко Косић у име групе Народ- 
ног радпог клуба. 

Др. Мирко Косић: Господо народни посла- 
ници, част ми je у име Народног радног клуба 
изјавити да, изузетно од нашег стаиа према Кра- 
л.евској влади, и према томе нашег општег става 
у овој буџетској дебати, — ми прихваћамо пред- 
ложени буџет Министарства војске и морнарице 
у целости, цепећи н.езин значај као најозбиљни- 
јвг гаранта мира, бсзбсдности и као главног чу- 
вара Југославије. (Живо одобраван>е и пљескање 
у центруму и на десници) 

Ми имамо пуно поверење у Господина Мини- 
стра војскс и морнарице да ће се сваки динар из 
овога буџета мудро и савесно утрошити и можемо 
само жалити што нама народна привредна снага, 
IHTO nama фипансиска снага не дозвољава да обил- 
нијс и много издашније ставимо срстства на ра- 
сположсње нашој војсци, онако како захтева ла- 
нашња ратна техника и прилике у којима живимо 
(Бурно одобравање и шнескање у центруму и на 
десници.) 

j 
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Претседиик Стеван Ћирић: Реч има народни 
посланик г. Жииота Милановић у име групе На- 
ролног сељачког клу^а- 
Живота Милановић: Господо народни посла- 

ници Наролни сељач-к-и клуб расматрајући буџет 
Мин.истарства војске :и морнар'ице има вслико за- 
довољство. што може да истакне IH подвуче опште. 
познату и привнату ч,ин>е«ицу, да je п« CBOIO.J 
организаиијн. no свом раду и no CBO.VOI пожптво- 
ваности војска изнад свих других органмзанија у 
земљи. ГОдобравање и пљескање у центруму И 
на десници). 

Оно mro nac чини спокојиим v Гтом врсмену 
кача се над Европом ni-iiv мутни облаци. iecre 
иа-ша јака и снажна во!скп. Koia ie способиа ла 
бпаии наша ппава и гпатпе стечене истописким 
поаиом и жптвама Koie може ла заосложи само 
,и.ли..-.' жптрркик свесног народа, који сс борио 
за CB"i<i слободе. 

Овдбпави1ућ-и буиет Министарства војске и 
»иижвпипе. ми чинимо само CBOIV дужност, оси- 
rvnaBaivi.H своју одбрану и тежећм ммпу са свмм 
својим суоедима и радећи за општи мир у чита- 
ROM свету. 

Снага наше воиже лежч у H,CHOI BVHOI са- 
гпагнтгпи са шипоким масама нарола на срлу, 
7n\e су њена главна гнага и Koie. пполазећ.и кпоз 
^гапн« и појно пеловр. вито v њо\ .правелност. 
пр-г и пал за лобро отаиб"нР и сигурност за CBOie 
поЈве и сељачке домове. (Пл.ескање v цеитруму и 
на десшици). 

Cse што треба м'И ћ^мо чати за плбпану OTHIT- 
г.инр- све mro тпеба мм ћомо уадшгги ла Hama 
RoicKa одржи CBoi леп глас. своју cnarv. ла би 
Tal таква моглп ла изпрти оне велике далатке 
к-оји су io.i намг.кени за добро Крал>а и Отаџби- 
нс   fBvpHO пљескање). 

Војску волимо ioni и злто. ion ic ona највећи 
потрошач напжх земљорадничк.их производа. 

Све mro би мт-ли ла гожели^мо iccro то: ЛЛ 
м me 1РУге аржавне и наполне опганизапијс узму 
себи за углсд светли пример наш« славне u снажне 
вародне војске. 

Живела наита славна наподна во,ска! ГОпште 
бурно пл.сскпн.с п громки узвмци: Живсла војска!) 

Ппетседиик Стеван Ћирић: Реч има народпи 
посланик г. др. .Танко Баричевић v име груле Ју- 
rS>BCHCKor клуба.   (Пл-еским.с  на  ловици.) 

Ло    Јанко   Баричевић:   Господо  народни   no- 
^ouS   V осећању  дубсже  л^убави  према нашој 
^гасловснскс.ј   војсии, v сазнању   њених   непро- 
'е   ивих   заслуга v пр.иплос™ a пуном   вером   у 

P«v  велику  улогу   v  будуНнсоти.  Лугословенски 
л   напочких   послакика   изјавл^уЈе,   да   беа   pa- 

КЛУ1Р  ca  одушевљс.всм  прима  у  иелости  бумот 
м^тгтаоства  војске   и   морнарицс.   како  Ј€  пре- 
'ГГожен   '^o^ скроман али искрен знак свог при- 
'niii>a и л>уба&и. 
Живела војска! ГОшито бурно пљескање и 

.„^„свл.сч.и  узвии«: Живела во.гска!) 
Ппетседчик Стеван Ћирић: Реч има народни 

пос/аник г Мита Димитријсвић у име групе .1у- 
тслов?нског  радикалног клуба. 

мита Димитријевић: Господо народни do- 
слан^ци   "аша војска између свих   војсака   ДРУ 

гих народа има права да се назове дубо- 
кии именом народиа војска. Наша народна 
војска садржи у ссби све позитивпе одлике 
нашег народа: храброст, честитост, верност, 
одлике упиверзално призиатс од свих наро- 
да, од свих савезника и од свих пепријатеља- 
У стварању нашс војске великог n највсћсг учеџЈћа • 
узео je рнај велики ослободилачкн дух, који je 
кроз наш народ прострујао од Карађорђа целом 
Династијом Кара^орђевића, до високог имена Кра- 
ља Петра Ослободиоца . .. (Сва господа народни 
посланици устају и сложно кличу: Слава Му).. ., 
до узвишеног имена Краља Алсксандра Витсшког 
Ујединителза . .. (Сва господа народни посланици 
устају и сложно кличу: Слава Му!). .. до поно- 
сигог имсна Краља Пстра II и до високе личности 
К«еза Намссника Павла! (Поклпци: ЖивсоП у ср- 
цима народа живи тај велики дух KapahopheB- 
ски ослободилачки, који ie дао држави нашој свс 
величине и сав смисао. BoicKa, Династија, Народ 
чине једно, јелно цело и једно недел^иво. У ко- 
лико je наша Радикална стоанка, no великој сво- 
јој дуи<ности и no великој својој савести, разу- 
мела свој велики задатак у прошлости, у толико 
je и велико значење њене улоге, и у томе ће улога 
наше странке бити увек и вечно. Са тога гледи- 
шта сматрам да наш Клуб, у овом тренутку никако 
раздвојен, у овом тренутку сјелифен je осећајем, 
свешћу и савешћу са свима вама од деснице до 
левипе, од једиог до другог без разлике... (On- 
ime бурно пљескањеЛ . . . наш Клуб овде, iie по- 
јачавајући ништа већу HOTV. него равномерно, 
истим српем, истом дутом, из!авл1ује: да ће no1 

магати све што иде ка стварању и даље величине 
наше војске.јер наша војска иома слмо прошлост, 
наша војска има и легенду. Ha овоме месту хрћу 
да изјавим и ово. да будући рат није само рат на 
фронтовима, да ће будући рат. какр се назива, 
тоталитарни рат англобирати, захватити цео «а- 
род. Како Рузвелт рече, у булућем рату мешаће 
се зној и крв ратника са знжрм народа. знојем 
радника, знојем земљорадникм Са овог места^ и ia 
уверавам да ће у булућем рату ући у рат заједно 
и цео нашод са својоти вок^м и пмити савссти 
и мудрости и храбрости да створи снагу не за јс- 
дан par на фротовима, него за тоталитарпи рат 
целог народа и у предњим линжама и у позадини, 
са целом rBoioivr снагом и свеоппггом народном ду- 
iiioM. Зато нс гамо да позд11авл.амо нашу војску 
Koia je BoicKa (|)ронтона, нсго поздрављамо и као 
војску за тотални рат и сав народ који се уједи- 
n,yic са фронтовима, ставарају11И за будућу од- 
брану нате земл^е ону тоталигарну сиагу уједи- 
n.iMior п иелог иарода, за одбрану своје отаџбипс 
и за join хумашли задатак за одбрану мира. Наш 
Клуб дајући овакву изјаву, даје у исто време при- 
знање војсци, велико признање и дубоко уверење 
у снагу нашс војске и моли г. Министра да подне- 
се у све редове наше војскс и уверење наше гото- 
мостн да помажемо nan^BoicKv до к()аја.. У, то 
имс иека живи nama војска! (Живо дуготрајно 
одобравапе п пл.ескање.) 

Прстссдпик Стеван TIHDHII: Реч има народни 
посланик г. Војислав Лазић у име групе Незави- 
сног клуба. 

Војислав Лазић: Госиодо народни прслапици, 
дозволите и мепи да у име Клуба Независиих im- 
сланика дам ову изјаву: 
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Министарство војске има узвишену дужност да 
нашу војску спреми и наоружа за успешну одбрану 
наше земље. За то наш народ подноси велике ма- 
теријалне жртве које никад не жали, јер их даје за 
чување и одбрану свога огњишта. Али ми одобра- 
вајући ове кредите молимо Г. Министра војске и 
морнарице, да ове материјалне жртве искористи на 
такав начин како he оне у потгтуности одговорити 
намењеном цил.у, водећи строго рачуна o свакој 
пари овог кредита. Поред матсријалних жртава, ми 
поверавамо Г. Министру наше синове да за време 
службе у кадру у место нас ом води очинску бригу 
o њима. Зато га молимо да за ово време абрати 
највећу пажњу na њихову исхрану, обмундировну 
спрему и поступак старешинског кадра према њима. 
(Живо одобравање). Да то буде тако да наши си- 
нови поред иаоружања стручном војничком 
спремом буду иаоружани и великом љубави према 
нојсци као установи и према цил^у за који се спре- 
мају. (Одобравање и пљескање). 

Овом приликом сматрамх) за дужност да ука- 
жсмо господину Министру на једну неправилност, 
која се чини према нашим ратпицима, који се иако 
су ратујући остали песпособпи за даљу војничку 
дужност, задужују војницом, na ra молимо, да изда 
наредбу да се сви војничари, који су у рату уче- 
ствовали, ослободе задужене војиице јер су оми 
садашњу своју иеспособност откупили на бојноме 
пољу. (Пљескан>е). 

Тако исто га молимо, да снабдевање наше нпј- 
скс, људском и сточном храном врши иепосредпп 
од земљорадника произвођаца дајући шри томе 
боље цене од пијачних, јер je то како у интересу 
земљорадника произво1)ача тако и војске. 

Желећи да наша војска буде ван сваке парти- 
занске политике, као што je и до сад била, и из- 
двајајући je од данашње штетне и партизанске 
владине политике, гласаћемо за предложени бумст 
Министарства војске и морнарице. Живела naiua 
војска! (Бурно пљескање са узвицима: Живела 
војска!) 

Ирстседнцк Стеван ЋириК: Грспрдо народми 
послаииии, листа говориика je no овоме разделу 
исцрпена. Прс но mro npeljCMo na гласан.с, дајем 
реч господипу Миписгру војске и морнарице. 
(Опште пљескање и громки узвици: Живела војска!) 

Министар војске и морнарнце армиски hene- 
рал Љубомир Марић: Господо народпи посламици, 
са особитим заловољством прекаљсног војника, a 
у име К[)ал>енскс владс, у шме своје, као и у имс 
наше узданице, наше војске и морнарице, благо- 
дарим вам на евој јсднодушности при одобреда- 
њу буџета Министарства војске и морпарицс као 
и на овим споптаним поклицима упуИеним ВОЈСЦИ 
и морнарици. (Бурно и дуготрајпо пљескање са 
повицима: Живела војска!) 

У овом MU војпици видимо и оссћамо вму 
традиционалну љубав и поверење које наш пле- 
менипи и херојски парод гауц према својој узда- 
ници и даје изражаја у свакој прилици, и пепо- 
средно као m преко вас, својих ирстсганпика. 

У исто време, сжај ват jc;iH4),4vmim пагриот- 
ски акт најбољи je доказ да je цсп nam парод 
спреман да ппднесе и највећс жртвс, кад je v mi- 
тању сигурност name великс, моћне и папрелие 
Отаџбипе, Kpa.?beBHfie Лугославије т ј. кад je у пи- 
тању њена на.ролма оружана СИла, јер je сђест&И 
да под заштитом своје војпс снле може у nvni'i 

мери развијати мирно и спокојно све своје мно- 
гобројне способноспи и осигурати своје благо- 
стање и свој несметани напредак. 

Будите увереши, господо народни послаиици. 
да he овај акт вашег признања војсци и морна- 
рици бити цењен не само код нас већ и преко на- 
ших граиица и да he старешинама наше војне 
силе дзби још јачег потсгрека за интензиван, не- 
себичан и пожртвован рад за добро и у славу na- 
mer младог Краља Петра II и напредак нате Отаџ- 
бине и нашег народа. (Сва r. г. Министри и 
народми посланици устају са својих места. У 
дворани настаје дуготрајно пљескање са узвици- 
ма: Живео Краљ! Живела војока!) Хвала вам! 
(Поновно бурно и дуготрајно пл^ескање у целој 
двораии). 

Претседиик Стеван Ћирић: Господо народни 
посланици, претрес буџета расхода - - IX раздео 
— Министарство војске и морнарице завршен je. 
Приступамо гласању. (Бур»и .и једнодутки по- 
вици: Живела војска! — Примамо акламацијом! — 
Оптте бурио и дуготрајно пљескање). Констату- 
јем, да су сва господа народни посланиаи. како 
ča деснице тако и са левице, једнодушни у томе 
да се буџег расхода М.инисгарсгва војске и мор- 
иарице аримн акламаиијом. Међутим, како Закон 
o пословном реду у Народној скупштини »ије 
предв.иде() такав поступак, то молим господина 
известиоца, да ради сагласности са Законом o nu- 
слов.н(>м реду у Мародној окупштини, 1ИЗволи чи- 
тати паргају no парпију заједно са амандманима 
Краљсвске владе. Изволите чути партију 472. 

Известилац др. Часлав Никитовић прочита 
партију 472. 

Претседник Стеван Ћирић: Прима ли Народна 
скупттина прочмтану партију 472? (Сви народн1и 
послан.ици устају са својих места и одужевљено 
кличу: Живео Краљ! Живела Југословенска вој. 
ска! — Огттте бурно пл.ескање. — Гласови: При- 
ма се једногласно!) Објавл^ујем да je Народна 
скупттина јсдноглаоно усвојила паргију 472. Из- 
војлит€ чути оартију 473. 

— За OBIHM je Народна скупттина, гласајући 
седстем и усгајањем o свакој појединој партији, 
у смислу члана 102 Устана и § (i7 Закона o послов- 
IIOM реДу у Ииродиој скупттиши једногласно 
усвојила у Појединостима све партије буџета ра- 
схбда — ЈХ раздео — Министарство војске и мор- 
n.ipiiue од ii;ii)i nje W'> -'1° партије 475 закључно.— 

Прстссципк Стеван Ћирић: Изволите чути 
паргију 476 са предложеним амандманом Кра- 
л>свске  владе. 

Изнестилнц 
партију   476   са 

др.   Часлав   Никитовић   прочита 
предложеним    амамдманом    Кра- 

.Ђсиске владе, који гласи: 

IX   РДЗДЕО   —   МИНИСТДРСТВО   ВОЈСКЕ 
И   МОРНЛРИЦЕ 

Г./|ЛВА  LXXX1I     - BO.ICKA 
Редовии  расходи 

A.  /I и ч и и   p и c х D д и 
rhipr. rio:t. 

176 Иаградс и хоморари: 
9   Рааие награде 

V иослсдп.о,! iKHiii).). у 
ICKCIV MCI'lo рсчи: 
„ОТШТИТа    1т.1ниги  po- 
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чи: „који успсшно про- 
пагирају заштиту ста- 
новништва од наиада 
из ваздуха". 

Претседник Стеван Ћирић: Прима ли На- 
родиа скупштина прочитану партију 476 са пред- 
к/женим амандманом Крал>евске владе? (Једно- 
душан одзив: Прима!) Објављујем да je Народна 
скупштина једногласно примила партију 47b ca 
предложеним амандманом Краљевске владе. Изјиј- 
лите чути партију 477. 
  За овим je Народна скупштина, гласајући 

селењем и устајањем o свакој појединој партији, 
v смислу чл. 102 Устава и § 67 Закона o послов- 
ном реду У Народној скупштини једногласно усво- 
шла v појединостима све партије предлога буџе- 
та расхода - IX раздео - Министарство војске 
и морнарице од партије 477 до партије 499 за- 
кључно. — 

Претседник Стеван Ћирић: Изволите чути 
партију 500 са предложеним амандманом Кра^ 
љевске владе. 

Известилац др. Часлав Цикитовић прочита 
партију 500 са предложеним амандманом Кра- 
љевске владе, који гласи: 

Б.   M a т е p и j a л н и  p a с х o д и 
Парт. 
500 

Поз. Потребе  ваздухопловства војске: 
Разни трошкови 

a)   Техмички   део 
Субпоз. I Плаћање рад- 

не  снаге  итд.,   смаи.и- 
ти   са  — 231.780. 

Ппетседник Стеван Ћирић: Прима ли На- 
полна скупштина прочитану партију 50() са пред- 
ложеним амандманом Краљевске владе? (Једно- 
душан одзив: Прима!). Објавл.уЈем да je Народаа 
скутитина једногласно примила партију 5(0 са 
ппедложеним амандманом Краљевске владе. Изво- 
лите чути партију 501. 

■— За овим je Народна CKynmTHHav гласајући 
гРлењем и устајањем o свакој појединој партији, 
v смислУ чл 102 Устава и § 67 Закона o послов- 
нпм оеду У Народној скупштини .,едногласно усво- 
^п« Ру појединостима све партије предлога буџе- 
^ оасхода - IX раздео - Министарство воЈске 
и  мРорнарице  од  партије  501   до партиЈе 502 за- 
кључно. — 

Стеван    Ћирић:    Изволите    чути 
предложеиим    амаидманом    Кра- 

Претседиик 
партију 503 са 
љевске владе. 

Известилац   др. 
партију 503 са предложеним 
ске владе, који гласи: 

Па)3Т' П03    По   инжињерско-техничкој 
2   Ha   крају  додати  речи: 

као и плаћање ануи- 
тета за подизан.е ових 
rpabcBHiia. 

Часлав   Никитовић   прочита 
змандманом Краљев- 

струци 

Свега гл, LXXXII, смањити са — 231.780.— 

Претседтк Стеван Ћирић: Прима ли На- 
оолна скупштина прочитану партију 503 са пред- 
SHHM амапдманом Краљевске владе? (Једно- 
wn.aH одзив: Прима!) Објављујем да je Народна 
ск^штина  једногласно  примила  партиЈу   503   са 

предложним  амандманом  Краљевске владе.  Изво- 
лите  чути  партију 504. 

— За овим je Народна скупштина, гласајући 
седењем и устајањсм, o свакој појединој партији, 
у смислу чл. 102 Устава и § 67 Закона o послов- 
ном реду у Пародној скупштини једногласно 
усвојила у појединостима све партије предлога 
буџета расхода — IX раздео — Министарство 
војске и морнарице од партије 504 до партије 557 
закључно. — 

Претседиик Стеваи Ћирић: Изволите чути 
партију 557a ca предложеиим амандманом Кра- 
љевске владе. 

Известилац др. Часлав Никитовић прочита 
партију 557a ca предложеним амандманом Кра- 
љевске владе, који гласи; 

ГЛАВА LXXXlVa — ЦИВИЛНО  ВАЗДУХОПЛОВСТВО 

Парт. Поз 
557 a 

1 

Редовни расходи 
A. Л и ч н и   p a с х o д и 

Личне  принадлежности: 
Плате   —   мериодске no- 

bmiimu'    и    положа.јни 
додаци чиновника 

а^ Чиновника гра^анског 
реда     на     служби     у 
цивилном   ваздухо- 
пловству 

Место:   „Чиновник   Vll" 
..Чииовник   V"   и   из- 
Нос   субмоз.   повсћати 
са +  10.080.— 

Додаци 
Додаци   лични   и   поро- 
дични  чиновника  гра- 
ђанског  реда  на  слу- 
жби  у   цивилном  ваз-    • 
духопловству,    лични, 
гман.ити   са     .     .     .    —    1.440'.— +    8.640.- 

Претссдиик Стеван Ћирић: Прима ли На- 
родна скупштина прочитану партију 557a ca пред- 
ложеним амандманом Краљевске владе? (Једно- 
душан одзив: Прима!) Објављујем да je Народна 
скупштина једногласно примила партију 557a ca 
предложеним амандманом Краљевске владе. Из- 
волите чути партију 5576. 

Известилац др. Часлав Никитовић прочита 
партију 5576 са предложеним амандманом Кра- 
л^евске владе, који гласи: 

Парт. Поз. 
5576 Награде контрактуалним чиновницима итд. 

У трећем реду место: 
„4 по 20.520.—" ста- 
вити: „3 no 20.520.—", 
испред ,,1 са 17.100.—" 
место „и", ставити 
„запету" a после: „1 
са 17.100.—■" ставити: 
„и 1 са 11.880.—" и 
смањити са    .    .    .   . —     8.640.— 

Свега  гд.  LXXXlVa    .    .    .   . —   — 
Укуино IX раздео, смањити са — 231.780.— 

Претседник Стеван Ћирић: Прима ли На- 
родна скупштина прочитану партију 5576 са пред- 
ложеним амандманом Краљевске владе? (Једно- 
душан одзив: Прима!) Објављујем да je Народна 
скупштина једногласно примила партију 5576 са 
предложеним амандманом Краљевске владе. Из- 
волите чути партију 557в. 
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Извесгилац др. Часлав Никитовић прочита 
алртију 557в. 

Претседнчк Стеван Ћирић: Прима ли Н^ародна 
скупштин;! прочитану партију 557в? (Леднодушан 
одзив; Прима!) Објављујем да je Народиа скуп- 
штина  једногласно  примила партију 557в. 

Господо народни мосланици, констатујсм да 
je предлог оуиота расхода — IX раздеб - Мини- 
старство вбјске и морнарице са предложеним 
амандманима Крал;>евс1<е владе Иародна скупшти- 
на једногласно у појодиностима усвојила. (Сви 
народни посланици устају са својих иеста и оду- 
шевљено кличу: Жнвосј Краљ! Живела југосло- 
венска војскај Oiiinro и дуготрајно одобрава- 
ње и пљескање). 

Господо пародни гшсланици, прелазимо иа 
трећу тачку дневног реда: Прстрсс у поједнпо- 
стима предлога буџета расхода X раздео — Ми- 
нистарство грађевина. 

Реч има Министар грађевина r. др. Марко Ко- 
жул. (ПлЈОСкан.е и  поиици;  Жмвео!) 

Miiiincrap грађевиИа др. Марко Кожул: Госпо- 
до иародпи посламици, upe исго што бнх прешао 
na излагање цифарног дела предлога буџета Мини- 
старства грађевина за 1987^38 годину и уопште гра- 
1,еви11Ског мрограма који би био везан за овај бу- 
џетскп предлог, потре^но je лџ се мало осврнем na 
његову тохпичку обраду која се у пеколико разли- 
кује од гехничке обрадв ранијих буџета, 

Ona се разЛика састоји у главиом у томе, што 
у овом оу,|.ич ском предлогу расходи пису подвојени 
no главама, од којих би свака садржавала расходе 
Минисгарства, одцрсно поједиие банскс управе, peh 
су сви исгоимепи расходи, за целу земл:.у, нзлагани 
no Нииховсии СИетематском реду, a дал>е je свака вр- 
ста расхода дел^-ња na Миппстарства и na Банске 
управе, тако да спака Банска управа, односнб уста- 
Нова можо змати ća којим кредитима има распо- 
.larai'H. 

Ово je y4Hibeiio поглавито из разлога, да би се 
избегла у Фииапоијском закону садашња одредба 
аараграфа 101 тач, 4, Јер се примсиом овс одредбе 
стварао једаи излишан и прилично заметан посао, 
око вирмам^сан>а истбимених ^редита на личпе pa- 
сходе II:',\K'I)V Министарсгва грађевима и појединих 
БанскИХ управа.  Према томс, суштипа Пуџсга nnjc 
пиуколпко оипм измењена већ je само (|)(>рма упро- 
mliriia n ii|iiMai'()l)iMia потробама. 

ЦелокуПан предлог буџета Мипистарства rpa- 
bemina за 1937/38 годппу износи 173,823.945 дппара, 
0ДНОСН0 ако се узму у обзмр и пепзнске прппад- 
лежности пензионисаних чиновника и службеника 
Министарства ('рађевина^ које су показане у другом 
разделу државног буџета онда укупни расходи Ми- 
цистарства грађевинЈа за IfiHJ/.s.š годину износе 
19(5,000.946 лппара. 

У односу према буџету који сада важи овај 
je предЛђг učili! аа l<),2()(i.!»L,l дПпара, беа аеНЗИСКИХ 
прппадлежпостп, a ca пензиским принадлежности- 
\ia IKIIHIKIII.C би п.чпело евега дппа|)а 18,064.799. 

Оио   позећање   показано   je   код   следећих 
расхода: 

Код личппх расхода аовећани су кредити за 
262.179 дипара, јер абог noBcliane мрежс државпич 
путева na оспови § 02 Фимаисијског закоиа за 
I1J3();37 мора со повећати број путара и надзорника 

путева. Међутим, код пензиских принадлежности 
показана je уштеда од 1,152.125 динара. 

У ванредним расходима код партије 574 ст. 52 
намењене за исплату ануитета no зајмовима закљу- 
чеиим код Државпе хипогекарне банке, повећап je 
кредиг за дипара 3,037.460. 

Ово ii()BeliaH>e, као што се види, проистиче из 
већ створених обавеза, пошто су у овој години по- 
вучспе и наредне транше ових зајмова. 

Мало доцније изложићу детаљније како су ови 
зајмови иокоришћени, нарочито што се тиче зајма 
од 50 милиона динара, памењеног за израду ооје- 
к;1та у цил>у снабдевања водом безводних крајева. 

Партија 574a и ако у овом буџетском предлогу 
иретставља нови издагак од 14,372.570 динара, ипак 
je то у ствари издатак који и сада постоји у др- 
жавпом буџету само у разделу државних дугова, у 
партији 67 a која je раније била у буџету Мини- 
старства грађевина rta се сада поново враћа у истп 
буџет. 

Из самога текста ове партије види се њена 
намена. За исплату последње pare бонова, који 
су у своје време издати за изградњу моста преко 
реке Саве и приступног пута Босут^—Рача, у на- 
редној буџетској години има да се исплати ди- 
нара 11,617.708.83 динара. Остатак расположивог 
кредита у динара 2,754.861.17 динара употребкће 
се за исплату прве pare за радове на изградц.ц 
мостова: преко Саве код Нове Градишке, ареко 
Тисе  код Жабл.а  и   преко Таре  код Будечеццце. 

Иајзад, у ванредним издатцима предвм^ена 
je jom једн;1 нова партија 5816 са кредитом од 
i,5O0>OO0 динара за мелиорационе радове на под- 
ручју реке Зрмање почев од извора саме реке. 

One радове потребно je хитно извршити, јер 
река Зрмања сваке године плави око 800 хекта- 
ра плодне земл.е, чиме наноси огромне штете 
оиом крају и иначе оскудном у зиратном земл,и- 
шту. Поред oBoia, баруштине од разливене воде 
претставл.ају право легло комараца узрочника 
маларије,   која   сатире   околно  становништво. 

Дакле, као mro се види, овај буџетски иред- 
лог Предвиђа од нових радова само почетне ра- 
дове na нзградњи три моста и то: преко Саве код 
Иове Градишке, преко Тисе код Жабл>а и нреко 
Таре код Будечевице, поред напред поменутнх 
мелиорационих радова na подручју реке Зрмање, 
све остало своди се, у главном, на одржавање већ 
прстојећих грађевинских објеката. 

II 

AKO би се na основу овога хтело правити по- 
ређење између цифара личних издатака и цифа- 
pa материјалних издатака изражених у овом бу- 
џетском предлогу, онда би се из односа ових из- 
датака: 48,370.117 динара (27,83%), колико изно- 
се лични издатци према 125,453.828 динара 
(72.17%), колико износе материјални издаци. Mo- 
rao извести закл.учак, да je ова грана државне 
управе п сувише скупа према ефекту њене де- 
латпости. 

MehviiiM, ово би бпла јодпа заблуда, јер нај- 
ueliii део радова које ооавља Министарство грв- 
Ijeivnna, финансира се na буџста других МпшЈстар- 
става, ii3 самоуправних буџста, из разних фОИДО- 
na, ааклада, зајмова и путем кредитирања. 



СТЕНОГРАФСКЕ   БЕЛБШКЕ У57 

Тако н пр само из државиог (1ш.нда за јавне 
падове, Министарство гра^евина користи годн- 
шње преко 50 милиона динара. Од зајма од мили- 
јапду ■tH.Hapa за вслике јавне радове додељено je 
Ми.нистарству граНевина 578 милиона динара. За- 
тим у току ове буџетске године реализован je за- 
јам од 50,000.000.— динара за иодизање постро- 
ења за снабдева.н>е водом за nwhe у безводним 
кпајевима и зајам од 57,000.000.— динара за мање 
јавне радове закључен je ове године код Државне 
хипотекарне банке на подлози прихода држав- 
ног фонда за јавне радове. Поред овога у про- 
јекту ie да се у мдућој години раде и напред по- 
менута три моста чија ће вредност износити око 
70,000.000.— динара. 

Најзад и потзање свих Ја,вн:их зграда ч.ијс 
се грађење финансира из сретстава ван буџета 
Минжтарства грађеви^а. чија вредност иде на 
стотино милиона д^нара, спада у делокруг рада 
Минисгарства грађев:ина. 

Ако се све ово има у виду, као и чињенида 
па .претежан број оообља Министарства грађевина 
и wHie чиповнмкнм no свом социјалиом положају 
н,и no служби коју врши, као што ,су надзорниади 
путева, путари сталн;и рад™ц.и, чувари мосто- 
Rn ,итд чије би принадлежности могли пре да 
^тавимо v категорију материјалних 'издатака, него 
v категорију личних издатака, онда фактички 
ичлази ча целокупна режија не стаје Мннисгар- 
сгно гра1,ев1ина ни 7%. што je у сгвари врло мало. 

,// _ Тпебамо више стручнога особља код овога 
Мииистарства 

Kao последица овога, морам признати, осећа 
гр знаша преоптерећеност стручног особља Koja 
Л већ граничи са немогућношћу уредног и успе- 
шног «>тп,равл,ања послова, због чега сам био при- 
HvheH да амандм-аном тражим повећање 6poja 
Јтоучног сталног особља за 15 лица, o чему ћс 
имата накнадно да се решава. 

jY _ Требамо јаче кредите 
Из свега овога што сам до сада 'изложио 

јасно проистиче. да на бази овог буџетског пре- 
Innra ие може бити ни говора o извођењу неког 
пбимнијег грађевинског програма, јер се са овим 
липетским cpercTBiHMa исти своди само на одржа- 
Se онога што смо до сада већ створили. 

Наоавно господо, ово mije довол^о да задо- 
којш све наше потребе, na баш ако узмемо у 
Sn и сва ова друга ванбуџетска сретства са 
^има Министарство rpabeBHHa дапас располаже, 

ми смо v техпичком изграђ'ивању наше земље 
S на самом почетку. Ово се данас запажа наро- 
чито кол наших путева кој:и су далеко^од тога да 
одговоре погребама данашњег cao6paha.ia. 

г>во ie потпуно разумл>иво> кад се узме у 
^JD да техпика свакога дана све више напре- 
?vir ,и да €ви народи користећи се њеним теко- 
ДУ^«* пазвијају производжу добара до крајњих 
р1нпцаРдПи сиа' ова добра била консумдрана 
Р ^Au^ ie да се равномерно расподеле. Отуда 
Пазмена д^бара и уоп.пте саобра^ај међу л^уди- 
ма бивају све .ингензив.нт.ги, тако да данас Taj 
Sm cao6pahai иретставља Један од наЈбитнијих 
исТова за  привредни  просперитет Једног народа. 

Порсч овога значаја који саобраћа.! има у 
привредном   жииоту   једнога   марода,   исто   тако 

.има врло важну улогу -и у полифичком, социјал- 
ном, na и у културном животу тога народа. 

AKO при овоме узмемо још у 'Обзир и наш 
особени географски положај, онда тек можемо 
видети, од коликог je огромног значаја за нас да 
имамо добре и разгранатс путевс. 

To je што се тиче путева. A како стојимо у 
другим техничким тековинама? — Ни ту стање 
није 6олј€. 

Сви ми знамо да скоро сваке годинс, огромне 
поплаве пустоше митаве крајеве наше земл.е, док 
међутим ммамо и такв^х крајева где се осећа ва- 
пијућа потреба за водом. C друге стране огромна 
водна снага, којом je наша земља тако обилато 
обдарена, стоји неискоришћена, док би се иста 
могла искористити као најјевтиинја погонска 
снага у привредне сврхе. 

Најзад и сами грађевински радови, na ма које 
врсте били, нарочито у пасивним крајевима, поред 
тога што подижу вредност онога краја у коме се 
изводе, пружају још и један извор прихода за 
тамошњи живаљ, јер »a тај начин исти добију 
гхрилике да се упосле. 

Да1нас грађевинска делатност државе служи 
свуда као најефикасније сретство за ублажавање 
опште привредне кризе, a нарочито за сузбијапЈГ 
беспослице, која преставл>а најтеже и најболнијо 
питање данашњице. 

Кад приватна ииицијатива није у стању да 
ублаж« економску беду најширих слојева наро- 
да, кад онај мали, економски зависан човек, није 
у могућност« да нађе упослење код прнватних, 
онда му држава притиче у помоћ, — и уместо да 
му ову помоћ пружа у виду М'ИЛ10Стиње, она му 
ствара могућност да се упосли, чиме користи и 
себи м њему. 

Овим чињеницама руководила се и данашња 
Краљевска влада доношењем Уредбе o финанси- 
рању великих јавних радова у сврху оживљења 
народне привреде, сузбијања незапосленосЋи .и 
унапређења туризма, чиме je знатно попуњена 
празнина у буџету Министарства грађевина. 

V — Цјелокупна грађевинска дјелатност ван 
буџета  Министарства грађевина 

Из овога што je до сада изложено јасно се 
види, да скоро целокупна грађевинска делатност 
Министарства грађевина почмва углавном на ван- 
буџетским сретствима, na с тога верујем да неће 
бити без интереса да овом приликом изложим 
општи грађевински програм Министарства грађе- 
вина, који се изводи или који je у пројекту да се 
изводи, без обзира, да ли шсти и у колико тангира 
овај буџетски предлог. 

У томе циљу ићи ћу редом према врсги гра- 
ђев1И|Нск(их радова односно према врспи грађевип- 
скнх објеката. 

VI — Општи грађевииски програм Миинстарства 
грађевина 

Прво — путеви и мостови. 
A — Државни путеви са објеклима. 

Мрежа државних путева износи 10.151 км. За 
одржавање ових 'путева предвиђено je у овом 
предлогу буџета 76 и no милиона динара т.ј. исго 
толико колико je одобрено и no буџету који 
сада важи што значи, да je no километру одобрено 
око 7.600. Ме1)утим, према каквоћи наших путева, 
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врсти caoopahaja и noHeluiibv самога ca(x>pahaja 
на њмма трсоало 6,и за њихоно одржавање нај- 
маи>е  25.000 динара  no кмломстру. 

AKO се при овоме има у виду још и то: да je 
повећана тарифа за транспорт извеоног грађе- 
винског материјала и да су радничке надннцс 
знатно скочиле, онда факпичади јасно излази, да 
je горња сума за одржавање путева «едовол>.на. 
Алји с обзиром на садање (|>и.нансиске прилике, 
11рину1)ени смо да се задовол>им<) и са овом 
цифром. 

'Лато би требало настојати, да се временпм 
CBiH државни путеви, или бар они који су најва- 
жнији са међународног и привредног гледишта, 
перманизирају и израде на модерној основи, према 
захтевима данашње технике и мотор;ИЗ(>ваног сао- 
браћаја, MIHMC би се поред других користи пости- 
гла и знатна уштеда у њиховом одржавању. 

Ha овоме управо, као што већ рскох, настоји 
и Крал.евска влада која je у овоме правцу већ 
учинила знатне кораке закључењем поменутог 
зајма од милијарде динара у циљу извођења ве- 
л;ик'их јавних радова, до чега je за изградњу др- 
жавних путева одређено 578 милиона динара. 

Норед овога, €премл>ен je и предлог закона, 
којим ое прсдвиђа оснивање путног (|>с>нда o коме 
hv  мало доцпије говорити. 

Дакле, као што се вшди, за сада се главни ра- 
дов:и на 1путев1има и мостовима изводе поглавито 
из зајма од милијарду динара за велике јавне ра- 
дове као и из прихода државног фонда за (мале) 
јавне радове. 

Радови кој.и су завршени 'иди су у току завр- 
[цења на државнмм путевима и мостовима. 

a — no државном буџету: 
Мада су кредити за редовно одржавање пу- 

тева « мостова били у прошлој и у овој години 
недовол>ни, ипак се je успело да се известан број 
дотрајалих дрвених мостова замен:и сталним, по- 
што би израда нових дрвених мостова и њихово 
одржавање с обзиром на кратак век трајаи>а, 
било н^рационално. За ове радове утрошено je 
око 11 милиона динара. 

Од већих мостова довршени су или су у току 
,<;1мршења следећи: 

1) Армирано-бсг^нски мжт преко Цетине код 
Трил.а (држ. пут К.ни,н—Метковић) отвора 106 м. 
прсдрачунска сума око динара 1,400.000. 

2) Гвозд^ени мост преко Ибра код Косовске 
Митровицс на путу Рашка—Косовска Митровица 
отвора 100 м. 

3) Армирано-бетонски мост преко Врбаса у 
Бања   Луци   OTBiopa 60 м. вредности око 1,200.000.— 

4) Гвоздени мост преко Злетовске 1>еке на 
путу Штшп—^Кочане, отвора 30 м. вредност 2.40.000. 

5) Камвн« мост преко железнице на путу Са- 
рајево—Илиџа  вредност   1,000.000 динара. 

6) Израда моста преко Бутушницс код Книна 
отвора 25 м. вредност 250.000 динара. 

7) Армирано-бетонски мост преко Са,не у Бо- 
с;тск(>м Новом, вредност  1,500.000 дишра. 

Н) Армирано-бетовски мост преко Савс код 
Гозда 730.000 динара. 

9) Чолични мост преко реке Брегалмице на 
држ. путу Штип—Кочане 700.000 динара. 

б) — Из нанбуџетских сретстава: 
Челички мост преко Белог Тимока на путу 

Зајечар—^Вршка Чука у вредности око 770.000 ди- 
нара (из мостаринског фонда Крал>евин€ Сроије). 

Из истога фонда подигнут je и мост преко 
Мораве код села Тешице у вредности од динара 
2,100.000.— Овај мост финансиран je делимично 
из буџета Морааоке бановине. 

ц) Велики јавни радови из зајма од 'милијар- 
ду динара: 

Предрачунска сума до сада одобрених про- 
јеката који се плаћају из овога зајма на дан 14 
јануара о.  r.  износи  динара 558.352.475.— 

Излицитирана сума до сада уступлЈених ра- 
дова износи динара 450,000.000.— 

Од овога су до сада потпуио завршени сле- 
дећи радови: 

1) 1 деоница међународног пута Београд— 
Нови Сад—Суботица од км. 4 до км. 251- у вред- 
ности од дин.  19,858.345. 

2) Делови државног пута Загрео—Самобор 
(Чагреб—Гољак — Бизек; Гољак—Бизек — Савски 
Мост и Гољак—Савски мост у Подсуседу) у укуп- 
ној вредности 9,268.965.— динара. 

3) Делимична реконструкција пута Ниш- 
Илоча—Пирот са коловозом од макадама у вред- 
ности од 1,276.590.— динара. 

4) Израда пуга са савременим коловозом на 
држ. путу Београд—Аеродром (Загреб) 3,014.652.— 
динара. 

5) Реконструкција делова држ. пута 6poj 36 
(Будва—Пржно;' Петровац—Сутоморе и Сутоморе 
Р. Железница) у укупној суми од 3,640,885.— ди- 
нара. 

6) Израда модерног коловоза кроз Делнице 
1,415.722 динара. 

7) Површинска обрада пута у околини Ду- 
бровника у правцу Трстена и Цавтата 1,934.278.— 
динара. 

8) Израда модерног коловоза од асфалта на 
путу   Ниш    Нишка   Бања,   3,688.557.-   динара. 

9) Израда модерног коловоза од асфалта кроз 
Цетиње   1,191.120.—  динара. 

10) Реконструкција непролазних делова на 
путу  Скопље—Велес   1,032.455.— динара. 

11) Мост преко Роковог Потока на км. 
64 + 313 држ. пута бр. 3, 315.280.— динара. 

12) Мост преко потока Стражилово на км. 
58 + 358  151.136 динара. 

13) Израда гготпорних зидова код моста у 
iloBOM Саду 532.114.— динара. 

14) Мост преко Тамиша преко Панчева 
2,891.710.— динара. 

15) Мост преко Лелашнице на км. 12 + 636 
држ. пута бр.  16 811.064 динара. 

Још марта 1935 године расписане су прве ли- 
цитације за пут Београд—Нови Сад и тада je 
успела само лицитација за прву деоницу од ки- 
ломстра 4,000 до км. 26,500. Остале лицитације 
услед апстинирања предузимача, у циљу да се из- 
мене услови — успеле су тек доцније у августу, 
септембру и октобру 1935 године, тако да се рад 
на овин двоницама свео поглавито на организа- 
цију мосла и припрему потребног материјала; Ме- 
hvrnM (i;i прошле године сва предузећа почињу 
интензиино са радовима na својим деоницама, н 
ако не наступе непредвиђене околности вероват- 
ио lic бити na време ГОТОВИ. 



СТЕНОГРАФСКЕ   БЕЛЕШКЕ 959 

VII Напредак домаће технике 
Како су радови на изради савремених коло- 

воза код нас новина, то je било потребно наба- 
вити велики и скупоцени инвентар из иностран- 
ства и пронаћи и" разрадити нове каменоломе, a 
старе  оспособити за рад. 

Cee je ово утицало, да се радови ни прошле 
године нису могли развити оним темпом, како се 
то желело, али пошто je сада све ово преброђено, 
то су радови од прошле јесени почели нагло да 
напредују. 

Напред наведени завршени радови извршени 
cv мање више сви у одређеном року. Мала задоц- 
њења услед штрајкова, рђавог времена и др. нису 
утицала на утврђени програм ових радова. Али 
исто тако треба напоменути да су извесна преду- 
зећа завршила радове много раније, но што je 
vroBopoM предвиЈ^ено. 

Нарочито са задовољством, господо народни 
посланици, може се констатовати; да je за врло 
кпатко време и са ограниченим бројем особља 
тобро и брзо организована и спроведена израда 
модерних путева; да су се инжињери Министар- 
гтва rpaheBHHa и наша домаћа предузећа, према 
Vn сада постигнутим резултатима показали пат- 
nvHO дорасли своме послу и заслужили свако при- 
о„Гње и да на завршеним пословима HHje било 
хобичајених спорова.Господо ниједан спор при 
овим ресорима није имало Министарство грађе- 
тна док je раније Министарство rpabeBHHa пла- 
Цало на стотине и стотине милиона парничних 
трошкова. 

.„ __ paaom који се сада на државиим путевима 
извршују из зајма од милијарду динара 
Приликом израде програма за извођење јав- 

«их оадова из овога зајма водило се рачуна како 
нашим меНународним обавезама, тако и о.по- 

■тебама саме земље, првенствено народне привре- 
?е Доследно овом програму у првом реду дошло 
t до изграђивања пута Београд-Суботица, Бео- 
гпад--Панчево и уређење пута Београд-Топола. 
Ko што je познато ми до 1934 године нисмо 
ммали везе ни са Земуном ни са Панчевом тј. 
кпајеви који cv били под АустриЈОМ нису били 
SHH ca предратном Србијом. ђило je потребно 
пеликих материјалних издатака и истраЈност ду- 
рпгодипп.>ег рада да сс израде два великаи ве- 
аичанствсна моста преко Саве и Дунава. Сада се 
ради „a томе да се они и иотпуно искористе. 

nvr Земун—Нови Сад био je слаб макадамски 
nvr ширине коловоза само три метра. Од Новог 
гГла ло Суботице саобраћај се могао одржавати 
cauo ле-пи и кад je суво. У Панчево се зим,и, кад }г 
nvHaB залеђен, ишло суботичким возом na je било 
потпебт) .путовати готово цео дан до места KPje 
ie на доглед Бсограда. 

nvr &еопрад—Крагујев.ац био je шграђен 
1027 год као макадамсми пут и као такав би.о je 
едан од бољих путева у ЈугославиЈИ. Због вели- 

ior саобраћаја и да би се трошкови одржаван.а 
смањили. сада се ypet,yje на начин да задовол,,, 
најтежи саобраћај. ,     „   ^ 

" Ha nvTV Београд—Загреб—Љубљана иагра« 
t vi., се oi«) 80 км. пута и то: код Љуш.анс 30 к\,„ 
unn Загоеба 40 км.. и код Београда 7 км., што je 
peh  једгаш добрим делом м гофов.0. 

Околина осталих великих места такође се 
уређује за тежак саобраћај и то: пут Сплит—Тро- 
гир, затим око Бања Луке, Сарајева, Ниша и 
Цетиња. 

Пут Скопље—Ђевђелија за сада се ради као 
макадамски. Ha путу Велес—Градско1—Ђевђелија 
нлје до сада било саобраћаја. 

Почели смо са радовима великог Примороко- 
турис-пичког пута од Сушака до Бојане са доста 
скромним сретствима но 'ипак задовољавајућим, 
да се најтежи делови пута оспоообе за саобраћај. 

Ради се и на довршењу пута Пријепоље— 
Бијело Поље. Такође се преправља пут Љубљана 
—Сушак и Љубљана—Шент Иљ— државна гра- 
ница. Поред тога ради се и на м«опим мањим 
деоницама државних путева у целој земљи. Уку- 
пно има да се сагради око 400 км. путева за те- 
жак саобраћај са савремен.им коловозом и да се 
уреди 800 км. за лак саобраћај од макадама, 

Путеви за тежак саобраћај ширине планума 
8—9 м. a ширине коловоза 6 м. раде се од ситне 
коцке, цементног бетона и асвалтног бетона, онако 
како их граде велике »апредне државе и са нај- 
бољим матермјалом кој« се може у нашој земл^и 
добити. Гаранција и одржавање овако изграђених 
путева je 6 година од дана завршења. Све напред 
поменуто даје 'потпуно уверење да ћемо добити 
солидно извршене радове. 

Макадамске путеве радимо на каменој подло- 
зи од 20 цм. са јачмном од туцаничког слоја од 
15 цм и сви се ваљају. Овакви макадамски путеви 
врло се лако могу појачати не само за средњи, 
него и за тежа« саобраћај, na he се доцније где се 
потреба укаже, макадамски коловоз лако моћи 
обрадити за тежак 'или средњи саобраћај. 

Радове на главним путевима за савремени 
саобраћај поделили смо у де01вице. Оне износе 
15—20 км. свака и према врсти материјала и 
подлоге, као и броју великих објеката, стају нас 
од 750.000.— до 1,200.000.— динара од 1 км. (без 
великих мостова). Величина ових деошица одре- 
ђена je с обзиром на в-елики грађевински инвентар 
и маш.и«е потребне за овакве радове. 

Поред ав:их великих послова ■издвојени су за- 
себни радови као што су мостови, који траже 
специјалне стручњаке, тако да има велики број 
оваквих послова од 1—5 м^лиона динара. 

Макздамске путеве, према приликама дајемо 
no деоницама од 1/_> до 5 милиона динара. 

Због тешких прилика у извесним крајевима 
у Приморској и Зетској бановинт радимо извесне 
послове и у режији, да би се запослило сиро- 
MaiijiH'O ста.новни'штв'0 и да би се исто плаћало са 
заслужемим надвицама, a без посредника. Ha овај 
начин запослени су како већа тако средња и мала 
предузећа и што je главно, искЛ)учиво домаћа 
прсдузећа 'и домаћи радниади. 

IX — Упослење инжењера и раднс cnare 

Сви велики радови изазвали су и запослења 
иеликог броја наших младкх инжењера и техни- 
чара, као и стручних радника. Само Министар- 
ство грађевина запослило je око 200 млађмх ин- 
жењера, техничара и стручних радника. 

Отворени су многоброј.ни1 мајдапи камеиа у 
којима се ради ситна коцка, туцаник, ситнеж и 
камен. 
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До краја прошле године било je око 3 ми- 
лиона радничких наднитда. 

Овакнпм поступним радом створен je рел v 
ш.словима и нарочито у финансирању истих. 
Исплпта i).i;uinKa и зарада до сада je била беспре- 
корна, a радови иду складно у реду и са највећом 
жељом да се саобраћај на постојећим путевима 
где се грали увек одржи. Ово није увек било мо- 
ryhe и no негде je саобраћај морао бити скренут 
и на старс и обилазне путеве. 

Б — Недржавни путеви са објектима. 
Бановински путеви 1 и II реда граде се и одр- 

жавају нз сретстава no бановинским буџетима 
захим, употребом народне снаге у виду личног 
рала или плаћања откупнине, сретствима из јав- 
иих радова no државном или бановинском фонду 
и ванрелиим доириносима за прековремено иско- 
ртићавањс путева, а.уз то у неколико и државном 
помоКи. 

Разли-ку у погледу употребе народне снагс 
чини Дравска бановина где je уместо личног рада 
и nTKvminHC одобрено убираи.е среског личног 
приреза. 

Укупна л\>кина бановинских гитева износи 
31.096 км. ()д овога изграђених путева има 22,984 
км.. a нсизгра})ених 8.112 км. 

Изгралња бановмиских путева врши се no 
врегходно \гвр1)еном и надлежно одобреном пс- 
Ku-o.niiim.oM програму изградње. 

Родовио одржавање и оправке путева и обје« 
ката ирши се no стварним саобраћајним потре- 
бама. a у границама расположив:их сретстава. 

За граНење и одржавање бановинских путсн! 
и објеката у тмој землзи тропги се просечно PO« 
дишње на јелан км. пута око г).800.— динара, ра- 
чунајући у ову суму и вредност извршенмх раДова 
шчним радом. 

Ha име државне помоћи (§ 36 Закона o сам 
\правним   путевима) за недржввт   путеве   (баио- 
i'iiiiCKC и општинске)   пролни^еио   je   у   лржавном 
OVMOTV ва 1937/38 под. сума од 100.000-   лпн., ко- 
ткп извови н у буџету који сада важи, али у и;п- 
leTHO неодложним случајевима овај je кредит до' 
сада гмввћавш на основу чл. 131 Закона o лржав- 
иом рачуиоиодству. 

X — Jamu радови из фонда за јавнс радоис 
Поред ncliii\ радона у бановинама, који су 

се изводили из зајма од милијарду дмп. п иа KI)C'- 
дита fio бановинском буџсгу, извођени cv такоће 
ii већи радови и.ч држапног фонда за јавне pa/io- 
ne односно из дЈ^жанног буџета у виду помо- 
Ini. м то: 

1) V ДрвВСКОЈ  бамоиимп: 
Израда бановинског пута Љубљана- 

.Питја - Радече  
Израда  баНОВИНСКО!   пута   III(iiiiraH>— 

Св. Вид—Чрна  
Il.'.paia бановинског пута Трбовље 

Марија- -Peka  
Израда  бановинског nyta Река   Св. 

Арек  

300.000. 

г.оо.ооо.— 

300.000, 

1200.000. 
1,300.000.— 

2) V Санској бановИНИ 
Израда    oiiiiiimn-Kor   mia    I l.iainia— 

Драга    - Мочила     Раковица   и 
Брежница -Огулин  

3) У Врбаској бановини 
Израда објеката на бан. путу Бања- 

Лука—Бронзаии—Мајдан    .    .    ■ 

4) У Дринској баиовини 
Израда бановинског пута  Семизовац 

—Олово  
Реконструкција     бановинског     пута 

Високо—Какањ » 
Израда   бановинског   пута   Љубовија 

—Пацка—Причевићи . . . • 
Израда   бановинског  пута   Пожега— 

Косјерић  

320.000.— 

483.134.— 

331.700.— 

700.000.— 

700.000,— 

2,214.834,— 

5) У Зетској бановини 
Израда бановинског пута  Пикшић— 

Горанско—Фоча     .     .     •     •    •    • 
Израда бановинског пута преко Мо- 

раче код Подгориде   •   •   ■   ■   ■ 
Израда   бановинског   пута   Беране- 

Рожај—Тутин—Нови Пазар    .    • 

5()().(Х)0.— 

1,279.200.— 
2,079.200.— 

Г>()(1.(»(М).— 

61 У Моравској Г.а.и.внии израда банови«ског 
пута Браничево -Кучево- Мајданпек 441.533.- 

7) У Вардарској бановини реконструкцила Qa- 
новииског пута Валандово—Струмица 3,000.000.- 

Н) Ha подручју Управе града Београда довр- 
шење бановинског пута Авала-Липовица динара 
(11.882.— 

Сем оврга v Зетској бановини изводе се из ин- 
вестиционог зајма onu радови: 

Нарала бановинског пута Никшић—Горанско 
Фоча 1,600.000.— 
Израда бановинског пута Колашин—Мојковац 

Слепач Mfocr 380.295.— 

XI — Прпгрпм будгћих ралова 

Пошто се буџетом предвиђају само кредити 
Ia „едовно одржавање који су посве недовољни, 
то |е потребно наћи потребна сретства: 

' (j За просецање и израду око 400 километара 
неизграНених државних иутева " 

2^ за реконструкцију и израду савремених ко- 
мчи.ча na постојећим државним путевима. 

Потребна финансиска сретства за ове радом 
Morv с« добити или путем дугорочних кредитира- 
п,:i n.iii 113 зајма. 

'looniaii.r сретстава путем дугорочног кред*- 
гмм.ш.а показало се (na основу скупо плаћених ис- 
кустава) као најнеповољнији начин грађења, |ер 
несоазмепно nocKyn.myie палове, a сем тога ове 
радове ббтнп узимају гтпанпи, na их затим verv- 
nafv V акопд ftoMahHM ппедузећима no врло ниским 
цемама чиме постижу носпазмсрнс зараде нч рвчуи 
!i,iiim\  цомаћих предузећа. 

\к(. се no би успело са добијањем финансиских 
сретстава путем зајма, онда би било најповољнкје 
п,, цржавне интересе. m сс v редован буџет уносе 
онолике суме колике би се морале унети за отпла- 
rv ануитета. v слумају издаван.а путем кредитира- 
ња „., к1 се ,,;, Тај начмн радоии плаћају ГОТОВИМ 
новпем. Иако би се на onaj начин спорије спрово- 
m.,,, извршсн.с tipiviBHhcnora програма ралова 
имлк овако извршени радови коштали би државу 
пајмаи.с 
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XII — Лутни фонд 
Ииак остаје као најповољнији начин финанси- 

рања ових радова путем зајма, јер je издавање 
послова независно од кредитирања те се за ове 
радове могу јављати национална предузећа чиме 
се поред осталих преимућстава гшстиже и већа 
пакмица, na се v воћини случајева добијају нај- 
повол>није цене. Onaj систем финансирања радова 
на изради путена, односно мостова примљен je у 
ве1.ини напредних држава које су ради осигурања 
отплата ануитета закл,учених зајмова у ову сврху 
— образовале  „путне фондове . 

У ове фондове улазе приходи од јсдног дела 
царина, трошарина и такса на аутомобиле, бензин, 
\ be итд. јер je најправичнији принцип: да за гра- 
ћење и модернизовање мутева треба највише да 
допринесе onaj, који he непосредно да има највеђе 
користи. 

Оснивање оваквог фонда оправдано je и тиме 
што ове огромне инвестиције, које се чине за де- 
иеније не треба v целости да сноси она генсрација 
која их ствара, акоја се налази можда у најте^им 
животним приликама. 

Овакви фондови показали су одличне резулта- 
Те v свима државама где већ постоје и где су ави 
основани још пре много година као v Чехосло- 
вачкој,  Пољској,  Мађарској,  Бугарској  и другим 
тжавама. 

Користећи се искуством и пизитивним резулта- 
тима који су постигнути нарочито у Чехословачкој 
Министарство грађевина израдило je још npe више 
година нацрт закона за образовање путног фонда 
И КОНешто модифицираии нацрт na ос iy доби- 
јених примедаба примлзен je сада ради озакоњења 
и биће изнет пред законодавно тело чим се за овр 
Јобије надлежна сагласност. 

Ha бази путног фонда моћи he се тада закљу- 
.шти  аугорочни зајам и према примл>еном       уза- 
пњеном програму приступити програмском раду 
на грађењу и модернизовању коловоза na држав- 
ним путевима. 

Сем тога предви^ене су из државног путног 
Апнла и   цотације самостаЈ м бановинским пут 
вдм  фондовима'за  бановинске  путеве  нарочито! 

ЗНаЧПЈоиходи који се прсдви^ају помеиутим закон- 
ским нацртом o путмом фондЈ  цене се na 120    200 
\ти пиона динара. 

V поипремл^ном програму рада узет je као 
ппмниип 'ta се израде и уреде најпре најважније 
„ маЈЉоеквентније главнс комуникациЈе, na no- 
rTvmio да се иде са мање важним и споредним али 
те   заборављајући   брижл.иво   одржавање   ових 

;1РУГПпем1 томе npoi-paM Министарства грађевина 
ча извршење радова na уре1,ењ> и грађењу држав- 
HL путева био би \ глаипим потезима следећи: 

n Па се уредс и израде меИународне везе за 
тРжак и средње тежак саобраћај (прома врсти и 
IJZm саобраћаја који .к.стоји и који се Може 
пп^видети за доглсдну будућност) и истовремено 
м™ ić ioiu неизгра1,ени дслов« државних путева; 

9^711 се уреде irocrviiiio остали државни путе- 
„„ м то У близини већих иасеља n кроз насеља за 
тежак и средњи caoOpahaj, a на CBOJ остзлој ду- 
жтш за лак саобраћај, no потреби за средњи a 
уизузетно n за тежак caoopal.aj где то саобраћајне 
прилике захтевају. 

ог 

3) Да се брижљиво одржавају за уредан сао- 
браћај изграђени путеви као и остали путеви док 
се ne створе могућности за њихову реконструкцију. 

За H3BpiueFbe овога програма потребно je: 
У првој стапи за 2,029 км. динара 211> мили- 

јарде. 
У Другој етапи за 2,115 км. дпнара 2 мили- 

јарлс. 
Укупно око динара 4rL. милијарде. 
Од величине зајма зависило би и брже или 

споријс напредовање радова. У сваком случају, 
ако се жсли да услед велике тражње радне снаге 
и материјада ови претерана нс псскупе, не би 
требало у .прво време предви1)ати годншње више 
од 300 км. путева за модернизовање коловозл. 
Овај број не 5и требало повећавати и због недо- 
вољног броја и недовол.по упозиатог особља за 
ову врсту радова. Доцн.ије пак, овај би се број 
могао постепено повећавати чак до 500 км. го- 
дишње. 

Овако предвиђеми резултати моћи ће се no- 
ći ului само у том случају ако се досадања мрежа 
државних шутева не буде повећавала (која je у 
цдносу према укупној мрежи два пута већа но 
што je то случај у другим државама). Постојећа 
путна мрежа je резултат споразума свих наших 
приаредиих, техничких, саобраћајних и војних 
фактрра. Она je целисходна и задовољаваће сзе 
потребе саобраћаја наше земље. 

Зато св:и захтеви које постављају господа на- 
родни посланицЈИ да се друмови прогласе држав- 
ним, мислим да не би били опортуни, нити сврс;1 
сходни. 

Х1И — Хидротехиичка служба 
И поред свих настојања Кралзевске владе, да 

се потребама народа na извођењу х^дротехнич- 
кпх радова IIITO више удовскпи и вода искористи 
као народно добро, a истовремено спрече штете 
од поплаве, н.ије било M()r\lie у предложеном бу- 
UOTV noBeliaTiH кредите одреНене за ову врсту јав- 
i!ii\ радова v односу на кредите из садатњег бу- 
џега, a то с обзиром на (|)инансиско стање у земл.п. 

Укупни кредити који су предвшђени за ра- 
дппе и ПОТребе хидротехничке службе у садашњем 
буџету нзносе дпнара 19.322.430, a у предложеном 
буџету 1937 38 године 21,445.630 динара, т.ј. више 
за 2,123,200 дашара, тто je намењено за мелиора- 
iun)in' радове у подручју реке Зр.мање на терито- 
рпји Савскс n Приморске бапоиине, као и за 
исплату гговећаног ануитета ' зајма за снабдеваље 
водом. 

Да би се ипак удовољило најпречим-потреба- 
ма парода за уређење водних токова, мелиорацију 
земљилита И спабдсиап.е водом Краљевска влада у 
пемању довољно кредита у државном буџету 
створила je MOIVIIHOCT за 'извођење ових радова 
одобравајући финанеиска сретства из државног 
(јјопда за јавпе радове и из специјалног зајма од 
50 милиона динара, који je закључен прошле го- 
дпие за израду објеката на снабдевању водом у 
беаводним крајевима, чијм се ануитет у виоини од 
6,863.200 динара, како je напред поменуто, уносч 
\  држашш буџет. 

XIV — Ваибуџетски радови 
C обзиром  на то што су  хидротехвички  ра- 

дови не само од општег него и од локалног инто- 
реса, то и бановине, нарочито Савска, Дравска и 
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Дунавска предвиђају из својих буџета потребна 
сретства. такође недовољна, a сем тога одобрл- 
вају за ове радове и извесне суме из својих бано- 
винских фондова за јавне радове. У свима пак 
радовима, где постоји заинтересованост поједи- 
них насеља, или сопсгвеника земљишта, или где 
су организоване водне задруге, ош дају своје 
доприносе било у новцу, било у бесплатној рад- 
ној снази и материјалу којим располажу. 

Ha тај начин остварена je сарадња државе, 
бановина, општина, насеља и заинтересованих 
rpabana на извршењу хидротехничких радова. У 
прошлој буџетској години 1935/36 и текућој 
1396/37 вредност ових радова изноои пр^ко 
31(S,700.000 динара, од тога отпада на: 

Државна  сретства  ....    динара 129,100.000.— 
Бановинска сретства   ... ,, 64,800.000.— 
Ha доприносе општина, на- 

сел>а   IH   заинтересованих 
грађана удружених у во- 
дним задругама , 124,800.000.— 

Од извршених радова напоменућу најважније: 
У Дравској бановиии: извршени су регула- 

циони радови, односно радови су још у току, на 
уређењу Муре, Драве, Саве, Љубљанице и Сави- 
ње, као и других водотока у вредности од 
IS.OOO.OOO.— динара; вредност већег броја мелио- 
рационих радова износи 5,300.000.— динара; 

Ha снабдевању водом рађено je, односно ради 
се на 96 објеката, у вредности 3,500.000.— динара. 

У Савској бановини: извршени су или су у 
гоку радови на регулацији Саве код Загреба и 
Сиска, иа регулацији Драве од Вараждина до 
Осијека, na Речини код Сушака и на Мури, као 
и на другим водотоцима, v вредности од динара 
14,200.000.—. 

Исушено je јсзеро Блато код Плашког, пови- 
шени су насипи дуж Савс иа подручју водних за- 
друга Сисак, Јелац и Црнац поља; појачани су 
сеоски насипи у Велико-Горичком и Дугоселском 
срезу и код Блинског кута, и уређени су бројни 
водотоци и јаруге у сврху мелиорација и асана- 
ција, све у вредности од 31,800.000.— динара. 

Hspaheno je, односно у току je извођење 159 
објеката за сиабдевање водом, нарочито у крше- 
витим крајевима Лике и Приморја, где су запо- 
чети већи водонодп, одиосно имају се сада запо- 
чети na Крку и код Карлобага. Вредност ових 
радова  износи  динара   11,200.000.—. 

,\- Врбаској бановини: наставл.епп су раДОВИ 
на Сави, Босни, Врбасу и Уни, a довршују се ие- 
лиорациоии радовн na подручју воднс задруге 
lloBii Град и Лијевче Поље; затим су извршени 
радори na исушењу Ливањско! воља, Гламочког, 
Подрашничког и Лушчи—Паланачког Поља, све 
v вредности од 5,100.000.-• дипара. 

Извршенн су или су у току избођења радови 
на снабдевању водом за 65 објеката, изме1)у ко- 
јих и водовод за безводна селв у срезу Сански 
Мост, у укупној вредности од динара 3,300.000.— 

У Приморској бановини: извршени су радсли 
na регулацији Нсретве, Крке и Чиколе; на аса- 
нацији земл.тпта n ypeheH>y јаруга у Севсрпој 
Далмацији: na иелиорацији ритова у Морполачи 
-Тролоквама и код Кистан.а, на чишћепл' ПОНО- 

pa у Ливањском Пол.у, на наводњавању бројних 
мањих tiojbi у Западној Херцеговини, и дочЈша- 

вају се радови na исушењу Вргорског језера, све 
v вредности од дин. 15,200.000.— 

Ура1)Сно je, односно изводп се 158 објеката 
na снабдевању водом од којих треба нарочито 
истаћи групни водовод Далматипске Загоре, који 
he снабдевати 30 села са 34.000 становпика и 6 
жељезничких станица са чуварпицама од Дрни- 
[Па ДО Перковића; затим водовод за села испод 
Велебита (Стариград и Селине), водовод Посушја, 
као и велики број цистерни нарочито na острвима. 

Вредност ових радова износи 18,100.000.— 
дипара. 

У Дринској бановини: пастављени су радови 
ii i осигурању Саве код Забрежја и Обеде, na ба- 
геровању Саве код Раче, na регулацији Лашво 
код Травника; затим повишени су насипи водних 
задруга: Обеда испод Восанског Шамца, Бијељин- 
ске Мачвапске, Охридске, Посавске код Обре- 
новца: приступило се je изради канала за спре- 
чавање штета од Поцерских Вода, све у вредно- 
сти од дин. 6,800.000.—; извршени су односно за- 
почети су радови na изради 107 објеката за снаб- 
девање водом, где улази и водовод за Ваљево, 
Пале   и   Високо,  све   у   вредности   од  3,300.000.- 

^^Зетској бановини: ра1)ено je na регулацији 
Лима v Беранском срезу, и Мораче код 1 оричана. 
затимна оправци мелиорационих радова у Гатач- 
ком пољу. на довршавању објеката за одводња- 
вање Никшићког поља, na асанацији Бул>аричког 
и Улцињског пол.а. na наводњавању Мстохијс и 
поља код Тузи, и извршени су претходни радови 
за наводњавање Бјелопавлићке равнице, који t,o 
се радови започети овог пролећа. Вредност свпх 
ових радова износи 9,600.000.- динара; sa снаб- 
девање водом безводних крајева ове бановине 
изра1,ен() je, однооно у раду je 152 објекта у вред- 
ности ОД динара 15,900.000.- Овде треба нарочп- 
то поменути водовод Цетиња, Ерцегновог. Трпња. 
Жабл,ака" испод Дурмитора    и    Билећа-Петровића 

У Дунавској бановини: израђене су обало- 
утврде na Дупаву: код Блажевице Bajene, Даља, 
Борова, Чиба, Белегиша, Гроцке и Ковина; затим 
na Тиси КОД Надрљана, Обили^ева, ПадоЈа, Мола 
и Петровградског ћошка; a на Сави извршени cv 
регулдциони и багерски радови код Раче, код Про. 
гара код Купинова, и код Камичка, где су довр- 
шени радови на минирању и уклањању подводне 
i гене \ кориту Саве na дужини од 900 м. у циљу 
побољшања пловидбе. Настављени су радови на 
багеровању пловног канала Бегеја и повишени су 
одбранбени насипи поред канала; извршене су 
()бал()утв|)дс na Моравп код Орашја и просецање 
окуке код Батовца. Вредност свих ових радова 
износи 18,500.000.— динара. 

Од главних мелиорациопих радова треба по- 
менути: облагање насипа у Панчевачком риту, ка- 
нализације у Биђ-Босутској водној задрузи Kao 
и одбранбене пасипе поред Мораве код Лучице 
цо Ј.режана и од Лозовика до љУбићевског 
Моста. Вредност ових радова износп 6,400.000.— 
ИИНаоа; na снабдевању водом израђено je 79 
Објеквта у вредности ' од 13,000.000.- динара. 
Овде улази и допринос од динара 11,000.000.— из 
чржавног фонда за јавне радове, за довршење во- 
довода за војно технички завод n град Крагујевац. 

У Моравској   бановини:   израђене   су обал^- 
утврде na Морави: код Варварина, Катуна, Обрежа. 
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Вилова   Шапца, Рашевице,    Ћуприје,    Мијатовца, требама, подизане су железнице махом стратеги- 
Малог Поповића, Крушара и Миљкова манастира; ске   и  пристаништа  која  су  у  првом  реду  имала 
атим оегулацијаТимока код Књажевца и уређење служити војним потребама, a o другим народним 

A    ксандоовачке реке у Жупи, све у вредности од потребама у појединим покрајинама и у кршним 
4 700 000—   чинара;   израђено  je   107  објеката  на пределима као у Босни, Херцеговини и Далиацији 
наблевању водом у вредности од 4,200.000.— ди- није се  водило рачуна. Taj народ je  остављен у 

v Koiv суму улази и допринос од 1 милиона оном стању у каквом je био upe 1.000 година. Од 
чинаоа за нишки водовод. Томислава" и   првих  наших  краљева   и   од  Нема- 

v КапплпгкоЈ банивини: настављени су радови ^ића се није дало ништа томе нашем  народу за 
o   nprv.nl ији   Црног  Лима   испод   Струге,   Црне '^егове народне потребе. Е сад, господо, време je 

на   Р^*„Јптна  Кошевичке реке код Ристовца, Да му ми дамо и ми морамо да му дамо оно што 
Рлшићеве iapvre код Ожепа и Вардара код Огња- му je потребно за живот. 
Рлшићеве jap} A и      ,    .е наси11 ради 0дбране Каже се даље, господо, ла ми правимо вели- 
наца " ^'ч мтпане као и радови у Скопском no- '<е модерне    путеве, али треба, господо    народни 
Скопља од пш _ 5оооцо линара; израђено Посланици,   имати  на  уму,  да   Министарство  гра- 
••1'У' Cf!L i,- v TOKV извоНења 75 објеката за снабде- ђевина  иде  у  своме  раду упоредо  и   да   се   оно 
Је on™™  кошх  треба  напоменути  водовод стара да подиже и путеве који су народу потреб- 
Ва^е    Ztuv   Гн  Николи и Локвици, као и почетне ни, али да подиже и интернационалне путеве. Ви 
У    ^Л впловоле Куманова и Битоља; вредност ^ви знате да ми имамо обавеза да ћемо изгради- 
радове за вид      м    4100000 динара; Треба да на- ти извесне делове интернационалних путева, који 
ових радиис! илпи        ,  ,-,.,,„ „_„ ,.QnririM „no „p. пполазе кпоз нашу земљу. и ми и roi nauioi оба- ових радииа и.            ,      -^ Скопља изводи два ве.    „ролазе кроз нашу земљу, и ми и тој нашој оба 
иоменсм Ad «r.  .. „,,, л„ г-.лоп^^м crMi^.     вези  мооамо ла уловољимп   Али  ипак чд  ORP  URI 

грађевина.                                                   »,„„„„ ,-,, По посланици, признати. 
Ha подручју града кеогРада- ^„""„J.Pf" Неоспорно   je да  на  овом  пољу јавне делат- 

дови ка регулацији То1,1|ИлеРС'^ Pe'eeк
И

e.
d

c
C
e

a"a,;"^" ности има још много да се уради/пошто су по- 
баре "Z^n^IZ*rypa*y сбал'е Тамиша тРебе  вел-е-  ^ногобројне  и  од великог  угицаја 
започети  су радови  на  ULm-^ ,,-5 inn nnn  nuuana на подизање народног олагостаља. 
t„n Панчева све у вредности од 1,400.000 динара. 

U'AKO   се  из  предњег   приказа   види,  и   поред Програм 
.VUPHHX Љинансијских сретстава, којима се je pa- Нарочито  се у  овом  погледу  истиче  потреоа 

rann   извпшен   ie велики број хидротехнич- да  се  што  npe приступи  извршењу  следећих ве- 
С"ОЛ^ шва v интересу народне мривреде и у циљу ћих  хидротехничких   радова:   продужење   радова 
ких PdA;;"d,/гт1И?    них   и   хигијенских   народних на  наводњавању Метохије  и Бјелопавлићске рав- 
„обољшања   социјзлнил                J ^^ радови на одводњавању Љубљанског Барја, 
'""^           „,  .тпочми   посланици,   пребацује  се   и Поповог   поља,   земаља   око   Скадарског   језера, 

Господо Jiap м        биЈ1() боље да се ове суме БитољсКог    поља,    Струмичког    поља,    .Лоњског 
каже се, да ои  ""   лза ollCK|,r)V Воде и за асана- поља, Орданског поља, Бјелац и Црнац поља као 
које су народу ;'      ^ могли Извести други већи и поља срслње Босанске Посавине. Затим  мелио- 
иију ДаАУ_на1"   гпгполо   можда било оправдано, рација поља изнад Обреновца, Поморавља, Врањ- 
послови.   10 ои,             '    '()И(1  ШТо  му  je потребно ског   Блата,   Сињског,   Имотског,   Бекијског,   Мо- 
кад би наш^аР";„,јрг ЖИВота. Али наш се народ, старског и  Имањског   поља. Радови на наводња- 

1ањих  поља   у   западним   и 
каве; 

шке   Мораве,   Вардара,   Драве, 
греба,   Руднице   и    Босанског 
код Ушћа v Саву. 

^ебно да том на^з;Ј0"^ао^што"треба^па"тек Sa'cse ове радове потребна су знатна финан- 
да   може   да   >кив"       ' мо и друге могућности да сијска   сретства,  која   према   програму  израђеном 
онда за њега да L1 и   „отпуно  културног  човека. v Министарству грађевина износе суму од преко 
0д   Њега   стварам           ^^        <aBa и наш нарол две  милијарде  динара,  што  je  могуће   остварити 
Вама je I103Hai<> ','  м   „риликама  и  околностима, само  путем  великих инвестиционих зајмова. 
развијао   под  ЧУ^»"       '  нашу ИСТорију видећемо Међутим од ових радова има и таквих, KUJU 
и кад по^ледаМ   "  смо се ми развијали под врло су неома хитни с обзиром на њихову економску 
и доказе за   ro да      ппеДратНој  Србији до осло- и с(Јцијалну важност, пошто се налазе у пасивним 
тешким yt';i<»I,HM'1- '      |

м|и
1.1ИТИ-на (|С1<акав култу. крајевима наше   државе   или   су   потребни   ради 

бођења није ^                 уопште немогуће и зами- обезбећења угрожених насеља и саобраћајних об- 
ран рад, JeP ^J,* ком Туђе пладавине. Од ослобо- јеката, a за чије би извођсње било потребно око 
слити под npHii   _iiijr>uajlHn ,1ПЖава с друге стране 800 милиона динара. слит  »"A -i       „auMOHiui;:  чржаиа с друге стране нии милиона динара. 
ђења na нада^ ","     11()Требама да удовољи, јер Надал,е  треба  пронаћи  сретства  финансијска 
није могла иарид'             r    авне потребе Морала за довршење   водовода   и   осталих   обЈеката   на 
je морала да u',"1.|,,.',, „ц.,   коју  je  извојевала  и снабдевању водом, који су започети из зајма од 
је  да  осиг>.'Р;1.         ,-„,',;,   [јрема томе o неким на- 50 милиона динара, закљученог прошле године у 
слободе.ко.је jе Д  ни". ' могло ,m бити говора. У ту сврху. За ово je потребно још око 120 милиона 
родним "оуРе^а      ,'„,;„,  под Аустријском монар- динара. 
крајевима  KUJU    ^ ^   ^  ^ онда уОПШТе није в0. Ja  мислим да  ћемо и  ове  године  добити 50 
хијпм  знате  и    на    лним   потребама,   негосе   je милиона, јер je Финансијски одбор taj зајам одо- 
дило   рачуна   o               ^ удовољи војничким no- брио.  (Пљескање). 
гледало само на  io д ^* 
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Што се гиче постојећих водних задруга, по- 
требно je нагласити да су оне у техничком погле- 
ду потпуно сређене тако да одговарају своме 
циљу, т. ј. одбрани од поплава и одводњаван>у 
земљишта. Напомињем да издаци водцих задруга 
за радове који су на терет задругара извршени 
за  последње 2 године, износе дин.   101,600.000.— 

Финансијске ирилике највећег броја ових за- 
друга су задовољавајуће. Има задруга, које имају 
уштеду преко 20 милиона. Изузетак чине само 
оне задруте, које су се морале под неповољним 
условима задужити било за оправку својих обје- 
ката порушених од катастрофалних поплава 1924, 
1926 године, било за нове инвестиције, које су 
нове водне задруге започеле у доба привредног 
просперитета, као што cv Биђ-Босутска, Нови- 
градска, Смедеревска и I [еготинска водна задруга. 

Краљевска влада чиниће све напоре да се фи- 
нансијско стање ових презадужених водних за- 
друга побрљша и санира, према садашњим мо- 
гућностима плаћања задругара, махом земљорад- 
ника. 
XV — Архитектонаси u електромашчнски ралови 

Иоред напред поменутих радова у делокруг 
рада Министарства гра1=)евина улази још и поди- 
зање и одржавање државних зграда са свима ин- 
сталацијама, затим електрификација земл>е и нај- 
зад инспекција парних котлова. 

Kao што je раније речено у ова-ј буџетски 
предлог унети су само они кредити КОЈИ Су iu>- 
требни за најнужније оправке и одржавање згра- 
да, док се нодизање нових грађевина финансира 
ИЏ буџета других Министарсгаиа, из разних зај- 
мова, фондова, ааклада итд. 

Kao најважније зграде, које су на овај начии 
ПОДИГНуте и које cv сада у и:и pahnuan.v, да no- 
иенем само неке, — то су: Зграда за Народно 
претставништво, Поштанска штедионица и Главна 
Пошта у Београду; Дирекција пошта и Главна im- 
шта у Сплиту, Скопљу и Херцегновом; царинар- 
нице у Београду, Сплиту, Бездану, Котор\, Подго- 
рици и т. л., три гимназије и Дечја клиника у Бе(1- 
граду; маппшска лабораторија Техничког факул- 
гета, lipaium факултет, Државна штампарнја и По- 
реска управа у Београду; Пил.оприирглио-тумар- 
ски факултет у Загребу; Хируригмн иавиљом: у 
,'l)\r),i,aiin, Сплип', Скоиљу и Нишу; Физикалии 
институт у Љубљани, Б|иблиотека угнив^)витета \ 
ЈБубљаии и т. д. 

Ha 11()л.\   електрификациј!.' seMJbe учињени  С) 
тако1)е знатнн кораци јер je подигнуто више елек- 
тричних централа и извршено проширење постоЈе- 
ких централа, као; у Пећи, Сомбору, Плевљу, Го- 
стивару, Босанској Костајници, Ваљеву, Коњицу, 
Скопл>у, Пачиру, Хоргошу и св. Науму. Исто тако 
изра1)ени cv и далеководи: Вања Ковиљача   Звор- 
ник, Бајина Башта—Калуђерске баре, Крушевац 
Обилићево, Сењски рудник—Ћуприја, Суботица 
Сента,   Зеиица—Какањ,   Коњиц—Макалс,   Умка 
Обреновац, Дугосело—Беловар и т. д 

XVI — Законодавство 
Ha пољу законоданиом у Министарству гра- 

ђевина у току буџетске године 1936.37, израђени 
Су закони, уредбе и иравилници Министарства 
грађевина који су или ступили на снагу, или ej у 
раду, или су у пројекту. У раду су: закон o овлаш- 
iu'iiiiM инжињерима, закон o путном фондУ| за- 
кон o изменама и допунама \   1акону o држа 

uiiM путевима, закоН o изменама и допунама o 
недржавним путевима и закон o искоришћавашу 
електричне енергије., 

У пројекту су закон o државној ^малој л\ - 
грији. Приход те мале лутрије ишао би у фонд 
Министарства грађевина, одакле би се давали мали 
радови, као што се до данас даје за снабдевање 
водом и за радове, које би бановине на своме под- 
ручју радиле. To je пројекат, који he Влада ових 
дана да усвоји. 

Затим су у пројекту: закон o водном праву и 
закон o експропријацији. 

Ступиле су на снагу: уредба o подели оде: 
лења Министарства грађевина на отсеке и одељке; 
уредба o продужењу рока за измену наплатака на 
постојећим товарним колима; уредба o изради и 
употреби голих и изолованих електричних водо- 
ва и  изолованих цеви. 

У раду су: 1) Уредба o надзору и наплати 
такса и накнада за преглел парних котлова и су- 
дова под притиском. 2), Уредба o надзорницима 
вода. У пројекту je Уредба o наплати путног до- 
гтриноса и  прекомерног искориштавања путова. 

Прапилници. Ступили cv на снагу: 1) Пра- 
mi.-iiiiiK за уреНење села. 2) Правилник o делокругу 
рада појединих одељења, отсека и олељака и 
дужностима појединих oprana Министарства гра- 
Невина, 3) Правилник o раду већа старешина. 
!) Правилник o дужностима и раду служитеља 
Министарства граћевина и кућни ред, 

У раду cv: 1) Правилник o одржавању мо- 
стова. 2) ГТравилник o пробном оптерећењу и при- 
ман>у мостова. 3) Правилник за нзво1)ење плин- 
CKIIN инсталација. 

У пројекту су: D Правилник o употреби др. 
жавних аутомобила за техничке секције. 2) Пра- 
вилник o изради планова за мостове. 3) Правил- 
иик 6 пројектовању дрвених мостова. 4) Правил- 
мик  o  контроли  i 1адова  na  градилишту.  5) 
Правилник o постављању громобрана на грађеви- 
ii.iN,;.. (ii Правилник ia унутрашњс електричне ин- 
сталације. 7) Правилник за укрштавање електрич- 
них линија слабе и јаке струје; S) Правилник за 
i. анали иционе и водоводне инсталације. 

Упутства. Ступила су на снагу: Уш-тства за 
вршење  гехничке службе при Министарству гра- 
l."nm(:i   и   њеГОВОЈ   СПОЛјНОЈ   СЛужби. 

Услови, Ступили с\  на снагу: Услови за извр- 
uiei 5етонских радова. У раду су: Општи услови 
ia нзвођење разних грађевинских послова. 

ETO, господо народни посланици, и на пољу 
■ MKoiic' Министарство 1'ра1)евина mije било 
скрштених руку, 

Kan uiTO сте видели, господо народни посла- 
mmn    u   Министапгтво   гра1)свина   било   je   доста 
активно  на  свима  полручјима, бринуло се  и во- 
ni.m  рачуна   o  гвима   крајевима,   mije  партијски 
радило, Kl ITO je неко приметио, него се бавило 
свима потребама. (Живо одобпавање и пљескање). 
ja знам m с\ re потребе иелико, a онде, гле се 
није [осттело, ако се буде пвако радило, дефин«- 
тивио he се иоспе.ти. 

ГГошто, господо народни посланици, буцет Ми- 
нисторства i palinuma, који стоји пред вама, a 
коме mi греба да гласате, иије такав да бисте 
мотли рећи ia he се новац расипати, јер je гако 
скроман, да може да послужи само да сачувамо 
,,,!,. m!,, je CTBopeiio, ja мистм да lic ге ви .овај 
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буџет Министарсша граНевина примити, као mro 
сте га примили и у Финансијском одбору. (Ж-иво и 
дуготрајно  одобравање   и  пљескање). 

Потпретседипк Војко Чвркић: Господо на- 
родни посланици, upe него mro дам реч појединим 
говорницима, дозволите да вам објавим листу го- 
ворника. који cv се прпјавили да учествују у де- 
бати o буџету Министарства граћевина. (Чита ли- 
CTV пр'ијављених говорника). 

Господо народни посланици, обраћам пажњу 
господи говориицима да сами воде рачуна o реду 
када he доћи да говоре, јер ко не буде присутан 
у овој дворани, кад му буде дата реч, сматраће се 
да  je'одустао од речи. ..        ,-, . 

' Реч  има наролми  посланик г. Аћим Поповић. 
Аћим Поповић: Господо народнн посланици, 

узимам реч у дискусији буџета расхода Министар- 
ства грађевина као бивти инжињер истог Мини- 
старства да вас упознам са иеким сгварима преко 
којих се не може прећи a да се не каже која реч. 

Министарство грађевина je ono Министарство 
којеимаза задатак да својим буџетом који ми овдг 
одобравамо, одржава све државне путеве, пројек- 
Tvie и изгра!)\-јс HOMO путеве, даје гтомоћ за недр- 
■кавче путеве; пројектује и одпжава све државне 
зграде, врти мелиг>рацију мочварних земљишта и 
врши   регулацију  река. 

Ачи што je најглавније, na што морам да упо- 
зооим господу народне посланике, то je да cv v 
ОВај буџет Министарства грађевина унете неке no- 
зиције путем ануитета, који су до сада били v 
III разделу државног буџета, те га праве већим 
него што je у ствари. 

Министарство грађевина, које треба да одр- 
жпва све техничке  објекте са овако малим буџе- 
том   губи свој raison «Г etre,.jep je v немогућностн 

•Xa изађе на крај ca предложеним буџетом. 
Ja hy вам, господо народни посланици. изне- 

т« v цифрама буиет Министарства грађевина од 
е деСет година па ћете видети какве грешке чи- 

нимо и човодимо Министарство грађевипа у не- 
чгодан положај. a од п.па захтевамо путеве, мо- 
стове регулације, асанацију земљишта, снабдева- 
ње насеља питком водом итд. итд. 

Ha поимер у 1926/27 год- предложени држав- 
UM  буиет  износио   je   12.504.000.000,  a  сам  буџет 
Министарства rpahe. a износио je 430.072.798 
'•инара   И од  re CVMO за одржавање и изградњу 
^rVHHi'N [ivrena i<a<> u за иомоЈ. за недржавне пу- 
S било   je намс.,.ем.. укупио 293,524.334  дин, У 
\о9712Н год   предлог државиог буџета износио je 
1477 570 000 дин. a буџет Министарства грађеви- 

износио   je  368.080.91(1  дин..  од  које  сумс  за 
пппжавање и изградмл' -цшавних путева и помо* 
За   Тедрж^внс     I,>TCBC    узимало    се    259.390.870 

чинара. 
у l()9,s■',,) годипи предлог државног буџета 

-,.,. ic 7 489.638-059 динара a буџет Министарства 
гоГћмина износио je 294.958.905 дин. a за одржа- 

,, ■  и  изграднл'  i:v inu   и  пол   за  недржавне 
п^ве били   io   намс.м.еми  самс.  214.095.791   динар, 

v  i92()4() год. предлог дри<авног буџета из- 
|е 7 945 647.510 динара, a буџет Министар- 

?T
0

B
0a грађевина  287.347.356 дин   док je за одржа- 

'„ t- путева и изградњу пових путева и помоћ за 
„еТржавне   "У.теве   иамем.емо  само   188.800.000 ди- 

нара. 

У 1930/31 год- предлог државног буџета био 
je 8.534-561.553 дин. a буџет Министарства грађе- 
вина 398.690.069 дин. a sa изгра^дњу и одржавање 
државних путева и помоћ за недржавне путеве 
било je намењено само 179,968.545 динара. 

% У 1931/32 год. предлог државног буџета из- 
носио je 8.522.359.292 дин. док предлог буџета 
Министарства грађевина 279.249.603 дин. a за одр- 
жавање и грађење нових путева као и помоћ за 
нсдржавне путеве било je намењено само динара 
141.656.625. 

У 1932/33 год. предлог државног буџета из- 
носио je 7-575.120.665 дин. a од тога буџет Мини- 
старства грађевина свега 197.741.493 дин. a на име 
одржавања и градње државних путева као и по- 
моћ за недржавне путеве узимало се свега динара 
114.333.150. 

У ШЗ'^ год. предлог државног буџета из- 
посио je 6.989,896.910 дин. a од тога буџет Мини- 
старства грађевина 164,570.900 дин. За одржава- 
ње и грађење нових државних путева као и помоћ 
за недржавне путеве трошило се свега 95,762-020 
динара. 

У 1934/35 год. предлог државног буџета из- 
носио je 6.914.354-310 дин. a од тога буџет Миии- 
старства грађевина 165.179.929 дин. док се на одр- 
жавање путева и за изградњу нових путева као и 
помоћ за недржавне путеве трошило 94.982.251 
динап. 

У 1935 36 год. предлог државног буиета из- 
носи 10:249,802.346 динара, од кога пада за гра- 
l.eibe и олпжавање путева и помоћ за недржав- 
не путеве 88.653.869 динара. 

У 1936 37 год- предлог државног буџета из- 
иосио je 10.323.513.198 дин. a буџет Министарства 
грађевина 154,617021 дин. док се за одржавање и 
гпађење нових путева, као и помоћ за недржавне 
путеве тоошилб 77.172.537 динара. 

У 1937/38 год. Гфедлог државног буџета из- 
носи 10.949,000.000 дин. a буџет Министарства гра- 
ј^ицпа стварно износи 173,823.945 динара. Од тога 
пада за одржавање и изградњу нових путева као 
ii ппмоћ за недржавне путеве 76,438.450 динара- 

Овај буиет ie, господо -паролни посланиии, 
M;I\I,,4 него гтрошле године, a при томе долази iom 

,308 км. дужних више државног пута који пове- 
ћава лфежу саобраћаја,. али једна ствар na коју 
треба сви да рачунамо a то ie: П fia се v овој 
години повећава жрлезничка таоиЛа за превоз гра- 
ћевинског матбријала; 21 да je цемент поскупио 
услед тога што су све Љабрике иемента у картелу; 
3) да смо у CKOKv радничких иадница и 4) да се 
целокупан буиет не ставља Министарстну грађе- 
вина  na располпжои.с 

Ово су господо народни посланици, стварне 
чињенице да Министарство грађевина n:j, године У 
годину добија све мање и мање кредита. Наравно 

nora дана, да he сви путеви, који су сад 
као главни, бити \4ipoiiaiiiiicmi услед гтревеликог 
аутомобилског саобраћаја, јер он у ствари птпти 
пут, пошто аутомобилске гуме извлаче enojim ма- 
теријал, тако да остаЈе само туцаник. 

Затим, садања служба за одржавање путева: 
го с rr гари Али, наасалост, услед ^едостатка кре- 
дита не може се поставити њих онолико колико 
мч je потрсбпо да би па сиаки 5—8 км. дужних 
ono no један путар. 
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Путар je, господо, онај који ()Д11жава пут у 
исправиом cr;iii.\-. Ilviap СВОЈИМ савесиим ргГДОМ 
можс nmiK' да донесе држави користи него што 
се уштеда на постављењу његовом. 

Ja liv иам, господо иаролпи послаиици. навести 
један upiiMi'p. Државни пут, у бановини Bap.ićjp- 
ској, између Скопља и КЧм.анова био je упропа- 
iuhen за кратко време из разлога што на н.ем\ 
није било поставл.еног пугара, који би одржавао 
исти пут. Предузимач завршио je дотични посао 
и, наравно, no завршетку радова колаудирајућа 
комисија примила je исти посао, и предузимачу 
исплаћена je његова зарада, По општим техничким 
условима Министарства грађевина, предузимач je 
[(ужан да одржава нсти посао у гарантном року 
до суперколаудирајуће комисије и наравно после 
се предузимачу враћа гарантна кауција, a пут се 
оставд>а na милост и немилост атм(>с(|1ерским непо- 
годама и саобраћајним непажН)ама. И наравпо, nvr 
без путара у року од неколико година већ je био 
за оправку, a то све кошта читаве милионе, дпк 
Један путар за суму од 10.000— дииара годишње 
своје плате, допринесе држави више користи, него 
upu    томе    штелн.а    na    испостаи.м-п.е    потрсб ' 
броја путара, крји треба да одржавају путеве и 
саобраћај у исправном стању. 

Ja ппак MO.IIIM гхжподииа Министра грађевииа 
и господипа АДинистра финансија да се наНе кре- 
дит за поставл>ење што већег броја путара, који 
he одржавати путеве и садити племените воћке 
поред путева, a који he своједобно бити извор 
прихола за одржавање путева. 

Садањи буџет, господо народни посланици, не 
може да задовоЈ^н све потребе, како сам мало пре 
рекао и ако има још поред рсдовне намене. 
убЛажи Кризу тј. да запосли namer радника у 
целој Kpa.-i.omiiiii Југослагаји. У прошлој [^одини, 
господо народни посланици, Министарство npahe- 
нипа, прсма својој статистици, исплатило je ripeico 
3 милиона надница. Према томе, са пуним правом 
греба буџет Министарства rpalirmma [товећвти још 
4 пута толико, јер би овда не саио донекле io 
вели name mrene v исправно стање, него бнсмо 
могли још да извршимо радово на свим варијап- 
гама i лаипих ттеиа, ПОШТО данатн.и caoopaliaj 
мплерпе техвике захтева да се ублаже кривине, 
какп то иоторна возила данашњега доба иаискују, 
a да ие говорим mri) би се запослио ифомашни 
радмпк и ueo 6и новац остао v држави. 

Има mime таквих случајева, господо народни 
посланици, у Вардарској бановинн i це су путеви 
palu'im још upe 40 година рд француски^ инже- 
м.ера. За галаи.и саобраћај потпуно правилне кри- 
вине нзрађене су. МеНутим, данас апсолутно je не- 
иогуће npiiiiii avTOMoon.-iDM M/m аутобусом, док 
шофер не маневрише, a да мс наводим у каквој 
опасности се налазе не само аутомобили, иего и 
путиици, јер cv те кривине обично на с*ррмрм 
repenv. 

Поред свега напред изложенот, ja hy, гођподо 
народни iKu'.iaminii, навесли неке примсре иа стра- 
иих цржава, одакле се може видети колико ое даје 
ва путеве \ Чехословачкој. Н.пр. приходм путиог 
фонда у !934 годин« ианосили су 237,200.000 чес 
ких круна. у 1935 год. приходи путног фон<да из 
iKifii.m су ■.'(in,ооо.ooo ческих круна, ч се види   ia 
je  nrliii   приход ОД  23,000.000  чсчких   кр\иа   \   ка* 
рспшј  ГОДИНИ, 

Taj путни (|)()нд стварао се од следећих iipn- 
хода: i) од порезе на моторна возила; 2) од пут- 
пичких карата; 3) од царине на пнеуматике, 4) од 
трошарине минералног ул^а n бенз1И.на, 5) од тпи- 
ритуса итд. Према томе програму радова на пу- 
icniiMa утрошено je 112,000.000 чешких круна a 
урађево je 458,3 км. дужног nvra тј. '>:2",] од укуп- 
ве мреже. Од 1928 године Чехословачка je из пут- 
пог (|и)нла израдила 1 803 км. дужних путева, са 
свршеним коловозом нашта je утрошено 1,968 MU- 
HU ma чешких круна. 

Ja ћу вам, гооподо народни ткмапицн, наве- 
сти још један пример. .\'зимам Аустрију чији це- 
.кжупан буџет у ll>^'> години за путеве иааоси 
28,517.700 mii.iimra, a v raj буџет \ 1азе суме за 
одржавање, грађење путева и мистова, грађење 
путарских Kvliima ит.д. 

Аустрија, господо народни посланици, даје 
ла своје путеве преко 55.000 динара na километру 
дрк наше Министарство грађевина за одржаваи>€ 
путеиа \ Југославији добија no државном буџетЈ 
пЈшсечно 7.600 дин. a гиугребно je најмање 30-- 
40.000 лип. no дужном км. 

Ипак сматрам, господо народни послааици, 
да би смо својх саобраћајну артерију довели у Ју. 

laiuijii v ред тако да можемо мирне душе до- 
чекпвагп странце и ne стидеги се пред њима, не- 
опходан je јолап повећи зајам na дуги рсж у из- 
носу 3 4 милијарде динара искључиво за путеве, 
мостов« n регулацотје река, које ка«о видите KI 
воде у onacnnci жпнал. и наносе штету сиромаш- 
иим сел.ацима. 

Ja верујем, господо народни посланици, да би 
с« raj зајам у најкраћем року амортизирао ne само 
од унутрашњих прихода него и од странаца, који 
m mu- све umne и umne као туристп у нашу зем- 
л»у. Нови путеви коуи би се изградил« билн би ко- 
piu-mi ne само 36oi туризма, него и због чисто 
\ii\ гратп.нх екоиомских потреба, a ча ne гпво- 
рим да he бити од првокласне важносги, као 
стратегиски путеви. 

Taj зајам ni 3 1 милијарде греба да се пре- 
несе na nmni' iKiKD.i.ni.a која долазе и која he 
наследети вримерну саобраћајну мрежу донекле 
i4'i улисале би се и рекс. 

Гккле свега напред изложеног, господо на- 
родни muiamno!. морам да кажем неколико речм 
.i стањЈ пмеиа и других гохничких радова у_Вар- 
дарСКОЈ uaiKiminii, a с обзиром na кредит који се 
додељује Вардарској бановини за одржавале пу- 
rrna, иостова и осталих  гехничких објеката. 

Позиато je свима, господо народни посланнци, 
ла Вардарска бановина најлошијс стојм у погледу 
гтутева v целој држав«, јер IOK на 100.000 станон- 
ника v Дравској   бановини   има   387   милометара 
I\.KIMIX,  \   Моравској  287 километара дужних,  у 
Савској  210 километара  л\жипх, у Врбаској   192 
киломегара цужних, у Приморској 170 километара 
дужних, у Зетској  170 шлометара лужпих, v Ду- 
навској 152 километра чхжпих, v Дринској 118 ки- 
лометара   гужних,  доглс  у  Вардарској  банови»јЛ 
na   100.000 становника  има свега  101  дужних  к 
лометара пута. Ако С€ узме и са друге стране једио 
пореНење no величин^    гериторија,   онда на   100 
јчиалрагппх  километара    гериторијалне   поершине 
у Дравској  Oanonmm има 25 километара  ччжпих. 
\  Савокој 16 километара   1ужних, у Моравској  13 
километара  дужних, у  Дупавској   11   километара 
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дужних, у Врбаској 8 километара дужних, у При- 
морској 7 километара дужних, у Зетској 4 кило- 
метара дужних, дотле у Вардарс«ој бановини на 
100 квадратних километара територијалне повр- 
шине има свега 3 к.илометра дужних. Ако ово није 
срамота, онда незнам шта je. 

Ово су, господо народнм посланици, истините 
чињенице које говоре, да je Вардарска ба»овина 
запостављена и na последњем месту у држааи, од- 
носно, да се од стране Краљевских влада није 
обраћала пажња као на друге бановине у нашој 
држави. 

Државни путев« у Вардарској бановини na- 
лазе се у најслабијем стању, иошто су кредити 
који се додељ\ј\ пропорцијално према дужини 
путева недовољни, јер су у другим бановинама 
Јнтеви готови, изграђени, као у Савској, Дравској 
и'Приморској бановинм, a у Вардарској бановиии 
није још ни успоставд.ен саобраћај. И при деље- 
њу кредита из јавних радова, господо народни 
послан.ици, Вардарској бановини мије посвећена 
пажња као другим бановинама, веК се давало мио- 
го мање кредита. 

Kao најеклатантнији доказ o невођењу пажње 
од ранијих влада јесте то, да je из зајма од ми- 
тијарде за јавне радове додел.ено Вардарској ба- 
новини свега 10.000.000.— динара, са којом сумом 
није могуће ии пресећи део државног и међуна- 
noinor пута Велес—Грацко—Св. Ђор^е, док су 
се У другим бановинама из истог зајма дале мно- 
,3 замашније суме, na чак су дате суме за лук- 
сузне путеве и"за израду савремених коловоза, 
док ми, у Вардарској бановини, имамо Д1)жавних 
nj/тева где се im пешке не може проћи. 

Ja морам да признам да je садашња Влада 
г др Стојадиновића поправила наведену грешку 
лавши накнадно из државног (1)()ида још 16,800.000 
инара за просецаље поменутог државног и ме- 

ћународног пута, али, иажалост све je то недо- 
uo'bHO и том накнадном иоделом није Вардарска 
бановина доведена na степен правде додељива- 
њем кредита према стварним потребама. 

' И ако je прошло eeh 24 године од ослобођв' 
„a Јужне Србије, Моравска долина није везана 

, Косовом, јср није изграђен пут Медвеђа—Ту- 
иаое—Приштина, нити je Моравска долина и 
поедратна Србија везана са Вардарском банови- 
иом чобрим иутем Лесковац Владичин-Хан— 
[?пање- нити je Сурдулица преко Власине везана 
м Босиљградом са једне страле a ca друге ca ва- 
чотицом Клисуром; нити je Моравска долина 

.■чана са аолином Криве Реке ОДНОСНО Враи.с 
ипеко Трговишта са Кривом Паланком; нити je 
Коатово везано са Штипом; нити je Тетово веза- 
m са Призреном; пити  Ci ље везано са Јужним 
Кполом односно  са  Поречом;  нити  je  Битољ 
нрчан са Кајмакчаланом, пашом националном све- 
тињом- нити je Сгрумица са богатом долином ве- 

, са  главном  железни >м  пругом  Веограл 
Скопље- С'.л\и, a да не набрајам још многе дру- 
re примере неуспоставл.еног саобраћаја у Вардар- 
ској бановини. 

Ово свега иеколико иримера jacHO показује 
,,. се Вардарској бановини, у којој je и најмањи 
боог железничких мруга, није довољно показала 
гтжња и није  учињеио те да се са грађењем пу- 
тева  надокнади  oi rm  недостаје  у железнич- 
ким пругама. 

Охрабрен тиме, што je данашња Влада из др- 
жавног фонда за јавне радове доделила накна- 
дно 16,800.000 дин. те тиме донекле мало попра- 
вила раније учињене неправде, ja апелујем на 
Краљевску владу, a специјално на r. Министра 
грађевина, да при будућој расподели кредита 
обрати већу пажњу Вардарској бановини него 
што.је до сада чињено, да би се израдило оно 
IUTO раније није саграђено. 

Исто тако морам, господо народни послани- 
ци, да скренем пажњу r. Министру грађевина и 
г. Министру народног здравља, да нас Вардарце 
у појединим крајевима дави и сатире маларија и 
ако je no топографском положају не би требало 
да буде, али je има само зато, што има барушти- 
на, које се са малим кредитом могу исушити, na 
да се ослободимо те опаке болести која нам упро- 
иашћује и дегенерише живаљ. Најглавније такве 
баруштине јесу: Струшко поље око. Струге, Би- 
тољско поље око Битоља у Пелагонији и Моно- 
спитовско Поље код Струмице у најроднијој na- 
шој покрајини. 

Улагање новца у довршење исушивања ових 
бара није императив само за г. Министра народ- 
ног здравља, који, памеравајући да подигне бол- 
нице у тим крајевима неће тиме постићи циљ јер 
Ке болнице бити бесциљно подигнуте, ако се не 
уклони узрок болесги т.ј. ако се не уклони легло 
комараца. Министар пољопривреде треба да се 
најсавесније заузме за исушење ових бара ne само 
за то, да свом колеги г. Министру народног здрав- 
ља олакша nocao, него да уложени мали капитал 
ускоро богато надокнади добијањем преко 15.000 
хектара најплодније ритске земље. Овиме умању- 
јемо број печалбара, јер одласком у печалбу ме- 
штана који немају довољно земље, њихови домо- 
ви остају скоро три четвртине времепа у години 
без својих кућних глава, a то много значи. 

Kao што видите, господо народни посланици, 
сви напред наведени технички објекти првоклас- 
ног су значаја, како са економског, тако и са стра- 
тегиског и туристичког гледишта, те je неопход- 
no потребно и крајње je време, да се Вардарској 
бановини поклони више пажња. 

Ово нарочито морам да нагласим, и да на ово 
скренем пажњу Краљевској влади, јер je Вардар- 
ска бановина финансијски толико слаба да без 
државне помоћи неће моћи у будуће да уради ово 
што сам само у кратко изнео. 

Држава je на бановину пренела масу инсти- 
туција које захтевају огромне издатке на nepco- 
нал, и кад оствареним приходима исплати личне 
издатке не остаје joj ништа, за извршење технич- 
ких радова. 

За то и наглашавам, држава мора својим нов- 
чаним сретсгвима да помогне те радове. 

Не могу npehn, господо народни посланици, 
a да не учиним једну примедбу у погледу изво- 
1)ења свих теренских техничких радова у нашој 
држави a од стране појединих Министарстава. 

Има, господо народни посланици, случајева 
да на једном терену раде разна Министарства и 
ла свако заштићава своје објекте без узајамног 
споразумевања. 

Ja ћу навести конкретне случајеве баш у том 
погледу где нема координације радова. 

Ha пример: код Маркове Реке, недалеко од 
Скопља, Министарство саобраћаја има намеру да 
подиже колосек за читав километар na висину од 
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једног метра да би се ооезбедио caoopahaj. Бано- 
иина обезоеђује бановински пут, Министарство 
шума и руда врши пошумљавање и техничке ра- 
дове у горњем току реке. ^во, како се раде радови 
оез споразумевања, међутим иста река наноси 
штету напред наведеним објектима na и ме- 
штанима. 

Има један случај у мом срезу, a то je регу- 
лација кршевичке реке са шених i8 притока који 
иисе велику количину песка те je сваки час прекид 
caoopahaja на железничкој ирузи код Риспжца. 
la иста река наноси штету не само железничком 
cao6pahajy неги и државном путу Сколље. Иста 
река штети оановински пут Ристовац—Св. Ирохор 
—Куманиво a да не говорим колики се наноси 
штете сиромашним сељацима не само Среза ире- 
шевског него м Среза пчињског засииајући н>и- 
хова иоља иеском. Наравно ту се исто ради без 
координациЈС, jep свако Министарстви ради за 
себе  да  би  обезоедило  евоје  објекге. 

Идентичан je случај и са радовима код желе- 
зничке станице Џеи, где су угрожени објекти Ми- 
иистарства caoopahaja, Министарства гра1)евина, 
iiivivia и руда. 

Има један исти тако сличан случај и са радо- 
вима на изградњи железничке ируге Рашка- Кра- 
.i.cBo која иролази поред државног иута који иде 
иаралелно са железницом, a не водећи никакве 
претходне заједничке договоре у иогледу саме 
реке која би се могла искористити, a сад je уиро- 
иашћено више милиона коњских снага. 

To je за иутника врло романтично али ми ин- 
жињери то гледамо са практичне стране и видимо 
како je упропашпено једно ириродно богаство 
рске Ибра. 

Ja апелујем на сва Мииистарства да се сви ра- 
дови раде у договору jep се све илаКа из једне 
државне касе. 

Али  сад,  ГОСПОДО  иародни  посланици, да  ка 
жем неколико речи  o  сталној  служби  МиниСгар- 
ства гра1)евина. 

Пре.ма Закону o устројству Министарства ipa- 
IjCBnna u п.сгоне сггољне службе, техничка оде- 
лења банских управа и технички одељци при сре- 
ским начелницима јесу устаиове сиол^ие службе 
Министарства. Установљавап.е гсхиичких одел^Иса 
upu гргским начелницима базира се иа § 51 ЗакоНВ 
o банској умрави, према коме се за техничкЈ слј 
жбу установљавају при среским начелствима гех- 
нички одељци, чија седипгга и територијалну над- 
лежност одре1уују споразумно Министри грађевина 
м yii\ грапт.их послова. lio пропису § 51 Закона o 
банској управи ови одељци, сваки na својој тери 
гбрији, имају да врше иослоие из области ресора 
Министарства 1-ра1)евина складио са ирописима §§ 
28 и 29 Закона o унутрашњој управи, a шпчињени 
rj како среском иачс.шику иа чијем подручју ИМ 
je одређено седиштв, гамо н среском начелнику 
na чијсм ггодруЧЈЈ (икжл.ају конкретаи посао. Из 
§§ 28 и 29 Закона o унутрашњој управи, на који 
се иозива § 51 Закона o општинама банске управе, 
следује: да су техпички одељци, односно техничкИ 
pi'(|icpcMrm, и оррвни феских начелиика као старе- 
шине опште управне власти првога етепена, да не 
сачип.аиају постпна надлештвв, Дв свој рад обав- 
љају no упутствима срескога начелника, тј. да 
своју фуимцију врше \ сас¥аву среских иачелстава 
И под његовим парсмиинством. Ha основу наве- 
дених законских  проииса устаибвљено je на др- 

жавној територији око 70 техничких одељака, што 
чини просечно no један одељак на пет срезова. 

..утпм, наведеуи законски проииси — no којима 
5и ови одељци имали да функпионишу у саставу 
среских начелстава и под старешинством среских 
начелника — нису се до данас могли стриктно да 
уведу \ живот, jep су се сукобили са стварношћу 
li потребама несметаног рада ових установа. Тех- 
нички.одељци нису у ствари изнова образоване 
установе, већ су настали преображајем из дота- 
дањих техничких секција, којима су претходили 
грађевински  одељци  при  окружним  начелствима. 

- Према томе, континуитет у раду техничких оде- 
љака наслеђен je од установа које су претходиле 
образовању одељака, no обим рада у времену од 
образовања грађевинских одељака при Окружни.м 
начелствима до образовања садањих техничких 
одељака знатно се проширио. Док су некадашњи 
грађевински одељци имали у своме делокругу рада 
пројектовање, израду и одржавање државних nv- 
тева и грађевина, и само формалпи надзор пројек- 
товањем, израдом и одржавањем окружних, сре- 
ских и општинских гра1)евина, дотле садањи тех- 
нички одељци имају у своме делокругу рада: про- 
јектовање, грађење и одржавање државпих и ба- 
новинских путева; пројектовање, грађење и одр- 
жавање државних и бановинских зграда и про- 
јектоиање и надзор na грађењу школских зграда; 
пројектовање, грађење и надзор над извођењем 
хвдротехничких грађевина; употребу пародне сна- 
ге на бановинским путевима; примену закона o 
искоришћавању водних снага и грађевинског за- 
копа; све послове no закону o државним и недр- 
жавним путевима и уредбама, донетимна основу 
тих закона; кадзор над пројектовањем и израдом 
огаитинских грађевина. Да би се имала пунија 
преегава o обиму рада садањих техничких оде- 
л.ака, донол.ио je напоменути, да они врше no- 
слове које еу раније обављале гри техничке уста- 
поне и то: грађевинске односно техничке секције, 
хидротехиички одељци и грађевинска одељења 
пивших обласних самоуправа. Па ne само да се у 
временЈ и,1 образовања грађевинских одељака при 
Окружним начелствима до установл>ен>а садаљих 
гсмшчкнх одељака повећао обим рада и надле- 
жнОсти, већ су садањи технички одељци и тер.и- 
торијално већи од некадашњих грађевинских оде- 
.1,ака' n грвђевинских секција. Речено je напред да 
се гериторијална надлежност техничких одељака 
простире просечно na пет срезова, док je у време 
nocTojau.a Ррађевинских одељака при Окружним 
начелствима било мало округа који су имали no 
пет n.'iii више срезова, a сада међутим има доста 
гехничких одељака који имају no шест, седам, 
осам na n mime срезова у својој територијалНој 
нвдлежности. Ово повећање обима рада и терито- 
ријалне надлежности установа спољне службе Mn- 
нистарства грађевина, образовањем техничких 
оделлка, повукло je собом као неизбежну после- 
дицу и повећање особља у тим установама, тако 
да има одгл.ака који имају no 90 службеника Др- 
лчаипих n бановинских рачунајући ту и путаре. 

i la челу некадашњих   грађевинских,   односно 
гехничких секција стајао je као шеф најстарији 
инжељер, што  je било специјално истакнуто чла- 
пом 12 Уредбе o устројству № u гарстпа грађеви- 
,,,, од 10 децембра 1920 годинс, који je био одго- 
ВОран за све посЛове у његовој секцији. Истим чла- 
ном Уредбе наглашепа je иотчип.еност секције ra- 
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дањим грађевинским дирекцијама, као и потчиње- 
ност ових Министарству (чл. 10 Урсдбе). Уредбом 
o устројству Министарства гра1)евина од 10 де- 
цембра 1920 године као и дацнијом Урсдоом o 

• уређењу Министарства гра1)свина бр. 17173 од 1929 
године био je устал.ен ред у односима спољне 
службе Ми^истарства, тако да je иста пред доно- 
шењем Закона o банској управи у тадањем свом 
обиму   беспрекорно  (|)ункционисала. 

1 осподо народпи посланици, образовањем 
техничких одел.ака no § 51 Закона o Банској упра- 
ви настала je у раду спољне службе Министарства 
гоаћевина извесна иометња, na би вероватно до- 
шло и до већих поремећаја да ранији односи у 
спољној служби Мипистарстиа нису својом тра- 

■iHunioM дејствовали противу нереда. 1амо; no 
слову чл. 29 Закона o У. у. требало je .одељке уто- 
пити v састав среског начелства, али то се ни до 
ланас није могло потпуно консеквентно извести, 
7eD ie немогуће да једна установа, noja no свом 
теоиторијалном ооиму и делокругу рада чини je- 
,но надлештво у правом смислу речи, улази у са- 
став начелства среза, чија се надлеисност протеже 
само на дотични срез; no чл. 29 Закона o У. у. 
старешина одељка je ррески начелник, од кога 
гтпучни референт прима упутства за рад, ме1)утим 
спески начелници.до данас нису испољили ни- 
какву нарочиту иницијативу у руково^ењу технич- 
ким одељцима, na будуНи сасвим апсорбовани 
CBoioM АужношНу управне власти, ne испољаваЈу 
чак пи нарочиги иптерес у раду потчињених им 

..пака lio § 51 Закона o банскоЈ управи уста- 
.шв^авају се техпичкп одел.ци. a чл. 29 Закона o 
v v предви1,а стручне рефвренте као органе cife- 
ског начелника, ме^утим, пи једним решењем од 
обоазовања одељака до данас нису именовани ти 
riпучни — у овом случају гехнички - - референ- 
ги нити пак стручне старешине техничких одеља- 
JZ тако да су технички одељци при њиховом ства- 
nafbv били обезглавл>ени) јер дотадањи шефови 
гекција нису имали пикаквог законског ослонца 
пл v ново установљеним одељцима задрже свој 
пзнши старешински положај, a фуикционисање 
Клне овакве установе без стручиог старешине не- 
iorvhe ie замислити. Исто тако у Закоиу u бапскоЈ 
vnoaBH није уочљиво истакнута потчињеносг тех- 
»ичких одељака гехничким одел.ењима банских 
ппава ме^утим, технички одељци своју службу 

ачктички врше под непосредним надзором и no 
директивама својих гехничких одељења при бан- 
ским управама. 

Потппстссдпик Радисав Вучетић: Господине 
посланиче, ваше je време већ протекло и ja Вас 
молим да завршите свој  говор. 

Аћим Поповић (наставља): Још само мало. 
Лтоибут старешинства среских начеМика у 

...хничким оде.шима имао би се издвојити у свим 
»ажнијим функцијама ових установа, na свакако 
u v пасподелм кредита и наредбодавства. По одо- 
Leilv буџета неке банске управе делегирају тех- 
ничким одељцима кредите no материЈалним расхо- 
ииТза целу буџетску годину, a одељци. с обзиром 

^ висину делегираних им кредита. чине распоред 
истих односно, састављају програм радова за raj 
nvueTĆKH  период.  ПоступаЈући  стриктно no зако- 

пнч1 би се посао имао обављати споразумно са 
свУАма среским намелницима на територији дотич- 
ног одељка. Међутим, поставља се питање: да ли 

je практично могуће постићи споразумно правилну 
расподелу кредита no срсзовима; да ли he поједи- 
ни срески начелници Оити у стању да објективно 
уоче и оцене потребе других срезова — све када 
би те потребе познавали и имали могућности да 
их упознају — и да таквим потребама дадну np- 
венство пред потребама свога среза, на који начин 
истовремено обавити то споразумевање на терито- 
рији једног одел.ка који има на пример осам 
срезова. 

Сличне тешкоће појављују се и у погледу на- 
редбодавства. Доследно законсчсом наређењу да 
je за извесан nocao, који одељак обавл^а, падле- 
жан срески начслник на чијој се територији тај 
nocao извршује, ова би се надлежност имала у np- 
иом реду да манифестује у наредбодавству за ис- 
плате no том послу. Међутим, да ли je практично 
изводлјИво и no интерссе и експедитивност слу- 
жбе' корисно да један одел.ак, који, na пример, 
има осам срезова, за- своје кредите има осам на- 
редбодаваца; или, како поступити у оном случају 
где се, на пример, врши набавка магеријала или 
оправка на једном путу који на подручју одељка 
пролази кроз два илн више срезова, где се nocao 
трегира као целина јер би његово дробљење на 
мање деонице било неумесно и нерационално. 

По § 36 Закона o чиновницима старешина на- 
длештва дужан je у гоку године припремити no- 
датке за оцену службеника. Да ли je у могућности 
срески начелник као старешина опште управе и 
једини закони старешина техничких одељака, при- 
премити податке за оцене техничких службеника 
пратећи рад у току године сваког појединог слу- 
жбеника, кад апсорбован управном службом, он 
није у стању да диригује и прати рад ни технич- 
ког одељка као целине. 

Изложене тсшкоће захгевале су да се закон- 
ске одредбе o образовању техничких одељака до- 
веду у склад са стварношћу и у гом правцу пре- 
дузимале су иницијативе банске управе свака no 
свом нахођењу, тако да je статус ових установа 
у појединим башовипама различит. У главном пак 
у даиом моменту статус ових установа je такав да 
се one стварно данас у неколико третирају као 
самосталне установе; да исгима руководе стручне 
старешине, шефови техничких одељака, који су у 
неким бановинама наредбодавци другог степена; 
да je веза и погчињеност техничких одељака сре- 
ским начелницима више формалног него стварног 
карактера и да своје пословање ови одељци стварг 
no врше no упуствима и директивама надлежних 
техничких оделзака банских управа, тј. oprana оп- 
ште управне власти другог степена. 

Из наведеног видимо, да се законски прописи 
који се односе на постојање и рад техничких оде- 
л.ака при среским начелствима нису могли приме- 
нити и довести у склад с условима експедитивног 
рада ових установа no законским прописима, јер: 

а) no чл. 28 3. o у. у. технички одељци не са- 
чињавају посебна надлештва, али они се стварно 
данас као такви у неколико третирају; 

б) чл. 28 3. o у. у. признаје само једног ста- 
решину ових установа a то je среског начслника 
док дефакто на челу ових установа стоји данас 
шеф техничког одељка, који послове ових устано- 
ва води са одређеним му особЛ)ем одговорно; 

в) шеф техничког оделжа, у неким бановина- 
ма je и наредбодавац другог степена и тиме му je 
формално признат атрибут старешинства, јер члан 
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57 Закона o државном рачуноводству јасно одре- 
ђује да су нарсдбодаици старешине надлештва; 

г) По члану 2» з. o у. у. тсхнички одељци би 
имали да раде no упуствима својих сретоих на- 
челника, док стварно удуства и директиве за свој 
рад примају једино од својих тсхничких одел^ења 
банских управа. 

Постојање техничких ()дол>ака на бази § 51 
з. o б. у. И прштпша §§ 28 и 2') Закопа o унутра- 
шњој управи имало би смисла само у том случају, 
ако би сваки срез имао свој технички одел>а1<. 

Рачунајући с тим факгама сматрам да не Cm 
требало даље инсистирати на строгој и стриктној 
примеши тих законских ирописа. Постојање тех- 
ничких о/им.ака na бази § 5] Закона o банској 
управи и прописа из § 28 и 29 Закона o унутраш- 
њој yii|iaiui имало би свог смисла само у том слу- 
чају, ако би сваки срез имао свој технички оде- 

1.лк. Међутим, толпко сужавање територијалног 
делокруга рада ових усганова спол>не службе Ми- 
нистарства грађевина верујемо да би било штетно 
no интересе службе и струке. Јер, у колико je под- 
руЧје једне оиакоие устаиове уже, у толико lu' 
план ii.cnoi' раДа бити више шкпирисан тесиим и 
локалним схватањима тохиичких аит^ља нарочнто 
даобраћајмих; 

Полазећи од ([^акта да технички ()деЛ)Ци као 
TaKDDii npi'Ma овомс обиму 1)ада и територијалној 
надлгжпогш прстстмил.ају надлештва v пушом сми- 
Слу речи, смаграм да би ове усганаве на основу 
ове rmapiKiLTn требало реорганизовати na новој 
законсжој осиови. Ово у толико ttpe, mro се иоже 
са cm \pii()iiili\ предвидети,'да lic установе сћолАе, 
(извршнб) слзокое Министарства грађевнна v бу- 
дуће све више и више развијати свој обим рада 
и да he ona i раиа државне управо у будуНе расти 
у свом значају, jt'i> извођење јавних рвдбва у што 
Morvlu' већем обиму, нарочито у иил.у унапређења 
саобраћајних односа ггостаје у целом овету глдв- 
ним мол.ем 11родуз11мл>ин()сги држатпс иниција- 
THIU-,  na  u  код нас. 

При извођењу ове реортанизације техничких 
одсл.ака na новој закопској оспопи било би no- 
жс i.Ho да се усвоје следсћи принципи: 

а) Да се садањн техиичми одол.ци мри среским 
пачглстипма излуче из састапа срсскнх пачслсгаиа 
n потчињености среским пачелпицима, о6ра8уЈућ'И 
IIDUV установу спољше службе Мшпиларстиа гра- 
l)('iiniia, којој бИ na чгл\ гтајао одговорпи me(|) — 
ini/Kiin.rp ii која 5и у свом раду била неПосредно 
iioiчпп.cna гехничком оделЈењу Бажке упјмм и 
n|)('K()   omu   oaiiicKoj   vnpaiui   КШО   oniirre  умраипој 
власги другог егепена; 

б) да се надлежност ових установа Kpelie у 
делокругу рада ^ехничких оДељења баноких упра- 
ва прописаном у § 'l') Закона o банској јгпрвви. 

Реорганизацијом техничких одел.ака na ма- 
пред наведеним принципима ртстраш^лс бн се 
TcniKolie с којима се Ове устаиовс бфе у свом 
раду, a у Којима je напред говбрено, тано, да би 
yp('l)Cii.iM ов€ rno.'i.no службе Мпппстарство гра- 
^евина no наведеним прилципкша било no службу 
корисно n у њеном интересу. 

Издвајап.ом тгхппчкпх одгл.ака мз састава сро- 
ских начелстава и потчињеиости cpedcifM nanc.i- 
ницима na напред предложеии начив не би био 
аовређен ирппцпп апште улраве, јер б.и ose усла- 
нове спољне сдужбе Министарсгва грађевина оста- 
ле и даље у саставу опште управе, с том разликом 

што би у свом раду биле нспосредпо потчињене 
банској управи, као општој управној власти дру- 
гот степена преко техничких одељења бзнских 
управа, и тимс би се само озаконило садање фак- 
тично стање, будући технички одељци стварно 
своју службу Bjiine под надзором и руководством 
гсхничког одељења банских управа. 

Потреба да на челу ове усганове стоји један 
инжињер као шеф који би одговорно руководио 
пословпма re установе толико je очевидна, да je 
није нужно нарочито образложавати. Ова уста- 
нова шефа иижењера добила je своје право гра- 
ђјанства и у садањим тсхиичким оде.ч.цима и ако 
За.то нема законског ослонца, јср се фупкциони- 
can.c једне овакве установе са бројним особљем 
није могло замислиги без њеног стручног старе- 
ШИ«е, na on се према томе установом шефа ин- 
жењера на челу ових органа спољне службе Ми- 
нистарства грађевина тако1)ер само озаконило 
||)актичн() стањс. 

Измена назива ових установа следовала би 
као логична последица одвајања оделжа из са- 
става среских начелстава. Садањи назив техничкпх 
одељака не претставља пи функцију ни територи- 
јалну (Надлежност тих установа. Назив технички 
одсљак ne приказује доволзно јасно улогу ових 
установа, пошто реч „технички" има врло широку 
примену у општој терминолргији. Ознака среза 
при коме je дотич!™ одел.ак подразумева се тако, 
да je то тохпичкп одељак само за тај срез. Украт- 
ко речено, назив ових установа спољие службо 
A\iiiiin.iapcTiia i pal)CBinia прпмл.еп je у средипм 
^апосленог инжињерског особља у тим установа- 
ма као деградација службе коју обављају, јер и ако 
ове устаиове имају знатно učim обим радаи ширу 
гериторијалну надлежност од установа које су им 
претходиле, ипак им je назив ужи од назива прет- 
ходпих   уст; ва   спол.пе   службе   Министарства. 
Наследница техничког одељка при среском начел- 
ству, no нашем мишл.ењу, требала би да 5уде 
окружна грађевинска секција. Овај назив би вај- 
боље претстављао и функцију и територијални 
uMOKini' опих установа. Реч „окружиа" претстав- 
љала   on   симболички  територијалну  надлежност 
ових уста ia и ако окрузи као такови не постоје, 
Односно, тпме би се истакла територијална над- 
лекност једним појмом, који je шири од појма 
среза. Оправдавања з'а овакав назив налазимо у 
постојапл Окружних судова. Реч „гра1)евинска" 
пајбол.с претставља функцију ових установа које 
извршују грађевинске радове из делокруга Мииц- 
старства грдђевина. Назив „секција" даје овим 
устачоиама обележје извршног oprana спољне 
службе Министарстеа. 

Лп Гш се дала законска форма овој реоргапи- 
зацији слољне службе Министарства грађевина na 
бсзи напред нстакнутих принципа, no нашем мпш- 
I,(-II,\, било бп довољно да се изврше извеспо 
корекције односно измене у § 51 Закона o Банској 
управи и у § 17 Закона o устројству Министарстна 
грађевина и његове спољне службе. C тога част ми 
je предложити да се у финансиски закон за 1937 
тд- путем амапдмаиа унесу следеће измене наве- 
дених законских јтрописа и го: 

§ 51 Закона o Банској управи мења се и гласи: 
.'.Устаповл.апају се окружне грађевижасе сек- 

ције, чпја седишта и територијалну надлежност 
одређује Министар грађевина у споразуму са Мн- 
нистром упутрашњих послова. 
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Ове секције, свака иа cuojoj територији врше 
техничке послове из области ресора Министарства 
грађевииа у делокругу угвр^еном у §40 Закона 
o банској управи под руководством и надзором 
техничких одељења при Банским управама који- 
ма су непосредно потчињене. 

Ha челу ових установа налази се шеф — ин- 
жињер који je одговоран за све послове у њего- 
вој секци.ји". 

Измена у Закону o устројству Министарства 
граНевина и његове спољне службе § 17 Закона 
мења се и гласи: 

За вршење сталне (редовне) спољне техни- 
чке службе постоји при свакој Банској управи и 
ппи Управи града Београда техничко одељење. 
Kao потчињене и помоћне установе техничких о- 
чељзк* Банских управа успоставаљају се окруж- 
„е ба.к.иииске грађевинске сскци.,е у свему no про- 
писима § 51 Закона o банској управи- Сем тога за 
стеоролошку службу на териториЈИ Бооне и Хеп- 

цеговине.  постоји Завод за метеорологи.,у у Са- 

РаЈеЗУа ову сталну спољну техничку службу важе 
v свему прописи Закона o банској управи'. 

Реограпизаиијом једног дела спољне служое 
Министарства граНевина na напред'изложени на- 
Гин озакжило би се v главном nocrojehe сташе, 
тако да ова реорганизација не би изазивала ни- 
Ј-иаих административних тешкоћа, нарочито не 
лко би територије будућих грађевинских секција 
остале исте као територије садашњих    техничких 
одел>ака. 

Ове ново образоване установе ималс би na 
тај начин да једноставно продуже свој рад под 
нпвим називом. Овом реорганизацијом не би била 
"и v колико тангирана nn измењена колаборациЈа 

«их установа спољие службе Министарства rpa- 
кРвина са среским начелствима no прописима дру- 
гиЈ мкона  n уредаба.  Исто тако не би  био no- 
Н,си ни  приниип  општс vnpaee, jep би будуће 
^випскс секције билс потчињене непосредно 

SHCKOJ управи као опште управноЈ власти II сте- 
пена   уместо среским начелпицима. Овом peopra- 
иТацијом једног дела спол.не службе Министар- 
S граТевипа. као што je већ речено, дала би се 
^копска <|)орма једном већ створеном стап.у KOje 
l проистек. п  ne само  из тежње за самостално. 
.'.v v раду. него и  из потребе да се рад ових 

VCTLOBI постави na једпу солиднију и np; ДНИ1У 
основу   враћајући ресору Министарства граНеви- 
на оно што je његово. 

Господо народни посланици, на завршетку 
.lniHX излагања морам да кажем KOjy реч и o 
рлектрифи.кацији наше земл.с, 

' Иако nnina зсмл.а има много услова да спро- 
„еде   с'.с-ктрп.|п,кап1|ј\   било   за   индустриЈу,   било 

;Джелезнице било за привагиу употребу, морам 
кон?татовати. да смо јако зппсталн у том погледу 
ол наших суседних дј^жава. 

Рлектоицитег je, господо народни посланици, 
гпж и ulna модерне индустрмје и зато постојм 
S сасвих страна да се mro пре донесе закон o 

Јтрификацији, јер то захгева земаљска одбра- 
', „'poma привреда, a n наша млада-индустриЈа, 

Последња земал.см<а копферснција индустри- 
јалааа je изричик. гражила да се што upe донесе 
Закон o електрификацији. 

Можс.мо са пуним правом, господо народни 
посланици, да кажемо, да je 19 вск би.о век водене 
nape, a 20 век век електрицптета и магнетизма. 

Многе државе већ одавно су донеле сличне 
зако.не за електрификацију своје земље, a још 
к томе постоје нарочита друштва која пропагирају 
развој и употребу електрицптета у свима гранама 
индусгрије као и за приватну употребу. 

Ja нећу много наводити позитивне примере 
i де je елсктрицитет у преимућству, али не могу 
npehu a да не споменем елекгрификацију железни- 
ца, које пррла.зе поред река које би се дале иско- 
ристити за вучу возова. 

Употреба белог угља тј. водене евергије, то 
je богатство државе. Ако се употреби електрици- 
гст код железница наводим следсћа преимућства: 
за 50% пду брже возови, могу се зауставити no 
вол.и и на најкраћем отстојању у случају опасно- 
ети, не впзе са собом мртав терет угаљ и воду, 
полазе брже и заустављају се брже, a што je нај- 
главније: нема дима, те je савршена чистоћа. 

У Југославији, према податцима Мипистарства 
гр|ађевина, произведенр je у 1934 години укупно 
631,395.463 кв. с. У погледу пропзволп.с слсктричне 
енергије no оавпвинама стојн овако: на првом 
месту долази Дравска бановппа са 162,218.792 
км. с. Приморска са 136.320.412 кв. с. Савска са 
74,298.285 кв. с. Врбаска бановина са 58,687.909 
кв. с. Бебград, Земун, Папчево са oS,239.007 кв. с. 
Мбравска бановина са 45,583.309 кв. с, Дринска са 
32 294.753 кв. с, Дунавска са 31,623.360 кв. с. Зет- 
ска са 23,824.986 кв. с. и Пардарска са 8,304.451 
кв. с. 

Јавмо осветљење изпосп 20,658.369 кв. с, a 
прмиатпо 76,371.537 кв. с. Све остале \ погрсбе елек- 
тричпе енергџје мзносс 469,656.090 кв. с. Према 
томе види се да годишња производн»а електричне 
енергије у Југославији no становнику изпоси 45 
кв. С. Потрошња електричне енергије no станов- 
пику пзносп за прпватпо осветљеше око 5,5 кв. с,- 
a за јавно осветљење 1,5 кв. с, док у мнргим 
другим лржавама на једног становника износи од 
100 до 400 кв. с. 

AKO се упореди број централа у целој држави 
no начину погона, онда имамо 39% na ВОДИ, на 
пари 37,2",; на мешовити погон 19,8%, на дизел- 
моторе 3,2% a na плин 0,8%()давде се види да 
ипак од 821 централе, кблико има у целој Крал.е- 
вини, npi'ini laljvjv хидро-централе mro je за no- 
хвалу, јер je данас најрационалниј« да се подижу 
хидроцентрале nonno једном улржени капитал за 
изградп>у хидроцентрале и од водних далековода, 
нема других накнадних инвестиција. 

Треба да се у интересу развоја паше инду- 
стрије и, у тпсресу naiiie домаће аривреде што 
npo дотчт ^акоп o електрификадији. 

Jia, господо пародпп послапицп, апелујем na г. 
Министра rpabeBHna као и на ресорпог Министра 
a загпм na Министра финансија И na Мннпстра тр- 
говине и индустрије да се што npe донесу уредбе, 
правплппцп n iiponncn n то за: !) ппсталацпјс 
iMimcKiiN (гасиих) воденпх и канализационих уре- 
ђаја. 2) за инсталацпје парног, воденог и ваздуш- 
ног грејан.а као и проветравање зграда које ин- 
CI.I launje upine ппсталатерп из § 23 ст. 1 тач. 81 и 
82 Закопа o ралп.ама. 3) За електричпс пнстала- 
unje свих врста и за нсЈрмалпзовање и израду 
електричиог иатеријала у веви са § 59 Закона o 
радњама као и  за  кошролу  пад пзрадом и упо- 

122* 
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требом нормализованог електричног материјала са 
казненом употребом одредаба за прекршаје који 
су противни донетим прописима. 

Ja hv вам, господо народни посланици, напо- 
менути једну ствар у погледу једне припремљене 
уредбе o изради и употреби голих и изолованих 
електричних волова и изолованих цеви у Краље- 
вини Југославији. Како, међутим, појединицима 
није ишла ова уредба у рачун, јер je била велика то- 
шкоћа, што се не можс увозити и употребл.авати 
непрописан материјал,< то се je наравно, због тога 
подигла читава кампања противу ове уредбе. Ja 
ппак, молии г. Министра грађевина, да настоји да 
се ona уредба донесе jop je v општем интересу, a 
што je најглавније, у овој уредби предвиђа сс првен* 
ствено употреба електричног материјала који се 
израђује од Стране натих фабрика v нашој др- 
жави. 

Калазим, да he садашња ВлалА проучити све- 
страно ове добронамерне примедбе н чврсто ве- 
рујем да he наћи решење које he најбол>е одго- 
варати  интересима  широких  слојева  народа. 

Имајући, дакле, nvno поверење v садашњу 
Владу, изјављујем да hy глдсати за onaj буџет. 
(Пл>ескање  и  одобравање код  већине). 

Потпретссдпик Радисав Вучетић: Има реч на- 
родни послаиик г. Миливоје Исаковић. 

Миливоје Исаковић: Господо народни посла- 
imun, данашњи Министар грађевина г. др- Марко 
Кожул, у много je сретнијем положају, од мно- 
гих својих ранијих претходника. Он je у Току 
прошле године имао више сретстава na располо- 
жењу за остварен>е делатности свога ресора, Hfiro 
су то пре н»ега имали. Он je имао, поред редов- 
них буџетских сретстава и всликс милионске суме 
из кредита за јавнс радове", као и иилијардску 
суму из зајма. Господин Министар грађевина упо- 
требио je сва ова сретства која су му стајала на 
расположењу \ гтотпуности, и као што смо чули из 
експозеа који нам je дао овога вечера, види се, 
да je делатност Министарства грађеви^а била one 
године много nelia, иего до сад, благодарећи тим 
сретствима. 

To je, гбсподо, тачно, у коликс се гиче обима 
nociona н уколико се тиче сума издатих на те 
послове. Али, допустите ми, да ге осврнем и на 
то, како je то и у којој мери 'искоришћено. Да 
иапрапим јелаи комплимент г. Министру грађевина, 
a то je да пада у очи, да je r. Министар нмао пуно 
и nvno очинског старања преиа извесним краје- 
вима. Засути су читави крајеви радовима чија 
вредност премаша дебеле милионе. Пада у очи да 
ти cpeliim крајеви, не они где je баш увек била 
најпреча потреба за ове послове, него други, који 
су можда били ближе срцу г. Министра др, Марка 
Кожула, — ти крајеви, дакле иогу рећи, да су у 
iiNiioj мери у др. Кожулу имали не пријатеља, nem 
праиог родитеЉа. l'. Министар грађевина \ гом« 
свом очинском стараљу, нека ми допусти, није sa- 
боравИО mi onaj enoj крај, mi one којп ev nii.ni 
ближе тога краја. Старо je правило: свака кука 
себи вуче. Л^еђутим, према извеским крајевима 
"iiid ј« псима mm би če могло крстити „очух- 
егпом". Нажалост, и мој je icpai једап од опих, 
према којима je i. др. Марко Кожул, иржда И 
нехотице, можда и ненамерно... (Једаи глас са 
левице: Л, Ти кадиш!)...   видите,  (обраћа се   n- 
гнпцп) како ja пмам ОПОЗИЦИЈу na .lenoj ГГрВНН, 
али тек имао став очуха. Ни нз редомих бумет- 

ских сретстава, ни из фонда јавних радова, ни из 
оне позамашне милијардске суме. у мом крају, na 
и у великом делу Подриња, није раНен ни један 
озбил.нији, позамашнији nocao, бар не онолико, 
колико. на пример, стаје једна гимназија у Шибе- 
нику УказујуНи na ово, ja се питам, господо, по- 
3HaBfljyhH г. др. Марка Кожула и претпостављајући 
да je он пријател> мога краја и.мога Подриња, како 
je могло доКи до тога? Moj крај са Шапцом и 
великим челом Подриња има и великих и преких 
потреба ове врсте. Г. др. Марко Кожул, ja сам 
cpeha« што могу рећи, познаје свс путеве мога 
краја ако не баш онако као ja, али ипак познаде 
голико да сам задовољан оним судом o њима, који 
г ip Кожул има. При најмањим кишама ми у 
Шапцу, сувим немамо везу са Београдом. Шабац 
ie прекоЦера рђавим путем, највећим делом го- 
Јине ća осталим крајевима Подриња отсечен. Истн 
je случај са Сремом. Hama веза са Сремом, важна 
и вреважна, сувим не постоји. 

IlvT Шабац Дреновац—Митров-ица претстав- 
,,,a нагаећу опасност. смртну onaenocr за one, којн 
се mm «1уже. HvT Шабац-Црниљево je очаЈ и 
за људе и за стоку. 

Uvi  Митровица    Црна    Бара—Богатић,    К(Ми 
служи" и  као одбранбенм од поплава   пропао   ie. 

"   у  истом je стању и пут  Богатић—Глуашда- 
Мптроштп.  Најсграшније   ie стање  на путу 
бац    Taoaiinmii,    Причиз ih n дал>е. Путем Ша- 
r.an   Добри*   net,   одавно и одавно не.могу.   ми 
K(i,i;i, mi  ГОВВрМ. 

Сем тчл-а, господо, и m, нажалост, иако смо 
v lio'ipmi.v. местимично овде, онде имамо велике 
„шребе за пмјаћом иодом. Синошеввћ, Волујац и 
Бела Река темају пијаће воде. За ono бар н.и<:У по- 
требне велике суме. 

Beh колпко данас, моглм ne читати у иови- 
„ама извештаје o иогу^ности поплава, Koje no- 
одњу Огромне просторије Kpaj Шапца, у Поце- 
nmm и Мачви, под водом су и поплављене. Кад су 
' „, овакво малој води поплавл^е.дита шслите. 
ако нвиђу uei.e воде, шта he онда бити. To „:,.,- 
бол.е imiHpl.vie навод да ти краЈеви нису запт,. 
U,|IM „ да ^но што je до сада урађено, mije добро 
и ције допол.по, mi близу довол>но. 

AKO смо upe I MmimipoM грађевина r. др. Ко- 
жулом nm једааки, онда, eno прилике, да се no- 
пн.Г.ппм радоипма v моме крају пристут mro np,.. 
JS ja верујем, ja сам дуб > убеђен, да mm ее 
ове године пропустило да учини ово што je била 
Јужност, eno приликс да се учини, a добро ни- 
7ада imie доцкан учинити. ,Ia ne могу тжеропатм 
M je v' w Кожул нсрасположеп прсма Ulaimv n 
према Ilo.ipnmv. llani'omn ja имам разлога да ве- 
ovieM na ie г ip. Кожул пуно и nvm. и људима 
изтога краја н самим крајем, нсчЛично ^допол.ап 
n расположен. 

Кад то ronopiiM, ja имам пред очмма и у ру- 
Квма једну lenrinv om.ra времсна мало уже са- 
радње моје и мојих пријател.а и др. Кожула, Koja 
најбоље сведочи o нскада11.ем расположењу r. др. 
Кожула према Шапцу и прсма Подрињу. Сем тога 
i М) Кожул v л.\'Л111ма MOLI краја nainao je шц- 
lu'lm opoi пријатеља и сарадника na послу KOJU 
j,. iH.ino'noeeono, llpe.i тим фактом да Министар- 
П1И) гра^евина v вроме када je i. др. Кожул на 
челу није се осврнулч) на цуихове потреое, ja en. 
питам: реците нам, шта емо гако много згрешиЈИ, 
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na v прошлој години, нас у Подрињу, наш npnja- 
тељ и његов"ресор овако третирају, те да се осе- 
ћамо пасторцима. Ако je то намерно - - али да- 
лвко од мене да ja то верујем — ja ћу болног 
спца можда и стегнутог срца, лично и прећи преко 
тога na hy чекапи, можда своје време, али, ro- 
čno i'o да ли они људи тамо неће ово очувство 
запамтити? Ако je ■случајно, као што сам мало пре 
овкао иије доцкан н« сад, na кад већ имасмо јсд- 
ног пријатеља, да га заиста и 'имамо и даље, да 
пам ie он био искрен, прави и одан пријатељ. Ja 
сам*задовољан и изјавом г. Мин.истра, да ће удо- 
војнити моме захтеву и Водној задрузи отписати 
19 милиона, na овом приликом очекујем, да то 
испуни. 

Потпретседиик Радисав Вучетић: Реч има на- 
родни посланик r. Фраљо Хорват. 

' Franjo Horvat: Način na koji je g. Ministar gra- 
đevina izneo svoj budžet, realno iskreno onako ka- 
kav on u istini jeste, tj. tako oskudan i nedostatan 
da oskudniji zaista već ne može da bude, zaslužuje 
nri/nanie. Dok su neka g. g. Ministri iznašali svoje 
h , I/ete u ružičastom svetlu, kao da je kod nas sve 

ne može da bude bolje, kao da hrlimo u susret 
nekom neviđenom blagostanju i savršenstvu dotle, 
la iznimku, čujemo katkada i pravu istinu. A to je 
Slino ispravno jer niti mi poslanici zmmo u nekoj 
ideljenosti od stvarnog života kao u nekom vazdu- 
šnam sanatorijumu na vrh brda, da ne bi vidjeli i 
Sli kako stvari stoje, a ne može se m očekivati 
И će se nešto moći popraviti ako se u prvom redu 
e otvore oči i ne upozna ono što nije dobro i onda 

otvoreno ne prizna da to treba popraviti 
Budžet Ministarstva građevina iznaša ukupno 196 

miliona prema celokupnom našem budžetu od skoro 
11 milijardi, dakle jedva nešto preko 1,5%. Glavni 
budžet povišen je za 625 miliona prema budžetu od 
nrošle godine, dok je od te povišice otpalo na Mmi- 
sfarstvo građevina ciglih 18 miliona dinara. Smatram 
vrlo' lošom raspodelom da od toga povišenja od 625 
miliona nije za takvu važnu .manu narodne privrede 
Ministarski savet hteo da dade prema faktičnoj po- 
trebi' jedan znatno veći iznos nego samo 18 miliona 

^"^Ja ne bih hteo iznašati u debati potrebe moga 
sre/a makar je taj srez najjači poreznik u zemlji koji 
nHĆ-i državnoj kasi oko 1 milijardu godišnje, to je 
T/rad Zagreb, a njegove potrebe su ogromne i oprav- 
П-мс jer sam to već izneo u Finansijskom odboru, pa 
?u govoriti općenito u vezi sa potrebama cele zemlje. 

Dnevno vidimo kako se čitav ekonomski život 
razviia i napreduje brzim koracima, vani u svetu 
brže ali se i kod nas nastoji malo po malo da se do- 
stitrnil drugi napredniji narodi. 

Tehnika   produkcija,  razmena  proizvodnje i ce- 
lokupni  saobraćaj  razvijaju  se  i  povećavaju dnevno 

teizivnom snagom, koja se ne može da zadrži m 
jtcžim krizama. A osnova za ta, razvitak u prvom 

'    u su saobraćajna sredstva i tehnička delatnosl koji 
imaju svoj osnov u građevinskoj politici, a ta bazira 

osanla se na svak..m koraku na onaj budžet Mini- 
starstva građevina. Zato treba da tome budžetu koji 
■adr/.i  najveći deo  javnih  radova posvetimo  narontu 
,'},,;„   U  svim  državama  Evrope Ministarstvo gra-- 

devina'datirano je  prema   ГакМспој  potrebi  zemlje, 
kod na- je ono kako sam gore istakao, zaista niare- 
hiuski tretirano. 

Neću da uporedujem naš budžet Ministarstva gra- 
đevina sa budžetima bogatih zapadnih država koji 
za saobraćajne veze a napose za puteve troše upravo 
goleme sume, ali mi se ne mdžemo ni približno da 
usporedimo sa našim severnim susedima, koji se op- 
ćenito smatraju i sami prikazuju kao daleko siro- 
mašniji od nas. Iznos od po prilici 100 miliona dinara 
koji je određen za uzdržavanje svih državnih puteva 
u našoj zemlji, neodgovara ni približno praktičnoj 
potrebi te uz tako mizernu dotaciju ti putevi i ne 
mogu da budu drukčiji, nego kakovi u istini jesu. 

Čitava privreda a napose racionalno vodena po- 
ljoprivreda traži dobre puteve. Ne samo trgovina, 
industrija,' zanatstvo, nego ni poljoprivreda ni seljak 
ne mogu da budu bez dobrih puteva, jer ih on dnevno 
treba, oni mu donašaju velike koristi i mogućnost da 
U redu obavi svoje poslove ili da ih uopće ne može 
obaviti te ih on i te kako traži i ceni. A šta mi da- 
jemo u tom budžetu? Tako malo da to u najviše slu- 
čajeva uopšte ne dolazi u obzir. Istina da su tu još 
i banovine i opštinske samouprave, ali državni pu- 
tevi su temelj za svu daljnu izgradnju i razvitak dru- 
gih puteva, pak ako taj temelj ne vredi, biti će daljna 
nadogradnja još slabija i još lošija, a tako u istini 
i jeste. Banovinski putevi još su lošiji od državnih 
a opštinski se gube u blatu ili prašini prema godi- 
šnjoj dobi. Pa kako bi onda mogli da napredujemo 
i to ne samo ekonomski, nego i kulturno kad prvi 
temeljni uslov napretka nije ispunjen. 

Da dam jedan klasičan primer o tome, spome- 
nuću samo doba rimskoga imperija u našim kraje- 
vima u pitanju puteva pred malo ne dve hiljade go- 
dina. Rimljani su u osvojenim krajevima gradili pu- 
teve, i to dobre puteve. Bio je onda od Ljubljane uz 
Savu prvoklasan put do Beograda sa ograncima na 
sve strane, a od Beograda opet prema Nišu i Cari- 
gradu, a to su putevi bili takovi da bi i automobilima, 
da ih je bilo, mogli da se provezete u svako doba iz 
Ljubljane u Beograd. Ali neka to neko pokuša danas 
pa da vidi ko će uspeti. Ali su onda pre dve hiljade go- 
dina nikli uz te puteve bogati cvatući gradovi, prema 
nađenim preostatcima razmjerno u većem blagosta- 
nju nego Sto su popreko ti isti gradovi danas. A ne 
trpi od tih loših puteva samo promet i privreda, već 
i sama državna blagajna i to direktno i indirektno 
nemogućnošću da se razvije promet i privreda, opa- 
daju poreze, a putevi koji se ne uzdržavaju valjano 
propadaju te će za kratko vreme njihova obnova izi- 
skivati daleko veća novčana sredstva, nego što bi 
to bilo kod redovitog uzdržavanja. 

Kako putevi tako i naše rijeke su u lošem stanju, 
za nekoje možemo mirno reći da su upravo u divljem 
stanju. Za visokih voda prelijevaju se preko obala i 
prave goleme štete, a zatim, opet, deru i ruše obale. 
Plovnost tih reka ne povećava se potrebnim urede 
njima, prije bi mogli reći da se smanjuje. Za valjano 
uređenje puteva i vodotoka trebalo bi, u prvom redu, 
provesti sistematski za ćelu državu plansku osnovu. 
Danas je g. Ministar izneo da se to u nekim sluča- 
jevima učinilo a moralo bi se generalno provesti. 
Nakon temeljitih studija, izmera, sastaviti planove i 
troškovnike (jer ja ne verujem da ti postoje), i onda 
sa svira kompetentnim institucijama, tehničkim i pri- 
vrednim provesti diskusiju o potrebi i 0 provedbi 
pojedinih radova. Rezultat tih studija i diskusija bio 
bi određeni plan kako i uz koja sredstva imaju se ti 
radovi provesti. To bi bio jedan program za radove 
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za saobraćajnu politiku Jugoslavije, koji bi odredio 
sistematski, kako će se ti radovi provadati po važno- 
sti i po potrebi. To bi bila jugoslavenska pjatiljetka 
ili makar desetljetka, ali takav prostudirahi i prpdi- 
sktttovani program doneo bi zaista dobre rezultate. 
Taj plan imao bi u celosti da bude iznesen pred Na- 
rodnu skupštinu, koja će ija prodiskutovati i odo- 
briti, i tada naći potrebna sretstva za provedbu. 

Raditi nešto od slučaja do slučaja, prema parti- 
skim interesima Vlade, ne može da dade dobre re- 
zultate, stoji daleko više novaca, ne donosi one ko- 
risti koje se od takvih skupih neplanskih radova oče- 
kuju, i kmiačuo ne zadovoljava nikoga, a velike su 
sti№e izdane. 

Da se je tako postupilo, mi bi danas imali u 
irradnji one puteve, kojima bi cirkulirao daleko naj- 
u-ći deo prometa u našoj zemlji i daleko najveći deo 
prometa iz inostranstva u našu zemlju. A to su opet 
isti oni putevi, kojima su snior dali već pre 2000 
vodiun stari Rimliani, od zapada, od talijanske pra- 
mce na istok dolinom Save preko Zatrreba do Псо- 
^rada, pa onda dalje, a od Severa dolinom Drave 
prema Dunavu. Svaki drogi smer dolazi i po svome 
prometu i po svojoj važnosti kako za samu zemlju 
lako i za spoj sa inustranstvom tekar iza toi^i. Ла ra- 
dosno pozdravljam da je iedaa od tih velikih putova 
onaj ОИ Savsku dolinu v. Ministar također naveo da- 
nas u svom ekspozeu. Neka se sakupe potrebite sta- 
tistike, pak će se tada ta važnost jasno pokazati. 
Mi danas u tim tako važnim pravcima koji spajaju 
i'iavue gradove naše zemlje, jedva da možemo perio- 
dički putovati. 

Neke detalje kako bi se to imalo provesti, na- 
nose tako važan zaobilazni put oko Zagreba, para- 
lelno uz Savu, a savezno s tim drugi most preko Save 
istočno od Zagreba, čijoj bi izvedbi trebalo odmah 
pristupili, naveo sam već u Finansijskom odboru. 

U vezi sa izvedbom tili putova sloji i razvitak i 
uvećanje motornih vozila, a jednako i razvitak tu- 
rizma, koji se ne mogtl razviti, dok ne bude dobrih 
putova. Država gubi i prihode od vozila i od tu- 
rizma. - Od tih dohodaka ^rade druge zemljo svoje 
/namenilo putove. 

U vezi sa izgradnjom savremeaih putova stoji 
svakako osnivanje Dtrtnoga Fonda. Ja pozdravljam tu 
zamisao, koja je zdrava i dobra, samo treba da bude 
osnovana na jedino ispravnom principu, da svi pri- 
hodi, koji se ubiru na račun putova u kojom god vidu 
da se  zaista  i  utroše  na  putove. 

Kuluk, kao po Svetna nesavremen i dosta nepra- 
vedni način ubiranja doprinosa ili davanja radne 
snage,  morao  bi  se  dokinuti. 

Izvođenje radova pomoću zajmova i prodavanje 
redova na3im domaćim poduzetnicima^ odobravam 
i on je jedino ispravan, zdrav i koristi našoj pri- 
vredi, a prema iskustvu i jevtiniji po državnu kasu 
nego  inostrana  prodnzeća. 

Smatram   za   potrebno  da   se  osvrnem   na  jedan 
zakon od  eminentno  važnosti,  a  koji  veo dugo 0 
kujemo da ga donese Ministar građevina, u to je /a 
kon  0   iskorišeav anju   električno  energije. 

Elektrifikacija je jodna od najvažnijih grana teh- 
niko mislim modemu tehniku, koja daje nslove za 
razvitak novih povoljnih prilika za eolokupnu pri- 
vredu, koja je stvorila n naprednim državama golema 
bogatstva. U Ministarstvu građevina dugO već studi 
raju i prerađuju, pa opet studiraju taj zakon o elek- 

trifikaciji, koji bi imao da re^uliše sve odnose, koji 
se tiču to^a problema, i koji bi dao mogućnosti raz- 
voja električnih snaga kod naš. Naša zemlja poseduje 
bogate izvore energije, a od ovih su najvažnije ugljen 
i voda. Važnost drugih izvora energije kao n. pr. pe- 
troleja, zemnoga plina, špiritusa, drva, ne može se 
za sada dovoljno proceniti. Ima izgleda da će se u 
Jugoslaviji naći petroleja, kojeg su se do sada bu- 
šenja izvodila samo u nekim mestima, i to redovito 
u sasvim malom opsegu, to za sada nije moguće stvo- 
riti nikakav konačni sud o tome pitanju. Proizvodnja 
špiritusa u Jugoslaviji konstantno se povećava, a moći 
će se i dalje povećavati, napose ako se prihvati zdravi 
predlog poslanika g. Georgijevića o etatizaciji fa- 
brike špiritusa pa da se reši pitanje upotrebo špiri- 
tusa  za pogon  tehničkih  motora. 

Ako se uzme da Jugoslavija poseduje ogromne 
Šume, ima i drvo neku važnost za proizvođenje ener- 
gijo i to bilo kao gorivno drvo ili kao drveni ugljen. 

Prigodom bušenja naišlo se kod nas i na velike 
zalihe zemnoga plina, no ono su za sada neizrabljene 
i  njihova  se  valjanost  ne  može prosuditi. 

' ,1a ću se ovde ograničiti na prikaz najvažnijeg 
izvora energije u Jugoslaviji - na vodene snage. 
Jer i ako naša zemlja poseduje veliko zaliho ugljena, 
koji će dostajati još za mnogo stotina godina, i ako 
ima Ogromne komplekse šuma, koje također pret- 
stavljaju važan faktor energije, ipak se sve to no 
može usporediti sa važnošću hidrauličke energije 
kojom raspolaže Jugoslavija. 

Ogromne količino te energije teku danas još 
ueiskorišeene, ali kad jednom budu izgrađene, one 
će ćelu zemlju opskrbljivati jeftinom i najpraktični- 
jom energijom, olakšavajući posao i dajući svetlo i 
svaku moguću pogonsku snagu i toplinu ljudima u 
gradu i na selu. Za sada još nije učinjen nikakav op- 
sežan i jedinstven pokušaj da se latentna snaga ko- 

•ristonosno izradi i za taj ogroman posao, ali isto 
tako i ogromni rezultati za napredak i blagostanje 
naše zemlje čekaju još da budu izvršeni. Ako se. go- 
spodo, zagledamo malo u našu prošlost, vidimo da 
je bogatstvo Srbije Nomanjića počivalo na rudnom 
blagu. To rudarstvo bilo je tada nerazvijeno baš u 
onim zemljama, koje su baš danas vodeće U rudama, 
i ako mi ovaj rad povećavamo no možemo zamisliti, 
da bi se mogli takmičili sa lim konkurentima. Ni- 
kada više na rudnom bogatstvu nećemo postići onu 
visinu, koju je imala Stara Srbija. Ovo strane države 
danas iskorišćavaju čak i naše rudo i ako možemo 
od rudarstva da mnogo očekujemo, ne možemo ni 
zamisliti da i)i nam ono moglo dati onaj polet i onu 

n, koju je  dalo siodnjovokovnoj Srbiji. 
Snaga i veličina stare hrvatsko državo Tomislava 

i Držislavića počivala je na mom. Trgovina morem 
donašala je bogatstvo, koje je podiglo srodnjove- 
koviiu llivatsku na zavidnu visinu. Danas je ta trgo- 
vina pojema u rnkama drugih naroda, za koje su 
tadanji  Hrvati   malo  znali. mislim  na  Anglosasee 
i   severne  germanske  narode, i  ako  mi uspiionio 
da tu prekomorsku trgovinu podignemo, i budemo 
mogli očekivali da će nam doneli mnogo koristi, 
ipak omi podlogu i onu važnost za razvitak moći i 
bogatstva, kako je to bilo u X i XI veku, za domaćih 
hrvatskih kraljeva, ona neće više moći da dade, jer 
su i ti konkurenti odviše jaki i odviše su nas pre- 
tekli. , 

gto nam, dakle, preostaje da nam pomogne 08 
se i mi dignemo na visinu drugih, koji sigurnu pod- 
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1о<ш imamo, da na njoj gradimo temelje za buduću 
veličinu i bogatstvo naše države. Ги ja, gospodo, sa 
sigurnošću upirem prstom na vodene energije, kojih 
mi imamo u tako ogromnoj zalihi, ali još skoro 
posve neiskorišćene da će i naša i sela i naši gradovi 
moći da od njih crpe upravo ogromne koristi. Ovome 
treba da se najozbiljnije pozabavimo, jer od nas, iz 
ove Skupštine,'treba da potekne ne samo inicijativa, 
nego   da  budu  votirane  materijalne  mogućnosti' za 
iskorišćenje tih sila. ..... . 

Da vam dam u najkrupnijim linijama posve kra- 
tak pregled o veličini tih energija. Vode Jugoslavije 
pripadaju trima porečjima: crnomorskom, jadran- 
skoin i egejskom. Najveći dio, t.j. 74% od svih naših 
norečia pripada crnomorskom. Jadranskom usprkos 
465 km duge obale pripada samo 14% jugosloven- 
skih reka. Uzrok je tome, što se tlo Jugoslavije spu- 
šta prema severo-istoku i što se vododjelmce na aze u 
neposrednoj blizini Jadranskoga mora, -- ostalih 12 
procenata pripada Egejskom moru. 

Potencijalna snaga jugoslovenskih reka veoma 
je velika, a razdjel jena je kroz cijelu zemlju. Ukupna 
minimalna energija kod niske vode, — iznosi oko 4 
miliona konjskih snaga. Kod srednjih voda, koje su 
kod nas najveći deo padine .iznosi preko 8 miliona 
konjskih snaga, a koje se mogu podići i na 12 mi- 
liona konjskih snaga. 

U tih osam miliona konjskih snaga nije sadržana 
snaga kraških rijeka, ponornica a koje same pret- 
Savliaiu snagu od nekoliko stotina hiljada konjskih 
кпаЛ To je, prema podacima koje je skupilo Mim- 
starstvo građevina, kao i po nekim podacima koji su 
ostali od stare Austrougarske. 

' ()d naših rijeka na prvom mestu, da navedem 
samo neke najznatnije: Dunav sa 1)00.000 konjskih 
впага kod male vode, zalim Drava sa 330.000 konj- 
skih snaga, Sava sa 280.000 konjskih snaga. Drma sa 
25000 konjskih snaga, Bosna sa 140000 konjskih 
Saea Lim sa 90.000 konjskih snaga. Velika Morava 

140 ()()() konjskih snaga, Ibar sa 110.000 konjskih 
спага ' Vardar sa 110.000 konjskih snaga ■ Drim sa 
UOOOO konjskih snaga itd. Od tih 8 m.hona konjskih 
snaga skorišćeno je do sada samo 215 hiljada konj- 
Ssnaga. dakle nešto preko 2% od celokupne pro- 
računske količine, izgradnjom potrebnih konstruk- 

■Иа dao bi se taj kapacitet znatno povisiti. 
Jedan od najveličanstvemjih projekata bilo bi 

iskorišćenje Ohridskog i Prespanskog jezera, koji 
mogli proizvoditi sami konstantnu energiju od 1 

milion konjskih snaga. To su gospodo, brojevi ame- 
rikanskih dimenzija, koji bi zemlji donašah koristi od 
milijardiskih vrednosti. 

Vanredno su povoljne za iskorišćenje rijeke, koje 
utiču u Jadransko more. te je na njima uslijed tih 
n  iolinih  momenata  izgrađeno nekoliko velikih hi- 

oeektrićnih centrala koje su u stranim rukama. 
Inrkos   svoga   nestalnog   toka   i   kraške   rijeke 

imaiu veliku važnost  za Jugoslaviju jer, ne samo da 
ne pret   avljaju znatni, količinu vodene snage koja 

^dade lako iskoristiti, nego b. njihovo iskorišćenje 
se daoe um stl.;|lu., jsušenje onih površina naj- 
rffizeml     koje svake godine leže kroz mnogo 
plodnije zcim-    ,    ■ jer p(),i()ri, u koje one pro- 

d   ?'   ,  JTrlruire strane njihovo bi iskorišćenje omo- 
VO'l|n dl ' Гоп ukrajevnua natope učme plod- gucilo, da se u om su danas       te . ne, 

^dn^ell'm^-Krv.lde za vrctncletujih meseci. 

Potanje podatke neću ovde iznašali radi odmjerenog 
vremena. 

Potrošnja energije električne danas je u Jugo- 
slaviji minimalna. Gotovo isključivo ona služi .za 
osvetljenje gradova, a dosta je skupa. Privreda je 
troši malo, a poljoprivreda uopšte ništa. A u Danskoj, 
najbogatijoj poljoprivrednoj zemlji, električna ener- 
gija je glavni saradnik poljoprivrede. 

Ali jeftina električna energija naišla bi kod nas u 
svim granama vrlo brzo potrošače, ona bi mogla biti 
glavna podloga svakoga napretka u svim granama 
privrede, ona bi bila siguran i moćan osnov za buduće 
naše blagostanje. Racionalno vodeno mlekarstvo 
samo bi trebalo i konsumiralo bi na selu daleko veće 
količine električne energije, nego što bi je trebali га 
rasvjetu. 

Industrija, napose, metalna industrija, napredo- 
vala bi  u  obimu, koji  danas  i  ne slutimo. 

Kod svih tih mogućnosti potrebno je da Mini- 
starstvo građevina donese Zakon o iskorišćavanju 
električne energije. Taj zakon bio je sastavljen, pa 
je opet povučen i opet se na njemu studira. 

Vreme je, gospodo, da se u tome pravcu pri- 
stupi ozbiljno radu, da se donese taj zakon o isko- 
rišćavanju električne energije, jer na tome počiva 
baza za obnovu čitave naše zemlje. G. Ministar je 
danas istakao da se na tome radi i da ćemo imati 
prilike uskoro da ga i ini prostudiramo i ja tu izjavu 
g. Ministra radosno pozdravljam. 

Ja sam izneo, gospodo, samo neke podatke da 
potaknem vaš interes za taj rad od' koga, po mom 
mišljenju, zavisi napredak čitave naše privrede. Po- 
litika je svakako važan deo delatnosti našeg naroda, 
ali sama politika bez ekonomskog rada neće nikada 
podići blagostanje zemlje. Mi smo do sada stotine i 
stotine sati potrošili na" političke diskusije pa držim 
da nije bilo na odmet da ovih pola sata upotrebim za 
jedno sasvim stručno razlaganje stvari, koje će našoj 
zemlji 6iti od goleme koristi. Kada, gospodo, govo- 
rim o tome zakonu, ja ću napomenuti još samo to, da 
smatram da je od eminentne važnosti da ne samo sa- 
stav nego i provedba toga zakona ostane u samom 
Ministarstvu građevina, jer ako tamo dođe taj zakon, 
gospodo, postaće predmetom špekulacije čaršijaca 
cele Jugoslavije a neće biti objektom za podizanje 
naše privrede. Ja molim g. Ministra da u tome naj- 
energičnije i najbezobzirnije postupi da ove stvari 
koje bi mogle biti najveće dobro za našu zemlju, da 
ne postanu opet jednim zlom kojim će se samo ljudi 
od kapitala i ljudi koji znaju izrabljivati situacije 
moći da posluže a da ne bude na korist čitavog 
naroda. 

Gospodo, ovaj budžet je i po recima samog g. 
Ministra i po onome što sam ja izneo daleko prema- 
len da zadovolji najhitnije probleme privrednog sao- 
braćaja i probleme građevne tehnike. Zato ću ja gla- 
sati protiv toga budžeta. (Odobravanje na levici). 

Потпретседиик Радисав Вучетић: Има реч на- 
родни посланик r. Ђорђе Јевтић. 

Ђорђе Јевтић: Знам да ће се међу вама наћи 
људи који ke рећи да ми ссљаци — народни 
посланици, треба да гоиоримо само код при- 
вредних мипистарстава, али нека ми je дозио- 
љено да и ja ca своје стране стаиим неколико до- 
бронамермих сугеаија и тиме допрннесем и.шеспу 
noMoli Мипистарстиу гра1)евина, чија je делатност 
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велика  и  од  чијег  рада,  од  чијег разумевања у 
многоме зависи добро села и сељака. 

Бс.; добрих путева нема благостања, a Мини- 
старство грађевина je то, које иарађује путеве, 
које врши оправке истих, подиже мостове, вршн 
мелиорацију земљишта, одржава насипе и стара 
се u осигурању од поплава, врши асанацију села 
итд. И то je разлог, што сам се јавио за реч да 
говорим код OBOI a ресора. 

Лепо je рекао г. Министар у своме експозеу 
да грађевинска делатност у многоме ублажава 
привредну кризу и сузбија бсспослицх', те бих 
био рад да умолим г. Министра: да вађе usra и 
пачина да се разбије картел фабрика за произ- 
водн>у цемента, јер од цемента у многоме зависи 
наша грађевинска делатност. ,1a имам података 
да индустрија цсмента у Сплиту плаКа једној дру- 
roj (|)аГ)рици 2 мил. дин. годишње да не проду- 
цира цемент, како Cm се картелне цене одржавале 
на бази њихових великих апетита a na штету on- 
ште радиности и грађевинске делатности у нашој 
земл>и. Ова апанажа од 2,()()().()()().- годишн^е, го- 
сподо народии посланици, колико се за дагичну 
фабрику даје, врло р^аво илуструје рад картела 
цементне индустрије. Исти je случај и са откупом 
Раљске фабрике цемента од сфане Беочинске фа- 
брике цемента, тако да je та фабрика престала да 
пади и сиромашни со.ч.ак онога краја, који je ту 
вдлазио уиослења, данас гледа само зидове те 
фабрике. 

lio обавештењима која имам. коштање це- 
мента у нашој.држави код појединих фабрика 
ctoJH овако; продукција no вагону кс^шта 1.100 
дипара, додавши амортизацију за фабрички урбђај 
1058 и коштан>е врећа 400 динара. Изидази да 
фабрику једаи naion цемента кошта дипара 1.660 
додавши овоме зараду од 20% произилази да 
вагов цбмента фабрику не кошта ии пуних 2.000 
динара, a када се томе дода и државна т^ошарина 
од 1.500 дипара no вагону изилази да би тре1бало 
ча je цена цемента 3.600 динара франко фабрика, 
међутим, картел цеменТа продаје тај цемент no 
дипара 5.800 no namnv, из чега изилази да фа- 
орике зараде, поред урагчунатих 20%, jooi 2.300 
динара no вагопу. 

Господо иародпи посланици, картел цементне 
индустрије лако je разбити и, ево, да ja г. Мипи- 
erpv дам сам идеју како да то учини. Нека Кра- 
л>евска влада скинв заштитну царину ад 4.000 ди- 
иара no iiaiDiu- и цепа цемеиту СИћи Ке na ПрВВу 
IU'IIV, јер iie.Mo ми моћи да nam домаНи цемепт 
купимо у Трсту или у Мађарској во динара 3.800 
no вагону, iiapamio да je овде урачунато и о«их 
1.500 дппара КОЛИКО држаиа паплатп трошарине 
no вагону. 

И онде код цементне инду<^грије преко 90% 
капитала je гуђинског a директори фабрика су 
г. г. Розенберг, .ion, Алегрети, Ферарн итд, који 
са својим господарима из Пеште и са других страиа 
деле сву добит, коју помоћу заштитне царкне 
ужквају. 

Смешно изгледа, господо наролни посланици, 
да страни капитал успева да пам сто кгр. сам.к'- 
itena   камепа   ИЗ  нашИХ   камспо.шмл   проДА   no  onoj 
nem: no којој nam сел>ак прода 100 кгр, кукурузпа 
opannia. Л ko.niKo je труда n ЗНОЈа ПОТребнО iianieM 
сељаку да дођ« до 100 кгр. .кукуруаа, иислим да 
вам niijr потребно објаопмвати. 

Господо народпи послапици, сада имам једну 
молбу na г. Министра a го je, да за градњу путева 
из кредита за јавне радове једпом избаци асфалт, 
као један страни артикал, за кога морамо да пла- 
ћамо девизалпо огромне суме и тиме слабимо паш 
трговипски биланс. 

Чехословачка и Немачка већ неколико годипа 
за изградњу путева ne купују овај артикал, јер за 
своје потребе за изградњу путева употребљавају 
CBO'J материјал од камена и бетона, јер им повац 
остаје у земљи. Чехословачка, na пример, чак n 
за тротоаре поставља последњих година мале 
ситне коцкице т.зв. мозаик, само да ne буде при- 
морапа куповати v ииострапству асфалт. 

Ja сматрам да путеве код нас треба радити 
од СИТНе камепе коцке које ми 'имамо у изобиљу 
v пашој земл.и. Израда од коцке, призпајем, кошта 
пешго скупље али док асфалт служи десет до два- 
паест година, коцка служи преко 50 година. Затим, 
оправка асфалта кошта мпого, јер ако се поквари 
неколико квадратних метара, мора да се диже 
цело платно usra, a код коцке je сасвим лакше: 
путар je v стању да v торбици донесе неколики 
комада и да попраии где се поквари. 

Затим nviene v коцкм ради nam сироти свет 
из наших брдских крајева из околине Јабланице, 
Русника, Масурице, Кадине Луке итд. Тако исто 
и eran.i.an.e коцке врши се руком, док код асфалтв 
upiim TO машина. 

Путеви од асфалта нису за услугу народу, јер 
се са сточном запрсгом не може no њима uhu када 
су илажни или кад je поледица. И сами ere виделн 
како се етока изврће на асфалту кад се поледи на 
београдским улицама и кад онако падају коњи 
који пмају ков ca пггулама, замислитс онда како 
he бити са запрсгом где вуку волови поготову ако 
нису потковани. 

Потто сам no овом питању више пута бно 
код г. Министра, ja морам пред вама да му изја- 
ипм захвалност на разумевап.у које показује, jop i. 
Министар није инжињер већ правник a много бо- 
ље схвата потребе да се израда путева прпш \' 
коцки него ли његови стручпи референти и аа- 
чслници. 

Уједно би замолио да на деоници Топола— 
Крагујевац не дозволи ни педља израде у асфалту 
mli све у коцки nomro je то близу каменолоиа, 

Из експозеа Г. Mmmcrpa видим да су поза- 
машпе суме из државног буџета дате na оправку 
извесних бановинских путева, na као посланик 
среза, који би се no својнм путевима могао сло- 
бодно назвати југословепским Сибиром, — јер na 
172 километра, колико овај срез има путева, за 
њихово одржаваи>е и поправку потротено je свега 
:V2 хиљаде динара, — na би апеловао на Вас, Го- 
сподине Министре, да из тога кредита из кога сте 
раније вршили оправке бановинских путева, у на- 
ступајуКој рачунској години вотирате извесну 
суму за поправку путева \ срезу качерском и го; 
пут Љиг—Горњи Милановац, Љиг—Бела Новица, 
Лазаревац Бела Новица, Шаторња — Рудник 
Горњи Милановац и Бела Новица—Рудник. 

Гако исто on Вас молио, Господине Министре, 
да приликом |)aeiio,ie.;ie кредита за подпзап.е че- 
еама n снабдевање водом на заборавите срез ка- 
черски. 

Ииајући пуно поверење у i'- Марка Кожула, 
изјавЛ|ујем да hy гласати за onaj буџет. (Пљескање 
КОД neliime). 
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Потпретседипк Радисав Вучетић: Реч има на- 
родни посланик г. Момчило Сокић. 

Момчило Сокић: Господо народни посланици, 
са политиком Министарства грађешша одн. са 
потитиком г. Министра гра^евина ja мислим да 
мооамо бити сви задовољни. Не можемо се задо- 
всЛити са цифром буџетском, јср с обзиром на 
наше народне потребе и државне потребе цифре 
унете v буџет нису оне које смо ми очекинали. Ja, 
гам се господо.нарочито задржао вечерас и остао 
ппи своме говору због тога, mro ме као и многе 
novre народне посланике интересује претежно je- 
То питан.е из мога коаја. To je пиган.е безвод- 
них села Пи знате да je прошле године Крал.свска 
влада одобрила амандманом једну позамашну 
гвоту један кредит од 50 милијонз динара који 
?е Ја^ељен и који je као такав могао да задово- 
','  ' r гне потребе али не v потпуности. 

МРћутим ових дана ми народни посланици v 
nnvun-B    ca напжм колегом г. Бранком Миљушем 
п^неТи смо један амандмаи и образдожили га no- 

'So    да Краљевска влада и ове године одоори 

Ња -. — cMaTC тих безводних кра.|ева или KOJU 
ТРСО ' rvBHi. o оче. ви исто тако осећате ту по- 
ИМа^ гич коа ева као и ми. Пи, господо. треба да 
ТР^е ПаГмаиијУ или v Босну, у Купрес, na да 
(,Д итг колГе СУ тешкоће н не.вол.е народа који 
В"мГ1оде и који м.ч>а да иде 30 40 км. да би за 
^еколико дана обезбедио себи и својој породици 
В0ДУ}едан од социјалних радника, ja немам част 

Га лично познајем, то je загребачки књижев- 
Д J г Рудоаф Бићанић, написао je Једну соци- 
^HV crv/mјуо безводним крајевима, у KOJOJ je 
^иЈи o v ie издао иро.пле године у Загребу 

nrv иг подвукао невоље тог народа који живи 
"'' а.ији   v  једном делу Црне Горе, Херцего- 
V ?. м Гечном делу Босне; и ja еам лично као прет- 
В^»«ик свога Kpaia задовољан са излагањима Koja 
С;Г исац те ки.иг,. изнео у својој књизи, iep се, 
ЈЈппЛо   поред осталих  крајева дотакао и  мога 
К1>ЈЈмеколико села нема воде. Али. колико еу ие- 
B"L fora народа који живи у тим Kapjemma где 
и ,    ,'   најбоље he вам илусгровати оне речи 
неМ   •   п./че као одговор једног сељака иа питање 
КОКићанића   Ih тање r. Бићанића да ли се ку- 
'■• ,i тo у суштини није било ггатање. да иза- 
"^У.', ми Јруги одговор него онај који е и сам 
зовс IRK    .   t      од .,.,„■;,  сељака, сел.ак je одго- 

BOP и ,i Вичитг, господо народни посланици, Кра- 
својим!     ииm ,ф,,м,,()ј  |;,д,нт, ОСећа-јућИ 
^бе гих безводниУх крајева. одобрила .маид- 
"SL 50 000.000 динара. Ja се надам да he н 
^Тадкне Крал.евска влада одобрити кред.п^и 
ов ;1 -. г Миниггра Кожула да raj предлог 
апелуЈсм на '•      r,,l44.miVi ,1Л Краљевска влада и 
-|и,,,;;;1;и;.д.:-.- ^M,',;.: i ,-, 50.000.000 

на^ даби задс)вол,.ила потребе  пих беаводаИх 

краЈКаао што сам навео, господо народни посла- 
ници  c'. политиком г. Министра грађевЛна ми мо- 

жемо бити потпуно задовољии и ja ћу не само 
као присталица Краљевске владе, него и као на- 
родни посланик који je задовољен многим својим 
потребама у своме крају од страпе г. Мииистра 
граНевина, гласати за предложени'буџет. (Одобра- 
вање и пљескање код већине). 

Потпретседпик Радисав Вучет^ћ: Реч има го- 
споди« народни  посланик  Горн.ак Пишко. 

Vinko Gornjak: Gospodje narodni poslanici! Ce 
pogledamo na karto, kjer so zarisane ceste, mostovi 
in drugi objekti ter zamočvirjena ozemlja, pa reke, 
ki so nujno potrebne regulacije, potem pač vidimo 
ogromne potrebe in naloge Min'sterstva za zgradbe. 
Zato proračun tega resora v ničemer ne odgovaria 
potrebam tega resora, ki bi z ozirom na vladajočo 
ogromno brc/.poslenost moralo imeti na raspolago 
obilo  denernih   sredstev,   da   zaposli   naše   delavstvo. 

Konstatirati moram, da se tozadevno ne vodi 
dobro premišljena gradbena politika, bazirana na po- 
trebah splošnosti, da se ta politika ne vodi po naprej 
določenem načrtu. V tem se brani imliv nolitičnih 
oseibnosti in strank, ki vodijo bonajveč osebno 'poli- 
tiko na račun interesov in potreb narodne celine. Tu 
je iskati eden glavnih vzrokov nezadovoljstva go- 
tovih delov države. Predvsem se tu zapostavlja in za- 
nemarja periferija oziroma, da povem še bolj jasno, 
tisli deli države, ki ležijo ob meji naprednejših držav. 

Dravska banovina na primer se ie v tem oziru 
vidno zapostavila. Državnih cest ima komaj 615 km, 
medtem ko mora banovina vzdrževati 4100 km. cestne 
mreže. Jasno  je torej, da tu ni pravilnega razmerja. 

Vendar bi to razmerje samo po sebi še ne bilo 
največji kamen snodlike. da so vsaj cestišča redno, 
pravilno in sodobno Vzdrževana. Ker sem pa stanje 
naših cest že v generalni debati o/.načil ko skanda- 
lozno, kar odgovarja tudi resnici, ie moja zahteva po 
temeljiti rekonstrukciji državnih cest v Sloveniji več 
kot opravičena. 

Na drugi strani pa vidim, da se namenoma zavla- 
čuje popravilo teh cesl. kar nas zelo preoriče.valnp 
uči dosedania nraksa. Tako se ie stalno odlaealo po- 
pravilo ceste št. П.!—-Maribor in Maribor Slov. Bi- 
strica. Najprej so se merodaini faktorji beograjski 
stalno izgovarjali eeš da ni generalnih in soeciialnih 
načrtov, ker manjka denarja. Ko pa je banoVina iz 
svojih sredstev omogočila izdelavo teh načrtov in je 
vsled tega odpadel pmenjeni izar-ovpr, se je našel drugi 
način zavlačevanja v lem, da so se nod raznimi pret- 
vezami skoro sistematski razveljavljale ena licitacija 
za drugo. Tako je šlo naprej skozi dve leti in^še 
danes ne vemo, kaj nam prinese bodočnost. Kakšno 
zaupanje naj imamo potem v dobro voljo vlasti. 

Pravično in nujno potrebno bi bilo, da se to 
razmerje med državnimi in banovinskimi cestami, ki 
irre v veliko škodo Slovenije, popravi vsaj na ta način, 
da se cesl a Slov. Bistrica—Maribor ki se tu otcepi 
od državne Rogaška Slatina—Zagreb pretvori v dr- 
žavno ter temeljito popravi. Na ta način bn velik del 
sedanje Evrope in bivše Štajerske vezan z Zagrebom, 
Beogradom in Jadranskim morjem. S tem bi se do 
očividnosti   uveljavile  splošne   koristi. 

Zato ob tej priliki apeliram na g. Ministra dr. 
Kožuhi, da ta moj predlog sprejme Jn uresniči. 

V svojem govoru sem se prilikom generalne .de- 
bate med drugim zavzel tudi za izsnšenje 600 hektar- 
jev površine, ki je stahio izpostavljena poplavam, 
vsled česar mi je „Slovenec" očital da „mlatim prazno 
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slamo" itd. Zato naj ob tej priliki v svojo obrambo 
pribijeni nekaj važnih dejstev in konstatacij. 

Ko sem sledil raspravam banskejjfa sveta v Lju- 
bljani in čital v dnevnem časopisju govore g« gt ban- 
skih svetnikov, sem bez vse^a kaj lahko konstatiral 
veliko nezadovoljstvo z razmerami v Sloveniji kakor 
tudi v celi državi. Ker vem, da so ti govori šli skozi 
cenzuro, bi bilo prav zanimivo citati steno^rafske 
beležke teh govorov, ki bi trotovo pokazali še večjo 
nevoljo nad stanjem v banovini in Jugoslaviji v obče. 
Kakšen rezultat bi šele dobili, če bi vsi ti faktorji in 
predstavniki političnega in go^rvorfarskega življenja v 
podeželju, ki jih sedaj zastopajo v vladi slovenski mi- 
nistri, smeli brez ovire in bojazni, prosto in odkrito 
iz dna srca in duše povedati svoie mišljenje. Bila bi 
to katastrofalna obsodba sedaniih razmer. 

Gospodje narodni poslanici, mislim da bi bilo 
veliko bolj na mestu, da bi ,.Slovenec" dal svoje lek- 
cije tem svojim nezadovoljnežem ter njim očital pre- 
span ie zlate dobe dr. Stojadinovičeve vlade. Lekcije 
naj daje svojim kreditnim zadrugam, od koder je de- 
ževalo ogorčenih protestnih nisem semkaj v Beograd 
fadi i/danja „Uredbe" o likvidaciji kmeNkih dol- 
gGV. Tem naj ..Slovenec" pove, da so mlatili prazno 
slamo, ker vlada ne misli in tudi noče gotova dejstva 
in hude napake nonraviti. Ko nnmete pred svojim 
pragom potem šele naj gre pometat tja k sosedu. 

Sicer pa naj „Slovenec" piše kar mu drago, jaz 
sem za svobodo tiska, toda zahtevam enakopravnost. 

Se eno moram ugotoviti v tem domu in sicer 
to da „Slovenec", glasilo pravice resnice in liubezni, 
grdo laže, ko pravi, da sem v ireneralni debati govo- 
ril o politirm'' zakon»h. ki da Ић vlada Se ni nrenpsla, 
N'kdo v tel Skupščini me ni ču' »ovoritl o nol-itičnih 
zakonih in tega tudi v stenografskih zapiskih ne naj- 
dete zabeleženo. „Slovenec" ie s čisto prozornim na- 
menom zapisal laž k.ir ie nač njegova stara navada, 
da  svojega bližnjega iz ljubezni oblati. 

Resnica je pa ravno nasprotno, to je, da nikdar 
nisem hotel govoriti 0 političnih prilikah, ki so obup- 
ne, težke, kaotični' in ki lahko izždveio teške po- 
sledice. To tudi radi tega ne, ker se s politiko nisem 
niti ukvarjal, temveč se večinoma ndejstvoval na go- 
spodarskem, predvsem zadružnem, pa tudi socijalnem 
ter prosvetnem polju. Vse moje delo je šlo za tem, 
da dvignemo naše selo V dokaz svoje trditve, nava- 
jam dejstvo, da se ,INS občinskih volitev na jesen 
1932 nisem vdele/il, ker sem marsikaj obsojal kakor 
tudi tO. da sem idasoval v Skupščini za Trgovski za- 
konik, ki !ra smatram gospodarskim zakonom. 

Ugotavljam, da sem tudi s klerikalci prav pri- 
iateljski in prisrčno sodeloval, in tudi to povdar- 
iam, У  večino  č.  dnliovščine.   belini    tudi,   da    še 
v naprej tako ostane, brez ozira na to, ali je tO ka- 
kemu zagrizenmu pnUtlkantu prav ali ne, 4:|i vem. 
da ie tem ljudem sloga in medsobojno spoštovanje 
samo trn v peli. 

Ker me je „Slovence" / svojo grdo in zlonamerno 
neresnico izzval sem prisiljen, da povem svoje iz mo- 

ra sreza! kjer klerikalci nikdar nUn imeli večino, 
kar sami dobro vedo, oni SO započeli uvod v politi- 
čno borbo s tem. da SO prestavili učitelja Antona 
PodvfMiika i/ Smartna na Pohorju in sicer čisto po 
nedolžnem. Omenjeni je pošten, vesten, svoje cer- 
kvene dolžnosti je vestno izpolnjeval, bil je celo dol- 
goletni vodja cerkvenega pevskega zbora, vodja 
kmetske nadaljevalne šole, toda Inez vzroka je moral 

iti iz tega kraja. Ni mu pomagalo niti to, da je nad 
2Q0 volilcev s pismeno vlogo zahtevalo, da naj ostane. 
Merodavni lokalni faktorji so sicer uVideli, da so na- 
pravili krivico in jo skušali popravki, toda odločujoči 
faktorji .I.R.Z. so zahtevali, da mora Podvršnik iz 
tega kraja, čeprav po krivici, samo zato, da ohranijo 
prestiž in politični ugled. 

Občinske volitve, ki iih je vodila J.R.Z., so jasno 
pokazale sredstva, katerih so se posluževali v do- 
sego zmatre. Grožnie. obrekovanja, podtikanja so bile 
na dnevnem redu. V svoje politične namene so zlo- 
rabljali celo občinske sluge. Tako je v mojem kraju 
držal občinski slUETfl celo politični sestanek-v korist 
kandita .I.R.Z. Značilen slučaj se je zgodil tudi v mo- 
jem kraju, kjer je zdravnik, ki ie strastno agitiral za 
.I.R.Z., zagrozil volilen, ki ga ni hotel poslušati, da mu 
bo že Dokazal v slučaju, ko bo potreboval zdravniško 
pomoč. Ta slufiai je zabeležen v aktih, ki se nahajajo 
na sreskem sodišču v Slovenski Bistrici. Tako postopa 
zdravnik, akademsko izobražen človek, ki v naorej 
obljublja maščevanje v znaku ..krščanske ljubezni do 
bližnjega". Kako so ponižali sodišča priča slučaj v Ru- 
šah, kjer ie na opozicijki listi kandidiral Magdič 
Drago, ki je imel zagotovljeno veliko večino. Deset 
dni pred volitvami ie src/ko sodišče v Mariboru listo 
potrdilo kot popolnoma pravilno. Toda kaj se je zgo- 
dilo? Isto snvko sodišče je svoi odlok o potrditvi 
tri dni pred volitvami razveliavilo. Klinb stalnosti 
sodnikov je sre/ko sodišče, ki ie bilo stalno pod bud- 
nim nadzorstvom veliakov J.R.Z. moralo popustiti in 
zadostiti niihovim zahtevam, da se že potrjena kan- 
didatska lista opozicije razveljavi. 

Sicer pa klerikalci niso bili povsod tako izbirčni 
pri izbiri svojih kandidatov. Tako so na primer 
v Žomji Poljskavi kandidirali celokupen odbor J.N.S. 
organizacije ki ie bil izvoljen ori občinskih volitvah 
leta 1932. Zgodilo se ie čudo, da so klerikalci celo- 
knocii prejšnji odbor .I.N.S. spremenili v J.R.Z. Pone- 
kod so sprejeli na svojo listo celo Sokole, ki jih sicer 
lako sovražijo in jim očitajo brezverstvo in celo ko- 
munizem. Rdeči obroč okrog Maribora so razbili 
/ znanim marksistom, ki ie še danes to, kar je bil. 
J.R.Z pa se hvali kakšen uspeh je dosegla s tem. 

Podsod trde. d:i imaio absolutno večino v Drav- 
ski banovini, istočasno pa se poslužujejo takih sred- 
stev, ki doka/niejo njihovo slabost, kar je znak, da 
so v nazadovan in. Sicer bodo pa lahko pri prihodnjih 
svobodnih talnih volitvah pokazali svojo absolutno 
večino. Naj dajo s.nno popolno svobodo pri volitvah, 
pa bodo videli svoj Uspeh. 

Mesto da J,R.Z V Sloveniji preganja svoje poli- 
lične nasprotnike, bi bilo veliko bolje, če bi se go- 
spodje, ki imajo danes tako odločilno besedo, zavzeli 
za poboljšanje naših cest, predvsem za popravilo 
ceste St. Ilj Maribor Slovenska Bistrica, za osuše- 
vanje 600 hektarov zamočvirjenega zemljišča v srezu 
Slovenska Bistrica. Vse uspehe v tem potrledu bi vsak 
hvaležno priznal. Dokler na bodo vodili le politično 
borbo, dokler bodo kričali po srezu: „sedaj imamo 
samo dve stranki, ena to je J.R.Z. je za Boga, drug« 
je proti BogU, kdor ni za Rim je za Moskvo itd." 
tako dolgo ne morem odobravati politike kraljevske 
vlade, na radi tegfl tudi ne morem sdasovati za pre- 
dloženi proračun. (Odobravanje na levici). 

Потпретседник Радисав Вучетић: Реч нма na- 
po/um  inuviaintK  i.  Kap.io Гајшек. 
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Karlo GajSek: 1/. ekspozea g. Ministra građevina 
videli smo, kako opširan rad vrši ovo Ministarstvo 
na celokupno j teritoriji Kraljevine Jugoslavije, počev 
od Maribora do Devdelije, od Suboti« do Jadran- 
skog mora. Za izvedbu ovog opširnog plana ne do- 
lazi u obzir samo budžet za godinu 1937/38 koji je u 
sretsivima jako skroman, nego i razni fondovi, za- 
klade, zajmovi i kreditiranje. 

lako je Ministarstvo koristilo iz bonda za javne 
radove 50 miliona, iz milijardnog zajma je određeno 
Ministarstvu građevina za puteve ГПН miliona dinara, 
a 50 miliona iznosio je zajam kod Hipotekama banke 
za snabdevanje vodom bezvodnih krajeva. 

Ako sve to uočimo, vidimo, da su to već zamašne 
sume sa kojima se mogu izvršiti vrlo veliki radovi. 
Ali sve to još nije dovoljno da se generalno rekon- 
struišu državni putevi; za taj rad potrebno bi bilo 4 
milijarde dinara. Tako bi došli tek u red drugih kul- 
turnih država sa našom putnom mrežom. 

Sve su države posle rata odmah uočile ogromni 
privredni i strategični   značaj   dobrih   puteva, pa su 
naivećom  brzinom  pristupile sistemu  proširenja pu- 
eva " temeljitoj rekonstrukciji, jer su za vreme rata 

u svim državama jako stradali. Pn tome su nadležni 
faktori vodili računa o tome, da se savrememm pute- 
vima  povezu   glavna   trgovačka i kulturna   središta, 
uHstičke postojanke i privlačnost,   vlastite   države, 
P d'i se uspostavi veza sa glavnim putev.ma susedmh 
. ^va   U  tome pogledu  kod  nas  raniji  režimi  nisu 

tm računa   Tek sa dolaskom Vlad'e dr. Milana StO- 
■0Hinov?ća počeo   je  tu  sistematski  rad kojega vrš. 
i3. Snii Ministar g. dr. Kožni i kojemu čestitamo 
T nlegovim   velikim   uspesima.   Nama je učinjena 
na    nJL^m'   ., tinu. ;to raniji režimi 0 tome nisu vo- 

'i^čuiuM^ to č ii le druge napredne države. Tako smo zao- 
^ali za skoro sum drugim evropskim državama, sem 
našeg suseda Albanije. 

Steurno smo u pogledu uređenja državnih i ba- 
novinskih puteva celih 15 godina natrag za našim na- 
nredu."  susedima,  i ako  ne pristupimo odmah, ba- 
Km  glavnome  uređenju  državne putevne  mreže,  mi 

mo'iz'-ubiti  istovremeno  ogromnu  narodnu  imo- 
^Г Zaustavićemo i ovako spori razvoj motomma 

nnno   - Ništa  nama  ne  koriste prirodne  lepote 
Sara.'Bosne, Južne Srbije i Slovenije ako ih eko- 
iomski pravilno ne možemo eksploatisati za nas tu- 

Г.п   ako od njih odbijemo one interesente između 
lir nli   n      autoinobilista,   koliko  ih  danas   Evropa 
1 t  ,ii bi želeli posetiti našu zemlju, a koje me- 
'TZ   ne možemo   primorati  da  ostave  kod  kuće 
^"V.moinolnh. . da p.nnjn k nama željeznicom. 

"м međunarodnom automobilskom svetu uživa 
„.,., država vilo rdav glas radi svojih slabih puteva. 
i ilaviia   je  medu evropskim  državama na posled- 

mestu u pogledu broja automobila, daleko na 
SJvom mestu u pogledu poreznog opterećivanja au- 

mi<M Statistika nam pokazuje, da su Cehoslo- 
'''^''•'A^tr S pula. Italija 11 puta, Nemačka 2t) 
D^SvaJcS SO^ta i čak Mada^ 
1        iM-nsivije   u   pogledu   broja   automobila,   da   ne 

Ništa nije, dakle, nerazumljivo, sto antomobiliste 
i, inostranstva ne posećuju  našu  državu, a јоб om 

nhroini koji ipak dolaze, preduzimaju u glavnom 
Smo kraća Psovanja,  koja  našoj  zemlji  ne  mogu 
doneti veće koristi. 

A još to nije sve. Primećujemo, naime, čak i to, 
da naši automobilisti sve više putuju u inostranstvo i 
sami izjavljuju, da su prinuđeni tamo putovati, ako 
žele uživati na dobrim putevima. Razlika skupljeg 
načina života izravnava se sa razlikom jeftinijih cena 
za gorivo, a pored toga se vozila ne štrapaciraju to- 
liko na ovim odličnim putevima. 

Tako je šteta za naš turizam dupla. 
Pitamo se, kojim pravcem dolazi najviše turista 

u našu zemlju? Pogled na našu turističku statistiku 
nam pokazuje, da ima medu stranim posetiocima 
naše države najviše turista iz Austrije, Cehoslovačke i 
Mađarske, dakle iz zemalja, koje nemaju vlastitog 
mora. Ako uzmemo, «ет toga, još u obzir Poljsku, 
dalje posetioce iz Nemačke i nordiskih država, vide- 
ćemo da dolazi u našu državu oko 75% svih stranih 
turista baš preko Maribora. Kako za železnicu, to- 
liko to važi još u većoj meri za automobilski pro- 
met i pogotovu za veliki međunarodni autobusni 
saobraćaj, koji se je u poslednje vreme sve više udo- 
maćio za velike izlete i paušalna putovanja. 

Neosporna je činjenica, da prestavlja Šent lij pri 
Mariboru glavnu i daleko najvažniju prelaznu tačku 
u našu državu. 

Prva i glavna tačka svih programa za gradnju 
puteva bi morala dakle biti prema tome bezuslovno 
izgradnja puta od Sent Uja preko Maribora, Celja, 
Ljubljane za Sušak, koji bi put prestavljao produže- 
nje jedinog asfaltiranog puta, koji vodi iz severne 
Nemačke preko Berlina, IJrezdena, Praga kroz Au- 
striju u našu državu. 

Ne može se očekivati, da bi Austrija, pored po- 
menutog svog glavnog puta, izgradila još jedan asfal- 
tirani put do koje druge prelazne tačke za Jugosla- 
viju, a to pre svega iz razloga, što želi, da posle izgra- 
đenoga puta na Grosglokner isti poveže preko Ce- 
lovca sa Pakštrase, kako bi na taj način otvorila 
kružni put Beč—Salcburg—Grosglokner—Celovec— 
Grac—Semering, tako, da bi bio svaki posetioc Au- 
strije prinuđen, da razgleda sve važnije krajeve i le- 
pote Austrije. 

Pored pomenutog asfaltiranoga puta kroz Sre- 
dnju Evropu do Sent Uja, došao bi u praksi kao pre- 
lazila tačka u obzir još put preko Dravograda u 
1 )iavsku dolinu. 

Napred pomenuti put od granice do Sušaka bi 
se mogao iz Ljubljane produžiti do Planine sa pri- 
ključkom za Italiju, gde na našoj granici počinje 
asfaltirani italijanski put, koji vodi prema Trstu. 
Tako bi bila na taj način osigurana mogućnost tran- 
zitnog prometa preko naše države za Italiju. 

Naša je država izgubila naime ceo tranzitni pro- 
met iz Srednje Evrope za Italiju, otkako je na savre- 
meni način izgrađena odlična Pakštrase u.Austriji. 
Time otpadaju i velike koristi za našu državu od 
tranzitnog prometa. 

Istovremeno treba da se izgradi put sa Sušaka 
preko Karlovca do Zagreba i odavde preko siromaš- 
nog i slikovitog Zagorja, domovine Hrvatske narodne 
himne, i preko Rogaške Slatine na pomenutu glavnu 
međunarodnu arteriju Planina—Ljubljana—Maribor 
—Sent Uj i to s razloga, što svaki mntoliirista želi, 
da se vrati drugim putem nego pri dolasku. 

Savremena izgradnja pomenutog kružnog puta 
je dakle prva i najvažnija potreba u programu naše 
zemlje. 

Svi radovi na izgradnji puteva u unutrašnjosti 
države biće sve dotle bez pravog turističkog i pri- 
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vrednog značaja i, prema tome, ekonomski nerenta- 
bilni, dok ovi pnU'vi ne budu povezani sa periferi- 
jom, l.j. barem sa jednom glavnom pograničnom 
laikom naše države. 

Na osnovu neprestanih žalbi i intervencija, a 
s obzirom na katastrofalno opadanje automobilskog 
prometa u Sent liju Ministarstvo građevina je ko- 
načno donelo odluku za rekonstrukciju ovog najvaž- 
nijeg državnog puta od austrijske granice u našu 
državu. 

Nažalost, ova odluka je donesena bez potrebnih 
tehničkih priprema, t.j. bez prethodnog odnosnog 
elaborata i tačnog proračuna. Umesto tla bi se uzela 
u obzir izrada ceh)g puta od Senl lija do Sušaka, Mi- 
nistarski je savet 2\ marta ISJ35 god. odobrio radove 
lamo za najkraći otsek pomenutog puta i to za deo- 
nicu od državne granice do Maribora, šio pretstavija 
tek prvih 16 kilometara, pa je za odnosne radnje 
odobren kredit svega u iznosu od б miliona dinara. 

Pri stručnoj izradi detaljnijih radova odmah je 
bilo jasno da odobreni iznos apsolutno nije dovoljan. 
Deonica puta od Maribora do otcepa puta za Sv. Le- 
nart morala bi biti bezuslovno izgrađena sa granit- 
nim kockama i to zbog priličnog uspona i jake frek- 
Fencije lokalnog teretnog saobraćaja. Sva odnosna 
upozorenja pozvanih krugova ostala sn beznspešna. 
Molbe za povečanje kredita čak su dovele u opasnost 
celn OVU akciju. Usled ovakog stava plan za izgradnju 
morao je biti prilagođen visini kredita, pa prema 
tome iznosi sada proračunska suma za izgradnju 1 
kilometra ove najvažnije veze između Jugoslavije i 
srednje Hvrope poprečno .412.()()() din. A za druge pu- 
teve po državi kreće se proračunska suma za tekući 
kilometar između 800.000 do 1 milion dinara. 

•lasno je tla mogu biti radovi pod ovakvim nslo- 
vima samo nepotpuni, a za Л godine biče opet aktu- 
elno pitanje zaista temeljite rekonstrukcije puta 
Senl lij   Maribor i most n Mariboru. 

Ako je bilo moguće da se nadu sredstva za iz- 
gradnju jugoslovenske trase transkontinentalnogputa 
u savremenoj betonskoj izgradnji, onda se moraju 
bezuslovno naći takode sretstva za vezu srednje 
Evrope sa našim Jadranom. 

Time u vezi moram da spomenem da je hitno po- 
trebna izgradnja još jednoga mosta preko Drave i to 
u Melju u Mariboru da se tako rastereti ogroman 
saobraćaj preko mosta u Mariboru. 

Ne poričemo veliki prestižni značaj pomenulog 
transkontinentalnog puta, privredne i turističke kori- 
sti ovoga puta za našu državu. Ali, međutim, one se 
nr mogu usporediti sa koristima puta Šent lij Snšnk, 
koji dovodi svakogodišnje desetine hiljada stranih 
turista U našu zemljn, a koji bi se broj mogao još u 
ogromnoj meri povećati savremenom izgradnjom po- 
menutoga puta. 

Predmetni kružni put od Austrijske granice preko 
Ljubljane za Sušak i, natrag, uz Jadransku obalu u 
povratku preko Zagreba biće za našu di/ivu od 
istoga značaja kao što ranije pomennli kružni put U 
Austriji sa polaznim tačkama za sva lečilišta Savske 
i Dravske banovim', za Savinsku i l.ogarsku dolinu i 
jadransku obalu, Bosnu, Plitvička jezera, Zagorje i 
dolinu Sutle. 

Da je put od Austrijske granice preko Celja il«1 

Ljubljane sa nastavcima, sa jedne strane, za Austriju 
i, s druge strane, za Italiju, zaista od entineirtnog 
međunarodnog značaja za VeZU između severne i 
južne Evrope, najbolje vam dokazuje činjenica da su 

uglavnome baš u tom pravcu već stari Rimljani рге 
više od 2.000 godina izgradili svoj čuveni put Aki- 
leja—Viudobona. 

Ovaj pravac, naime, ne pretstavija nikakve te- 
renske poteškoće, nema nigde znatne visinske razlike 
i pretstavija jedini put u pravcu sever—jug preko 
Slovenije, kojim je omogućen saobraćaj preko cele 
godine, pa i za vreme najveće zime, kad je saobraćaj 
na drugim putevima onemogućen, usled snežnih za- 
meta na planinskim putevima. 

Prestižni privredni i turistički interesi Jugosla- 
vije, u prvom redu Dalmacije, hrvatskoga Primorja 
i Slovenije imperativno traže, da se n poslednjem mo- 
mentu pristupi veliko pote/nim radovima za savre- 
menu izgradnju najpotrebnijeg kružnog puta od Au- 
strijske granice preko Ljubljane za Sušak i natrag 
preko Zagreba. Veliki primorsko-turistički put od 
Sušaka do Bojane neće ništa koristiti, ako ne budu u 
redu putevi, koji do toga vode. A ovaj naš put što 
smo ga izneli, značiće u budućnosti pravu riznicu za 
turizam. Ne postoji u Jugoslaviji bolja mogućnost za 
investiciju narodne imovine osim investicije za iz- 
gradnju toga puta, koji će u pravom smislu reči do- 
nositi zlato našoj privredi. 

Kategorički zahtev privrednih i turističkih inte- 
resa naše države glasi: dajte nam saobraćajnu vezu 
savremenim putevima između srednje Evrope i na- 
šeg Jadrana, dajte nam savremeno izgrađeni kružni 
put, naša severna granica — Sušak. 

Svaki, koji je svestan toga da živimo u doba mo- 
torizacije, koji U tome pravilno gleda budući oblik 
međunarodnog turizma i koji razume značaj turizma 
/a našu narodnu privredu, shvatiće naš glas i uva- 
ži će ga! 

' Gospodo narodni poslanici, dozvolite da spome- 
nem još nešto o nacrtu zakona o putnom fondu, 
koji će biti skoro, kako saznajemo, upućen Narod- 
noj skupštini. Po celoj se zemlji održavaju baš sada 
konferencije u privrednim komorama, koje pretre- 
saju poslednju redakciju ovog zakonskog nacrta. 

Takove zakone 0 putnim fondovima donela je 
Cehoslovačka U 1427 god. Dobre posledice tog za- 
kona vide &e u mreži prvorazrednih puteva u toj dr- 
žavi. Sličan zakon postoji iz. 1928 god. U Mađarskoj, 
1932 u Poljskoj, a Austrija ima uredbu iz 1933 god. 

i konačno u Bugarskoj ustanovljen je fond za puteve 
od  1934 god. 

Koliko Je meni poznato o našem nacrtu, koji je 
izvadio sve najbolje iz napred imenovanih zakona, u 
državi bio bi državni i banovinski putni fond, prvi za 
državne, a drugi za banovinske puteve. Prvi bi po- 
stojao kod Ministarstva građevina, a drugi kod ban- 
skih uprava. Novčana bi sretstva crpili I) iz tekućih 
prihoda, 2) zajmova, 3) dotacija. 

Kao redovni prihodi predvidena su sretstva koja 
već i sada postoje to sn: automobilske takse, carine, 
doprinos za prekomerno iskoriSćavanje državnih pu- 
teva. Nove bi takse bile, prema projektu, taksa na 
registraciju motornih vozila, koja služe za prevoz 
putnika i robe, kao i taksa na ostala vozila, zatim 
taksa na utovarenu i istovarenu robu mi železničkim 
stanicama i pristaništima. Taksa na povećanoj vred- 
nosti   imanja   pored   puteva  i   drugo. 

Banovinski putevni fondovi skoro nemaju nikak- 
vih redovnih prihoda, glavni bi bili zajmovi koje bi 
banovine zaključivale, a kako je sa dotacijama od 
strane države, vidimo po tome, koliko danas bano- 
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vine  primaju  dotacije  sa  strane  državne  blagajne. 
Dotacije bi došle vrlo retko ili nikako. 

Jedna su novina državni i banovinski putni sa- 
veti "kao savetodavna tela Ministarstva građevina i 
banovina. Mi pozdravljamo ovu ideju da i narod sa- 
radiva kod tako važnih problema kao što je gradnja 
puteva. .... 

Sada se ne upuštam u potanju analizu nacrta 
zakona o putnim tondovima, naročilo s obzirom na 
neka nova opterećenja, nego ću dozvolom primeliti, 
da se mi ne bi nikako mogli složili sa nekim central- 
nim putnim rondom kod ministarstva, u kojega bi se 
stekla sva sretstva iz cele države i iz kojega bi onda 
Ministarstvo prema svome nahođenju crpilo sretstva 
za gradnju novih puteva. 

Mi znamo, da je potrebno da se dirigira iz Mi- 
nistarstva kako se imaju državni putevi graditi u ce- 
lo'i državi i da Ministarstvo određuje putevnu mrežu 
za ceo teritorij, ali ipak taj fond morao bi se voditi 
no banovinama i njima dodeljivati iznos, kojega su 
same uplatile. Kada bude nacrt zakona o putnim ton- 
dovima došao na dnevni red, kazat ćemo još svoju 
reč. Želimo samo da to bude što pre odmah posle 
donošenja budžeta. 

Ministarstvo građevina vrsi opširan rad na re- 
trulaciii reka, koje nam odnašaju godišnje za više 
miliona dinara plodne zemlje i prave u slučaju po- 
plava na stotine miliona štete, koju nadoknađuju u 
granicama mogućnosti u formi pomoći druga mini- 
'starstVB 

Molim g. Ministra, da započete radove na Dravi, 
Muri Savi i Savinji podupre, tako da ne propadne 
ono 'što se je do sada sa velikim žrtvama uradilo. 

i'se ie pre 40 godina regulirala Savinja, kazao je 
neki inženjer, ako regulacija donjeg toka Savinje 
ne bude uređena, mesto Celje udavice se u popla- 
vama reke Savinje. A to se baš sada dešava. 

U ovogodišnjem budžetu u te su svrhe određeni 
mali i/nosi, sve to još nije dockan, jer će se moći 
Ive to nadoknaditi iz londa za javne radove. 

U pogledu liidrotelmičkih radova moram kazati 
„>' i ovo da je potrebno u Sloveniji izvesti odvod- 

avanje 'baruština: Ljubljanskog barja Ptujskog 
olia dolinu Sutle i Pesnice kod Maribora. Time ce 
Ju 'velikoj meri sniziti broj besposlenih radnika i 

^PĆe biti više potrebno uvažati godišnje hiljade i hi- 
Kade vagona pšenice, kukuruza i drugog Žita. Dakle, 
iti problem koji, kako reče g. Ministar, muči i 1 ler- 
'e'rovinu i Crnu Goru. Za ove je svrhe potreban vec, 
•„vesticioiii zajam. Vrlo sam zahvalan g. Mnnslrn 
'tV, ie prošle godine započeo akciju za snabdevanje 
v lom bezvodnih krajeva. Molim g. Ministra da ovo 
nroduži još u ovoj budžetskoj godim, jer su se po- 

azali odlični rezultati i svi prigovori, koji su bili 
nde izneseni, sa strane opozicije, promas. . SU svoj 

lili I u ovoj godini neka ne zaboravi g. Ministar da 
ima i u Sloveniji krajeva bez pitke vode, koju sta- 
novnici voze u letnom vremenu po vise sati daleko 

ima vode opet koja nije upotrebljiva za piće. Že- 
ni "amo da nas g. Ministar uskoro posetl i da vidi 

sve naše nevolje na samom licu mesta. 
Na svršetku moram još izjaviti to da unadem 

notpuno poverenje u Ministra građevina i da ću gla- 
sati za budžet. (Pljeskanje kod većine.) 

Потпретседник Радисав Вучетнћ: 11ма реч. на- 
родни посланик r. Лука Аврамовић. 

JlvKa ABpaMOBuli: Господо народии посланици, 
ja  сам дошао  на  ову говорницу да кажем  пеко- 

лико речп o потребама namera краја, o потребама 
грађења путева. Код nac je upe b година почет 
један пут, који води из Ломача до Дрвара. 0,н je 
само измерен и почет, a како je почет тако je и 
остављен, на њему ce више ништа не ради. (Је- 
дан глас: To je било ради избора). Па да, да. .lc- 
дино je o томе путу говорено и обећавано онда, 
кад су какви избори, пред изборе; кад ће избори 
да буду, онда ce обећавају златна брда и долине, 
a чим избори прођу, то умре, као да нико nnima 
није рекао, ne обзире ce na она обећања баш нико. 

1 осподо, ко би дошао у наш срез, na видео ту 
беду и невољу нашег народа, тога доброг и ПО- 
штеног народа, ja мислим да би Краљевска влада 
требала да томе народу даде запослење, a не да 
пушта жандарме и да терорише када су избори 
општински и парламентарни. Из нашега среза иду 
људи no 50 км. козјим путем, док до1)у до суда 
или среза за једну најмању ствар. Помислите ви, 
какав je туде живот нашега народа, где нема пу- 
тева. A где нема путева нема саобраћаја, где нема 
саобраћаја нема живота. Живот у том срезу je 
само велика мука и патња тога народа. Где има 
водених путева и железница ту ce путеви граде, a 
где нема никаквих путева, ту ce «е троши ништа. 

Господо, ja кад помислим шта ce учинило од 
ослобођења до данас, у нашим крајевима, a то je 
1'отово ништа, ja не могу онда да ce одлучим да 
гласам за овај буџет него hy гласати прогив њега. 
(Одобравање на левици). 

Потпретседник Радисав Вучетић: Има реч ua- 
родни посланик r. Милан Курилић. 

Милан Курилић: Господо народни посланицп, 
дужност ми je пре него што пређем на критико- 
вање буџега Министарства грађевина, да подву- 
чем и истакнем колико je тежак положај нас no- 
сланика из опозиције. 

Ja сам, господо, у буџетској генералној деба- 
rii говорио 25 о. м. и говорио сам објективно и из- 
носио хронолошким редом политички живот како 
ce одигравао у нашим крајевима и поводом тога 
мога говора „Обзор" од 4 марта осврће ce на тај 
мој говор и каже овако: „Прави великосрпски дух 
избио je из говора заступника Милана Курилика. 
По његовој тврдњи, Аустрија je поставила Хрвате 
као протутежњу српству у Босни и Херцеговини. 
Зна ce међутим каква je била аустријска iio- 
литика у Босни и Херцеговини и да су Беч и Бу- 
димпешта годинама забрањивали Хрватима да ce 
називљу својим народним именом, док то Србима 
није никад било забрањено " Мишљење „Обзо- 
ра" не тиче ме ce. „Обзор" може да каже да сам 
и мало-Србин и велико-Србин, нека ме назива 
како хоће, али ja хоћу да подвучем да je и „.Iyi"o- 
словенски .nicr", лист једне франковачке коте- 
рије, цитирао такође мој говор, али у сасвим 
другом смислу. Тако, господо „Југословенски 
лист" од 4 марта каже: „Прави великосрпски дух 
избио je из говора посланика Милана Курилића. 
Он je тврдио, да je тек Аустрија поставила Хрва- 
те и то као протутежу српству у Босни и Херце- 
говини. Зар имаде те југословенске идеологије 
која* би могла Хрвате католике прогласити Д0- 
шљацима, a наше Муслимане Турцпма? Тако Хр- 
вати католпци и Муслимани имаду још један при- 
мер шта хоће следбспици Веље Поповића у овим 
крајевима." 
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1 осподо, ј;1 ce најсвечаније ограђујем проти^ 
ивих iiii(|>iiMiii;i п гражим од Претседништва Скуп- 
штине да ме заштити од оваквих ствари. Овде нам, 
господо, крижају говоро прво стенографи, na 
онда Претседник Народне скупштине, и онда, на 
крају, у новинама изађу сасвшл скјраћени. Ла сам 
читао у „Правди", na сам ce чудио шта су све до- 
нели из мога говора. A шта да кажем тек за ове 
који сваку ствар изврћу. 

Ja сам ce чстрдесет година бавио јавним ра- 
дом. Taj мој јавни рад могу поделити у три етапс: 
прва erana je до 1914 г.; друга етапа од Видов- 
дана 1914 r. до 1918 год. — да je жив пок. Пашић 
који би компетентно оцвнио мој рад a исто тако 
и српски генералштаб, и маса других меродавних 
— ja верујем да, ако не бих био међу првима 
никако међу последњима; Tgeha етапа то je мој 
рад рд ослобођења до данас. 

Moj  рад  као  народног  човека  je   апсолутно 
исповедање сваког склада и братства и л3убави и 
мира.  Никада, ни једним својим поступком нисам 

псвпда   да   ce   посумња   у   иоправиост   моју 
човека, било ка i  ксжшије  или  јавиог 

радспнка. 
Ja ce нећу много бранити од листова који 

овако пишу o мојим говорима али тражим од 
ГТретселииштва да ста«€ na пут овим инфамијама, 
нарочито кад ce види да они борбу моју и мојих 
другова из Југословенског клуба у којој и овде 
не иаилазимо на разумевање, називају издајом и 
илс издајницима. Ако je издајник бити велики Ср- 
бин у овој земљи, нека ме гром убије; ja сам Ср- 
бин, и зато што сам Србин, ja сам добар Југо- 
словен. 

Сад хоћу, господо, да пређем на буџет овог 
iiimier уваженог  родоЛЈуба. 

Ова наша Херцеговшна има злу судбину Ља 
ослобо1)ења. Поделили су je између две бановинс 

Зетске и Приморске. 1! Зетска и Приморска бв 
новина, која je нама необично драга, маћехински 
поступа, na нам од кредита које добије западају 
CIMO мрвице. Господо, има у нас и лепих путева, 
али кад питате, какав je ово пут, онда вам кажу: 
ono je државни, ово je баловински, a ово je оп- 
ппипски. Ми смо у положају онога који каже: 
отац ми ce крсти, мајка ми ce клања, a ja седим 
na ce камепим. Пут Црнуговац коштао je 400.000 
дин. Изра1)ено je неколико километара na со 
стало, Јер ce каже да je бановински, a ме})утим то 
je jc.uia од најважнијих нашнх артерија куда идо 
све наше бдаго. 

Док je у техничком одељењу у Мостару био 
Ступарић, он je радио колико je мотао, али je 
ииак остала маса нсдовршених путева. To je пут 
КобвШ—Сузина у Дабар-пол^у, затим Јоа пут, na 
оида један ОД пајиажиијнх путева у једном од 
најнапреднијих села, Пребиловцима, где би ce по- 
violiv кулука и са једном малом сумом од 10 до 
16.00(1 дин. могла да :.!a,4oij(),i.ii jcui.i великв ПО- 
гребв. Ja корим na првом месту Бана .lar^ianomilia 
mro овим пптап.има није посвећено довол>1|1о паж- 
и.г. Вмтадно je питање пут који води преко ^ла- 
ховића за Берковиће. 

Сада додазе воднм кредити. Кажу: нема вод- 
IIII\ мредита. Паноди ce те ово, те ono. Ме1)утим 
ради ce o једној важној сгоари код нас. Нерегу- 
лисаио корпто Неретве причинидо je ове годивс 
ведике оггете тамошњем становништву, Томе послу 
ce iKiinia присгупп |о, а.ти опет, због немања кре- 

дига, радови ce обуставе тако да кад дође вода 
ona све однесе. Због тога je преко потребно да 
ce радови na регулисању Нвретве што npe доврше. 

Има и сличних случајева, на iii)HMep у Трије- 
бњу, Нгуд и 5урмази гдс ce ca малим новцем 
тамошњем свету може помоћи и подићи му ча- 
трље. У Берковићима нема никако водовода a 
Оило би довол>по 60.000 динара да ce та потреба 
задовољи. Код nac, када je у питању једна свота 
од 10.000 дин. ne може ce нигде наћи. Иоред ових 
иотреоа и пут ■ са 11р<:ворца на Ргуд je такође 
прека потреба мога краја и ja апелујем na r. Ми- 
нистра грађевина да предузме хитне мере да ce 
ове битне потребе заДовоље. Збо/г свега овога 
што ce догађа, ja ne могу друкчије него ћу гла- 
сати против овога буџета. (Пљескање на левици). 

Потпрегседник Радисав Вучетић: Реч има на- 
родни послапик г. Никола Кабалин. 

Nikola Kabalin: Gospodo narodni poslanici, bu- 
džet Ministarstva građevina je toliko malen, da je 
>am Ministar građevina u Hnansijskom udOoru mo- 
rao izjaviti da nm je budžet siromašan. Pogreška je 
bila sviju dosadašnjih ministara građevina, da su ue 
samo komprimirali budžet, nego su i to isticali kao 
neku odliku, iako vidimo, da se je budžet Ministar- 
stva građevina i/, godine u godinu stalno smanjivao 
pa i onda kada su inače budžeti povećavani. Tako vi- 
dimo, da je budžet Ministarstva građevina iznašao u 
godini 1926/27 525,318.725 dinara, u godini 1931/32 
301,807.241 dinara, da bi u godini 1936/37 pao na 
154,617.021 dinara. Ovogodišnje povećanje budžeta 
za nepunih 20 miliona inje ni iz daleka potrebno po- 
većanje niti za potrebne lične izdatke, a kamo li za 
materijalne izdatke. Ovo komprimiranje budžeta do- 
kazuje kako i ova Kraljevska vlada jednako kao i 
njezine prethodnice ne vodi dovoljno računa o po- 
trebama zemlje u pogledu građevinske delalnosti. 

Pa i ovaj današnji   skučeni   opseg   građevinskih 
radova, koji se provodi kroz Ministarstvo građevina, 
ne može se savjesno i dobro provesti sa personalom, 
koji nm stoji mi raspoloženju. To potvrđuje i g. Mi- 
nistar građevina izjavljujući u Finansijskom odboru, 
da  mnogj   radovi   nisu  na vreme   dani  na izvršenje 
radi  loga, što planovi i ostale predradnje nisu, radi 
pomankanja personala, bili  na vreme gotovi. 1 ovde 
se susrećemo sa pojavom, koju smo videli i u ostalim 
resorima, da se budžeti šematički snizuju bez obzira 
na lo. da li će to biti u  interesu službe ili ne. Tako 
vidimo kroz zadnjih  12 godina da se je stanje činov- 
nika i službenika kod Ministarstva građevina stalno 
snižavalo tako, da sa ovim personalom nije bilo mo- 
guće provoditi  niti  one  radove, za koje su bili  osi- 
gurani  krediti ili baietii  nije moguće te radove svr- 
šiti   dobro i  na   vreme.   Tako   vidimo da je brojno 
stanje u budžetskoj   1926/27  iznašalo 5.028 činovnika 
i službenika,   da bi   1931 32   palo   na 3.279,   a već u 
1986/37  na 3.029   činovnika  i  službenika.   Neznatno 
povećanje od 47 Činovnika i službenika, koje predviđa 
g. Ministar građevina u ovom budžetskom predlogu 
ni iz daleka ne odgovara potrebama s ob/irom na ve- 
liki opseg javnih radova, za koje smo osigurali kre- 
dite sa uredbom o izvrSenju Jasnih radova. Ako se 
k tome uzme u obzir da od brojnog stanja od 3.076 
službenika i.činovnika otpada   1694  na putare, koji 
se faktično ne mogu uzimati u brojno stanje čiiiovni- 
ka i službenika, već se Izdaci za ove uzimaju da tre- 
tlraju kao materijalni   izdaci,   onda se tek-vidi,  sa 
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kakvim malenim brojem činovnika specijalno teh- 
ničke struke raspolaže tr. Ministar građevina. Jedna 
daljna pogreška kod Ministarstva građevina jeste u 
tome, što je tehnički personal preopterećen čisto ad- 
ministrativnim poslovima, koji sa tehničkom službom 
nemaju nikakve veze. To znači da kapacitet tehnič- 
kog personala nije dovoljno iskorišćen a to ide i na 
teret boniteta tehničke službe, a ujedno je to smetnja 
za sticanje tehničke prakse personala kod Ministar- 
stva građevina. Daljna pogreška kod Ministarstva 
građevina jest u tome, što za rad tehničkog perso- 
nala nisu predvideni dovoljni krediti za službu na te- 
renu. Usled toga vrše se radovi većinom bez kontro- 
le a u koliko kontrola i postoji, ta se vrši iz kance- 
larije gde se nema dovoljnog pregleda. To se oso- 
bito osjeća kod uzdržavanja puteva, pa mi vidimo, 
,14 na primer šljunak na našim putevima biva dove- 
zen u nevreme, da leži tamo mjesecima i da se ne 
ugrađuje. Putari usled totfa dolaze ili ne dolaze na 
rad posvećuju veći dio svoga vremena privatnim 
oosiovima, što   ie naravno  na štetu  dobrog uzclrža- 

nnia puteva.U koliko pak i postoje krediti za putne 
naknade u budžetu Ministarstva građevina, ti su vise 
skorišćavani višim nadzornim organima Ministar- 

stva građevina, a ne po i/vršnim tehničkim činovni- 
cima na terenu. 

Kraj ovakovoga stanja u pogledu kredita za per 
ennalne izdatke g. Ministar građevina dolazi nam si 
/ahtevima, da ga se ovlasti da izvesne radove vrsi u 
režiji   Režiski poslovi opravdani su samo onda, k<da 

,. Vadi o reparaturama objekata manje vredno-ti i 
n slučaju kad se izdaci za te reparature ne поци 
tačno predvideti. Veće radove sa većim obimou ne 
bi se smelo raditi u režiji. 

Postoji jedna povika sa svih strana, da se radovi 
ne bi smeli izdavali preduzimačima, jer da on/mnogo 
raraduju Ja bih imao samo primetiti, da sa predu- 
zimači privrednici kao svi ostali, da oni pikaju i di- 
rpktno i indirektno državne i samoupraviifdažbine i 
da oni za funkciju organizacije i tehničk provedbe 
radova imadu pravo da budu i nagrađeni, »ačin hcita- 
rii* koli ie predviden po Zakonu o držanom raču- 
novodstvu daje   dovoljno   garancije,   d- država pri 
nm neće biti oštećena. Radovi u reži,- redovno su 

sk nlji a izgledaju jeftiniji samo rad toga, što se 
n ' Iračuni prave sa velikim iznosim., koje daleko 
nrelaze faktične cene koštanja. Ja H pristao na to, 
51  4 radi i  U  režiji,  ali  bi  kod  lo.r morao  dotični 

,/inier, koji  te režiske radove vod da se obaveze, 
dT radovi   neće   iziskivati   veće   i/Mke   no   što  SU   : 

-jđeni. U v 
cima  trebalo bi  već jedu 

i' Videni. U vezi sa izdavanjem edova preduzlma 
Ca tebalo bi već jedno,,, da ^ dovede viSe red^ 
n administraciji i da se ne doga^ kao §to je to, bilo 
'L ч ,1a da država godinama nf udovo javate SV0- 

, ; iK/ve/ama i dovodila preduimače u teške finan- 
Se neprilike. Ova nepravda rema preduzimačima 
'sećalS se tim  više, što su  kd  toga stradah u pr- 
Тип e<lu mnogi naši doma pmlnzimaci osobito 

voin iLUi ,.,.,....A-, .„i (|Г/;.е velike radove. U tom 
oni koji su preduzeh od ^јпч^ d 

l'"- C,IU   ''-^  ,,    и    os i  P e i strancima. Dok  su do- .-,.,liiyimac e   U   odnosu  ini-i 
l^p^inK.ČMnoralMK-lnM.n.n.skuiMmpann- 

"nd drŽaveia  Udovolji svojim  obave- 

zni,,a, gubeći pr 
, .,nri   da   I raže  oc. 

)ri tom ogjmne sume ll;l kamatama i 
/aT'    n I, lle su  str^i  uspevali  ne  samo  mlei- 
па kr-        м        ,h   м .iHka da sebi osiguraju pra- venc.iama  njihovih  po .  . ^    a      i     • 
vovremenu naplatu, v( i 

biju od države zakonodavnim putem razne carinske, 
vozarinske i poreske povlastice, koje su bile apso- 
lutno neopravdane, a kojim povlasticama je sa 
ogromnim sumama oštećena naša državna kasa. Po- 
vrh toga strani su preduzimači uspevali da postignu 
pod vidom kreditiranja tako horendne cene, da su 
mogli sa ogromnim dobicima da izdaju te preuzete ra- 
dove u izvršenje domaćim akordantima. Akordantske 
cene bile su relativno niske i posledica toga je bila 
da su radničke nadnice bile tako niske da ni iz da- 
leka nisu zadovoljavale minimalne potrebe za uzdr- 
žavanje i goli život radnika i njihovih familija. Ova- 
kve slučajeve vidimo kod svih stranih preduzimača, 
pa sam ja u budžetskoj debati u Finansijskom odboru 
naveo, kako su mizerno plaćeni na primer radnici na 
gradnji železničke pruge u okolini Bihaća. U interesu 
je i državne kase i unapređenja domaće radinosti i 
poštenog plaćanja naše radne snage, da se jednom 
sa tom praksom prestane. Potrebno bi bilo na dalje 
da naša država već jednom likvidira svoje obaveze 
prima domaćim preduzimačima, koje još do sada 
nsu likvidirane. (Odobravanje.) 

Prelazeći na jedan drugi način izvršenja radova 
u okviru radova kod Ministarstva građevina želeo 
bih kazati nekoliko reči i o kuluku. Kuluk ili rabota 
jest prisilni rad, koji je zaostao iz feudalnih vremena. 
Taj je rad, koji je u prošlosti našoj pretstavljao znak 
ropstva feudalnoj gospodi, uveden ponovno kao je- 
dan način rada i održavan je sve do danas po Mini- 
starstvu građevina. Tako je Zakon o nedržavnim pu- 
tevima od 8. V. 1929 godine uveo ponovno kuluk 
označivši ga eufemistički sa izrazom „narodna sna- 
ga". Mislilo se na ime ovim izrazom, da će nestati 
averzije protiv ovom načinu izvršenja tehničkih ra- 
dova samo radi toga, <to se je izbegla animozna 
riječ kuluk ili rabota. Međutim ovaj način rada niti je 
racionalan, niti je pravičan, niti je socijalan. Racio- 
nalan nije radi toga, što iziskuje jednu ogromnu ad- 
ministraciju. Sastavljanje spiskova, vodenje eviden- 
cija, izlaganje spiskova, određivanje eventualnog 
otkupa i utjeravanje propisanih doprinosa, iziskuje 
ogroman rad a potom i troškove i materijalne i per- 
sonalne prirode. Ja sam u Finansijskom odboru po- 
kazao članovima jednu fotografiju, koja je prikazi- 
vala ogromni broj dvogodišnjih spiskova za kuluk 
na teritoriii grada Zagreba. Sam pogled na tu foto- 
grafiju pokazuje, kako je kuluk jedna nepraktična 
institucija. 

Svi stručnjaci osobito praktičari slažu se u tom, 
da je dioba rada kroz kuluk nemoguća i da je potom 
ovaj način izvršenja radova neracionalan. Efekat je 
slab. Redovno se događa' da obvezanici izbegavaju 
rad i da Vrše sabotažu. Radi toga se je pokušalo d.i 
se sabotaža spreči ва akordnim radom. Rezultati su 
bili nešto povoljniji, ali još daleko zaostaju za ra- 
dom i izvršenjem, koji bi se proveo na drugi način. 
Osim toga rad putem kuluka na putevima ne može 
d,, nas zadovoljava radi toga što moderni put ob- 
zirom na motorni promet iziskuje jedan sistematski 
rad. A sistematski rad putem kuluka je nemoguć, 
jer se obaveznici mogu pozvati na rad samo onda 
kada imadu dovolino vremena na raspolaganju. Je- 
dan odlični stručnjak Ministarstva građevina je javno 
ustvrdio, da je l'inansiski izražen efekat rada putem 
kuluka mnogo reduciran i da iznaša jedva 50% od 
rada izvršenog na drugi način. 

A kad bi sve ovo i bilo povoljnije kuluk sr ne 
bi  smio kod  nas  uvoditi  radi  toga,  što se  sa  djeli- 
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uličnim otkupom čini razlika između onih, koji mogu 
da plate i onih koji moraju da obavezi ličnim radom 
udovolje. Tu dolazi do izraza osećaj nepravičnosti. 
Kuluk je dakle asocijalan. Radi toga ja se nikako ne 
mogu složiti sa Ministrom građevina koji traži nova 
ovlaštenja za izvršenje radova putem kuluka. 

Ja bih pristao da se kuluk vrši jedino za radove 
čije se izvršenje ne može odgoditi, dakle, kod ele- 
mentarnih nepogoda, poplava, velikih katastrofa it.d. 
Ali i tada morali bi da ličnim radom udovolje svojoj 
obavezi svi obveznici. (Odobravanje.) 

Gospodo narodni poslanici, u pitanju vodogra- 
(lovina g. Ministar građevina je sam istaknuo, da su 
Notirani krediti daleko premaleni. To vredi jednako 
za uzdržavanje plovnih reka kao i za regulacije ri- 
jeka i isušenje, naših polja. U pogledu uzdržavanja 
nlovnih reka kojih mi imamo u duljini od 2.ГЈ0П km. 
Rumunska troši na 1 km. rijeke 2 puta više od nas, 
a Čehoslovačka 25 puta više nego mi. .la osuđujem 
g. Ministra građevina što je za hidrotehničke radove 
u ovom budžetu predvideo svega 21.445.000 dinara, 
kada se znade da štete radi nedostatka liidrotelnr.č- 
kih objekata mogu biti u jednoj godini daleko veop 
nego što iznašaju izdaci ove vrste u nizu godina. 

Melioracioni radovi /.alitcvaju također velike tro- 
škove a kod nas se u tom pogledu ništa ne radi. Po- 
trebe na ovim radovima iznašaju, prema predviđanju 
Ministarstva građevina, oko 1.250,000.000 dinara, a 
ta te se radove ništa ne predviđa. Skrajnje je vreme 
da se naša polja već jednom isuše i da se (ime do- 
biju nove obradive površine. 

U pogledu uzdržavanja državnih zgrada pred- 
videni su tako maleni krediti, da su državne zgrade 
u svim našim gradovima najslabije uzdržavane. 
Svota za uzdržavanje zgrada iznašala je u 192(127 

■odini 36 miliona dinara a u ovom budžetskom pred- 
logu iznaša svega 8,750.000 dinara. Pošto nam g. Mi- 
nislar građevina nije dao podatke 0 lome, koliku 
vrednost prestavljajo državne zgrade, koje on ima 
da opravlja, ne možemo prosuditi za koliko je ova 
svota premalena. Međutim, ja sam kod uzdržavanja 
grada zagrebačkog univerziteta ustanovio, da svota 

za uzdržavanje univerzitetskih zgrada iznaša tek de- 
setinu od faktično potrebne svole. Smatram da ovako 
slabo dotiranje kredita za uzdržavanje zgrada nije 
Štednja nego raspikućstvo. 

- Gospodo narodni poslanici, ja bili /eleo da skre- 
nem pažnju g. Ministru građevina na instituciju do- 
prinosa za izvanredno iskorišćavanje pnleva.- Sma- 
tram da hi ove doprinose trebalo ukinuti. Nepravedno 
je da oni koji privredno delaju plaćaju posebno za 
puteve. Ako netko IskoriSćava šumu i izvozi drvo 
ili ako neko ima automobilsko predn/eee, ne bi zato 
smeo biti kažnjen; ne bi smeo biti kažnjen zato, 
šio daje svoj doprinos našoj privredi. Država ima-de i 
direktnih i indirektnih koristi od privrednika, koji iz- 
vanredno iskorišenjn naše puteve. Osim toga iz svoje 
prakse znadem, da nema tehničkog kriterijiima za 
odmerivanje doprinosa za izvanredno iskorišćavanje 
puteva. Ovo može dati prilike za najveći' malverzacije. 
,1a imam u ruei jednu pretstavku vlasnika teretnih 
automobila iz Zetske banovine koja je upravljena 
našem poslaničkom drugu Milošu Rašoviću, a i/, koje 
se vidi da su pojedini vlasnici teretnih aiiloinoliila, 
koji   prevoze   automobilima jedinim   prevoznim 
sredstvom   n  Zelskoj   banovini kukuruz,  pšenicu, 
brašno i druge najpotrebitije živežne namirnice, op- 
terećeni državnom i banovinskom pntaiinom od  10 

20.000 dinara po jednom automobilu. Ovako ogrom- 
no opterećenje je nepodnošljivo i dovodi vlasnike 
do očajanja. Prilazem g. Ministru telegram vlasnika 
teretnih automobila iz Zetske banovine upravljen na- 
rodnom poslaniku Milošu Rašoviću, koji glasi: »Mo- 
limo da sa ostalim poslanicima i senatorima iz Zetske 
banovine preduzimate potrebne mere, da se dužni 
doprinos za izvanredno iskorišćavanje puteva u kra- 
ievima bez železnica otpise i u buduće ne naplaćuje.« 
Potpisani su: Vlasnici teretnih automobila iz. Zetske 
banovine. Ja molim g. Ministra građevina da ovom 
vapaju automobilskih preduzimača Zetske banovine 
izađe u susret. Osim toga molim, da ovo pitanje iz- 
vanrednog iskorišćavanja uzme u rasmatranje i da 
sretstva, koja on sada dobiva ovim doprinosom na- 
makne na drugi način. (Odobravanje.) 

Gospodo narodni poslanici, konačno bih želeo 
da dotaknem pitanje zakonskog predloga o osniva- 
nju fonda za državne puteve. G. Ministar građevina 
izradio ie po u/oru drugih država nacrt zakona o 
osnivanju putnog fonda. Meni nažalost nije poznat 
autentični tekst zakonskog predloga, iako sam g. 
Ministra molio, da mi taj nacrt stavi na uvid. Iz no- 
vinskih informacija predviđa g. Ministar građevina 
da će se prihodi ovoga fonda uglavnom namirivati 
od taksa na automobile, od doprinosa za izvanredno 
iskorišćavanje puteva, carina za automobile i auto- 
mobilske puteve, motocikle i bicikle, carina i troša- 
rina na benzin i ulje, taksa za registraciju automo- 
bili itd. U principu mogao hi se ovaj način prihoda 

cepfirati. П koliko se radi o prihodima, koji su 
mas tekli direktno u državnu kasu, ti bez daljnega 

molu i da ostanu. Međutim, g. Ministar građevina 
modi i nove takse, kao na primer taksu od 1 pare, 
na Ikgr. utovarene i istovarene robe preko 1000 kgr. 
na žcte/.iiičkim i parobrodarskim slanicama. Ova 
taksa 'nie ravnomerna, jer ne vodi dovoljno računa 
0 unutarnjoj vrednosti robe. Od opeke će na pr. iz- 
našati ov i taksa IO".! od vrednosti robe, a to je ap- 
solutno |\reterano. Osim toga administracija će ap- 
sorbirali veći dio prinosa. Nadalje ova taksa prestav- 
ila ogromftp opterećenje za našu privredu, jer samo 
na ovoj (aksi predviđa se prihod od 120 miliona di- 
nara, a to čini 50",; od sveukupnih prihoda fonda. 
Ja ne bih bto principielno protiv ovakve takse, ali 
sam protiv linearne skale, kojom se opterećuje to- 
var. Jednako адт proti nvadanja mostarine za pre- 
voz preko velikih mostova i/, čisto administrativnih 
razloga. Ova iaksa biće i na štetu našeg turizma. 
Pošto su doholvi po ovoj taksi predvideni svega sa 
Г, miliona dinara, to mislim, da bi mogli izostati. 
Prihodi iz izvanrednog iskorišćavanja državnih pu- 
teva za korist prdjektlranog fonda trebalo bi takođe 
da izostanu iz razloga, koje sam prije naveo. Visinu 
ove takse predviđa L'. Ministar građevina sa svega 7 
miliona dinara ili Ш od prihoda fonda, pa bi radi 
loga i ona mogla i/f.slali. Meja da se zaključi jedan 
zajam, a koji bi bi<* fundiran na prihodima ovoga 
fonda je dobra, ali \a sam apsolutno protivan, da 
se iz toga zajma izdrftvaju putevi, jer bi to značilo. 
uzdržavati pilteve na račun budućih generacija. Mi 
i/ eventualnog zajma lu.venio gradili samo nove ob- 
jekte, a kako bi'se izgradnjom novih puteva pove- 
ćali i prihodi fonda, to hjsmo naravno i sam zajam 
mogli lakSe amortizirati. 

- Gospodo narodni poslanici, ja sam vam ovde na- 
vro sve one manjkavosti, koje sam naišao kod ocene 
budžeta Ministarstva građevina, nalazim da rad toga 
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Ministarstva ni iz daleka ne odgovara dobrom i ra- 
cionalnom vodenju naše građevinske politike, radi 
toga iziavljujem da ću glasati protiv ovoga budžeta. 
(Odobravanje i pljeskanje na levici.) 

Логлрегседш/А- Радисав Вучетић: Има реч на- 
родни посланик г. Милинко Милутиновић. 

Милинко Милутиновић: Пошто je сада пред 
нама буџет Министарства грађевина који ми треба 
ча усвојимо, то сам сматрао за дужност да узмем 
печ и 'ta у име мога среза, који ми je дао пове- 
пење и послао ме у овај Дом да га заступам, из- 
несем каквих путева има у моме крају и у каквом 
се стању они данас налазе. 

Господо народни посланици, у моме срезу »b- 
CToie следећи бановински путеви првог и другог 
педа и општински путеви: прво, бановински пут 
Чачак—Придворица—Ртаре — Тијање; Д Кравари- 
па—Вирово—Ариље у дужини од око 35—40 км.; 
лпуго, бановински пут . Тијање-Негишори—Лу- 
пане—Гугав v дужини око 15 км.; треће, бановин- 

пут   Гуча—Мирославци—Дивљака  у   дужини 
10—14 км.; четврто, бановински пут Белица— 

«ича—Губеревци—Ројац у дужини око 18 км.; 
„ero бановннски nvr Рајац—Каона v дужини од 
10 км • шесто, бановински пут Мирајић- Каона- 
nvčau—Луке—Ивањица у дужини 18 до 22 км. 
и седмо, бановински пут Чачак—Караула—Гуча- 
Котража—Лмса—Ивањица у дужини 45 до 50 км. 

Господо иародни посланици, даклеови путеви 
cv сви бановински првог реда осим иута Чачак- 
Каоагула-Јелица Гроб - Гуча-Котража-Jtaca- 
л o« ипа Kolu ie бановииски nvr првога реда. 
ИВа?осподоЈпароД"и посланици, сада xohy да вам 
изнессм v каквом су стању ови путеви као и то 
да ли се врши поправка истих. како се врши м где 

ВГоГподо народни посланици  на путу Чачак- 
Поидворица   Ртаре   Тијање-Доња Краварица 

i АриљепанекимместиманародЈеизвукао 
1     ,.», тгчг и камен и на томе je остало. Ha ба- 

^Пестимицејене^орађеноит ет кулуком. 
Ha бановинскоЈ путу Гуча-Миросавци Дивљака 
Илуком je народ извукао камеп и песак и то ме- 
У"?ми no Ha бановинском путу Белица—Бцча- 
S -    P-iau слабо je  шта рађено.  Међутим 
,;',    с на неким местима прокопан a негде се и 
у Л n,-v/n Ha бановипском путу Pajau Каона 

3е^мично je pabeHO. Ha бановинском путу Ми- 
ме^Гкао.а Дубац Лук. Ивак.ица није ни- 
Р^Гоаћемо a овај je nvr прокопат пре 20 и више 
1,11;1 ' „ к'. ,. ic рокопат тако и данас стоји. 
^ОД

м
И" се путем служс из мога среза следеће on- 

^ C.
UK опп.,, Горжо-Дубичка Лучка. ЛиШан. 

'"' Вичкл. na онда доминпраЈуће општине Среза 
жичког и моравичког. Поред тога oaaj пут je нај- 
f JnJn измећу Ивањице и Краљева. Услед тога блИЖ1ве

овај пут непроходан приморани су гра- 
.'"Ги <о|и MAV за Ивањицу из Краљева да обилазс 
ђани К(',и Ч|.,,,.,к и тиме се цео пут продужуЈе 
Иа0пко 25 км Исти je случај и са онима који пу- 
?viv из Ивањиис за Краљево. 

Гпсподо   народни   посланици,  парод  у  овоме 
•    !а noTiivHO изолован и никуда не може да 

Крак1 L сч колима ни са воловима, na чак im пс- 
"3

и
Ицђе  него "отпуно живи као у затвору. 
чп V ia тражим и молим г. Министра грађе- 

|!11in % i о;1мах  присту зградњи овог пута. 

јер овај пут je једна прека потреба за овај народ 
у овоме крају, потреба je исто онако као што je 
потреба човеку хлеб и со. 

Бановински пут првога реда Чачак, Лозница, 
Караула, Јелица планина, Гроб, Гуча, Котража. 
Лиса, Ивањица се са времена на време поправлЈа и 
то само од Чачка до Гуче и од Гуче до Белице, a 
од Белице, Котража, Лиса, Ивањице никако се но 
оправља и ако je ово пут бановински првога реда, 
иако je ово најглавнија веза између Ивањице и 
Гуче. Сада бановина ради преко предузимача овај 
пут и то искЛЈучиво иреко ,Среза трнавског од 
Чачка до Јелице нланине, a од Јелице планине 
преко Среза драгачевског. Иарод на истом кулучи 
и сам ради. Онда се поставља питање, и народ се 
пита: кад je овај бановински пут првога реда исто 
као преко Среза трнавског до на планину Јелицу, 
na зашто се и он не ради преко предузимача него 
кулуком a ово je једна иста линија. Сви треба да 
будемо пред г. Министром грађевина подједнаки 
a не да он некоме буДе мајка a некомс маћеха. Ja 
тражим од г. Министра грађевина да се на целом 
ОВОМ путу од Чачка, Гуча, Котража, Ивањице при- 
ступи изграДњи преко предузимача, тражим ил- 
градњу моста на рецн Белици. 

Сви ови путеви које сам споменуо у мом срезу, 
сви су потпуно пропали, изпроламали су се тако 
да je апсолутно прекинут сваки саобраћај и са ко- 
лима и са воловима a и за пешаке, тако да су и CBI* 
мостови порушени и пропали, као и пропусти. Ha 
бановинском путу другог реда који иде из Гуче за 
Вичу на Вичкој реци мост je потпуно nponao, и 
врло Лако може се десити да се сруши ко наиђе 
па мост онда ja питам г. Министра: ко he да сноси 
одговбрност ако на том месту народ буде поло- 
мио će ii.in погинуо. Ja овом приликом молим и 
тражим од г. Минмстра да се предузме изградња 
DHdi' моста im Жчиичкој реци na овом путу. Ла тра- 
жим од г. Министра да нареди преко власти лл 
иза1)е народ na кулук у колико се нс може помоћи 
са повчаним средствима, да се ови путсви дотерају 
\ испЈ^авност. Овом приликом хоћу да замолим г. 
Мишкгр;! да додели извесну помоћ за опраикх 
Римскога бунара, Који су Римл.ани копали на Го- 
лупцу na Путу иЗмбђу ошптина Гучке, Мнросалач- 
кс и Д. Краваричке. то je место безводно, a налази 
се Римски бунар, и та оправка неће вмше да кошта 
од чотири до пет хиљдда динара. Ja молим да се 
na TO Обрати пажп.а и да со доделП извсспа сумл 
да се овај Римски бунар доведе у исправно стање. 
Када су Римлзани нашли за сходно да ископају raj 
бунар онда зашто ми нс бисмо оправили тај бу- 
нар, да сачувамо то као свстињу, као што се чу- 
вају ствари, поједипе знамените ствари у музеју, 
да се ииди како je нскада било. Дал.е, на путу који 
иде са пута Чачак—Гуча у Лозници преко Нлоче, 
река Драгачица, Котража, на реци Драгачици по- 
стоји један мост који je потпуно срушен и не само 
колима него и пешице не може преко њега да се 
иде. Ова je међутим река плаховита, брза. Када 
надође онда ja, господо народни посланици, пи- 
там г. Министра грађевина: ко ће да сноси одго- 
ворност и ко ће да накнади штету грађанима ако 
сс.каква катастрофа догоди на овом мосту што 
je бесумњс псизбежпо. Господине Министре, ja 
сам се прошлс године обраћао да доделите изве- 
СНу noMoh да се овај мост оправи и Bn сте прско 
idi a мрешли у толико што сте ми одговорили да 
нема крсдита и да je исти раздељен 
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Ja Вас молим, гошодаше Министре, ла доде- 
лите извесну суму од 4—5.000 динара колико je 
потребно само да се исилати мајсторима за мз- 
градњу тога моста. Поред рвога, тражим оправку 
свих путева у моие срезу како бановинских тако 
и општинских уз припомоћ државе и бановине 
и путем кулука у недостатку. Ja сам са овим за- 
вршио.   (Одо&равањо  на   левици). 

Потпретседипк Радисав Вучетић: Реч има иа- 
родни  посланик г.  Богдан Псгрови1|. 

Богдан Петровић: Гооподо вародни послани- 
ци, o оуџоту МиниСтарства грађевин) то ни- 
сам струч11>ак нс бих нмао mio нарочито да кажем 
до то, да предвиђене суме у буцету служе само 
за објекте — путеве који Bch постоје т. ј. за одр- 
жавање њихово, поправку и sa случај квара услед 
елементарних непогода, те hy у овом сиом говору 
изнети  само  потребе  свога  среза. 

Мени je познато да су се нови објекти баш за 
време ове Владе подизали из кредита за јавне ра- 
дове, na баш no томе хоћу да изнесем пред г. г. 
посланикс, да мој срез није видео пикакве вајдо 
од тих кредита за јавне радове. Срез косанмчкп 
обилује старинама, срез косанички обилује шу- 
мом, рудои и има свс условс за туризам и ваз- 
душпе бање, порсд бања топлих манералних вода 
п поред једног најромантичнијег пута који води 
за највећи вис Копаошнка Сухо Рудиште. И данас 
постоје видни трагови, да je преко Беле Цркве — 
данашње .Куршумлије ишао стари римски пут уз 
Топлицу преко Лукова и Луковске бање. Кредити 
из јавних радова служе и циљу ла се сиромаппт 
и паСИВНИ крајсви иомогну на тај пачтГ игт he 
се створиги могућност да сироматни зараде коју 
пару и одхране своју породицу. Ili и у томе среа 
косаничјкн стоји MCIIV ирвима, јер je сиромашан 
и скоро iiacimaii. Срез Косанички био je 50 го- 
дина чувар предкумановске Србије, он je у позна- 
poj Топличкој буни предњачио и дао вајвише жр- 
тана. Косаничани у чувеном „гвозденом пуку" та- 
кође су \ IU'K предњачили. Efo, росподо народни 
посланици, ono некодико речи хтео сам да кажсм 
и да вас умолим да мс помогмете a јелповрсмспп 
t'a најбољим памграма да СКренем пажи.у Влади 
И г. Мниистру rpahcniiiia, да ji' крајп.с нрсмо да И 
onaj срез не буде иасторчс. Ja ово први пут не 
ii.tiioi'iiM пред г. Министром гра)>евина. Прошле го- 
дине l фебруара, после усмбног разговојза са г, Мм- 
нистром  Кожулом,  поднео  сам  акт  од  прилике 
ОВакве  (.адржипс: 

„Kao пгго сам усмено рекао то попаил.ам и 
сад, да су два разлога који ме rone, да Вас иолмм 
и то: прво, mro je среа беа путева И V ncMorvli- 
пости да иаеезе једини продукат лрво, и снабде 
С€ са иоичаним сретствима за imcvmnu хлеб и 
др\гс иајнуасније потребе; и друго, тто je оре i 
паоивш, снромашан, na би од рада на изради пу- 
тева колико-толико прибавио потребш сретства 
за жииот у оиом TC'IIIKOM и неивдрживом времену. 
Кроа среа косанички пролазе три пута, који qpe3 
везују са осталим срезовима и то: 

П Пут Прокупље 1\\ ртумлија—Подујоио 
који je лржатт и \ реду а.т пајкраЈгп и пајмање 
корисгвв директно ореву; 

2) Куртумлија Рача Подујево, један крак и 
другм крак KvpmvM.iiija Рача ' Ilnan Кула—До- 
бри^о до границе Cpesa |аблат1ЧК01 који je 
баиоиииски и непроходал u 

3) пут Куршумлија—Мерћез—срез копаонич- 
кп (Блажево—Брус) један крак и други крак: Кур- 
шумлија—Мерћез—Ј|уково до границе среза лап- 
ског, који je такође искварен али са мало труда и 
трошка могао би се довести у ред, док од Мер- 
Кеза оба крака само су фасирана, али нису ра- 
liona. II onaj пут je бановински. 

Господине Министре, надати се од бановине 
ла onaj nocao обави немогуће je и иајвероватнијс 
да he се учинити нека ситна оправка, која неће 
бити ол неке велике користи и не може овом па- 
сивном крају користиги. Зато се обраћам Вама, 
Господине Министре, и молим, да се ови путеви 
израде из кредита вама ставл.ених na раополо- 
жгп.с, a 'inju je цил. инвестиције и помоћ na raj 
мачип iiacnmiiiM карјевима", 

II ако je г. Министар обећао, и ако су. ме у 
OHONK' помогли посланици суседних срезова и то: 
г. Miimici ip просвете г. Добривоје Стошовић, 
Цигтко Јеличић, Михаило Љешевић, Миљан Перо- 
nnii и Радивоје Милошевић, ипак г. Министар ова- 
кав вредлог препустио je администрацији са же- 
л.ом да се ови објекти израде из редовних буџет- 
ских кредита. 

Kao mro сам у »очетку рекао, за мене je јасно 
oii.io, да je го немогуће учинити и свршити из |хч- 
довног буџетског кредита и да je мој срез пот- 
пуно запостављен кад се водила реч o утрошку 
кредита за јавне радове. 

kfsHOceh« ono пред вас, господо наро^ни no- 
слаиици, ja се надам да he г. Министар onaj мој 
предлог са друговима, који су ме већ помогли 
iipiiMimi H узети у специјалну студију, тс да оном 
народ) буде дато задовол>ење, To би се дало по- 
(.riiliii једним амандманом којим би се из крсдита 
м јавие радсже у onoj буџетској години израдили 
сви omi објекти, чија се израда намеће нужношћу. 
једне насушне потребе. 

MO.IIIM господина Министра да ono не схвати 
као жалбу већ као молбЈ која je пошла не само од 
мене лично него и од многих фугих члалова ово- 
ia Дома. Верујући да he г. Министар one моје 
оправдане захтвве усврјити и поклонити пуну па- 
жњу, имајући пуно поверење у Владу др. Милана 
Стојадиновића изјавл)ујем да hy гласати за овај 
6j i.it'i. (i [л>ескање код већине). 

Потпретседник Радисав Вучетић: Реч има на- 
родпи посланик г. Јоца Георгијевић. (Гласови: 
IIiijc присутан!) I lomio г. Георгијевић није прису- 
тап, то се према Пословнику сматра да je одустао 
o.i речи, 

Реч има народни посланик г. Милан Банић. 
(Гласови: Није присутан!) Пошто г. Банић није 
присутан, io се према Пословиику сматра да je 
одустао o i речи. 

Реч има народни посланик г. Душан Антови- 
jiMuili. (Гласови: Није присутан!) I lomio г, Анто- 
mijiamli није прис> ган, io се према Пословнику 
сматра да je одустао од р< ■ 

Реч пма народни посланик г. Миленко Глишић. 
Миленко Глишнћ: Господо народни посла- 

mimi, ла вас не би дуго замарао ja сам сретан, и 
ако сам на левици, да моп похвалити нашега и 
вашега Министра граНсвина г. др. Марка Кожула, 
(Опште одобравање), који заслужује свако пове- 
рење n свако п< 'оваље, 

\\v\l\ (m i п дугачак и ако je већ 2 сата иза пола 
и,,1,11 миак морам бар укратко да изнссем неке ПО- 
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требе мога среза, што ми нећете, надам се, заме- 
рити. Ja сматрам да ouaj наш симпатнчни брат 
Марко неће бити као други Министри који овде 
ссдс с њиме. Ом je чивек као отац и мајка и зна 
ui' подели подједнако браћи, и зато хоћу да ка- 
жем да не заборави и ову другу ст|хту,'јср г,а н 
она поштује. (Одобравање). 

Од Ми«истра грађевина зависи живот у једној 
фжави. Од његовог рада зависи да ли he се по- 
моћи беднима или сс неће помоћи. У појсдиним 
крајевима имамо све a у другим крајевима немамо 
вишта. Ja мислим да he он као човек доброга срца 
учинити свима тако да буде подједнако. 

Ja се надам, пошто њега зову већ „Краљевић 
Марко", да he он да успе да буде заиста прави 
Крал>евић Марко и да нас помогне у свима краје- 
иима  подједнако.  (Одобравање). 

IIITO се тичс јавних радова ja мислим да се не 
би смело 103ВОЛИТИ маса тих шпекулативних радо- 
ва него оп требало да се радницима не чини на- 
жао и нека милостиња, него да им се њихов рад 
поштено и пристојно n/ial.a у житу или у кукуру- 
3v 50—ПО килограма просечно. Ha тај начин he се 

бити то, imo he се спасти оии мучсници, и тиме 
би се добила нова снага и бол.а вол.а за рад. 

MO.IIIM Вас, Господине Министре, у свим кра- 
јевима постоје жслезннце, аутомобили и аутобуси 
a код мене у моме крају нема ни једног метра 
пута. У моме крају je заступл>ено већином сто- 
чарство ii BohapciBo и то све греба да се дрвезе 
на пијацу и да се ирода. Нарочито хоћу да нстак- 
нем ова места, која нсмају никаквих путева a тре- 
бали би да имају бар ове најнужније везе кад већ 
немају ту cpehy', да имају железиице a та су места: 
Ариље- Радобуђа [Зисока, Добраче Бреково— 
Бјелуша Мочиоци. Пошто верујем да he г. Ми- 
HHCTđp извршити своје ()6ehaH,e и тиме се адужити 
иоме крају, т«> hy гласати за његов буџет, (Одо- 
браваше). 

Потпрстссдиик Радисан Вучетић: Господо иа- 
родни посланици, реч има народни посланик r. 
Војислав .:la!iili. (Гласпви: Иијс присутан!) Пошто 
г Војислав Лази11 нијс ирисутан то се no Послов- 
нику сматра да je одустао ол речи. Има реч napo- 
ju,,  посланик r. Amo Мастровић. 

Ante Mastrović: Gospodo narodni poslanici, u 
raspravi budžeta Ministarstva građevina želim da se 
osvrnem samo na jedno pitanje, ali na jedno pitanje 
Od ogromne nacionalne, privredne i socijalne va/.no- 
sti za čitavu državnu zajednicu, a specijalno /a naše 
tZv pasivne krajeve. Mislim na „melioracioni pro- 
blem" naše države. Ovom se pitanju kao i mnogim 
drujrim korisnim privrednim pitanjima, koji bi mo'/li 
da aktivirani naše pasivne krajeve i da rasterete dr- 
v'.vi'i od jedne velike hri^e da svake godine tim kra- 
ievima mora ukazivati izvjesnu veću ili manju po- 
moć ovom se nitauju, .цо^!1"'1". nažalost do sada 
„iie'ukaza'a t.iia pažnja koju .mu zaslužuje. Ja ću 

i iznijeti neke cifre i usporedbe sa radom drugih 
Ir/avi na tom poliu. pa ćete vidjeti koliku je štetu 

, narodna privreda dosada pretrpela od toga, Što 
se ovo pitanje nije uzelo u rešavanje. 

Odmah posle svjetskoga rata sve su države, i/.n- 
TPv naše poklonile naročitu pažnju tehničkim melio- 
racijama'veće- slila. Milijarde su utrošene na isuŠL 
vanie bara i močvara i navodnjavanje zemljišta i re- 
zultati   Hl'   radova  su  ogromni.  Svjetska štampa  ih 

je bilježila i ukazivala na vlade tih zemalja kao na 
prave narodne vlade. 

Holandija, Italija, Poljska, Čehoslovačka, Grčka, 
pa i Albanija spadaju u red država koje su ovom va- 
žnom problemu narodne privrede posvetile svoju na- 
ročitu pažnju, i uložile velika materijalna sretstva za 
njihovo pravilno riješenje. 

Međutim, posle rata građevinska politika naše 
države krenula je sasvim drugim pravcem. Trošene 
su milijarde na izgrađivanje komunikacija, na podi- 
zanje luksuznih javnih palata i svih mogućih fakul- 
teta Univerziteta, a zanemarene su direktne potrebe 
naroda, specijalno da se u oskudnim krajevima, po- 
boljšaju elementarni životni uslovi tamošnjeg življa. 
Ostavili smo veliki dio naroda, najvećim delom se- 
ljačkoga, da se zlopati i da stradava i da ostavlja 
rodnu grudu, i pored očite mogućnosti da mu se u 
rodnom kraju stvore najbolji uslovi za egzistenciju. 
Otvarali su se, istina, neki javni radovi, ali nepro- 
duktivni, a taj sistem u pasivnim krajevima pretsta- 
vlja samo injekcije u napaćeni život tog bijednog na- 
roda i ne može da mu obezbjedi stalno poboljšanje 
uslova opstanka na tom terenu. Dovoljno je da vlada 
samo jedne godine, iz bilo kakvih razloga, politič- 
kih ili finansijskih, ne stvori mogućnost za izvođenje 
javnih radova u tim krajevima, pa da nastane očajna 
glad i najveća nevolja u tom stanovništvu. 

Jedan od razloga zbog koje- se nije pristupilo 
izvadanju velikih melioracionih radova u našoj ze- 
mlji, mislim da je i činjenica, što su mnoge naše 
vlade smatrale da imamo i suviše obradivog zemlji- 
šta i da nam stoga novo- ne treba. Osnova ovakvoga 
pogrešnoga stava je u činjenici, da mi izvozimo ze- 
maljske produkte, i da je prema tome sadanja obra- 
diva površina dovoljna pa i suvišna, s obzirom na 
teškoće  plasmana viška naše proizvodnje. 

Međutim, ovakvo stanovište ne samo da je po- 
grešno i netačno, već i vrlo štetno, jer kad bi narod 
n svima krajevima naše države imao mogućnosti da 
troši od zemaljskih proizvoda onoliko koliko mu 
stvarno treba, onda sva naša današnja proizvodnja 
ne bi bila dovoljna ni za naše unutrašnje potrebe, a 
kamoli da bi  još štogod ostalo za izvoz. 

Prema statističkim podacima Kraljevine Jugosla- 
vije iz 1933 godine u toj vrlo rodnoj godini imali 
smo ukupan prihod pšenice od 26,285.000 kvintala, 
što-znači jedva 200 kilograma po svakom stanovni- 
ku, dok je redovita godišnja presečna potreba na 
jednom stanovniku barem 300 kgr. žitarica. Ovo se 
JOŠ. drastičnije vidi iz prihoda Primorske banovine, 
jednog od naših t'.zv. pasivnih krajeva, gde je ukupna 
proizvodnja žitarica u toj rodnoj godini iznosila 
svega 1.7 II)..'541 kvintal ili prosječno oko 190 kgr. po 
stanov niku. 

Čitavi naši krajevi oskudijevaju u najosnovnijim 
potrebama ishrane iz prostoga razloga, što je prinos 
sa njihovih obradivih zemljišta manji od stvarne po- 
trebe u hrani. Manjak se ne može da pokrije, jer 
nema novčanih sretstava za to, a posledica toga je ta, 
da se troši samo onoliko koliko se ima. 

Nesumnjivo je da to slabi narodnu snagu a uz 
to  onemogućuje  svaki  kulturni   napredak. 

Kado bi to tako moralo da bude, pa ni po jada. 
Ali to je tako samo s toga, što se ne vodi računa o 
stvarnim narodnim potrebama i pravilnom rješenju 
tih potreba. Kada narod iz kršnih krajeva zavapi da 
je gladan, onda nm se doturi nekoliko vagona ku- 
kuruza, a nadležni smatraju da su time izvršili svoju 

124* 
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dužnost prema tome narodu. Čak i novine to vidno 
istaknu kao gest vredan pažnje. Ali se niko ne sjeti 
da' utvrdi zbog čega nastaje glad u tim krajevima, 
i može li se učiniti nešto što bi uopšte sprečilo pojavu 
gladi. A da je to neko učinio utvrdio bi-, da u tim 
krajevima ima obradive zemlje dovoljno da sav taj 
svjet ishrani, ali da je potrebno izvršiti melioracione 
radove kojima bi se spriječilo plavljenje tih polja,- 
onda kada su još pod plodom i kojima bi se u sušnim 
godinama navodnjavala ta polja da plod na njima ne 
sagori. 

U tim „siromašnim" krajevima razasuta su brojna 
polja koja su vrlo plodna. Da navedemo samo naj- 
važnija: Popovo polje, Beransko, Svitansko blato, 
Neretvanska blata, koja sama obuhvataju površinu 
od preko 10 hiljada hektara, Livanjsko polje sa Rus- 
kim blatom u površini od skoro 20.000 ha., Glamočko 
polje. Bijelo i Bišće polje kod Mostara, Mostarsko 
blato, Imotsko-Bekfjsko polje; Vrgorsko jezero, 
Vranjsko blato, Sinjsko polje, Cetinsko-Paško polje, 
Kninsko polje, Petrovo polje, a da ne spominjem 
brojna manja polja. 

Sama površina podvodnog neproduktivnog ili 
slabo produktivnog zemljišta u Primorskoj banovini 
iznosi oko 110.000 ha. Ako se uzme da se redovita 
potreba ljudske hrane koja se svake godine uvozi u 
Primorsku banovinu kreće oko 5.000 vagona, to bi 
melioracija tog do sada neproduktivnog zemljišta 
koje bi se dalo privesti intenzivnoj kulturi, mogla 
da pokrije taj svakogodišnji manjak u ljudskoj hrani 
u toj banovini. 

Istina je, da za same ove radove u Primorskoj 
banovini potrebuje jedna. zamašna svota od preko 
140 miliona dinara, ali, gospodo, ako vidimo koliko 
je država trebala da pomaže raznim doprinosima da 
bi odstranila glad u toj našoj pasivnoj banovini, onda 
dolazimo do konstatacije, da se je iz tih doprinosa 
mogla potpuno isplatiti investicija čitavog ovog iz- 
nosa, i da nam se danas više ne bi pojavljivao pro- 
blem  oskudice  i  gladi u  Primorskoj banovini. 

Ali, ovaj problem je isto toliko važan i u osta- 
lim krajevima države naročito u Posavini, Pomo- 
ravlju, Crnoj Gori i Južnoj Srbiji, gde brojna polja 
leže manje ili više neiskorišćena, dok bezbroj pau- 
periziranih zemljoradnika luta po državi tražeći za- 
rade i prehrane, stvarajući novi proletarijat, dok bi 
na domu mogli da budu nezavisni domaćini i naj- 
konzervativniji i najpozitivniji članovi društvene za- 
jednice. 

Prema podacima kojima raspolažem, a koji su 
vrlo savjesno sakupljeni; samo polja većih površma, 
koja su danas neproduktivna, a koja bi se meliora- 
cijom mogla privesti kulturi, čine ogromnu površinu 
od preko 600.000 h. na kojoj površini može da se 
ishranjuje ništa manje nego 3 miliona stanovnika, 
a računajući po 300 kgr. žitarica na glavu godišnje, 
dok je po faktičnom utrošku našeg zemljoradnika ta 
potreba svedena i na još znatno manju količinu. 

A ovi radovi, gospodo narodni poslanici, imaju 
mnogostruku pozitivnu vrednost. U ovim vremenima 
velike besposlice, oni bi dali zarade jednom ogrom- 
nom broju nezaposlenih lica, jer oko (M)",' utrošenog 
novca pada na običnu radnu snagu. Rješava se pored 
toga i zdravstveno pitanje tili krajina, koji U velikoj 
većini trpe od malarije, jačaju se državne finansije, 
povećava se narodna privreda i definitivno uklanja 
pasivnost nekih krajeva naše zemlje. 

Istina je da su za ove velike radove potrebna ve- 
lika sretstva,  ali  svi  ti   radovi imaju i  svoj  pozitivni 

račun rentabiliteta, koji račun može da navede do- 
maće kapitale da traže investicije u te poslove. U 
najgorem slučaju može se za ovakovu korisnu svrhu 
pribjeći   jednom   unutarnjem   melioracionom   zajmu. 

Ukupna cifra za sve melioracije (zaštita od po- 
plava, odvodnjavanje bara i navodnjavanje zemlji- 
šta oskudnih u vlazi), iznosi oko milijardu i sedam 
stotina miliona, znači prosečno 2.833 dinara po ha. 
Podizanjem dugoročnog zajma za ove radove sa ka- 
matom od 5% i sa otplatnim rokom od 50 godina 
iznosio bi anuitet godišnje oko 170 dinara za ha. 
Prema podacima na već izvršenim melioracijama u 
Vojvodini, po privatnoj inicijativi, na površini od 
632.000 ha. povećao se na tom području čisti kata- 
starski prinos za 346,529.221.27 dinara ili prosečno 
po ha. 547.58 dinara. Eto, gospodo, cifre vam i su- 
više jasno dokazuju rentabilitel ovakovog pothvata 
i neophodnu potrebu da se ovom pitanju jedanput 
posveti dužna pažnja i da se isto počne planski resa- 
vati. Koliko bi neocenjiva korist bila i za državu i 
za narod od rešenja ovog pitanja, vidi se iz činje- 
nice, da bi se povećao čisti nacionalni godišnji prihod 
za 235 miliona dinara ili bruto na punih 630 miliona 
dinara. Kako već spomenuh, osim toga što bi se time 
smanjila nezaposlenost, rešila pasivnost pojedinih 
krajeva, država rasteretila od davanja stalnih pomoći, 
nezdravi i malarični krajevi sanirali, prestala bi i 
potreba da država izdaje pomoći i otpisuje poreze 
u poplavljenim krajevima, i na koncu naš narod bi 
se u mnogo manjoj meri selio u druge države i mi 
bi  najbolju  našu   radnu snagu  zadržali  u  domovini. 

Ali čitav ovaj posao treba uzakoniti i program 
radova zakonom utvrditi i to tako da izvođenje ra- 
dova bude podeljeno u tri etape sa po pet godina, 
znači da bi se ovi radovi izvršili u roku od 15 godina. 
pa da bi sledstveno tome i kapital trebalo priskrbiti 
ne odjednom, već u prilično dugom periodu, a ko- 
načno da bi za prvih 15 godina mogli efikasno reša- 
vati i problem nezaposlenosti. 

Napomenuo sam na početku, da ću izneti neke 
cifre o izdacima za melioracije drugih država i uspo- 
rediti ih sa onim što mi, agrarna zemlja, za te svrhe 
dajemo. 

čehoslovačka je putem melioracionog fonda iz- 
dala od godine 1931 —1934 ukupno 550 miliona k. č. 
Efekal je ovaj, da je Čehoslovačka u 1933 godini 
imala obradivog zemljišta pod žitaricama samo 
844.073 ha., a u godini 1935 već 956.829 ha. U godini 
1933 imala je prihod od 14,776.905 kv. žitarica, a u 
1935 godini' 1Г>,899..Г)74 kv. Mala grčka država posle 
rata izvela je ogromne melioracije na svojoj sever- 
noj granici i danas kad dođete do Bitolja, možete da 
vidite na drugoj strani plodna polja, nova naselja 
izgrađena po najmodernijim higijenskim principima. 
a na našoj strani još nvek beskrajne baruštine. Grčka 
je u tu svrhu zaključila bila jedan veliki zajam, ali 
se je sigurno taj zajam, u ovakvu svrhu uložen, pot- 
puno isplatio. 

Sta je Italija učinila na tom području, to je 
svima poznato, jer je to pitanje tretirano po čitavoj 
svetskoj štampi. Sanirani su ogromni predjeli, čitave 
pokrajine i tamo već cvjeta život u potpuno novim 
malim gradovima. 

A naša država, gospodo, šta je dala za rešenje 
ovog problema, sramota je to i spominjati. Evo vam 
cifre, pa neka one govore. Od 1921 do danas izdato 
je na melioracije svega 105 miliona dinara. Dok je 
do 1920 godine uneseno u budžet koliko toliko (u 
|926    27 god. blizu 17 miliona), od toga vremena, i 
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pored katastrofalnih poplava, koje su u 1926 godini 
nanjele štete od preko V2 milijarde dinara, i koje 
su štete ukazale na neophodnu potrebu da se melio- 
racijama posveti naročita pažnja, počinje naglo sma- 
njivanje kredita za melioracije da nam se u predlo- 
ženom' budžetu pojavi u jednom iznosu od 2,363.200 
dinara. .   .    .     , 

Po Zakonu i/, godine 1905 trebala je država da 
unosi u tzv. Fond voda po 200.000 dinara godišnje, 
pa  ni to nije učinila. 

Ja ne osporavam današnjem g. Ministru građe- 
vina i razumevanje i dobru volju za rešenje ovog 
problema, pa vjerujem da ove moje napomene neće 
ostati bez efekta, ali mu ipak upućujem apel da ovo 
pitanje uzme energično u rad i da odlučno traži od 
Kraljevske vlade znatno veća sretstva, da bi mogao 
barem jedan izvestan dio čitavog melioracionog 
plana privesti sretnom kraju. 

A međutim, slobodan sam da g. Ministru obra- 
tim specijalnu pažnju na jedan manji rad iz općeg 
melioracionog problema, koji po mome mišljenju 
treba što hitnije da se izvede, jer je od ogromne važ- 
nosti i velikog značaja za pučanstvo jednog vrlo si- 
romašnog kraja u već pasivnoj Primorskoj banovim. 
Taj posao može tim lakše da se izvede, što ne traži 
velike investicije, pa može da se izvrši i iz redovitih 
sretstava Ministarstva građevina ili iz Fonda za javne 
radove To je presušenje Imotsko-Bekijskog polja, 
edje svake godine oko 4500 ha. najplodnijeg zemlji- 
šta ostaje pod vodom od rane jeseni do kraja me- 
seca jula, tako da je zbog kratkoće vegetacione pe- 
riode)" svako obrađivanje zemlje isključeno. Posto 
je polje sa svih strana zatvoreno, voda se polako 
oceduje kroz ponore. Dosada je mnogo novaca utro- 
šeno ali bez ikakvog uspeha. Polje i dalje ostaje pod 
vodom veći dio godine. Jedini racionalni način da se 
ovo polje isuši je probijanje tunela na južnoj strani 
polja  kroz brdo Petnik. 

Gospodo narodni poslanici, iznio sam u najkrup- 
nijim crtama svestranu važnost i značaj jednog pro- 
blema, koji je prvenstveno problem pasivnih kra- 
jeva, ali jednako tako važan i za sve djelove naše 
državne zajednice. O važnosti toga problema držim, 
gospodo, da ste vi svesni, a neka vas ne buni visina 
cifra potrebitih za izvadanje svih ovih radova, jer 
kad bi država pribegla jednom zajmu u tu svrhu, 
anuitet po zajmu koji bi se podigao za te meliora- 
cionc i regulacione radove pokrio bi se najpre iz 
viška postignutog povećanjem neposrednog poreza 
za ta zemljišta, koje bi se povišenje dobilo rokhisi- 
fikacijom melioracionog zemljišta, u smislu Zakona 
o porezima. Pored toga svi oni iznosi koji su se 
svake godine davali iz Fonda za javne radove, a koji 
nisu neznatni, mogli bi da u dobroj meri aradrttei- 
raju kapital uložen u ovaj veliki posao. 

Ali, ako može da se dođe do potrebitog zajma 
za izvođenje čitavog plana, trebalo bi barem ostva- 
riti odluku" Ministarskog saveta i/ godine 1027, koji 
je saglasno sa Finansijskim odborom Narodne skup- 
štine donio bio Uredbu 0 melioracionom kreditu, po 
kojoj je Uredbi trebalo ostvariti zajam od ПОО mi- 
liona dinara. Ova je Uredba izašla bila u »Službenim 
novinama«, ali se nažalost od loga nije ništa ostva- 
rilo Kad bi se barem ovo oživotvorilo, mogli bismo 
uspješno rješiti prvu petoljetku velikog plana 0 
našim melioracijama. 

Pošto se ne slažem sa politikom Kraljevsko 
vlade, ne mogu da glasam ni za budžet Ministra gra- 
đevina. (Pljeskanje na levici.) 

Потпретседннк Радисав Вучетић: Има реч на- 
родни посланик r. инж. Владимир Тишма. 

Владимир Тишма: Господо народни посла- 
ници, брзина којом се расправлзају буџети поједи- 
них Министарстава као и велики број говорника, 
који узимају реч, траже, да се збиља сваки говор- 
miK ограничи на прописано време. 

.Ja hy то учинити и стога ћу —- говорећи o 
буџету Министарства грађевина — ограничити се 
у главноме на излагање потреба краја, кога имам 
част да претстављам у овоме Дому. Не могу на то 
да пређем, a да се не осврнем на извесне чињенице 
које тангирају целу Савску бановину у којој се 
налази и Срез доњолапачки. 

AKO се осврнемо на предлог буџета за 1937/38 
i од. за Савску бановин\/, који je дан на страни 34 
и дал.е, ту се виде цифре најскромније. 

Ko познаје ма и површно суштину службе Ми- 
»истаретва грађевина и његов значај, не може a да 
се оиоме не зачуди. Примера ради, за набавку 
стручних тсхничких кљига, часописа и листова — 
7.000 линара; за одржавање и оправку: аутомоби- 
ла, камиона дробилица, ваљака, мотора и других 
машина, као и набавку горива и мазива за исте — 
148.000 динара. Па, господо ове суме не би биле 
довољне ни за једно A. д. друштво створено негде 
у паланци, да обави један незнатан посао, a шта 
тек значи за целу једну бановину, чији су тех- 
нички задаци у овим крајевима огромни и значај- 
ни. Па да дозволимо да и ово није као пример 
упадљиво, шта да кажемо за предлог буџета који 
се односи на партију 573 која обухваћа: хидрогра- 
фију, водне токове и водне снаге?! Ова бановина 
je од вајкада не само за стручњаке, него и за 
конструктивне политичаре, који 3Hajv важност хи- 
лрографије, важност водне снаге, била један o 
најинтересантнијих делова не само државе већ и 
Балканског полуострва. Познато je интересовање 
бивше Монархије за Плитвичка језера, у погледу 
електрификације, o чему би се данима, a не са- 
тима дало говорити. A колико je горских краских 
река и речица, које би својом регулацијом својим 
искоришћавањем обогатиле земљу, и решиле мно- 
га  индустријска,  привредна и  друга  питања? 

Но, да то оставимо на страну, јер je и нама 
јасно да су то радови великих замаха и да се пс 
свршавају у кратком времену. Али једно би тре- 
бало a то je, да се већ почпе са проучавањем тих 
питаља и од стране Министарства грађевина. Но 
то je немогуће извести када Министарство грађе- 
кина у ту сврху добива свега 182 хиљаде динара?!! 

A тта да кажемо за буџетске партије 573 л и л3 
који се односе: прва, на мелиорацију зем,тг,ишта, 
и друга на редовно олржавање и оправку лржав- 
них зграда, где je за прву прсдвиђено 64 хиљаде, 
a за другу 38.500 динара. 

Господо народни посланици, када je то пред- 
Hiibeno, за целу бановину шта остаје за срезове? 
Јасно je да самоуправне институције дају свој 
део у томе правцу, али већ из ових цифара можемо 
наслутити шта су оне кадре да даду, када Минн- 
старство даје само толико. Када сам на овој тачци 
морам да споменем и да истакнем бригу када се 
ради o одржавајљу и оправци државних путева и 
мостова. Ona je у погледу стручних надзора од- 
лична, али у материјалном погледу недовол^на. 

Специјално крај кога сам обишао a који пот- 
пада под надзор техничког одељка у Госпићу за- 
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служује нарочиту похвалу. Шеф тога одељка г. 
Стево Крагул.ац с којим сам у животу један је- 
диии пут се срео показује у својој струци и на- 
порима око послова који.ма руководи, достојног 
претставника и положаја кога заузима, и струке 
којој no својим квалификацијама припада. Штета 
je само, да се у недовол>ној мери слушају и његове 
сугестије, које стоје чврсто везане са потребама 
краја у погледу техничких радова. 

Желим, да овде дадем сугестије, које би бар 
унсколико помогле напорима овога одељка. У пр- 
вом реду потребно je да се овоме одељку даде 
више младих инжињера, који ће поделом рада и 
надзора на терену уклонити многе незгоде и скра- 
тити вре.ме чекања на извршење послова, за које 
cv не само кредити већ одобрени већ за које готов 
новац лежи преко годину дана или у бановини или 
на дпугим надлежним местима. 

Примера ради навешћу ова.ј случај: у Срезу 
д()11)1)лапачког, кога са поносом претставлзам v 
riBOM Дому, има један горски засеок", који се зове 
Паган. По природној лепоти,-по положају, no типу 
људи, no честитости њиховој да немам другога нн 
feflHora места у срезу, ja бих био поносан, да сам 
Ваган претставлтам у овоме Дому! Taj Ваган ни- 
када нитта и ни од кога није тражио, док je Бог 
на њега мислип. Али последњих неколико година 
изгледа и он je на њега заборавио, јер сваке го- 
лимс допушта, да 20—30 јутара оранице му вода 
потапа, која сс од пролећних бујииа у низину 
слегне, и лсжи за цело време које je најпотреб- 
пије за узоравање. 

Кала сам изабран за посланика ja сам на молбу 
Вагначана тражио помоћ, да се затрпани понор, 
куда ie та иода отицала, ппправи и озида. 

Новац je добијен од Савске бановине у износу 
око 45 хилЈада динара. Но, у вези што напред из- 
несох нема ко да ra v споменуту сврху искористи, 
јер цео технички оделЈак у Госпићу има свога 
inc(|)a, rpaheBHHCKor инжењера, и његовог помоћ- 
ника, архитекту, за све разноврсне послове који 
ое ioni на герену показују v све већем и већем 
броју. 

Верујем, г. Министре и готодо народни по- 
сланиии. да госпићски одељак у томе погледу није 
ician јсдици, a зпадсм са друге стране, као што и 
mi сви госппдо то знадете. да маса младих инжи- 
њера нема ни места ни хлеба насушнога. По- 
праил.ајући TO, попуњавајући иеста са стручња- 
цима поправл^ају се одмах две важне и тешке 
стваои у држаииом животу! 

Госполо naponni послани^и, прелазим на по- 
требе мога краја, које вапију за решење. Te нужде, 
Koje hy овдв сада изиети стоје у оквиру Мини- 
старства грађевина, na ако буде мало увиНавно- 
гти — a |а дуооко исрујем. да je г. Мипстар има, 
iep ie ii on из сличнога icpaja — парод ће се отрести 
беде, која га прати ол момента када je први пут 

iудска нога крочила у томе крају. 
Kao прву навађам снабдевање водом овога 

безводног краја. 
У Министарству грађевина постоји читаво 

одел.ење или отсек коме je поверен овај посао. 
Стручњаии, који седе у томс отсеку под дирек- 
тивом г. Министра гиртили су од почетка егзис- 
геиције oBoia одсвка иного успешних радова. 

По евојој спреми и пожртвованости у раду за- 
служују сваку пажшу, и похвалу. Ja ихне желим 
овдеда нава1)ам све то no једно liv ca задовол.ством 

споменути a то je: у целоме овоме раду постоји 
план, који се смишљено провађа. Како мени из- 
гледа, почело се са крајевима где су потребе биле 
највеће. Прелазе се Динара — Крас — Велебит na 
дође и ред на сектор око Пљешевице, где лежи 
и мој срез. 

И ja лично и крај кога заступам имамо у то- 
лико више cpehe и изгледа баш зато, што je no 
споменутоме плану дошао ред да се једном народ 
снабде са основним животним елементом — водом. 

Хлеб се, господо народни посланици, даде 
жул>евитим рукама и честитим радом и зарадити 
na и кући донети из других крајева, али вода, 
која je исто толико важна у овим крајевима или 
се добија милошћу Божијом, када пошаље кишу, 
или увиђавности државних фактора, када даду 
сретства, да се начини no која цистерна или створи 
резервоар техничким сретствима да се ухвати који 
повремени или стални извор. 

Ja сам свестан као инжењер, да се све одјел- 
ном не може да учини, na због тота и не тражпм 
немогуће! 

Апелујем на г. Министра грађевина да узмо 
у расматрање моју претставку коју сам му упутио 
и која се налазн у његовом Министарству под 
II. К. бр. 5148, од 16-1-1937 године a односи се на 
водовод „Брезовачки точкови—Дољани". 

Колику беду трпи народ целога краја, a спе- 
цијално Дољанске долине, ради несташице воде 
ja бих могао са стотине доказа да докажем. Но 
једак једини да наведем. Taj je, да села и за- 
сеоци: Доњани, Доњански Бубањ, Брежине, Добро- 
семачки Бубањ, Горње и Доње Поњице, Козјак, 
Бабин Крај итд. сваке године било кише или не, 
иду no 10—15 километара no воду, што значи 
20—30 км. треба превалити пут за 50—100 литара 
воде, колико се може пренети на слабој марви ц 
no слабим путевима. 

Господо народни посланици, воде'нема за 
пиће, воде нема за стоку, na ако се ова nohe и 
надал^е неће имати воде ни свсштеници да je 
освете na •Богојавл.еи.е! Овакво стање v овомо 
крају нијс нужно и то стога што je овој долипц 
Бог дао на домаку горске изворе. који no тврђепл- 
сиих из те долине никада не пресушују. Сам сам 
пх абишао два пута, и то преклањске године у 
августу, када су биле незапамћене суше, и лањске 
године v марту месецу. Вршио сам оба пута капта- 
ж\- и увсрно се да je истина што народ тврди. Воде 
има толико, да би подизање водовода v дужини 
од 7.5 км. a у целини према прорачуну бановипс 
од 1,330.000 динара постала ова долина личким 
Мисиром. lio да o томе не дуљим, јер сам све v 
преставци изнео, додајем само то, да сам убећен 
да ће и овај крај који никада ништа тражио није 
a давао je од себе све чак када се званично o i 
њега није ни тражило, бар добити воду. 

Поред ове безводне долине — која поред све 
досадап.е несреће има бар ту срећу, да се с правом 
нада, да he једиом пити воду са Брезовца. — има 
и таквих села, где би требало за мале nape да се 
подигну ппстерне. 

Када сам код цистсрни морам да признам, да 
je до сада, подигнуто у оним крајевима прилнчан 
број, али се, не знам чијом кривицом, испустила 
из вида једпа осповна чин.еница. Грађене су велике 
цистерне од којих се ни у коме поглсду нијс имало 
користи, која се од ших очскивала. У првоме реду 
трошкови  v  новцу су били велики. Предузпмачп 
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cv на заради релативно однели велики део. Ци- 
стерне се нису никада пуниле. (Пример у Крузима, 
Дриопољу). Одржавање њихово je тешко, и 
nvKHe ли ма и најмање где, услед рецимо слегања 
терена или подлокавања вањске воде — исцури 
сва вода. A за оправкс се онда годинама чека. 
Стога се слажем и потпуно одобравам нове про- 
јекте малих цистерна, који су пројектовани баш 
од стручњака Отсека за снабдевање водом без- 
водних крајева. Онс су и јевтиније и лакше je наћи 
герен за њих, a снабдевају згодније засеоке, који 
их боље одржавају и у грфњу и у погледу хи- 
гијене. 

За оваквим цистернама вапију код мене села: 
Осредци, Ваган, Бироваца, Доњиња-Опач-ић, и дру- 
ги Када би се шо узело све у обзир, све то ко- 
штало би око 500.000 динара. Што се тиче путева 
морам признати да релативно довољно стојимо у 
хоме погледу. Ту бих учинио исту сугестију коју 
cv већ неколицина предговорника учинила наиме, 
ла се технички одељци на терену ослободе сре- 
ских начелника. Самосталношћу своје акције тех- 
нички одељци учинили би много више, a у финан- 
сијском погледу би се и народу и државној каси 
VIHoro уштедело. Држим да je o томе без неког ду- 
Јкег разлагања довољпо речено. Па ипак хоћу да 
се осврием на један пут на који се — ако се не ва- 
пам — осврнуо и сам г. Министар финансија при- 

[KbM свога триумфалног путовања кроз родни 
Dai Лику. To je пут Кореница—Фркашић—Ка- 

менско—Доњи Лапац. Шта би се тим путем доби- 
лп и колика би његова важност била, баш у вези 

i изградњом Унске пруге, свима стручњацима у 
Минисгарству грађевина биће јасно ако само баце 
поглед на географску карту Пљешевице—Плит- 
ричких језера и Бихаћа. A као што рекох ни сам 
Министар финансија, који држи кл.учеве од 

касе, no свој прилици не би ништа имао против. 
Када споменух Унску пругу, паде ми на памет 

v вези са овим ресором још једна потреба   онога 
, naia   Наиме, станице Унскс пруге no извођењу ра- 

,ва на терену на многим местима биће удаљене 
неколико километара од већих села.   Да се не 

fiu после готове пруге чекало на прилаз, потребно 
ла се већ сада исти створе. .Једно од најважни- 

• их би било израда пута жељезничкој станици оп- 
ттинског места Срба. Није ово све, али верујем да 
5И и народ био задовол.а«, када би се макар и ово 
\ чинило. 

Завршавам тврдо уверен,    да je при великом 
nnor-uaMV  Министарства    грађевина који  постоји, 
шао на ред и крај кога имам част да претстав- 

'. ..м v овоме високоме Дому, у погледу Јавних ра- 
,ова око водовода, цистерни, путева и других по- 
гпеба   o којима се ово Министарстви орине. 

Олајући свако признање досадањем раду, ра- 
„iPM се и желим му и као инжињер и као народни 

поЈланик  сваки   напредак,    успех и  убудуће,    na 
T™ тај успех дотакне и MOJ крај, онда hy гласа- 
ти  за буиет тога ресора, a сада    још    не гласам. 
Јвурно  пљескање на левици и узвици: Живео!) 

' Потпретседиик Радисав Вучетић: Има реч на- 
роЧни посланик г. Садик Ћеримагић. 

Садик Ћеримагић: Господо народни послани- 
„м мени ie данас пала у дужност особита част да 
S> најмлађи народни посланик први пут изађем 
нГову говорницу. -la молим господу народне no- 

сланике да ме саслушају, јер ћу ja бити врло кра- 
так и објективан у своме излагању. Напомињем 
да нисам неки говорник, нити пак човјек који je 
учио школу, да би могао, господо народни посла- 
ници, образложити извесне ствари, али ja вас уве- 
равам, да сам човјек из народа и да су ми народне 
невоље и муке познате као моје личне, у толико 
пре што сам цео свој живот провео у средини na- 
mera сељака, онога сељака који je огледало наше 
прошлости, a сунце наше садашњости, те према 
томе мени je до танчина познат живот нашега се- 
љака и уопште ситнога човека. 

Господо народни посланици, за вријеме ове 
о\ џетске дебате државнога буџета прихода и рас- 
хода за 1937/38 годину са Финансијским законом, 
чуо сам са ове говорнице разна стручна објашње- 
ња, a право да вам кажем, било je овде и лоших 
излагања, и no моме дубоком уверењу, бар како 
мени изгледа, ова се буџетска дебата претворила 
у неки конкурс југословенства, нарочито се ово 
излагање могло приметити са оне стране, a ja вам 
овде категорички тврдим и изјављујем, да je ова 
земља створена на костима наше браће a и убуду- 
he заливаће се крвљу наших још нерођевих, те 
према томе искључена je могућност неког нацио- 
нализма и надметања у југословенству. 

Жалосна je, господо, и ова чињеница. Ja ни- 
сам чуо да се са оне стране дало приговора o град- 
њи железница, путева, мостова и цистерна као 
најпотребнијих објеката за село и сељака и за цео 
наш народ, чија егзистенција зависи од великих 
градњи; чуо сам даље да су падали приговори да 
je буџет повећан, е na господо народни послани- 
ци, то je једини доказ да je код нас још увек добро 
и да ова Влада, на чијем се челу налази наш уваже- 
ни вођа Претседник г. др. Стојадиновић, води поли*- 
тику мудро и паметно, на корист 1народа и држа- 
ве; na према томе не могу се давати приговори 
због тога што je буџет повећан, јер свакако са- 
мим тим повећањем значи да je код нас како спољ- 
на тако и унутрашња политика потпуно у реду, na 
може1Мо сви без разлике, са задовољством обавс- 
стити наше бираче o мудром вођењу политике г. 
др. Милана Стојадиновића. 

Ja ћу, господо народни посланици, да одмах 
овде подвучем једну тачну и непобитну чињени- 
цу, и позивам свакога са овога места да ме деман- 
тује у овоме моме излагању, ако има право. 

Дакле, ради се, господо, o томе: било je Влада 
и npe Владе r. др. Милана Стојадиновића, na су 
све обећавале, да ће се народ запослити, да ће се 
отворити јавни радови, да би наш сиромашни на- 
род колико толико нашао зараде, али верујте ми, 
господо, да су ово била само обећања и ништа 
више или боље речено, празно слово на хартији. 
Међутим, доласком на управу земље Владе г. др. 
Милана Стојадиновића, отварају се јавни радови, 
врши се расподела кредита no бановинама на име 
помоћи сразмерно no сиромаштву живља и ствар- 
ној економској потреби; ето, господо народни no- 
сланици, какву политику води Влада г. др. Милана 
Стојадиновића, то нису, господо, само празне фра- 
зе, већ стварне чињенице. Па, господо, ja вам се 
могу похвалити и ^.а друге ствари и дела која Вла- 
да г. др. Милана Стојадиновића спроводи у живот. 
Код нас се, рецимо, праве железнице, a ja вас уве- 
равам, наша сиромашна и поносна Херцеговина н 
Црна Гора, да не би никада добиле    железницс, 
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као што je ни до данас нису добиле од толико до 
сада прошлих влада, е na не може се то побити, 
да Влада г. др. Стојадшновића не спроводи своје 
намере у дела. (Одобравање и пл>ескање код 
већине). 

A сада hy, господо народни посланици, да се 
мало позабавим специјално са мојим срезом, a TO 
je Требињски, који и.мам пред вама част да засту- 
пам. Ha првом месту, мој срез има доста добру 
земљу за обрађивање, али нема воду којом би се 
плавила та seivuba, јер река Требишница није ре- 
гулисана na зато молим г. Министра грађевина, да 
ову моју примедбу узме у обзир и ако je икако 
могуће, одобри известан кредит за регулисаље 
Требишнице. Мислим да су ови моји захтеви 
скромни те се надам да ће г. Министар грађевина 
изаћи мојој молби у сусрет. Ово у толико пре, јер 
би се ублажила глад код тамошњега живља регу- 
лисањем реке Требишнице. 

Даље, господо народни посланици, била би 
велика питреба да се започети пут Ластва—Јазика 
—Грахово—Цуце—Цетиње, настави и вежу кому- 
никације, које ће тамошњем живљу бити од ве- 
лике користи. Ово предлажем у толико npe, што 
je ncli овај пут почео да се ради, a nuje богзпа 
много ни дугачак, свега 80 км. За onaj иут да m 
he се noMoii и од Банске управе Зетске бшовине, 
који би са мало државне noMoim могао бити 
изграђен. 

Господо народни посланици, у момесрезу се 
сади дуван и то у већој количини. По квалитету 
je одличан, na с обзиром на то молим господина' 
Министра финансија, да се одобри садња дувана у 
вишој количини, и да ее цсне мало повисе, јер 
je ова до сада фактично мала, са овим би се уки- 
нуо и то стално шверц који je разнпјеп у доста 
великој мери. 

Ja hy, господо народни посланици, да учиним 
са овога места и ову констатацију, a to nuje ништа 
пово. Код нас имате много пензионера, који поред 
сврјих пензија које су скромне за иристојан жи- 
BOT, имају још и плате од државе,- na bora ми 
и дебеле тантијеме које износе годишње no ne- 
колико десетина хил^ада, a пегде могу ићи и na 
стотину. Одлично протествујем против ових и ова- 
коипх пензионера, и молим КралЈевску владу да 
ово питање peum као врло хитно и кориспо 
no државне и народне интересе. Ово чиним због 
тога, јер се бојим да наш сељак n срађанин неће 
Mol.ii издржагн овај велики терет. 

Има, ГОСПОДО, код nac где су запослепп у др- 
жавној служби муж и жепа, или впше њих из Једне 
иородице." Ja сам против тога, нарочито против 
удатих жепа, и мислим да one нису заслужиле a 
ca разлога тога што one ne могу савеспо радити 
и обављати свој свакодневни посао, јер су њихове 
мисли упућене кући и евентуално ако имају дец\ 
својој деци, али сам за то да се чиновницима даде 
пристојна плата да могу издржаиати своју поро- 
дицу, пристојно и онолико колико им je најмо- 
требније; са овим ће се смањити она свакодневиа 
реч која се зове корупција. 

Вама je, господо, позната кршевита Херцсго- 
вина, чије je главно занимап.г (.точарство. 1933 год. 
ударена je на козу пашаринска такса и остала je 
такса 3.5—15 динара no комаду. Тешко he raj 
сиромашни народ издржати да irial.a ову таксу, те 
зато молим да се иста укине. A напоммп.ем и то, 

да се у овом кршевитом крају неможе живети без 
ове ситне и no сељака корисне животиње, од чијих 
стварних  прихода  живи  тамошње  становништво. 

Ha крају мога говора, молим господу над- 
лежне Министре, да се одобри известан кредит за 
градњу основних школа, јер има много школа које 
су смештене у приватним кућама, a има места где 
уопште немашколе, a ви знате, господо народни 
послапици, да je писменост основ културне n на- 
ционалне свести, a кад n^e нема, ту се осећа ве- 
лика зачмалост и непросвећеност. 

Ja молим још и то, да се одобри моме срезу 
кредит за копање цистерна, јер се народ мучи без 
воде и мора да иде no неколико километара да 
донесе воду својој кући. 

Надаље имам у срезу један дрвени мост којп 
веже државни пут са желсзиичком станицом у 
Ластви; овај je мост потпуно упропашћен и неупо- 
требл,ив за саобраћај, a једипо je комуникационо 
сретство тамошњем живљу. Да je ово тачно, по- 
тврдиће и мој посланички колега г. Лука Мију- 
шковић. Напослетку молим Краљевску владу у коју 
имам потпуно поверење да mro npe и што хитннје 
реши питање инвалида, који се налазе у великој 
беди, као и питање паших добровољаца, с обзиром 
,ia' т0 да Су naum добровол>ци дали и подмели 
многе ифтве за ову нашу лепу домовину. (Одо- 
бравање и повици: Тако je). 

Имајући поверење v Краљевску владу и велике 
државпичке способности г. др. Милана Стојади- 
новића, 3Haiylin да he on и у будуће водити финан- 
сијску економску политику na добро народа и др- 
жаве, изјављујем да ћу гласати за бумет. (Одобра- 
иаи.е и пљескање код већипе). 

Потпретссдиик Радисав Вучетић: Има реч иа- 
родип   посланик  г.  Велимир  Курсулић. 

Велимир Курсулић: Господо народии посла- 
ници, ja сам се јавио за реч са разлога, што ja 
као и сви ви други имам својих потреба код Мини- 
старства грађевина. 

Ja одобравам политику г. Министра грађевина 
и увиђам да je ona добра и корисна, и да из ro- 
1ине v годину са све више успеха спроводи и у 
дело народне потребе:  градњу  путева, мостова и 
друго. 

Moj крај Срез студепички има три наЈпужније 
потребе у погледу градње путева и то: 

Један од Ушћа до Манастира Студенице - 
Деспбтовица веза са Ивањицом. Onaj je пут од 
11сто|)11Јск(м значаја због чувене лавре Студеница, 
задужбвде Немањића и Св. Саве, a друго што су 
општина Ђаконачка и Млапачка отсечене од света, 
и једини црилаз до главног пута имају лети na 
коњима a зими преносе намирнице на леђимаЈ 

Лрмп, uvi Брвеник Градац—Рудно, који je 
почет да се ради npe 30 година и до данас mije 
довршен. 

Onaj nvT од великог je значаја због чувепог 
манастира Градца. задужбине прве српске владарке 
Францускиње Јелене Апжујске, који манастир врло 
често и iiocehyiy страпци, али само na јахаГшм 
коњнма. Овај манастир je удаљен од главиог nvra 
око   12  км.  a  2/3 израђеног  пута, само треба да 
се доврши. 

Тако исто овај пут веже пет општина са глан- 
иим путем Краљево Рашка и због овог педоврше- 
ног nvra грађани из пет општина муче се без nvra 
пиз Брвеничку реку a често пута и даве се кад je 
река   велика.  И   пут  Рудница—Копаоник који je 
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воло важан као туристички a који многоброЈНИ 
свет из свих наших крајева државе посећује због 
чувеног Копаоника, на коме je већ подигнута мо- 
дерна зграда за туристе. Посетиоци се жале како 
од железничке станице Рудница до Копаоника 
нема скоро никаквог иута a поред тога две су- 
седне општине Руднимка и ђистричка немају при- 
crvna ни пута до железничке станице. 

У погл"еду пијаће воде, нарочито морам да 
наглаоим да je један део мога среза без воде. И 
чбог т(л-а   je v великој  оскудици у aHjahoj вода. 

Рашка' no колевци националне велич««е по- 
пигнута je на раскрсници путева и жсљезничког 
сГобпаћаја. И ако важно трговачко место за уто- 
вао и ис овар робе за Санџак м Црну Гору, нема 
пи^аће   воде,  услед чега   cv  здравствене  пр-илике 

^^ИстТтако Ушће, једно од најле^пших места за 
оо^р члто што ie обрасло боровом и другом летовање   зато што je      v       ^ ^^     ^ 

ШГе a посећуУ гаРпрек.оРлета многобројни посе- 
'HŽU'H. и ко дођ' једног лета, внше не дође. Самн 
Гештани се пате и муче без n^jahe воде. 
Ме И Јошаничка баша, која спада у ред наЈлеко- 
витиУих бажа, али немајући гофће воде. не ^оже 
паиву^ посе™оце, a да има niHjahe воде, ова би 
бања била светскога гласа. 

Остајем у пуној нади, да ће се ова неминовна 
полна   .отреба удовоЉ'ити. тим пре што je народ 

Со?за студеТичког заслужио јер je у прошлим ра- 
Р има највише од свих кра ева поднео жртава и 

^ПраничГ м^то   апустошено je од непр^Ја- 

тел>а. 
Како  Бановина   нема  могућности  да  ове  по- 

„pfiP  v  потпуности   задовољи, ja апелуЈем на г. 
ВЕинистра да има v виду ову потребу мога Kpaja и 
омогуки градшу ових путева « додели помоћ за 
пијаћу воду. 

Надам се да he г. Мивистар примити Moje су- 
r^cTHie које су оправдане и сушта потреба Kpaja 
Sa имам част да прегсгављам, стога hy гласати 
за предлог бумета r. Министра грађевина. (Пље- 
скање код већине.) 

Потпретссдппк Радисав Вучетић: Има реч на- 
^дни посланик r. Симо Марјанац 

Гимо   Марјанац:   Господо   народни   послани- 
uvjm смо излагања господина Министра гра- 

u^'uJ'i У своме експозеу он je поменуо више сре- 
'L' и места где се дало npamrm мостови, путеви, 

3:,В,овоаи и много других објеката, само шије по- 
В w. -line Срез јајачш, jep му се није ништа 
So ни ;a'.oPnpei,a друпим сРезов«ма. У Јајцу 
Гма

Рчувени водопал, к..јп je приЈе три године са 
^ном великом поплавом покварен, тако да je и 
Ј пмто саме реке Пливе напуштено и отишло у 
TSHOH утонуло за тр,и до четири метара, jep je 

гамој Сеари, na je зато вода продубила и била 
напустила онај лепи водошд. 

кановина  ie нешто поиравмла и навела воду 
ea водопад. али није утврдила корито реке, у ду- 
ини од 300 до 400 метара na ca још Једном већом 

поп"авом могло би чак да се догоди несрећа. По- поплавом и да   промени   СВОЈ  ток   нанеЛа 
^ огоомну штету грађанима. који се налазе 
u" oHoi стран« поменуте реке. a тако исто угро- 
На ;i и соколана. која je npe две године сагра- 
%Z Јпошто7е најближа обали. Па би било све 

касно кад би се то дагодило, у што много веру- 
јем, jep услед оваквих невремена чујемо на све 
стране само o поплавама. 

Молим господина Министра грађевина да из 
овогодишњег буџета за јавне радове додели од- 
говарајућу суму, којом би се сумом могла довести 
у потпуни ред и ооигурати од сваке опасности во- 
допада, rope поменуте куће ;и саму соколану. 
Дакле боље je дати одједанпут више, :и довесги у 
потпуни ред него дати нешто мало a да буде 
узалуд. 

Ja се надам да he ročnoдин Министар имапи у 
виду моје тражење, jep je познато да je Срез ја- 
јачки туристичко место где долазе странци a баш 
највише због тога гласовитог водопада. 

Господо народни посланици, Срез јајачк« je 
једним великим делом потпуно безводан крај, тако 
да има и no 10 километара до најближе воде, a у 
љето благо иде no 15 километара од паше до воде 
и то само сваки други дан се гони на воду, пошто 
не могу сваки дан издржати, jep, господо, кад 
узмемо да стока мора ићи 15 километара до воде 
и 15 километара да се враги на пашу то значи 
укупно 30 километара, na зато се и гони сваки 
други дан и због толике даљине знате, господо, 
шта се често пута догоди, догоди се то да буде 
превише жедно, na се напије воде и тако му пукне 
меур и остане на место мртво. 

Исто тако се народ много мучи, пошто нема 
у љету питке воде, na мора остављати све послове, 
na ићи тако далеко на воду. 

Исто тако, господо, у читавоме Јајачкоме 
срезу нема ни једнога колскога пута, који води у 
село, него се само служимо путевима као козијим 
стазама. Један бановински пут почео се правити 
1930 године Шипово—Јањ, који има много села 
куд пролази овај пут, a осим тога сам Јањ има 
12.000 становника где им je најближи колски пут 
до 30 километара. 

Ja молим господина Министра да у овој буџет- 
ској години за јавне радове исто додели једну 
одговарајућу суму, да се и тај пут једном доврши 
и да људи из толико села могу доћи кући са 
колима. 

И прошле годипе у л.ето када je долазио сам 
господин Претседник владе у Јајце ja сам му се 
жалио како смо запоставл>ени и како немамо ny- 
тева и како je један пут у раду, и обећао je да 
he у овој години наћи и могућности да се доврши. 
И ja сам му npe неколико дана дао претставку no 
тој ствари, на коју ми je господин Претседник 
одговорио, да he мојим жел^ама nsahn у сусрет. 
Мислим да he та моја претставка дohи до Министра 
грађевина, те молим господина Мипистра да се 
моје оправдане напомене узму као озбиљне, na се 
надам да he господин Министар и учинити. Ja у 
њега верујем и много ra симпатишем те изјављу- 
јем, да hy гласати за овај буџет. (Пљескање код 
већине). 

Потпретседиик Радисав Вучетић: Има реч на- 
родни посланик r. Радослав Дими11.' 

Радослав Димић: Господо народни посланици, 
буџет Министарства грађевина je и сувише мали 
према заосталим радовима, који су no једном про- 
граму овог Министарства, a у вези са Министар- 
ством војске и земаљске одбране Beh одавно тре- 
бали да буду изведени. 
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Данашњи Министар г. др. Кожул, као што ви- 
димо, труди се ипак свим силама, да свој програм 
у што краћем року изведе. 

Путеви интернационалног карактера изгра- 
ђују се доста брзим темпом. Само бих молио г. 
Министра да се користи досадашњим искуством 
и да што брже учини што je потребно да се пу- 
теви изграђују искључиво са домаћим материја- 
лом, na ма они услед хога били и нешто скупл.и, 
јер код обраде домаћег сировог материјала бива 
упослен наш радни свет, a овим сам хтео pehu, 
да би за израду путева трсбало употреблзавати 
ситну коцку нашег порекла, у коме случају на ра- 
дну снагу одлази 90% a на материјал само 10% 
од предвиђених издатака. 

Господина Министра молим, да преко свог 
техничког особља прегледа рад фабрике цемента 
у нашој држави и да се увери да ли je истина да 
они скривају њихову зараду преко књига на nap- 
тији плата разних директора и другог непотреб- 
ног особља, које зараде износе на стотине мили- 
она динара, na да у сарадњи са гг. Министрима тр- 
говине и финансија предузме потребне мере да се 
томе једном стане на иут, јер када им je већ до- 
звољен картел ради заштите од несигурних пла- 
тиша, онда треба и да се над њима појача кон- 
трола ради заштите државних интереса и ради сни- 
жења цена цементу. Ja верујем да би се на овај на- 
чин постигле велике уштеде, те да би, као што смо 
лане чули од Министра г. др. Спахе да je постигао 
уштеду од 350 милиона на изградњи пруга са 
страним предузетницима са којом he сумом бити 
у стању да подигне преко 350 километара пруге, 
— могли још у овој години чути и од Министра 
г. др. Кожула сличну изјаву. 

Скрећем пажњу да закон o електрификацији 
не би требало да се реши онако како je интерес 
појединаца, већ онако како бн народ дошао до 
повољног и што јефтинијег осветљења, огрева и 
погона no угледу најмодернијих држава. Kao при- 
мер наводим, да сам приликом путовања у око- 
лини Минхена прегледао једну жичару, која je 
везивала једну доста нову електричну централу 
са мајданом угља, која ми се нудила на продају. 
Када сам упитао зашто се ова жичара и електрич- 
на централа продаје, показано ми je прстом преко 
снежних Алпи, преко којих прелазе дебели ка- 
блови високог напона, и ja сам одмах разумео 
да je ова централа услед тога и угасила. Распиту- 
јући даље сазнао сам, да je у Немачкој донесен 
нов закон, да ако једна суперцентрала понуди 
струју потрошачу јевтиније, онда оне досадашње 
обустављају рад но с тим, да до истека концесије 
ново друштво исплати старим централама дока- 
зану зараду, наравно у годишњим оброцима. 

Господина Министра још молим у име свих 
Вардараца, да обрати већу пажњу на путеве у Ју- 
жној Србији, у толико пре што на првом месту 
изградња ових путева не би стајала много према 
осталим крајевима, јер се у већини случајева ка- 
мен налази на лицу места a радна снага je на овом 
крају најјефтинија. Ово молим из разлога тога 
што имамо врло мало железница у овом крају, 
a изградњу пруга неможемо ни за.хтевати све дон- 
де док се не утврди да he бити рентабилне, сем 
оних које су потребне ради одбране земље. 

Моме среском месту Дебру треба из кредита 
Вашег ресора доделити .потребну своту ради по- 
правке водовода за пијаћу воду, јер je исти дотра- 

јао. Ово су све Владе и сви Министри који су кроз 
Дебар пролазили иа вапај мештана обе^^авали, али 
до данас се није ништа дало. Зато молим г. Ми- 
нистра да он буде raj који he се одужити овој 
сиротој варошици на крајњем југу, где живи пук 
војске са официрским кором и чиновништвом 
осталих надлештава a која je удаљена 150 кило- 
метара од пруге и кад падне спег у исту не стиже 
иошта нити новине no неколико дана. У варо- 
шици Дебру оиао je број становника од 16 на 4 
хиљаде, што тако1)е служи за доказ предњих на- 
вода o неподношљивом животу у њој a некада се 
говорило: „Што не нађеш у Цариграду, наКи heui 
у Дебру" или „Кад изгори Царигран, Дебар he га 
платити". Ово се међутим данас већ не може рећи, 
јер услед затворене границе, аграрне реформе и 
других незгода, богаташи су се иселили a имања 
су задржали мањи сиромашни људи, који се заду- 
жују са малим порезом али са великим прирезом, 
који износи чак и no 2.000 динара на једну сто- 
тину основне порезе, те овом крају треба npnrehn 
у noMoh бар онде где то може да се учини. 

Уверен сам да ће г. Министар ове моје оправ- 
дане наводе узети у обзир и изјављујем да hv 
гласати за буџет. (Пљескање код већине). 

Потпретседник Радисав Вучетић: Господо на- 
родни посланици, пошто je листа говорника ис- 
црпена, то je претрес у појединостима предлога 
буџета расхода X Раздео — Министарство гра- 
1,евина завршен. Прелазимо на гласање. Гласаће 
се no партијама седењем и устајањем. Господа 
народни посланици који примају прочитане nap- 
inje, изволеће седети, a који не примају, изводе- 
ће устати. Молим господина известиоца да изво- 
ли прочитати партију 558 са предложеним аманд- 
маном Краљевске владе. 

Известилац др. Часлав Никитовић прочита 
партију 558 са предложеним амандманом Краљев- 
ске владе, који гласи: 

X РАЗДЕО — МИНИСТАРСТВО ГРАЂЕВИНА 
ГЛАВА LXXXV — МИНИСТАРСТВО 

Редовни  расходи 
A. Л и ч н ч   p a с х o д и 

11л|)т. Поз. 
558 Личне принадлежности: 

1    Плате   —   периодске по- 
вишице итд. 

а) Чиновници 
После: ,,м рачунскнх чи- 
новника итд." умет- 
нути: „Главни архи- 
вар   Vli    .    .     . •.   .   +    18-600.- 

б) Чиновнички приправ- 
ници 

Место: „16 чин. при- 
правника итд." стави- 
ти: „31 чин. приправ- 
ник од   VII   групе   у 

иаа3ТнСсГће".ИП0:   +263.520.-4-282.120.- 
Потпретседнпк Радисав Вучетић: Прима ли 

Иародпа скупштина прочитану партију 558 са 
предложеним амандманом Краљевске владе:1 (1 ла- 
сови: Прима! — He прима!). Она господа народни 
посланици који примају, нека изволе седети, a 
који нс примају нека изволе устати. (Већина 
седи). Већина седи, према томе објављујем да je 
прочитапа партија 558 са предложеним амандма- 
ном Краљевске владе већином гласова примл>ена. 
Изволите мути партију 559. 
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— За овим je Народна скупштина, гласајући 
седењем и устајањем o свакој појединој партији, 
v смислу чл. 102 Устава и § 67 Закона o послов- 
ном реду у Народној скупштини већином гласова 
\својила у појединостима све партије предлога 
буџета расхода X Раздео — Министарство гра- 
hesHHa од партије 559 до партије 573/VII закључно. 

Потпретседипк Радисав Вучетић: Изволите 
чути партију 573 VIII са предложеним амандма- 
ном Краљевске владе. 

Известилац   др.  Часлав   Никитовић   прочита. 
партију 573 VIII са предложсним амандманом Кра- 
л.евске владе, који гласи: 

Б.   M n т с p и j a л ii ii   p a c x o д и 
Парт. Плз. 
775'V<II    Одржавање    и     оиравка 

жавних   путева   и   мо- .onnnn 
стова,   смањити   са   . lio.uuu- 

Потпретседиик Радисав Вучетић: Прима ли 
Ндподна .скупштина прочитану партију 573;Vili ca 
поедложеним амандманом Краљевске владе? (Гла- 
гови- Прима! — ,Не прима!). Она господа народ- 
Z посланици који примају, нека изволе седети 
Ткот не примају нека изволе устати. (Већина 
седи) Већина седи, према томе објављуЈем да je 
ппочитана партија 573 VIII са предложеним аманд- 
маном Краљевске владе већином гласова примљена. 
Изволите чути партију 573IX. 
  За  овим   je Народна скупштина, гласајући 

гелењем и устајањем o свакој појединој парти- 
i« V смислу чл. 102 Устава и § 67 Закона o по: 
cioBHOM реду у Народној скупштини већином гла- 
/пва усвојила у појединостима све партије прсд- 
Vnra буџета расхода X Раздео — Министарство 
фађевина од партије 573IX до партије 573 Х\ 
закључно. — 

Потпретседппи Радисав Вучетић: Изволите 
чути партију 573/XVI ca предложеним амандма- 
ном Краљевске владе. 

Цзвестилац   др.  Часлав   Никитовић   прочита 
артију 573;XVI ca предложеним амандманом Кра- 
љевске владе, који гласи: 
Плот   Поз. 
'74'XVI    Одржавање    и    оправка 
0 државинх путева и мо- 

стова,   смањити   са   . —    i».buu.— 

Потпретседник Радисав   Вучетић:   Прима   ли 
наподна скупштина прочитану партију 573,XVl ca 
орпложеним амандмаиом Краљевске владе? (Гла- 
ви- Прима1 — Не прима!). Она господа народни 

посланици   који   мримају,   нека   изволе   седети,   a 
.о,и   не   гшимају    нека    изволе   устати.    (Већина 
ЛпиЛ  Већина седи,  према томе објављујем да je 
ппочитана партија 573 XVI са предложеним аманд- 
маном   Краљевске   владе   већином   гласова   при- 
тГена. Изволите чути партију 573 XVII. 

__ За овим je Народна скупштина, гласајући 
^ггрњем и устајањем o свакој појединој партији, у 
jjucnv чл "102 Устава и § 67 Закона o пословном 

v "\- Народној скупштини већином гласова 
ггвојила у појединостима све партије иредлога 
б^иета расхода X Раздео     - Минисгарство грађе- 

вина  од   партије  573'XVII   до    партије   573/ХХ1Х 
закључно. — 

Потпретседиии Радисав Вучетић: Изволите 
чути партију 573 XXX са предложеним амандма- 
ном Краљевске владе. 

Известилац др. Часлав Никитовић прочита 
партију 573 XXX са предложеним амандманом 
Краљевске владе, који гласи: 
Парт. Поз. 
573/ХХХ Одржавање     и    оправка 

државних путева и мо- 
стова,   смањити   са   . — 133.52(1. 

Потпретседник Радисав Вучетић: Прима ли 
Пародна скупштина прочитану партију 573/ХХХ 
са предложеним амандманом Краљевске владе? 
(Гласови: Прима! — Не прима!). Она господа на- 
родни посланици који примају, нека изволе се- 
дети, a који не примају, нека изволе устати. (Ве- 
ћина седи). Већина седи, према томе објавлЈујем 
да je прочитана партија 573'ХХХ са предложеним 
амандманом Краљевске владе већином гласова 
примљена.  Изволите  чути  партију 573/ХХХ1. 

— За овим je Народна скупштина, гласајући 
седењем и устајањем o свакој појединој партијн, 
у смислу чл. 102 Устава и § 67 Закона o послов- 
ном реду у Народној скупштини већином гласо- 
иа усвојила у појединостима све партије предло- 
ra буџета расхода X Раздео — Министарство гра- 
Невина, од партије 573'XXXI до партије 573 XXXVII 
и од партије 574 до партије 581 в закључно. (Kao 
и партије 582—679 које су предвиђене у претход- 
ним партијама). 

Потпретседник Радисав Вучетић: Господо на- 
родни посланици, пошто je предлог буџета рас- 
хода X Раздео — Министарство грађевина no сви- 
ма партијама појединачно примљен, објављујем 
да je цео предлог буџета расхода X Раздео — Ми- 
нистарство грађевина примљен. (Бурно пљескање). 

Пошто je време поодмакло то са вашим при- 
станком, господо народни посланици, данашњу 
седницу закључујем a наредну заказујем за субо- 
ту 6 марта у 8 часова пре подне са следећим днев- 
ним редом: 

Наставак претреса у појединостима извештаја 
Финансијског одбора o предлогу буџета државних 
расхода и прихода са предлогом Финансисјког 
закона за 1937:38 годину: 

1 — Претрес у појединостима предлога буџе- 
та расхода —■ XI раздео — Министарство саобра- 
haja; 

2 — Претрес у појединостима предлога буџе- 
та расхода — XII "раздео — Министарство пошта, 
телеграфа и телефона; 

3 — Претрес у појединостима предлога буџе- 
та расхода — XIII раздео — Министарство пољо- 
привреде. 

Прима ли Народна скупштина овај дневни 
ред? (Прима!) Објављујем да je Народна скупшти- 
на предложени дневни ред примила и тиме дана- 
шњу седницу закључујем. 

Седница je закључена у 0,59 часова. 

125* 



996 ХХХШ  РЕДОВНИ  САСТАНАК — 5 МАРТА  1937. 

ПРИЛОЗИ 

НАРОДНА СКУПШТИНА 
КРАЉЕВИНЕ   ЈУГОСЛАВИЈЕ 

Верификациони   одбор 
IV Бр. 7 

4   марта   1937  године 
у   Београду 

НАРОДНОЈ СКУПШИТНИ 
БЕОГРАД 

Верификациони одбор Народне скупштине 
примио je, преко Претседника Народне скупшти- 
не, посланичка пуномоћства народних посланика, 
изабраних на листи г. др. Владимира Мачека, г. 
Здравковића М. Јована, адвоката из Београда, у 
срезу Моравском, Бановине Дунавске, и г. Нико- 
лића М. Радивоја, земљорадника из Дражевца, у 
срезу Посавском, Бановине Дунавске, преда;та 2 
марта 1937 године. 

Пошто je прегледао изборна акта, жалбе на 
изборе и записнике Главног бирачког одбора, Ве- 
рификациони одбор je утврдио да на избор г. 
Здравковића М. Јована, адвоката из Београда, у 
Срезу Моравском, Дунавске бановине, постоји 
жалба г. Ненадовића В. Јована, посланичког кан- 
дидата на листи г. Јевтића Богољуба за Срез Мо- 
равски, Бановине Дунавске, o неправилностима 
извршених избора у селу Породин, истога среза, 
коју je Одбор одбацио, a на избор г. Николића М. 

Радивоја, земљорадника из Дражевца, у срезу 
Посавском, Дунавске бановине, није била изјав- 
љена никаква жалба, те су према томе на листи 
г. др. Владимира Мачека изабрани за народне по- 
сланике: r. Здравковић М. Јован, за срез Морав- 
ски и г. Николић М. Радивоје, за Срез посавски, 
Дунавске бановине. 

Ha основу предњег, Верификационом одбо- 
ру je част предложити Народној скупштини, да 
изволи оснажити мандате изабраних народних 
посланика г. Здравковића М. Јована, адвоката из 
Београда, и г. Николића М. Радивоја, земљорад- 
ника из Дражевца. 

За известиоца Одбор je   изабрао   г.   Антића 
Боривоја. 

Потпретседник 
Верификационог   одбора, 

Светозар С. Тасић,  с.  р. 
Секретар, 

Бор. ,Д. Антић, с. р. 

Чланови: 

Чедомир М. Захарић, с. р., Крста Предован, с. р., 
Артур Махник, с. р., Ћиро ЦуЈан, с. р., Душан Ст. 
Милошевић, с. р., др. Иван Јанчич, с. р., Војислав 
Ненадић, с. р., др. Јосип Режек, с. р., Милан Ла- 
заревић, с. р., Божић Б. Јакша, с. р., Антон Кер- 

сник, с. р., Милорад Веселиновић, с. р. 


